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θητές από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Φιλαδέλφειας, Βου-
λευτές της Βουλής των Αντιπροσώπων της Δηµοκρατίας της
Τσεχίας, µαθητές από το 5ο Γυµνάσιο Χαλκίδας, µέλη από
το ΚΑΠΗ Καρδίτσας, µαθητές από το Γυµνάσιο και τις Λυ-
κειακές Τάξεις Μητρόπολης Καρδίτσας, φοιτητές από τη Ρω-
σική Προεδρική Ακαδηµία Εθνικής Οικονοµίας και Δηµόσιας
Διοίκησης, µαθητές από το Γενικό Λύκειο Αµφιλοχίας, µέλη
από το Γενικό Λύκειο Αµφιλοχίας, µέλη του Συλλόγου Λογι-
στών Γρεβενών και από το Γυµνάσιο Βαρθολοµιού Ηλείας,
σελ. 2162, 2163, 2167, 2172, 2181, 2186, 2189, 2199, 2201,
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4. Αναφορά στην 25η Νοεµβρίου, Παγκόσµια Ηµέρα Εξά-
λειψης της Βίας κατά των γυναικών, σελ. 2155,2156, 2185,
2189, 2191, 2193

5. Αναφορά στην 25η Νοεµβρίου, Ηµέρα Εορτασµού της
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7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2183
8. Ανακοινώνεται επιστολή του κ. Γεώργιου - Δηµήτριου

Καρρά, Βουλευτή Β' Περιφέρειας Αθηνών, προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση,  µε την οποία γνωστο-
ποιεί ότι δεν ανήκει πλέον στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Ένωσης Κεντρώων και παραµένει Ανεξάρτητος Βουλευτής,
σελ. 2179 - 2180

9. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποι-
νική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 25/11/2016
ποινική δικογραφία που αφορά τους κ.κ.: Λουκά Παπαδήµο,
πρώην υπηρεσιακό Πρωθυπουργό, Παναγιώτη Πικραµένο,
πρώην υπηρεσιακό Πρωθυπουργό, Φίλιππο Σαχινίδη, πρώην
υπηρεσιακό Υπουργό Οικονοµικών, Γεώργιο Ζαννιά, πρώην
υπηρεσιακό Υπουργό Οικονοµικών, Γκίκα Χαρδούβελη,
πρώην Υπουργό Οικονοµικών και Γιάνη Βαρουφάκη, πρώην
Υπουργό Οικονοµικών, σελ. 2201

10. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της  Ένωσης Κεντρώων κ. Β. Λεβέντη,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, µε την
οποία  ενηµερώνει πως ορίζει ως µόνιµο κοινοβουλευτικό εκ-
πρόσωπο τον Βουλευτή Σερρών κ. Μεγαλοµύστακα Αναστά-
σιο, σελ. 2201

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Δευτέρας 28 Νοεµβρίου 2016, σελ.
2156

2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την παραχώρηση χρήσης αγροκτήµατος του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης στην Εταιρεία Προστα-
σίας Πρεσπών µε σκοπό την ανάδειξη, διατήρηση και επιδει-

κτική λειτουργία του παραδοσιακού νερόµυλου στον  Άγιο
Γερµανό Πρεσπών, σελ. 2156

ii. σχετικά µε τη µη καταβολή της βασικής ενίσχυσης σε χι-
λιάδες αγρότες, σελ. 2158

iii. σχετικά µε την άµεση καταβολή της εξισωτικής αποζη-
µιώσεως του 2016 από τον ΟΠΕΚΕΠΕ στους δικαιούχους,
σελ. 2159

iv. σχετικά µε την απόφαση 924/21-5-2016 για τους όρους
επιλεξιµότητας των δικαιούχων συνδεδεµένης ενίσχυσης ρυ-
ζιού, σελ. 2160

v. σχετικά µε την παράταση µίσθωσης των αγροτεµαχίων
των όµορων τοπικών κοινοτήτων της πρώην Λίµνης Αγουλι-
νίτσας της περιφερειακής ενότητας Ηλείας, σελ. 2161

β) Προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής:
i. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τον άµεσο απεγκλωβισµό

των προσφύγων-µεταναστών από τα νησιά του Αιγαίου, σελ.
2162

ii. σχετικά µε την εφαρµογή µέτρων αντιµετώπισης της πα-
ρατεταµένης προσφυγικής- µεταναστευτικής κρίσης στη
Σάµο, σελ. 2164

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-

γιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενιαίο Σύστηµα Κινητι-
κότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και την Τοπική Αυτοδιοίκηση,
υποχρεώσεις των προσώπων που διορίζονται στις θέσεις των
άρθρων 6 και 8 του ν. 4369/2016, ασυµβίβαστα και πρόληψη
των περιπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και λοιπές δια-
τάξεις», σελ. 2167 - 2205

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εσωτερικών, Ψη-

φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Οικονο-
µικών, Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οικονοµικών και
Υγείας, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν
στις 25/11/2016 σχέδιο νόµου: «Απλοποίηση διαδικασιών σύ-
στασης επιχειρήσεων, άρση κανονιστικών εµποδίων στον αν-
ταγωνισµό και λοιπές διατάξεις», σελ. 2169
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Α. Επί της αναφοράς στην 25η Νοεµβρίου, Παγκόσµια
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ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 2184



Αθήνα, σήµερα στις 25 Νοεµβρίου 2016, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Προτού ξεκινήσουµε τις καθιερωµένες εργασίες του Σώµατος
και µε αφορµή τη σηµερινή Παγκόσµια Ηµέρα για την Εξάλειψη
της Βίας σε βάρος των Γυναικών, το Προεδρείο της Βουλής απο-
φάσισε να αφιερώσουµε λίγο χρόνο στο σηµερινό ορόσηµο, ως
ουσιαστικοί συµµέτοχοι και αρωγοί της φετινής εκστρατείας της
λευκής κορδέλας.

Πρόκειται για µια πρωτοβουλία που πάρθηκε πριν από µερικές
δεκαετίες αποκλειστικά από άνδρες ευαισθητοποιηµένους και
αποφασισµένους να συµβάλουν στην εξάλειψη κάθε µορφής
βίας κατά των γυναικών. Άλλος λίγο άλλος πολύ, όλοι µας είµα-
στε, δυστυχώς, εξοικειωµένοι µε το φαινόµενο και τα στατιστικά
του στοιχεία. 

Η σωµατική κακοποίηση, η λεκτική, η σεξουαλική και η ψυχο-
λογική βία είναι τυπικά οι βασικές κατηγορίες του. Η βία στο σύ-
νολό της συνιστά ένα οικουµενικό φαινόµενο που δεν κάνει
διακρίσεις ανάµεσα στην κουλτούρα, την εθνικότητα, τη γλώσσα,
τη θρησκεία, το χρώµα ή την κοινωνικοοικονοµική τάξη.

Οι αριθµοί που τη συνοδεύουν είναι πραγµατικά ανατριχιαστι-
κοί. Μέχρι το 2013 στη χώρα µας έχει καταγραφεί πως το 68%
των γυναικών που υπέστησαν κακοποίηση ήταν έγγαµες. Το 16%
των γυναικών που αναζήτησαν βοήθεια ήταν αλλοδαπές. Το 70%
των θυµάτων είναι απόφοιτες µέσης, ανώτερης ή ανώτατης εκ-
παίδευσης και στο συντριπτικό ποσοστό τους, ανήκουν σε µε-
σαία ή ανώτερα οικονοµικά στρώµατα.

Όπως είναι φυσικό, το φαινόµενο δεν εξαντλείται σε κάποια
ηλικιακή οµάδα. Στην Ελλάδα του 21ου αιώνα περίπου το ένα
τρίτο των γυναικών έχει, δυστυχώς, ζήσει την εµπειρία της σω-
µατικής ή ψυχολογικής βίας από την παιδική ηλικία, συνήθως
εξαιτίας κάποιου ενηλίκου.

Σε ευρωπαϊκή, επίσης, κλίµακα οι αριθµοί έρχονται να καταρ-
ρίψουν κάθε ψευδαίσθηση πολιτισµού και ανωτερότητας των
υπόλοιπων ευρωπαϊκών λαών. Μέσα σε διάστηµα ενός χρόνου
13 εκατοµµύρια Ευρωπαίες έχουν κακοποιηθεί σωµατικά και 3,7
εκατοµµύρια έχουν υποστεί σεξουαλική κακοποίηση. Μία στις
τρεις γυναίκες στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πέσει θύµα σωµατι-
κής ή σεξουαλικής επίθεσης, µε την «πολιτισµένη» βόρεια Ευ-
ρώπη να κατέχει τα υψηλότερα ποσοστά βίας κατά των γυναι-
κών.

Να µην αναφερθώ στα 9 εκατοµµύρια γυναίκες που έχουν
πέσει θύµατα επίµονης παρακολούθησης, το λεγόµενο stocking,

και στο αποκαρδιωτικό 55% που δήλωσε ότι έχει βιώσει κάποια
µορφή σεξουαλικής παρενόχλησης ή απειλής.

Θέλω να επιµείνω στους αριθµούς, γιατί µόνο µέσα από αυ-
τούς µπορούµε να συλλάβουµε τον εφιάλτη που ζει το αντίθετο
φύλο όχι µόνο στη χώρα µας ή στην Ευρώπη, αλλά σε κάθε
γωνιά του πλανήτη. Μία στις τρεις γυναίκες παγκοσµίως έχει βιώ-
σει τη σωµατική ή σεξουαλική βία από τον σύντροφό της. Κοντά
στα 140 εκατοµµύρια εκτιµώνται τα κορίτσια και οι γυναίκες που
έχουν υποβληθεί ως σήµερα σε υποχρεωτικό ακρωτηριασµό γεν-
νητικών οργάνων. Το φρικτό αυτό έθιµο καλά κρατεί, δεδοµένου
ότι κάθε χρόνο στην Αφρική προστίθενται επιπλέον 3 εκατοµµύ-
ρια κοπέλες. Σχεδόν 70 εκατοµµύρια κορίτσια πάνω στον πλα-
νήτη έχουν ζήσει ως παιδιά-νύφες.

Στο ίδιο µήκος κύµατος παραπάνω από 10 εκατοµµύρια γυναί-
κες είναι θύµατα αναγκαστικής δουλείας και περίπου 5 εκατοµ-
µύρια κορίτσια και γυναίκες είναι θύµατα της πορνείας και του
trafficking.

Μπορεί να σας κούρασα µε τους αριθµούς και τα ποσοστά,
αλλά σκεφθείτε το λίγο: Όλα όσα σας παρέθεσα δεν είναι ψυ-
χρές στατιστικές πάνω σε ένα χαρτί. Είναι πρόσωπα, είναι ψυχές
µε όνειρα, είναι κορίτσια που περπατούµε δίπλα τους ανυποψία-
στοι και τα προσπερνούµε, αγνοώντας τον σταυρό που κουβα-
λούν στους ώµους τους. Είναι οι γυναίκες µε µάνα και πατέρα,
µε αδέλφια, φίλους και παιδιά.

Ως γιος µιας υπέροχης γυναίκας, σαν αδελφός, ως φίλος, σύν-
τροφος ή συνάδελφος, θέλω να µου επιτρέψετε να σας πω τι
ορίζω εγώ προσωπικά ως βία στον δεδοµένο τρόπο και χρόνο
που ζω. Βία είναι το επιµελές φκιασίδωµα στο πρόσωπο της γυ-
ναίκας, που δεν καταφέρνει να κρύψει τις µελανιές ούτε καν µε
δικαιολογίες, όπως αυτό το χιλιοειπωµένο «δεν είναι τίποτα, έπε-
σα στις σκάλες». Βία είναι οι διακρίσεις που καλλιεργούνται από
κούνια «νοικοκυρά είσαι, δεν δουλεύεις», «έκανα κόρη για να µου
φέρει ένα ποτήρι νερό στα γεράµατα» ή «οι άνδρες δεν κλαίνε».
Βία είναι η µόνιµη επωδός των αντρών στο άκουσµα ενός περι-
στατικού βιασµού, «τα ήθελε και τα έπαθε».

Βία είναι το αργοπορηµένο δικαίωµα ψήφου, ο συγκριτικά χα-
µηλότερος µισθός, οι καθυστερηµένες προαγωγές και οι προ-
σωπικές ερωτήσεις κατά την πρόσληψη σε δουλειά, «σκέφτεσαι
να κάνεις οικογένεια;». Βία είναι τα πρότυπα οµορφιάς και τα
στερεότυπα των ρόλων. Είναι η ζωντοχήρα που δεν αποκαλείται
διαζευγµένη. Είναι η χήρα που συχνά ακούει να της λένε «τον
έφαγες τον άνθρωπο» ή η ανύπαντρη µητέρα που αυτοµάτως
ταυτίζεται µε γυναίκα ελευθερίων ηθών.

Βία, τέλος, είναι και το µίσος στις διεµφυλικές γυναίκες, στα
πλάσµατα εκείνα που ένιωσαν την ανάγκη να επαναπροσδιορί-
σουν το φύλο τους και το πλήρωσαν ακριβά µε εξευτελισµό, µε

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ξύλο, ακόµα και µε την ίδια τους τη ζωή.
Βία, όµως, για εµάς, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και κάτι ακό-

µα. Είναι η δική µας ανοχή στη βία. Είναι ο συγγενής, ο γείτονας,
ο φίλος, ο συνάδελφος που ξέρει, αλλά δεν µιλά. Γι’ αυτό πρέπει
να γνωρίζουµε πως για ό,τι συνέβη στο παρελθόν ή θα συµβεί
στο µέλλον είµαστε και εµείς υπεύθυνοι, γιατί ουσιαστικά η ανο-
χή είναι συνενοχή.

Κλείνοντας, θέλω από τη θέση αυτή να πω για µια ακόµη φορά
πως όλοι µαζί θα συνεχίσουµε µέσα και έξω από τη Βουλή να µα-
χόµαστε µε κάθε τρόπο ενάντια στη βία που καταδικάζουµε όλοι
µαζί σήµερα. Είµαι βέβαιος πως όλοι σας µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα µοιράζεστε τις ίδιες σκέψεις και τα ίδια συναισθήµατα µε
εµένα. Αυτή και µόνο η διαπίστωση είναι το καλύτερο εφαλτήριο
για την κοινή µας προσπάθεια στο µέλλον.

Όλοι εµείς σήµερα που φοράµε τη λευκή κορδέλα, είτε στο
πέτο είτε κατευθείαν στην καρδιά, αξίζει ως υπερήφανοι γιοι, πα-
τεράδες, σύντροφοι, αδελφοί και φίλοι γυναικών να στραφούµε
για λίγες µόνο στιγµές όρθιοι και σιωπηλοί σε αυτή την Αίθουσα,
για να υποκλιθούµε έµπρακτα, να δεσµευτούµε σε όλες αυτές
τις γυναίκες-θύµατα, µπροστά στις πραγµατικές ηρωίδες της
ζωής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει τώρα η κανονική συνε-
δρίαση. 

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 28 Νοεµβρίου 2016. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 241/22-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
ναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σχετικά µε την αξιοποίηση του Ολυµπιακού Σκο-
πευτηρίου στο Μαρκόπουλο Αττικής.

2. Η µε αριθµό 236/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
αύξηση του ποσού της συνδεδεµένης ενίσχυσης ανά στρέµµα
για τα πορτοκάλια προς χυµοποίηση.

3. Η µε αριθµό 243/22-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την ολοκλήρωση των εργα-
σιών αποκατάστασης του Καπετανάκειου Σχολείου στο Ηράκλειο
Κρήτης.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 237/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ρεθύµνου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης, σχετικά µε το νοµικό καθεστώς κυπριακής εταιρίας
που συµµετέχει στο µετοχολόγιο της Αυγής Α.Ε.

2. Η µε αριθµό 227/18-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγε-
νάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη συστηµατική
αποδόµηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

3. Η µε αριθµό 232/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε την ψηφιοποίηση κινητών µνηµείων και τις
άθλιες εργασιακές σχέσεις, που καλούνται να δουλέψουν οι αρ-
χαιολόγοι. 

4. Η µε αριθµό 225/18-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Πεδίου του Άρεως. 

5. Η µε αριθµό 240/22-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρέβεζας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις συνδικα-

λιστικές διώξεις στο Γηροκοµείο Αθηνών.
6. Η µε αριθµό 239/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Γεωρ-
γίου Γερµενή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη
«δολοφονική επίθεση από παρακρατικά τάγµατα εφόδου σε βου-
λευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου».

7. Η µε αριθµό 235/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την εγκα-
τάλειψη του ακτινοβόλου µνηµείου της Αµφίπολης.

8. Η µε αριθµό 238/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, σχετικά µε την προστασία των πολιτών και της δη-
µόσιας περιουσίας από τους κουκουλοφόρους.

9. Η µε αριθµό 233/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την κατάρ-
γηση του δικαιώµατος των ξενοδοχοϋπαλλήλων να λαµβάνουν
εφάπαξ µε τη συµπλήρωση 20 χρόνων ασφάλισης και τις νέες
µειώσεις της τάξης του 20%.

10. Η µε αριθµό 186/8-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και Εσωτερικών, σχετικά µε την κατάσταση που επικρατεί
στα Εθνικά Αθλητικά Κέντρα (ΕΑΚ) και τα Δηµοτικά Αθλητικά
Κέντρα. 

11. Η µε αριθµό 216/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας για τον Καταλογισµό 30.000.000
ευρώ στους 32 καταδικασθέντες του παγκοσµίου στίβου «Αθήνα
1997».

12. Η µε αριθµό 211/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αν-
τωνίου Μπαλωµενάκη προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε
την εισαγωγή νοµοθετικού πλαισίου για την αντιµετώπιση της
ανεξέλεγκτης επέκτασης του φαινοµένου «all inclusive» στον του-
ρισµό.

13. Η µε αριθµό 213/15-11-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς την Υπουργό Τουρισµού,
σχετικά µε την ολοκλήρωση του έργου της Μαρίνας Μεσολογ-
γίου.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 32/3-10-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου Βου-
λευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε τα βήµατα για τη σύσταση του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 229/21-11-2016 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Φλώρινας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Σέλτσα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την παραχώρηση χρήσης αγροκτήµατος του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης στην Εταιρεία Προστασίας Πρεσπών µε
σκοπό την ανάδειξη, διατήρηση και επιδεικτική λειτουργία του
παραδοσιακού νερόµυλου στον Άγιο Γερµανό Πρεσπών.

Θα απαντήσει ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Αποστόλου. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνώ και συνυπογράφω όσα προείπατε για την κακοποί-

ηση των γυναικών. 
Κύριε Υπουργέ, ο νοµός στον οποίο κατοικώ και πολιτεύοµαι,

ο Νοµός Φλώρινας, έχει την ευλογία του ιδιαίτερου φυσικού κάλ-
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λους, µε ένα περιβάλλον το οποίο προσπαθούµε να διαφυλά-
ξουµε σαν «κόρη οφθαλµού» οι περισσότεροι κάτοικοί του. Αυτό
το περιβάλλον, µαζί µε τα ενεργειακά και υδάτινα αποθέµατα,
αποτελούν και το συγκριτικό πλεονέκτηµα της περιοχής µας. 

Όµως, και η πολιτιστική µας κληρονοµιά είναι πλούσια και χρή-
ζει ανάδειξης. Στην προσπάθεια ανάδειξης αυτής της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς δραστηριοποιείται η κοινωνία των πολιτών που
παίζει πρωταρχικό ρόλο και µπορεί να βοηθήσει το κράτος µας,
το οποίο, λόγω δοµής, δεν µπορεί πάντα να έχει τα κατάλληλα
αντανακλαστικά. 

Η περίπτωση της αποκατάστασης του παραδοσιακού νερόµυ-
λου του Αγίου Γερµανού αποτελεί ένα τρανό παράδειγµα του
πώς η κοινωνία των πολιτών, όταν δραστηριοποιείται για κοινω-
φελείς σκοπούς, µπορεί να έχει θαυµαστά αποτελέσµατα. 

Η µη κερδοσκοπική Εταιρεία Προστασίας Πρεσπών δραστη-
ριοποιείται στην περιοχή µας και έχει πλούσια δράση σε θέµατα
περιβαλλοντικά, πολιτιστικά και κοινωνικά. Έχει αγκαλιαστεί από
την τοπική κοινωνία και έχει βραβευτεί δύο φορές ως Best of the
Best για τα προγράµµατα «Life» της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα
οποία συµµετείχε.

Η δράση της βρίσκεται στον αντίποδα των αρνητικών παρα-
δειγµάτων αδιαφάνειας στη λειτουργία ορισµένων ΜΚΟ που
έχουν προβληµατίσει το κοινό. Η δράση της Εταιρείας Προστα-
σίας Πρεσπών αποτελεί θετικό παράδειγµα ορθής λειτουργίας
µε διαφάνεια, κοινωνική ευαισθησία και χρηστή διαχείριση. Μά-
λιστα, για το έργο το οποίο αποτελεί και την αφορµή της ερώτη-
σης βραβεύτηκε µε το βραβείο Europa Nostra από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Το έργο ήταν η αποκατάσταση του παραδοσιακού νερόµυλου
του Αγίου Γερµανού και πραγµατοποιήθηκε µε χρηµατοδότηση
που εξασφάλισε η Εταιρεία Προστασίας Πρεσπών από ιδιώτες
και µέλη της τοπικής κοινωνίας. 

Στην πρόταση της Εταιρείας Προστασίας Πρεσπών για τη λει-
τουργία του νερόµυλου περιλαµβάνονται τα εξής: Η ελεύθερη
πρόσβαση για τους κατοίκους και τους επισκέπτες, η συντήρηση
του κτηρίου διαχρονικά, η λειτουργία του µύλου ως χώρου εκ-
θεσιακού και διεξαγωγής πολιτιστικών δραστηριοτήτων, η λει-
τουργία του χώρου για τη διεξαγωγή προγραµµάτων περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης. 

Επειδή πρόκειται για ένα κοινωφελές έργο που θα είναι ανοι-
χτό στην τοπική κοινωνία, επειδή µε τη δράση αποκατάστασης
εντάχθηκε ο παραδοσιακός νερόµυλος στα µνηµεία διατήρησης
της ευρωπαϊκής πολιτιστικής κληρονοµιάς και αυτό οφείλεται
στις προσπάθειες των µελών και επιστηµόνων που εργάστηκαν
µε την καθοδήγηση της Εταιρείας Προστασίας Πρεσπών, επειδή
πρέπει να ενισχύονται τα παραδείγµατα αγαστής συνεργασίας
κρατικών φορέων, κοινωνίας των πολιτών και τοπικής κοινωνίας,
σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, αν προτίθεστε να παραχωρήσετε τη
χρήση του αγροτεµαχίου και του νερόµυλου που βρίσκεται εντός
του στην Εταιρεία Προστασίας Πρεσπών, µε σκοπό να διασφα-
λιστεί η απρόσκοπτη λειτουργία του µύλου, να αναδειχθεί ο κοι-
νωφελής σκοπός της διατήρησης και ανάδειξης των πολιτιστικών
και λαογραφικών αξιών του προ-βιοµηχανικού αυτού µνηµείου,
αλλά και να προβληθεί η οικολογική αξία του Αγίου Γερµανού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, θα ήθελα
να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Φορτσάκης
ζητά άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 29-11-
2016 έως 2-12-2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Ο κ. Αποστόλου έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, ο παραδοσιακός νερόµυλος
του Αγίου Γερµανού είναι ο µοναδικός που έχει διασωθεί από
τους είκοσι νερόµυλους που υπήρχαν στην περιοχή. Και βεβαίως
αποτελεί σηµείο αναφοράς για τον τόπο. 

Πρόκειται για ένα ισόγειο πέτρινο κτίσµα µε ξύλινη στέγη που
κατασκευάστηκε το 1930 και αποτελούσε συγκρότηµα, κύριε

Πρόεδρε, τριών χρήσεων: νερόµυλου για το άλεσµα των σιτη-
ρών, νεροτριβής για το πλύσιµο των υφασµάτων και µαντανιού
για το φούσκωµα και «πήξιµο» των υφαντών. Πρόκειται για µια
διαδικασία η οποία είναι πάρα πολύ σηµαντική για την επαρχία. 

Τη δεκαετία του ’60 το συγκεκριµένο κτήριο περιήλθε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µετά από έγκριση της Πε-
ριφέρειας Δυτικής Μακεδονίας εκτελέστηκαν εργασίες αποκα-
τάστασης και ανακατασκευής. 

Ο µύλος επισκευάστηκε για πρώτη φορά µερικώς το 1997 από
την Εταιρεία Προστασίας Πρεσπών µε τη βοήθεια των κατοίκων
του χωριού, εθελοντών, του WWF και βεβαίως και µε την υπο-
στήριξη του ιδρύµατος MAVA.

Αξίζει να αναφέρουµε όλους όσοι έχουν συµβάλλει προς
αυτήν την κατεύθυνση, όπως συνέβαλε πάρα πολύ σηµαντικά η
Ευρωπαϊκή Ένωση. Βεβαίως η αποκατάσταση του συγκεκριµέ-
νου µύλου πήρε, όπως ανέφερε και ο κύριος συνάδελφος, ένα
βραβείο Grand Prix για την πολιτιστική κληρονοµιά Europa Nos-
tra 2016. Γι’ αυτό, λοιπόν, συγκαταλέγεται και µέσα στα µνηµεία
διατήρησης της ευρωπαϊκής πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Εµείς, αναγνωρίζοντας την αναγκαιότητα συντήρησης και λει-
τουργίας του συγκεκριµένου παραδοσιακού νερόµυλου προς
όφελος της τοπικής κοινωνίας, αποφασίσαµε να παραχωρή-
σουµε στη συγκεκριµένη µη κερδοσκοπική εταιρεία και µε πολύ
σηµαντικό έργο προστασίας των Πρεσπών τη χρήση του αγρο-
κτήµατος Αγίου Γερµανού. Έχει εµβαδό 1125 τ.µ., καθώς βε-
βαίως και του υπάρχοντος εντός του συγκεκριµένου χώρου νε-
ρόµυλου, µε σκοπό να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη λειτουργία
του νερόµυλου, να αναδειχθεί ο κοινωφελής σκοπός της διατή-
ρησης και ανάδειξης των πολιτιστικών και λαογραφικών αξιών
του προ-βιοµηχανικού αυτού µνηµείου και βεβαίως να προβληθεί
η οικολογική αξία του Αγίου Γερµανού και συνολικότερα της πε-
ριοχής των Πρεσπών. 

Εξάλλου, η επαναλειτουργία του αποτελούσε για τους κατοί-
κους του χωριού ένα όνειρο ετών που επιτέλους ολοκληρώθηκε,
µε τη συνδροµή των τοπικών αρχών, της περιφέρειας Δυτικής
Μακεδονίας, του Δήµου Πρεσπών, της Εταιρείας Προστασίας
Πρεσπών, αλλά και η ιδιωτών. Και το τονίζω, ήταν πάρα πολύ ση-
µαντικές οι χορηγίες του ιδρύµατος Λεβέντη και του ιδρύµατος
Σταύρου Νιάρχου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο. Ήταν µία καλή απάντηση, νοµίζω δεν
έχετε να πείτε πολλά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Ναι, δεν έχω πολλά να πω, παρά
να ευχαριστήσω για το γρήγορο της απόφαση του κυρίου
Υπουργού. 

Εκ µέρους της Εταιρείας Πρεσπών, εκ µέρους του δηµάρχου
του κ. Πασχαλίδη και εµού του ιδίου, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και του λαού της
Φλώρινας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Φυσικά και του λαού της Φλώρι-
νας και των Πρεσπών και της κοινωνίας του Δήµου Πρεσπών.

Κύριε Υπουργέ, ευελπιστώ να επισκεφθείτε γρήγορα τον Δήµο
µας, την Νοµαρχία, για να µπορέσετε να δείτε και από κοντά και
το νερόµυλο, αλλά και όσο συντελούνται και στην Πρέσπα µε τον
Συνεταιρισµό «Πελεκάνος» των παραγωγών και άλλες αγροτικές
και συνεταιριστικές αρµοδιότητες. 

Σας ευχαριστώ για άλλη µία φορά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στα εγκαίνια της επα-

ναλειτουργίας, τα οποία εύχοµαι να γίνουν γρήγορα.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πείτε κάτι άλλο, γιατί τα είπατε όλα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα ήθελα να πω δύο κουβέντες µόνο.
Δεν είναι ζήτηµα µόνο ανάδειξης της πολιτιστικής κληρονο-

µιάς, θέλουµε το συγκεκριµένο κτήριο, η συγκεκριµένη δραστη-
ριότητα, να συνδεθεί µε την καθηµερινότητα του χωριού προ-
σφέροντας υπηρεσίες πραγµατικά στο άλεσµα σιτηρών, στο
πλύσιµο χαλιών, γενικά δηλαδή µία υπηρεσία στις τοπικές κοι-
νωνίες, που πρέπει να αρχίσουµε να αναζητούµε τις ρίζες και ιδι-
αίτερα δραστηριότητες που έχουν συνδεθεί µε την πολιτιστική
και θα έλεγα παραγωγική και οικονοµική δραστηριότητα της
υπαίθρου. Αυτό κάνει ο ΟΔΙΑΓΕ, ο οργανισµός τον οποίο έχουµε
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φτιάξει, ο οποίος προσπαθεί, καταγράφει όλη την περιουσία του
Υπουργείου, σε όλη την Ελλάδα και µέσα από τέτοιου είδους πα-
ραχωρήσεις και αξιοποιήσεις πιστεύουµε ότι θα υπηρετήσει το
βασικό σκοπό της, που δεν είναι άλλος, από την προσφορά υπη-
ρεσιών κοινωνικού χαρακτήρα στην ύπαιθρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη λέτε για την πε-
ριουσία του Υπουργείου και το ακούσει το υπερταµείο και έχου-
µε ντράβαλα, ενώ πρέπει να είναι τέτοιες οι απαντήσεις στους
Βουλευτές, όπως η σηµερινή.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 234/21-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη µη καταβολή της βασι-
κής ενίσχυσης σε χιλιάδες αγρότες.

Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κάθε χρόνο τέτοια εποχή χιλιάδες αγρότες

στην Ελλάδα περιµένουν την καταβολή των διαφόρων ενισχύ-
σεων και επιδοτήσεων, έτσι ώστε να µπορέσουν να τακτοποιή-
σουν και τις υποχρεώσεις τους προς τρίτους, προς τράπεζες και
για να µπορέσουν να περάσουν και τις ηµέρες των Χριστουγέν-
νων µε ό,τι αποµείνει. 

Στην προκαταβολή της βασικής ενίσχυσης, η οποία καταβλή-
θηκε στις 27 Οκτωβρίου παρατηρήθηκε για πρώτη φορά το φαι-
νόµενο κάποιοι αγρότες, κάποιες χιλιάδες, για διαφορετικούς
λόγους ο καθένας, να µην πληρωθούν καθόλου προκαταβολή. 

Έβγαλε µία ανακοίνωση ο ΟΠΕΚΕΠΕ την 1η Νοεµβρίου, ήταν
αλήθεια αρκετά κατατοπιστική, που κατηγοριοποιούσε τους αν-
θρώπους αυτούς, σε άλλους δεν φάνηκε το κριτήριο του ενερ-
γού αγρότη, σε άλλους δεν πρόλαβε να γίνει ο έλεγχος της
µεταβίβασης δικαιωµάτων, το θέµα είναι ένα: Κάποιοι αγρότες
δεν πληρώθηκαν καθόλου. Και επειδή αναµένεται τις επόµενες
ηµέρες, τις επόµενες λίγες εβδοµάδες, ίσως και µέρες -εσείς θα
µας πείτε- η εξόφληση όλων των υπολοίπων, η αγωνία αυτών των
ανθρώπων είναι εάν θα µπορέσουν και αυτοί -αυτό το λάθος, το
οποίο αναγνωρίζει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ότι έγινε µε αυτούς- να πληρω-
θούν.

Δεν µε ενδιαφέρει πραγµατικά να πούµε εάν φταίνε οι υπηρε-
σίες του ΟΠΕΚΕΠΕ ή του Υπουργείου Οικονοµικών, αυτό είναι
το λιγότερο. Αυτό που θέλω να ακουστεί σήµερα -και ελπίζω να
είστε ξεκάθαρος σε αυτό- είναι ότι αυτοί οι αγρότες θα πληρω-
θούν τις επόµενες ηµέρες, γιατί πρέπει πραγµατικά να πληρω-
θούν. Εάν δεν πληρωθούν πολλές χιλιάδες οικογενειών, θα έχουν
πολλά ζητήµατα, πολύ κρίσιµα, να αντιµετωπίσουν και µε τις υπο-
χρεώσεις τους, αλλά και µε τη δυνατότητα της διαβίωσής τους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ γιατί ήσασταν στον ελάχιστο χρόνο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, κάναµε προσπάθειες φέτος
να πληρώσουµε την προκαταβολή της βασικής ενίσχυσης πιο
νωρίς απ’ ότι την περσινή χρονιά. 

Πραγµατικά, περίπου σαράντα µέρες νωρίτερα, όπως είπατε,
στις 27 Οκτωβρίου, καταχωρήθηκε η προκαταβολή της βασικής
ενίσχυσης στους αγρότες.

Το ποσό που καταχωρήθηκε ήταν 770.000.000 ευρώ. Υπέβα-
λαν αίτηση εξακόσιες ογδόντα εννέα χιλιάδες άτοµα. Από αυ-
τούς, οι δικαιούχοι δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης κρίθηκαν οι
εξακόσιοι τριάντα οκτώ χιλιάδες, γιατί οι υπόλοιποι πενήντα δύο
χιλιάδες πληρώνονται µέσω µέτρων που αφορούν το πρόγραµµα
αγροτικής ανάπτυξης και τις συνδεδεµένες ενισχύσεις και ήταν
υποχρεωµένοι να υποβάλουν αίτηση, διότι δεν µπορούσε να γίνει
η προηγούµενη πληρωµή, αλλά δεν θα είχαν όµως δικαίωµα από
τη βασική ενίσχυση.

Άλλοι εξήντα έξι χιλιάδες περίπου αγρότες δεν πληρώθηκαν
σε αυτήν τη βάση, γιατί δικαιούνταν λιγότερα από 250 ευρώ. Θα
πληρωθούν αυτοί ένα πολύ µεγάλο µέρος µε την εκκαθάριση της
βασικής ενίσχυσης, διότι θα προστεθούν τα ποσά της προκατα-
βολής και αυτά της εκκαθάρισης και οπωσδήποτε το ποσό θα ξε-
περνά τα 250 ευρώ. Οπότε ένα µεγάλο µέρος αυτών θα πληρω-

θεί.
Τι µας µένουν; Μας µένουν περίπου δυόµισι χιλιάδες αγρότες,

οι οποίοι είχαν πρόβληµα. Κατά τον µηχανογραφικό διασταυρω-
τικό έλεγχο που πραγµατοποιήθηκε, εντοπίστηκαν περίπου χίλιοι
οκτακόσιοι από αυτούς που δεν πληρούσαν το κριτήριο του
ενεργού αγρότη, που αποτελούσε βασική προϋπόθεση για τη χο-
ρήγηση άµεσων ενισχύσεων ή ήταν νοµικά πρόσωπα, µε αποτέ-
λεσµα να αποκλειστούν. Επίσης, περίπου άλλοι οκτακόσιοι-εννια-
κόσιοι ήταν αυτοί οι οποίοι δεν είχε εκκαθαριστεί από πλευράς
του Υπουργείου Οικονοµικών η φορολογική τους δήλωση της πε-
ρασµένης χρονιάς και χρειαζόταν αυτή η προϋπόθεση. Τέλος
πάντων, το θέµα είναι ότι και για αυτούς έχουµε µπει στη διαδι-
κασία να πληρωθούν και θα πληρωθούν στις επόµενες πληρω-
µές.

Άρα, έχουµε πληρώσει µέχρι σήµερα σε πεντακόσιες εξήντα
επτά χιλιάδες αγρότες 770.000.000. Μέχρι τέλος του χρόνου οι
αγρότες έχουν να λάβουν ακόµα συνολικά περί το 1,25 δισεκα-
τοµµύριο. Άρα µιλάµε για πληρωµές την τελευταία περίοδο που
ξεπερνούν τα 2 δισεκατοµµύρια. Είναι όχι µόνο το υπόλοιπο της
βασικής ενίσχυσης, είναι το πρασίνισµα, είναι η εξισωτική που
ήδη χθες ανακοινώσαµε και θα υπάρξουν πληρωµές τις επόµε-
νες µέρες. Άρα, ο αγροτικός χώρος, όπως είπα και προηγού-
µενα, θα πάρει πάνω από 2,1 δισεκατοµµύρια αυτήν την περίοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργαντά,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµά µου
ήταν αρκετά σαφές και ήθελα το εξής από εσας: Οι πληρωµές
που έγιναν είναι γνωστές στους αγρότες. Είναι καταγεγραµµένες
και τις ξέρουµε. Αυτό, όµως, που υπάρχει ως υποχρέωση είναι
για ακόµα µερικούς αγρότες πραγµατικά να γίνει ξεκάθαρο ότι
δεν θα πληρωθούν στις επόµενες πληρωµές, ότι θα πληρωθούν
στην επόµενη πληρωµή, στην πληρωµή που θα γίνει 15 Δεκεµ-
βρίου, όπως ακούγεται.

Μιλάµε για τους χίλιους πεντακόσιους εξήντα εννέα, κατά την
ανακοίνωση του ΟΠΕΚΕΠΕ, οι οποίοι φαίνεται ότι δεν πληρούν
το κριτήριο του ενεργού αγρότη, αλλά γίνεται µια διενέργεια
ελέγχου από τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, τους εν-
νιακόσιους ογδόντα έναν που εκκρεµεί το αποτέλεσµα ελέγχου
του κριτηρίου του ενεργού αγρότη, στο οποίο δεν έχει γίνει εκ-
καθάριση επίσης από το Υπουργείο Οικονοµικών, τους επτακό-
σιους είκοσι επτά που τα προσωπικά τους στοιχεία όπως δόθη-
καν δεν ταυτοποιήθηκαν από τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων
Εσόδων και τους πέντε χιλιάδες επτακόσιους τριάντα πέντε που
δεν έχει γίνει ο διοικητικός έλεγχος µεταβίβασης δικαιωµάτων
από κληρονοµιά. Σε αυτούς αναφέροµαι. Αυτό για το κάτω των
250 ευρώ είναι γνωστό και γι’ αυτό δεν το ανέφερα.

Αλλά αυτοί που ανέφερα, οι προηγούµενοι, που είναι µερικές
χιλιάδες, αφορούν µεγάλα ποσά επιδοτήσεων και αυτό που
πραγµατικά µε αγωνία θέλουν να ακούσουν και αυτό που θέλω
να µεταφέρω κι εγώ στον αγροτικό κόσµο του Κιλκίς είναι ότι
αυτή η διαδικασία -απ’ ό,τι κατάλαβα, το µεγαλύτερο µέρος
αυτής- είναι δουλειά του Υπουργείου Οικονοµικών, δηλαδή η δια-
σταύρωση των στοιχείων και η εκκαθάριση του µητρώου των
ενεργών αγροτών. Γιατί δεν ευθύνονται οι αγρότες που έχει κα-
θυστερήσει αυτό, τουλάχιστον στην συντριπτική πλειοψηφία των
περιπτώσεων. Αν δεν έκανε αίτηση κάποιος, αυτό είναι ένα άλλο
δεδοµένο. Αλλά εδώ δεν µιλάµε για τέτοιες περιπτώσεις. Μιλάµε
για καθυστέρηση από την πλευρά του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Θα παρακαλέσω να είστε πιο σαφής στο αν θα µπορέσουν -
όπως άλλωστε δεσµεύτηκε και ο ΟΠΕΚΕΠΕ, µε την ανακοίνωση
που είχε κάνει πριν από δεκαπέντε ηµέρες-, να πληρωθούν στην
επόµενη πληρωµή. Όχι στις επόµενες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, σας είπα πως γι’ αυτήν την
περίπτωση των δυόµισι χιλιάδων αγροτών βρισκόµαστε αυτήν
την ώρα σε άµεση συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών.
Διερευνούµε όλες τις περιπτώσεις και αυτό που επιδιώκουµε
είναι να ολοκληρωθούν όσο το δυνατόν γρηγορότερα οι διαδι-
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κασίες, και να επικαιροποιηθεί από πλευράς του Υπουργείου Οι-
κονοµικών το συγκεκριµένο υλικό. Οπότε ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι έτοι-
µος, όταν πάρει τα συγκεκριµένα στοιχεία, να κάνει τις αντίστοι-
χες πληρωµές.

Πιστεύουµε ότι στις αρχές, στις 10-15 Δεκεµβρίου -δεν µπορώ
να σας πω τώρα- θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία. Οπωσδή-
ποτε, όµως, επειδή πρέπει να κλείσει η συγκεκριµένη πληρωµή,
τουλάχιστον µέχρι το τέλος της χρονιάς θα έχουµε κλείσει το
συγκεκριµένο ζήτηµα. Πιστεύω, και πολύ νωρίτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σήµερα είστε σε φόρ-
µα, κύριε Αποστόλου.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 223/16-11-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την άµεση καταβολή
της εξισωτικής αποζηµιώσεως του 2016 από τον ΟΠΕΚΕΠΕ
στους δικαιούχους.

Κύριε Μίχο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ενώ αρχικώς είχε ανακοινωθεί ότι η εξισωτική

του 2016 θα καταβληθεί τέλη Νοεµβρίου, ο ΟΠΕΚΕΠΕ µέσω νε-
ωτέρας ανακοινώσεως αναβάλλει την καταβολή για ένα µήνα
µετά. Το κονδύλι δε που προβλέπεται ανέρχεται στα 216 εκατοµ-
µύρια ευρώ σύµφωνα µε τροποποιητική δηµοσιευθείσα από-
φαση στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Το µείζον ζήτηµα που ανακύπτει και πρέ-
πει να αποτραπεί, προς όφελος των δικαιούχων, είναι µια ενδε-
χόµενη παράταση καθυστερήσεως της καταβολής της εξισωτι-
κής αποζηµιώσεως.

Μπορείτε να µας πείτε αν θα τηρηθεί η ανακοινωθείσα χρονική
προθεσµία της καταβολής της εξισωτικής προκειµένου να ελα-
φρυνθούν οικονοµικώς οι δικαιούχοι και να συνεχισθεί απροσκό-
πτως η δραστηριότητά τους;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Απο-

στόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η καθυστέρηση θα είναι καθυστέρηση ολίγων
ηµερών, γιατί µε χθεσινή απόφαση για το 2016 αυξήσαµε το ανώ-
τατο ποσό που µπορούν να εισπράξουν οι δικαιούχοι της εξισω-
τικής αποζηµίωσης των ορεινών και µειονεκτικών περιοχών από
100 ευρώ το εκτάριο σε 125 ευρώ. Δηλαδή, µια αύξηση της τά-
ξεως του 25%.

Με την αύξηση αυτή στις ορεινές περιοχές εξαντλείται το όριο
που µας επιτρέπει ο κανονισµός, ενώ το συνολικό ποσό που δια-
τίθεται µέσω του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης για το
µέτρο της εξισωτικής αποζηµίωσης, αυξάνει και από 216 εκατοµ-
µύρια που είχαµε προβλέψει φθάνουµε στα 244 εκατοµµύρια, τα
οποία θα πληρωθούν, επαναλαµβάνω, τις επόµενες ηµέρες.

Οι κύριοι ωφελούµενοι από αυτήν την αύξηση της αποζηµίω-
σης είναι οι κτηνοτρόφοι, καθώς η κτηνοτροφία αποτελεί τη βα-
σικότερη δραστηριότητα στις ορεινές περιοχές. Ταυτόχρονα, το
Υπουργείο έχει δροµολογήσει αλλαγές στον ορισµό των µειονε-
κτικών περιοχών, οι οποίες θα κάνουν πιο ορθολογική την κατα-
νοµή των αντίστοιχων αποζηµιώσεων. Σήµερα υπάρχουν µειο-
νεκτικές περιοχές, όπου συνυπάρχουν ορεινές περιοχές µε πε-
δινές και, όπως αντιλαµβάνεστε, εκεί πρέπει να γίνει κάποια πα-
ρέµβαση στο συγκεκριµένο ορισµό. Εξάλλου, υπάρχει και η
υποχρέωσή µας µέχρι το 2018.

Θέλω, όµως, να αποσαφηνίσω µερικά πράγµατα: Πρώτον, στο
νέο πρόγραµµα υπάρχουν σηµαντικές αλλαγές στο µέτρο της
εξισωτικής αποζηµίωσης σε ό,τι ίσχυε µέχρι πέρυσι, λόγω του
κανονιστικού πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα πλαίσιο
που είµαστε υποχρεωµένοι να το τηρήσουµε, για να µπορέσουµε
να απορροφήσουµε τα συγκεκριµένα χρήµατα.

Δεύτερη καθοριστική αλλαγή είναι ότι οι δικαιούχοι της εξισω-
τικής, δεν είναι µόνο οι µόνοι κάτοικοι των ορεινών µειονεκτικών
περιοχών, αλλά όλοι οι ενεργοί γεωργοί που έχουν γεωργική εκ-
µετάλλευση στις συγκεκριµένες περιοχές είτε αγροτεµάχια είτε
βοσκότοπο σε ορεινές µειονεκτικές περιοχές.

Επίσης, καταργήθηκε το κατώτατο όριο. Ουσιαστικά, αυτό που
έχει συµβεί είναι τα κονδύλια -που σας είπα ότι εξαντλήσαµε το

περιθώριο- να κατανεµηθούν σε περισσότερο κόσµο, σχεδόν σε
διπλάσιο από ό,τι τις προηγούµενες φορές, κάτι το οποίο έχει το
αρνητικό του κοµµάτι ότι θα πάρουν αυτοί οι δικαιούχοι της προ-
ηγούµενης περιόδου λιγότερα, αλλά αυτό είναι ένα θέµα το
οποίο θα το ισοσκελίσουµε µε τις συνδεδεµένες ενισχύσεις του
2016, όπου όσον αφορά τη κτηνοτροφία και ιδιαίτερα σε αυτές
τις περιοχές έχουν υπερδιπλασιαστεί τα κονδύλια που τους αφο-
ρούν. Ταυτόχρονα, όµως, µε αυτήν την πρόσθετη παρέµβαση
που την εντοπίσαµε ουσιαστικά στις ορεινές περιοχές στους κτη-
νοτρόφους, θα έχουµε ικανοποιητική ενίσχυση σε αυτούς που
πραγµατικά την έχουν ανάγκη, αλλά και γενικότερα σε µία πε-
ριοχή στην ύπαιθρο η ένεση ρευστότητας που δίνεται µε αυτές
τις διαδικασίες σε περισσότερο κόσµο και ειδικά σε περίοδο κρί-
σης, νοµίζω πως είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό κοµµάτι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Μίχος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εύχοµαι να γίνει όπως το είπατε, να µην υπάρξει άλλη καθυ-

στέρηση. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τι βιώνουν οι αγρότες, οι γε-
ωργοί, τι βιώνουν οι κτηνοτρόφοι και µια και αναφέρατε τους
κτηνοτρόφους πριν δεν θα ήταν σωστό το Υπουργείο σας να
έρθει σε µία συνεννόηση µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ, ώστε οι επιδοτήσεις,
οι ενισχύσεις οι εξισωτικές να δίνονται στην ώρα τους στους κτη-
νοτρόφους; 

Ένα παράδειγµα θα σας φέρω. Το καλαµπόκι θερίζεται τέλη
Αυγούστου τα πρώιµα, µέχρι τον Οκτώβρη τα πιο όψιµα που
λέµε. Δεν θα ήταν σωστό να παίρνουν οι κτηνοτρόφοι αυτή την
εξισωτική στην ώρα τους, οπότε να µπορούν να βάλουν µέσα
στις αποθήκες τους φθηνή τροφή; Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
από τη στιγµή που θα αποθηκευτεί κάθε προϊόν, ή µηδική είναι ή
κριθάρι είναι ή καλαµπόκι είναι, θα ανέβει το κοστολόγιό του από
τη στιγµή που θα ανοίξουν τις αποθήκες από 0,3 έως 0,4 λεπτά
το κιλό παραπάνω. Αν περάσουν οι γιορτές, θα φθάσει και 0,6
και 0,8 παραπάνω. Άνθρωποι που έχουν διακόσια και τριακόσια
ζώα σε µία µονάδα, χρειάζονται αρκετούς τόνους από µηδική,
από καλαµπόκι, για να έχουν ένα σωστό σιτηρέσιο. Δεν θα ήταν
σωστό, λοιπόν, αυτές οι εξισωτικές ή όποιες άλλες επιδοτήσεις
να δίνονται στην ώρα τους, οπότε και ο κτηνοτρόφος ή αντιθέτως
ο γεωργός όταν είναι να πάει να σπείρει, να χρηµατοδοτείται
εκείνη τη στιγµή, οπότε να του έρχεται το κοστολόγιό του πιο
φθηνά; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει

τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Οι ενισχύσεις στην Ελλάδα δίνονται πολύ νωρί-
τερα από τον χρόνο που παίρνουµε ως χώρα τις αντίστοιχες ενι-
σχύσεις. Και µάλιστα, αυτή η διαδικασία γίνεται µέσα από συ-
γκεκριµένη σύµβαση µε τραπεζικό ίδρυµα και πληρώνουµε εµείς
πιο µπροστά, µε έναν µέσο όρο περίπου τρεις µήνες. Πληρώνει
τόκους το ελληνικό δηµόσιο, διότι καταβάλλει τις ενισχύσεις πιο
µπροστά.

Ένα άλλο κοµµάτι, όµως, που πρέπει να δούµε ότι δεν µπορεί
όλοι να ζητάνε κάθε φορά -γιατί όντως υπάρχουν προβλήµατα-
παράταση στις προθεσµίες υποβολής δικαιολογητικών, δηλώ-
σεων κλπ., γιατί  αυτή η παράταση µετά πηγαίνει προς τα πίσω
και τις πληρωµές αναγκαστικά. Είναι µία διαδροµή που δεν µπο-
ρεί να γίνει διαφορετικά. Άρα, λοιπόν, έχουµε ως βασικό στόχο
ένα πράγµα. Βάζοντας τάξη στη διαχείριση των κοινοτικών ενι-
σχύσεων, θα πληρώνουµε κάθε χρόνο τον Οκτώβρη-Νοέµβρη και
θα είναι αυτό το δίµηνο που ουσιαστικά θα προσπαθήσουµε, κα-
ταβάλλοντας όλες τις ενισχύσεις αυτήν την περίοδο, να το συν-
δέσουµε και µε άλλες οικονοµικού χαρακτήρα δραστηριότητες,
που δεν είµαι αυτή την ώρα έτοιµος να τις ανακοινώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, όπου α-
κούστηκαν από τον κ. Μίχο οι λέξεις «εξωτική» και «εξωτικές», να
αλλαχθούν στα Πρακτικά µε τις λέξεις «εξισωτική» και «εξισωτι-
κές».

Προχωρούµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 224/18-
11-2016 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερ-
ρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ
Τζελέπη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
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σχετικά µε την απόφαση 924/21-5-2016 για τους όρους επιλεξι-
µότητας των δικαιούχων συνδεδεµένης ενίσχυσης ρυζιού. 

Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την εφαρµογή του Κανονισµού

της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1307/2013 για τις συνδεδεµένες ενι-
σχύσεις και ιδιαίτερα για το ρύζι -σύµφωνα και µε την υπουργική
σας απόφαση 924/21-5-2016- από την εµπειρία που έχουµε για
την εσοδεία που καταβλήθηκε το 2015 θα ήθελα να πω ότι αυτή
ήταν ιδιαίτερα προβληµατική και δηµιούργησε σοβαρά προβλή-
µατα στους ορυζοπαραγωγούς. 

Είχα θέσει αυτό το θέµα ήδη από τον Ιανουάριο του 2016 -πάλι
µε επίκαιρη ερώτησή µου- διότι προβλέπατε στην υπουργική σας
απόφαση ότι για να τύχουν της συνδεδεµένης ενίσχυσης οι ορυ-
ζοπαραγωγοί, ήτοι τα 26 ευρώ ανά στρέµµα, θα πρέπει να που-
λήσουν το προϊόν µέχρι τον Φεβρουάριο, δηλαδή να το τιµο-
λογήσουν. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει µία πίεση, ένας εκβιασµός,
εάν θέλετε, προς τη µεριά των παραγωγών, για να πουλήσουν
το προϊόν τους σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Αυτό, λοιπόν, είχε ως αποτέλεσµα να κατρακυλήσουν οι τιµές
µείον 50% σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. Ιδιαίτερα, δε,
για τα µεγαλόσπερµα από 0,45 έως 0,48 λεπτά του ευρώ ανά
κιλό που ήταν την προηγούµενη χρονιά, το 2015 πήγαµε στα 0,24
λεπτά το κιλό. Αντίστοιχα, το ίδιο συνέβη και στα µικρόσπερµα,
που από 0,30 έως 0,35 λεπτά του ευρώ ανά κιλό που ήταν την
προηγούµενη χρονιά, πήγαν στα 0, 20 έως 0,22 λεπτά το κιλό.
Δηλαδή, ενώ οι παραγωγοί θα έπαιρναν από την συνδεδεµένη
γύρω στα 4 λεπτά το κιλό, στην ουσία µε την εφαρµογή της συν-
δεδεµένης, όπως έγινε, έχασαν περίπου 20 λεπτά το κιλό.

Έρχοµαι τώρα στα ερωτήµατα της επίκαιρης. Ακόµη και τώρα
οι ποσότητες είναι αδιάθετες και µάλιστα δεν υπάρχει καν ορι-
σµός της τιµής, ούτε το πότε θα πληρωθούν οι παραγωγοί. «Φέρ-
τε το προϊόν», λένε οι έµποροι, «θα το τιµολογήσουµε και θα
δούµε πότε θα πληρωθείτε». Αφού πρέπει να δώσετε την συνδε-
δεµένη µέχρι τις 30 Ιουνίου και αφού σήµερα οι παραγωγοί και
τα τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα είναι ήδη χαρτογραφηµένα
στο υπόβαθρο του ΟΠΕΚΕΠΕ και γνωρίζουν ποιοι είναι οι παρα-
γωγοί, γιατί δεν πάτε αυτό το χρονικό διάστηµα µέχρι τα µέσα
Μαΐου, ώστε να υπάρχει αυτό το χρονικό περιθώριο, για να µπο-
ρέσει να γίνει η απορρόφηση του ρυζιού, να µην υπάρχει η πίεση
στους παραγωγούς, αλλά και για να µην έχουµε µείωση των
τιµών; Γιατί από τους έξι χιλιάδες πεντακόσιους ορυζοπαραγω-
γούς πέρυσι πληρώθηκε µόνο το 70%, δηλαδή οι τέσσερις χιλιά-
δες τετρακόσιοι. Οι υπόλοιποι δεν πληρώθηκαν εξαιτίας αυτών
των αδυναµιών της υπουργικής σας απόφασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αποστόλου,
έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, όπως αναφέρει και η σχετική
απόφαση, δικαιούχοι της συνδεδεµένης ενίσχυσης ρυζιού για το
έτος 2015 ήταν οι γεωργοί που καλλιεργούν ρύζι σε επιλέξιµες
εκτάσεις υπό τον όρο ότι θα παραδώσουν ορισµένες ποσότητες
σε εµπόρους, σε συνεταιρισµούς, σε µύλους το αργότερο µέχρι
και τις 28-2-2016. 

Αυτή ήταν η σχετική απόφαση. Σε εξαιρετικές, όµως, περιπτώ-
σεις, όπως εσείς περιγράψατε και οι οποίες προβλέπονται µέσα
από τις ενωσιακές και εθνικές διαδικασίες, µπορεί να τροποποι-
ηθεί η συγκεκριµένη απόφαση και να δοθεί µία παράταση µε
απόφαση του Προέδρου του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Πραγµατικά, λοιπόν, επειδή είχαµε πληµµύρες, επειδή δεν
µπόρεσαν να παραδώσουν οι αγρότες, αποφασίσαµε να επεκτα-
θεί κατά έναν µήνα η προθεσµία παράδοσης ρυζιού και πήγε στις
28-3-2016. Πρέπει, όµως, να δούµε τι συνέβη τελικά µε την κα-
τανοµή των συνδεδεµένων ενισχύσεων και πόσες ποσότητες πα-
ραδόθηκαν.

Υπέβαλαν, λοιπόν, 6.365 γεωργοί για να παραδώσουν ρύζι.
Από αυτούς παρέδωσαν ρύζι 4.868. Την προϋπόθεση της ελάχι-
στης παράδοσης προϊόντος, διότι αναφερόταν στην απόφαση,
δηλαδή 400 κιλά το στρέµµα, πληρούσαν µόνο 4.403 γεωργοί.
Με δεδοµένο ότι είχαµε συγκεκριµένο ποσό, συγκεκριµένη κατά
εκτάριο τιµή, εµείς έχοντας αυτό το εθνικό πλαφόν µοιράσαµε

τις συγκεκριµένες συνδεδεµένες ενισχύσεις τηρώντας όλες τις
προϋποθέσεις και εξαντλήθηκε το ποσό των 8 εκατοµµυρίων
ευρώ. Άρα, δεν ήταν δυνατόν να γίνει, διότι δεν είχε προβλεφθεί
πλαφόν µεγαλύτερο για να δοθούν χρήµατα σε αγρότες οι οποίοι
δεν τήρησαν τις προϋποθέσεις. Νέα παράταση, λοιπόν, της προ-
θεσµίας ήταν αδύνατο να δώσουµε γιατί δεν ήταν εφικτή λόγω
του χρόνου. 

Σας είπα και προηγουµένως ότι αυτή η διαδικασία µιας παρά-
τασης, δεύτερης παράτασης, τρίτης παράτασης µας φέρνει
εκτός χρόνου. Και όταν ερχόµαστε εκτός χρόνου, υπάρχει περί-
πτωση να χάσουµε και τους αντίστοιχους πόρους. Είναι πάρα
πολύ απλά αυτά. Γιατί επιµένετε σε κάτι που το ξέρετε και οι ίδιοι
ότι πλέον δεν µπορούµε να ξεπεράσουµε; Ούτε υπόλοιπο ποσού
υπήρχε ούτε ο απαραίτητος χρόνος, για να επεξεργαστούµε τα
συγκεκριµένα στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Τζε-
λέπη, έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλλον, κύριε Υπουργέ, δεν καταλαβαίνετε το πρόβληµα. Χί-

λιοι πεντακόσιοι παραγωγοί δεν µπορούσαν να τιµολογήσουν το
προϊόν τους. Κατέρρευσε µε αυτήν την καταστροφική υπουργική
απόφαση η τιµή του ρυζιού στη χώρα µας κατά 50%. Τι άλλο πρέ-
πει να σας πούµε; Πρέπει να αλλάξατε αυτήν την απόφαση, όχι
να δώσετε µια παράταση, παρ’ ότι εδώ τον Ιανουάριο δεσµεύ-
τηκε ο Αναπληρωτής Υπουργός σας -που δεν είναι πλέον στο
Υπουργείο σας- ότι θα έβλεπε κάθε µήνα για το πώς θα πήγαινε
η απορρόφηση ρυζιού και ανάλογα θα έπαιρνε αντίστοιχες απο-
φάσεις. Μη δίνετε παράταση κάθε µήνα. Πηγαίνετε την παρά-
ταση, µια και έξω µέχρι τα µέσα Μαΐου, αφού υποχρεούστε να
πληρώσετε 30 Ιουνίου. Γιατί αυτή η εµµονή σας; 

Καταστρέφετε ένα προϊόν στη χώρα µας µε κατάρρευση των
τιµών κάτω από το κόστος παραγωγής που δεν συµφέρει τους
παραγωγούς να καλλιεργήσουν. Αυτήν τη στιγµή ξέρετε τι γίνε-
ται; Δείτε εάν ένας παραγωγός ξέρει τι τιµή παραδίδει το προϊόν
του, για να µην χάσει τη συνδεδεµένη! 

Όλα αυτά είναι συνδεδεµένα µε τις πολιτικές που ακολουθείτε
στο Υπουργείο Γεωργίας όπου αντί να έχετε έναν προγραµµατι-
σµό και να εκπονήσετε ένα µέτρο και ένα µοντέλο στήριξης της
αγροτικής παραγωγής, εσείς πραγµατικά µε τις πολιτικές σας
έχετε επιβάλει στο αγροτικό εισόδηµα έναν αγροτικό και ασφα-
λιστικό αχταρµά, ραντισµένο µε τις ιδεολογίες σας που θα είναι
πραγµατικά καταστροφικό “roundup” για το αγροτικό εισόδηµα,
για τη γεωργία, για τον αγροτοδιατροφικό τοµέα της χώρας µας.
Ζητάµε εδώ πραγµατικά να δείτε ένα µοναδικό αγροτοδιατρο-
φικό προϊόν, το πώς θα το αξιοποιήσουµε, το πώς θα είναι αντα-
γωνιστικός ο αγρότης. Βλέπετε ότι οι τιµές είναι κάτω του
κόστους παραγωγής. Τουλάχιστον ελέγξτε αυστηρά µε υγειονο-
µικό έλεγχο τις εισαγωγές που είναι αθρόες αυτό το χρονικό διά-
στηµα από Καµπότζη, από Μιανµάρ, από όλες τις ασιατικές
χώρες. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχω πει και άλλη φορά ότι η θέση σας στο
Υπουργείο θα σηµατοδοτήσει δυστυχώς µια πορεία για τον
αγροτικό τοµέα, όχι ανάπτυξης και στήριξης του αγροτικού
τοµέα, αλλά µια καταστροφική πορεία και µια ταφόπλακα στον
αγροτικό τοµέα. 

Από την άλλη πλευρά, θα ήθελα να σας τονίσω και να ακού-
σουν και οι πολίτες αυτήν τη στιγµή που µας παρακολουθούν ότι
σε αυτό το χρονικό σηµείο γίνεται µια βιοµηχανία εκφοβισµού
και µηνύσεων εις βάρος των αγροτών για τις κινητοποιήσεις που
έκαναν πέρσι και µάλιστα µέσα σε αυτές ήταν και οι ρυζοπαρα-
γωγοί, για να µην είναι και εκτός θέµατος. 

Αυτό το χρονικό διάστηµα, λοιπόν, έχουµε µαζικές µηνύσεις
εις βάρος των αγροτών για εκφοβισµό τους, όταν πέρυσι οι κι-
νητοποιήσεις τους δεν ήταν κινητοποιήσεις που δηµιουργούσαν
προβλήµατα στις άλλες κοινωνικές οµάδες. Μπορώ να πω ότι
ήταν σε συµφωνία µε τα αστυνοµικά όργανα το πώς θα γίνουν οι
αποκλεισµοί. Όµως θυµηθήκαν τώρα, σε αυτό το χρονικό διά-
στηµα, να ποινικοποιήσουν τους κοινωνικούς αγώνες των αγρο-
τών. Γιατί; Γιατί φοβάστε ότι τώρα αυτοί οι κοινωνικοί αγώνες,
που θα γίνουν από τους αγρότες για να διεκδικήσουν το δι-
καίωµά τους να παραµείνουν στην περιφέρεια, θα είναι και το

2160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τέλος της Κυβέρνησής σας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει
µια φράση που χρησιµοποιεί η ελληνική κοινωνία: «Στο ίδιο έργο
θεατές». 

Χθες το βράδυ είχαµε Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για
να συζητήσουµε πολύ σοβαρά θέµατα όσον αφορά διεθνείς συµ-
φωνίες. Ο κύριος συνάδελφος παίζει το ίδιο έργο, το οποίο το
επαναλαµβάνει διαρκώς. Χαϊδέψτε αυτιά, κάντε ό,τι θέλετε. Εδώ
οι απαντήσεις µας θα είναι τεκµηριωµένες και κυρίως µέσα από
µια στοιχειοθέτηση που θα δείχνει ότι δεν υπήρχε δυνατότητα
να γίνει κάτι άλλο. Υπάρχει εθνικό πλαφόν συγκεκριµένο, προ-
ϋποθέσεις στους αγρότες για να µπουν στη συνδεδεµένη ενί-
σχυση και η οποία δείχνει το ενδιαφέρον της πολιτείας για τον
συγκεκριµένο κλάδο. 

Όποιοι, λοιπόν, είχαν τις προϋποθέσεις, µπήκαν εντός των
προθεσµιών, εξάντλησαν το εθνικό πλαφόν. Τέλειωσε η χρονιά.
Πάµε στην επόµενη. 

Το 2016, πάλι, έχουµε βάλει το ρύζι ως συνδεδεµένη ενίσχυση.
Επιτέλους πρέπει και οι ίδιοι αγρότες να καταλάβουν ότι και σε
αυτήν τη διαδικασία χρειάζεται να είναι και οι ίδιοι µέσα στους
χρόνους και στο κάτω κάτω να απορροφάµε το συγκεκριµένο
ποσό µέχρι και το τελευταίο ευρώ. Αυτή είναι η στόχευσή µας. 

Από κει και πέρα, τα υπόλοιπα, κύριοι συνάδελφοι, τα έχετε
πει τόσες φορές που πραγµατικά καταντάει στο τέλος αυτό που
σας είπα, «στο ίδιο έργο θεατές».

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα το δείτε πολύ σύντοµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε στην τε-

λευταία ερώτηση για τον κ. Αποστόλου, την µε αριθµό 104/13-
10-2016 αναφορά του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σχετικά µε την πα-
ράταση µίσθωσης των αγροτεµαχίων των όµορων τοπικών κοι-
νοτήτων της πρώην Λίµνης Αγουλινίτσας της περιφερειακής
ενότητας Ηλείας. 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα περιµένω απαντήσεις γιατί το γνωρίζετε το

θέµα. Και το γνωρίζετε το θέµα, διότι µε δική µου αναφορά στις
7 Οκτωβρίου σας έχω κοινοποιήσει το υπόµνηµα των προέδρων
των επτά όµορων κοινοτήτων της πρώην λίµνης Αγουλινίτσας και
σας είχε επισκεφθεί και ο αντιπεριφερειάρχης Ηλείας, ο κ. Γε-
ωργιόπουλος, σχετικά µε το θέµα που θα συζητήσουµε τώρα.

Κύριε Υπουργέ, στις εκτάσεις της πρώην λίµνης Αγουλινίτσας
και της πρώην λίµνης Μουριάς, που αφορά δώδεκα τοπικές κοι-
νότητες, εδώ και σαράντα χρόνια καλλιεργούν οι αγρότες της
Ηλείας µε βάση την πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου 97 του
1995 σε εκτάσεις που κατανέµονται σε αυτούς. Και θέλω να σας
ενηµερώσω ότι εκεί καλλιεργούνται κτηνοτροφικά φυτά, βιοµη-
χανική ντοµάτα, αραβόσιτος, φιστίκι αραχίδα και άλλα προϊόντα.
Έχουν δικαιώµατα οι αγρότες. Έχουν κάνει επενδύσεις και από
κει εξαρτάται το ψωµί τους και η ζωή της οικογένειάς τους. 

Είχατε δώσει παράταση στις µισθώσεις µέχρι 31 Οκτωβρίου.
Πέρασε η προθεσµία. Έγκαιρα σας ενηµερώσαµε. Υπάρχει έν-
τονη ανησυχία, διότι από κει εξαρτάται η ζωή αυτών των ανθρώ-
πων, και αυτήν τη στιγµή είναι στον αέρα και περιµένουν µια
απάντηση από σας. Θα δώσετε παράταση, όπως σας ζητούν, για
ένα εύλογο διάστηµα; Θα εξετάσετε την υπαγωγή αυτών των
εκτάσεων στη διαδικασία του νόµου που ψηφίσατε για την
ίδρυση του Οργανισµού Διαχείρισης των Γεωργικών Γαιών; Θα
εφαρµόσετε τον προηγούµενο νόµο ο οποίος προέβλεπε µοριο-
δότηση, η οποία εξασφάλιζε τους κατοίκους των όµορων περιο-
χών; Πείτε µας τι θα κάνετε. Δώστε τους µια απάντηση, γιατί
πρέπει να προετοιµάσουν τα χωράφια, να καλλιεργήσουν. Δεν
µπορούν να είναι άλλο στον αέρα.

Περιµένουµε µε ενδιαφέρον και εµείς και οι αγρότες την απάν-
τησή σας, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, όπως σωστά είπατε, και γνω-
ρίζουµε το πρόβληµα και θα δώσουµε απάντηση. Πρέπει, όµως,
να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. 

Όντως, πριν έναν µήνα εγκρίθηκε το καταστατικό του οργανι-
σµού Διαχείρισης Ακινήτων, Γαιών και Εξοπλισµών, αυτόν που
σας αναφέρω ως ΟΔΙΑΓΕ. Το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα
θα ενεργοποιηθεί και η λειτουργία του οργανισµού -ορισµός δι-
οικητικού συµβουλίου- στελέχωση, προκειµένου να αρχίσει να
υλοποιεί το σηµαντικό έργο, που πολλές φορές έχουµε αναφέρει
και δεν είναι άλλο από την καλή και σωστή αξιοποίηση της περι-
ουσίας του Υπουργείου σε όφελος των τοπικών κοινωνιών. 

Συνεπώς, οι εκτάσεις των αποξηραµένων περιοχών, που λέτε,
θα υπαχθούν στο πλαίσιο διαχείρισης του ΟΔΙΑΓΕ, ο οποίος, σε
συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου, θα απο-
τυπώσει και θα προσπαθήσει να επιλύσει και άλλα χρόνια προ-
βλήµατα που υπάρχουν και που, βεβαίως, δεν αφορούν στους
αγρότες. 

Η διαχείριση αυτών των ακινήτων θα γίνει πραγµατικά µε τον
ν.4061/2012, ορισµένα από τα άρθρα του οποίου λογικό είναι να
επανεξεταστούν ανάλογα µε τα προβλήµατα που θα προκύψουν,
για να µπορέσουµε να τα λύσουµε. Όµως, ήδη ο συγκεκριµένος
νόµος δίνει στους αγρότες, που σήµερα κάνουν χρήση των συγ-
κεκριµένων εκτάσεων, αυξηµένα µόρια για να µπορούν έτσι να
διεκδικήσουν τις συγκεκριµένες εκτάσεις. 

Δεν είναι η ώρα τώρα να αναφέρω τι µοριοδοτήσεις υπάρχουν,
είτε έχουν αγροτεµάχια από εκεί είτε είναι από διπλανές κοινό-
τητες, από διπλανούς οικισµούς. Όµως, όπως ξέρετε -και το ξέ-
ρουν και οι ίδιοι- υπάρχει η συγκεκριµένη µοριοδότηση. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν µας όλα αυτά που σας είπα, θα
προχωρήσουµε στην παράταση µέχρι τον Οκτώβρη του 2017 των
συγκεκριµένων πιστώσεων που υπάρχουν. Και αυτό θα γίνει για
να µην προκληθεί -όπως και οι ίδιοι οι πρόεδροι των όµορων το-
πικών κοινοτήτων επισηµαίνουν µε την επιστολή που έχουν στεί-
λει- κοινωνική αναταραχή. Άρα, θα ισχύσει αυτό µέχρι τότε.

Όµως, όπως και εσείς ξέρετε και όλοι ξέρουµε, για να µην
υπάρχουν καταστάσεις ανορθόδοξης εκµετάλλευσης των ακινή-
των, πριν τη λήξη και πολύ πιο γρήγορα θα καλέσουµε τους προ-
έδρους, θα συζητήσουµε και θα συναποφασίσουµε πώς θα τα
διαχειριστούµε την επόµενη ηµέρα. Θα µπορούσαµε, για παρά-
δειγµα, όπως και ο νέος νόµος πλαίσιο για τους συνεταιρισµούς
προβλέπει, να προτρέψουµε τους αγρότες σε οµάδες παραγω-
γών ώστε να µπορέσουν οι καλλιεργητές κάτοικοι της περιοχής
να συµµετέχουν µε αυξηµένη µοριοδότηση.

Ξεκαθαρίζω, λοιπόν, το εξής: Η παράταση αυτή είναι η τελευ-
ταία. Επίσης, ξεκαθαρίζω ότι δεν µιλάµε για παραχώρηση κυριό-
τητας. Μην περνάει από το µυαλό κανενός. Παραχώρηση της
συγκεκριµένης χρήσης σε όφελος των τοπικών κοινωνιών. Η κυ-
ριότητα παραµένει στο δηµόσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουτσούκο,
έχετε τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πρώτα τα καλά νέα και µετά τα
κακά νέα.

Μας είπε ο Υπουργός -και αυτό το θεωρώ θετικό, κύριε Πρό-
εδρε- ότι θα παραταθούν οι µισθώσεις µέχρι τον Οκτώβριο του
2017. Μόνο που αυτό έπρεπε –δεν θέλω τώρα να γκρινιάξω- να
έχει γίνει, διότι, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι αγρότες πρέπει να
προετοιµάσουν σιγά-σιγά τα χωράφια για τη νέα καλλιεργητική
περίοδο και είναι σε πλήρη ανασφάλεια. Άρα, περιµένουµε τη νο-
µοθετική ρύθµιση. Θα τη στηρίξουµε και εµείς.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά ότι αυτήν την περίοδο είναι
αυξηµένο το κόστος παραγωγής για λόγους, που συνδέονται και
µε εξωγενείς και µε εσωγενείς παράγοντες, παραδείγµατος
χάριν η φορολογία, οι νέες εισφορές, η έλλειψη ρευστότητας.
Ένα πράγµα που οφείλετε να κάνετε ως Υπουργείο, είναι να δια-
σφαλίσετε την αγροτική γη στους κατ’ επάγγελµα αγρότες γιατί
είµαστε σε µια περίοδο που υπάρχει µια επίθεση συµφερόντων
στην αγροτική γη. Πιστεύω να το έχετε αντιληφθεί. Κατά συνέ-
πεια, η όποια ρύθµιση κάνετε για το µέλλον πρέπει να έχει αυτό
το κριτήριο. Είστε δύο χρόνια τώρα. Δεν είστε καινούριος. 
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Λέτε, λοιπόν, ότι ψηφίσατε έναν νόµο και φτιάξατε το κατα-
στατικό προχθές. Ε, πότε θα υλοποιηθεί αυτός ο νόµος ώστε να
υπάρχει ένα ασφαλές πλαίσιο; 

Αναφερθήκατε και στον προηγούµενο νόµο, τον ν.4061, που
δίνει µόρια. 

Δίνει µόρια και στους χρήστες της αγροτικής γης, τις πρώην
λίµνες, µε βάση την προηγούµενη πράξη του Υπουργικού Συµ-
βουλίου, δίνει µόρια και στους κατοίκους των δήµων και των όµο-
ρων κοινοτήτων µε τροπολογία που είχα καταθέσει εγώ και την
έκανε αποδεκτή τότε ο κ. Τσαφτάρης. 

Όµως, µπορεί να χρειάζεται βελτιώσεις, όπως είπατε εσείς και
όπως λένε και οι πρόεδροι των κοινοτήτων, που σας έχουν στεί-
λει το υπόµνηµα, προκειµένου να µην έρθει κάποιος από µακριά,
που εξυπηρετεί άλλα συµφέροντα, να τους πάρει τη γη που καλ-
λιεργούν σαράντα χρόνια. Αυτό πρέπει να το διασφαλίσετε µε
διάλογο. Αλλά είστε Κυβέρνηση δύο χρόνια. Πότε θα το κάνετε; 

Εν πάση περιπτώσει, φέρτε την παράταση, ώστε να κουβεν-
τιάσουµε ένα πλαίσιο που θα διασφαλίζει, πρώτον, ότι θα έχουµε
µεγαλύτερους κλήρους. Ο ν.4061, στον οποίο αναφερθήκατε,
δίνει τη δυνατότητα για εκατό στρέµµατα. Δεύτερον, θα διασφα-
λίζει µακροχρόνιες µισθώσεις. Δεν µπορεί να µπαίνει ο αγρότης
σε ένα χωράφι, να το βελτιώνει, να µεταφέρει εκεί τα εργαλεία
του και µετά από έναν χρόνο να είναι σε ανασφάλεια. 

Άρα, έχουµε να λύσουµε τέτοια ζητήµατα. Μόνο που δεν πρέ-
πει να τα λύνουµε, όταν η αντιπολίτευση, κάνοντας τη δουλειά
της, σας φέρνει εδώ στη Βουλή. Αυτά τα θέµατα έπρεπε να τα
έχετε ήδη λύσει. 

Πάντως, σηµειώνω, κύριε Πρόεδρε, ως θετικό το γεγονός ότι
ως αποτέλεσµα της ενέργειας της περιφέρειας, των τοπικών
προέδρων και της δικιάς µας εδώ στη Βουλή, ο κύριος Υπουργός
σήµερα δεσµεύτηκε για την παράταση των συµβάσεων αυτών
των αγροτεµαχίων µέχρι τον Οκτώβρη του 2017. 

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής
είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο της Νέας Φιλαδέλφειας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα κάτω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
έντεκα Βουλευτές της Βουλής των Αντιπροσώπων της Δηµοκρα-
τίας της Τσεχίας. 

Dear colleges we welcome you to Athens. We welcome you to
the Greek Parliament. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 
Παρακαλώ τον διερµηνέα που συνοδεύει τους συναδέλφους

Βουλευτές από την Τσεχία να τους ενηµερώσει ότι δεν συζητεί-
ται νοµοσχέδιο, αλλά γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Γι’ αυτό
και παρόντες στη Βουλή είναι οι ερωτώντες Βουλευτές και ο
απαντών Υπουργός. Το σηµειώνω, για να µην σχηµατίσουν
άσχηµη εντύπωση για την εικόνα της Ολοµέλειας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, ακούσατε ένα ευχάριστο νέο.
Κρατήστε το και για εσας τον ίδιο. Διότι άµα αρχίσετε και κάνετε
εκπτώσεις, κάπου δεν θα το µεταφέρετε και µε την κατάλληλη
φρασεολογία. Λοιπόν, έληξε αυτό το θέµα. Έχουν τον χρόνο οι
αγρότες και να µπουν στα κτήµατα και να καλλιεργήσουν. 

Από εκεί και πέρα, επειδή βάλατε το θέµα ότι αργήσαµε µε τον
οργανισµό, να σας πω το εξής: Επιχειρήσαµε να καταγράψουµε
όσο γίνεται αυτή την περιουσία. Ειλικρινά, σας οµολογώ ότι αυτό
το πλιάτσικο που έχει γίνει γύρω από τη συγκεκριµένη δηµόσια
περιουσία, είναι το κάτι άλλο. Να σας πω, για παράδειγµα, ότι εί-
χαµε µέχρι και παραχωρήσεις κυριότητας σε νοµούς της Μακε-

δονίας για την ανέγερση ξενοδοχειακών συγκροτηµάτων και ψά-
χνουµε να τους βρούµε τώρα όλους αυτούς -πού είναι και ποιοι
είναι- και δεν τους βρίσκουµε. Και, βεβαίως, είµαστε αναγκασµέ-
νοι συνεχώς αυτές τις παραχωρήσεις να τις ανακαλούµε, για να
µπορέσουµε να υπερασπιστούµε τη δηµόσια περιουσία. 

Από την άλλη πλευρά, οπωσδήποτε, χρειάζονται κινήσεις σαν
και αυτές που συζητήσαµε, όπως την προηγούµενη που αφορά
τον Νερόµυλο. Υπάρχει από τη δική µας πλευρά η διάθεση αυτές
να αξιοποιηθούν, γιατί διαφορετικά θα ερηµώσουν, διότι δεν
υπάρχει άλλη δυνατότητα. Φανταστείτε αυτή την ώρα τι συµβαί-
νει µε µια άλλη περιουσία των συνεταιρισµών, µε τις εγκαταστά-
σεις κ.λπ., που ερηµώνουν και τα κοιτάζουµε και πρέπει να
βρούµε λύση. 

Όσον αφορά τα άλλα θέµατα που βάλατε, κοιτάξτε να δείτε,
µην βάζετε το θέµα του φορολογικού για τους αγρότες. Ειλι-
κρινά, δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα όχι µόνο από την 1-1-2017,
όπου υπάρχει το γνωστό αφορολόγητο, το οποίο αγγίζει τα
11.000 ευρώ, όταν την ίδια ώρα το 97% των αγροτών έχει εισό-
δηµα κάτω από αυτό το ποσό, ούτε βεβαίως και τη χρονιά τη φε-
τινή. Δεν είναι τώρα η ώρα. Θα πούµε αναλυτικά τα στοιχεία,
όσον αφορά τη φορολόγηση. 

Τώρα, για τη συγκεκριµένη µοριοδότηση που αναφερθήκατε,
υπάρχει ο ν.4061, που θα τον εφαρµόσουµε. Όντως, οι προβλέ-
ψεις του βοηθούν τους συγκεκριµένους κατοίκους. Ταυτόχρονα,
βεβαίως, θα έρθουµε σε µία συνεννόηση µαζί τους, για να αντι-
µετωπίσουµε –επαναλαµβάνω- φαινόµενα ανορθόδοξης διαδικα-
σίας στην ανάθεση και γενικά στις καλλιέργειες της περιοχής,
για να απαντήσουµε ουσιαστικά σε αυτό που θέλετε κι εσείς και
θέλουµε όλοι, δηλαδή, να αξιοποιούνται σωστά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Πριν πάµε στις δύο τελευταίες ερωτήσεις που θα απαντήσει ο

Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής, κ. Ιωάννης Μουζάλας, να
υπενθυµίσουµε ότι σήµερα είναι της Αγίας Αικατερίνη. Χρόνια
πολλά εκ µέρους του Προεδρείου σε όλες τις εορτάζουσες Βου-
λευτίνες και εργαζόµενες και εκτός Βουλής ευρισκόµενες, µε-
ταξύ των οποίων είναι και η ενενήντα έξι ετών µάνα µου. Δεν της
έχω πει ακόµα χρόνια πολλά, θα της τα πω από µικροφώνου. 

Πάµε, λοιπόν, στην πέµπτη µε αριθµό 242/22-11-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για τον άµεσο απεγκλωβισµό των προσφύγων-µεταναστών από
τα νησιά του Αιγαίου. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, χθες το βράδυ η τραγωδία στη

Μόρια, αλλά και η προβοκάτσια στη Χίο, πριν από λίγες µέρες,
ήρθαν να επιβεβαιώσουν τις επανειληµµένες παρεµβάσεις µας,
εκκλήσεις µας, ή όπως αλλιώς τις ονοµάσετε, για τα άµεσα και
επείγοντα µέτρα που έπρεπε να έχουν παρθεί µέχρι τώρα για την
αντιµετώπιση της κατάστασης στα νησιά.

Για του λόγου το αληθές, θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα από-
σπασµα από µια τοποθέτησή µου σε µια προηγούµενη ερώτηση
που είχε γίνει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση που επικρατεί στα νησιά του Αι-
γαίου χαρακτηρίζεται από το διπλό εγκλωβισµό περισσότερων
από δεκαέξι χιλιάδων προσφύγων και µεταναστών. Οι συνθήκες
διαβίωσης -το λέµε για ακόµα µια φορά- είναι άθλιες και οι κα-
θυστερήσεις στην εξέταση των αιτήσεων ασύλου, πολύµηνες, µε
αβεβαιότητα για την τύχη τους. Είναι πολλές οι επιπτώσεις στη
ζωή των κατοίκων, ιδίως στη Μόρια της Λέσβου, στη Σούδα και
στο Χαλκειό της Χίου και στο Βαθύ της Σάµου.

Το τελευταίο διάστηµα έχουµε δολοφονικές επιθέσεις στους
καταυλισµούς. Είναι µία οργανωµένη προβοκάτσια σε βάρος των
προσφύγων, αλλά και των κατοίκων των νησιών. Οργανώνεται
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από φασιστικές και αντιδραστικές δυνάµεις, ιδίως από την ερι-
στική, εγκληµατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής, που αποθρα-
σύνονται και από την απραξία της Κυβέρνησης στην αντιµε-
τώπισή τους. 

Η προβοκάτσια εκδηλώνεται πάνω στο έδαφος της πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυβέρνησης, της απαράδεκτης
συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας. Γνωρίζω ποια είναι
η θέση σας και θα τη συζητήσουµε. Η Κυβέρνηση προκλητικά
εξωραΐζει αυτή τη συµφωνία. Την έχει αναγορεύσει σε πανάκεια
για την αντιµετώπιση του προσφυγικού-µεταναστευτικού ζητή-
µατος, τη στιγµή µάλιστα που κλιµακώνεται επικίνδυνα η προ-
κλητικότητα της τουρκικής κυβέρνησης σε βάρος των κυριαρ-
χικών µας δικαιωµάτων.

Την ίδια στιγµή, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, Ευρωπαίοι
αξιωµατούχοι ζητούν να γίνουν τα νησιά του Αιγαίου προκεχω-
ρηµένη ζώνη διπλού εγκλωβισµού προσφύγων και µεταναστών.
Με την πολιτική συνολικού εξωραϊσµού του αµερικάνικου και να-
τοϊκού ιµπεριαλισµού, τις θριαµβολογίες για την παραµονή της
νατοϊκής αρµάδας στο Αιγαίο, δήθεν για τους πρόσφυγες, η Κυ-
βέρνηση εµπλέκει ακόµα περισσότερο το προσφυγικό-µετανα-
στευτικό στους επικίνδυνους για το λαό γεωπολιτικούς σχεδιασ-
µούς των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων.

Η ερώτηση, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, λέει: Τι µέτρα θα
πάρετε για τον άµεσο απεγκλωβισµό των προσφύγων-µεταστάν-
των από τα νησιά και στη συνέχεια από τη χώρα, το κλείσιµο των
hot spots και την εξασφάλιση αξιοπρεπών συνθηκών προσωρινής
υποδοχής και καταγραφής, την αποκατάσταση πιθανών ζηµιών
που οφείλονται στην αναγκαστική συµβίωση σε ακατάλληλους
χώρους και περιοχές, την άµεση αντιµετώπιση της προβοκατό-
ρικης δράσης φασιστοειδών και αντιδραστικών δυνάµεων; 

Θα περιµένουµε τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 5ο Γυµνάσιο Χαλκίδας (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ θα συµ-
φωνήσω µε τον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας και ο ΣΥΡΙΖΑ θα συµφωνήσει µαζί του, ότι για το προσφυ-
γικό-µεταναστευτικό ρεύµα, όχι µόνο τώρα, αλλά πάντοτε στην
ιστορία, ευθύνεται ο πόλεµος, ευθύνεται ο ιµπεριαλισµός, ευθύ-
νεται ο καπιταλισµός. Εποµένως, στο πρώτο κοµµάτι της οµιλίας
είµαστε απόλυτα σύµφωνοι.

Επιτρέψτε, όµως, να σας πω ότι πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
κιόλας, µέχρις ότου ανατραπεί ο καπιταλισµός, νικηθεί ο ιµπε-
ριαλισµός, πάψουν οι πόλεµοι και όλα αυτά.

Είµαστε υποχρεωµένοι να δώσουµε απάντηση στο πρόβληµα
την ώρα που συµβαίνει. Το να κάνουµε µια θεωρητική συζήτηση
περί καπιταλισµού, ιµπεριαλισµού, πολέµου, ειρήνης, δίκαιης κα-
τανοµής του πλούτου -είµαστε µια πολύ ωραία παρέα- είναι πάρα
πολύ χρήσιµο σε ακαδηµαϊκό επίπεδο, αλλά δεν βοηθάει τον ελ-
ληνικό λαό, δεν βοηθάει τους πρόσφυγες, δεν βοηθάει τους µε-
τανάστες.

Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι τα γεγονότα στη Χίο δεν µπορεί
παρά να συσχετιστούν  µε το ότι έγιναν τις ηµέρες που οι Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής και στελέχη της Χρυσής Αυγής ήταν
εκεί. Πρόκειται για γεγονότα που στηρίχθηκαν σε πραγµατική
βάση και υποκινήθηκαν µετά άλλες αντιδράσεις. Είχαµε ρίψεις
µολότοφ από το κάστρο. Νοµίζω ότι η Αστυνοµία τα διερευνά.
Θα ήταν χρήσιµο να απευθύνετε και εκεί το ερώτηµά σας. Θα
πρέπει να δοθούν απαντήσεις, διότι υπάρχει ένας σαφής συσχε-
τισµός αξιοποίησης των δυσκολιών στη Χίο από φασιστικά και
ακροδεξιά στοιχεία και συνδέεται άµεσα και µε την παρουσία της
Χρυσής Αυγής.

Δεν θα απεγκλωβίσουµε άµεσα τα νησιά. Η συµφωνία Ευρώ-
πης-Τουρκίας, η οποία είναι µια πολύ δύσκολη συµφωνία και
ποτέ δεν προσπαθήσαµε να την εξωραΐσουµε, ήταν η καλύτερη
συµφωνία που µπορέσαµε να πάρουµε. Θέλαµε άλλα. Όµως,
µας βοήθησε. Έχει γλυτώσει µέχρι στιγµής τη χώρα µας από
έναν αριθµό εκατό χιλιάδων έως εκατόν πενήντα χιλιάδων προ-
σφύγων και µεταναστών. 

Τα νησιά δεν θα γίνουν αποθήκη. Όσον αφορά την Ευρώπη,
είναι αλήθεια ότι ένα µέρος της Ευρώπης -συγκεκριµένοι ηγέτες,
συγκεκριµένες χώρες- έχουν αυτό το σχέδιο. Μέχρι στιγµής η
Ευρώπη αντιτίθεται σ’ αυτό το σχέδιο. Η θέση της Κυβέρνησης
είναι ότι αυτό δεν πρόκειται ποτέ να συµβεί και είµαι βέβαιος ότι
σε αυτό θα έχουµε µαζί µας και εσας και τα κόµµατα του δηµο-
κρατικού τόξου.

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω το εξής: Χωρίς να υπάρχει πρό-
θεση, διότι δεν µπορεί κανείς παρά να σας καταλογίσει την από-
λυτη εντιµότητα που η ζωή σας και οι αγώνες σας κατοχυρώ-
νουν, αποκρύπτετε από τον νησιωτικό λαό την αλήθεια, καταθέ-
τοντας τη µισή αλήθεια.

Θα µπορούσαµε σήµερα να πάρουµε όλους τους πρόσφυγες
και µετανάστες από τη Σάµο. Αυτό θα επέφερε, παρά τη θέλησή
µας, ρήξη µε τη συµφωνία Ευρώπης-Τουρκίας και η Σάµος, η
Χίος, η Λέρος, η Μυτιλήνη θα πήγαιναν στην περσινή κατάσταση.
Δεν θα έφευγαν οι πρόσφυγες και οι µετανάστες. Θα ερχόντου-
σαν κάθε µέρα χίλοι πεντακόσιοι µε δύο χιλιάδες στη Σάµο, δύο
χιλιάδες µέχρι και τέσσερις χιλιάδες στη Χίο, δεκαπέντε χιλιάδες
στη Μυτιλήνη. Και θα κάναµε τι; Το περσινό.

Εµείς θα προσπαθήσουµε αυτό να το σταµατήσουµε. Θα
απαντήσω µετά και στον κ. Σεβαστάκη ότι ο απεγκλωβισµός, που
µπορούµε να κάνουµε, στη Χίο έχει γίνει µε επιτυχία. Έχουµε
αποσύρει στην ενδοχώρα περίπου χίλια πεντακόσια άτοµα. Στη
Σάµο ξεκινάει από τη Δευτέρα. Στη Μυτιλήνη ξεκινάει, επίσης,
από τη Δευτέρα. Φέρνουµε στην Αθήνα, στην ενδοχώρα, οικογέ-
νειες, οι οποίες δεν κρίνονται ότι πρέπει να επιστραφούν στην
Τουρκία, όπως ευάλωτους, ανήλικα κ.λπ..

Αυτό δεν γίνεται κραυγαλέα, αλλά σιγά σιγά. Αυτό θα βοηθή-
σει στο να µειωθεί ο αριθµός. 

Ελπίζω στην υποστήριξη του κόµµατός σας, που από ό,τι εί-
πατε όµως δεν θα την έχουµε, στο ότι για να βελτιωθούν οι χώροι
διαµονής και να πάψουν οι τραγωδίες θα πρέπει να δοθούν και-
νούρια camp, ώστε να αραιώσει ο πληθυσµός. 

Εάν δεν γίνει αυτό, οι συνθήκες θα είναι τραγικές και εµείς
αυτό θέλουµε να το θεραπεύσουµε. Έχουµε εδώ και τρεις µήνες
αυτό το σχέδιο, το οποίο κολλάει στο ότι οι τοπικές κοινωνίες
υιοθέτησαν πάνω στη βάση πραγµατικών προβληµάτων µια λαϊ-
κίστικη θέση, η οποία λέει να φύγουν οι πρόσφυγες από τα νησιά. 

Τους πρόσφυγες και τους µετανάστες δεν τους φέρνει η Κυ-
βέρνηση στα νησιά και αυτό το ξέρετε όλοι. Εάν φύγουν έτσι
αυτοί, θα ξανάρθουν πολλαπλάσιοι. 

Θα ήθελα άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να εκφράσω τη
λύπη µου για το τραγικό γεγονός το οποίο έγινε χθες στη Μόρια.
Ήταν ένα τυχαίο γεγονός που θα µπορούσε να συµβεί οπουδή-
ποτε.

Δεν συνέβη όπως οπουδήποτε, αλλά στη Μόρια και αυτό επι-
βαρύνει την κατάσταση, µας κάνει να είµαστε πολύ πιο στενοχω-
ρηµένοι, να αισθανθούµε πολύ περισσότερο τις ευθύνες µας. Θα
ήθελα να απευθύνω ξανά έκκληση από αυτό το Βήµα στους νη-
σιώτες να βοηθήσουν, ώστε να δηµιουργήσουµε καλύτερες συν-
θήκες γι’ αυτούς τους ανθρώπους εκεί. Αυτό κάνει καλό και
στους νησιώτες και συγχρόνως αρχίζουµε και τον «απεγκλωβι-
σµό» αυτών οι οποίοι µπορούν να έρθουν στην ενδοχώρα χωρίς
να θέσουν σε κίνδυνο τη συµφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω της σοβαρότη-
τας του θέµατος άφησα υπερδιπλάσιο χρόνο στον κύριο Υπουρ-
γό. Στο σηµείο που η απάντηση είναι κοινή προς τον κ. Σεβα-
στάκη µην τα επαναλάβετε. Πείτε αυτά που είναι σε κοινή απάν-
τηση για να µη χρειαστούµε περισσότερο χρόνο. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Κατσώτη, θα ήθελα να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι ο κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 27 Νοεµβρίου έως 28
Νοεµβρίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει;
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µου φάνηκε ότι εκβιά-

ζετε τους κατοίκους, όπως κάνει ο Ερντογάν µε την Ελλάδα και
την Ευρώπη. Αυτό κάνατε και εσείς τώρα. Δηλαδή, είπατε «µην
φωνάζετε, αρκεστείτε σε αυτά, γιατί µας περιµένουν χειρότερα».

Δηλαδή, ο απεγκλωβισµός θα γίνει στη δευτέρα παρουσία,
όταν καταπέσει ο ιµπεριαλισµός; Δηλαδή, οι συνθήκες διαβίωσης
θα γίνουν καλύτερες, όταν σταµατήσει ο πόλεµος; Θα σταµατή-
σουν εδώ όλες αυτές οι τραγωδίες, όταν θα υπάρξουν αυτές οι
εξελίξεις ή οφείλετε τώρα να πάρετε µέτρα; Αποφεύγετε δηλαδή
τα ευθύνες σας;

Οι ευθύνες είναι ολωσδιόλου δικές σας, γιατί η Κυβέρνησή
σας, κύριε Υπουργέ, έκλεισε τα σύνορα προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Με τη σύµφωνη γνώµη της Κυβέρνησης έκλεισαν τα σύ-
νορα, δεν έκλεισαν έτσι από µόνα τους! Συµφώνησε η Κυβέρ-
νηση στην απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με την εφαρµογή
αυτής της συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας το αποτέ-
λεσµα είναι αυτό που βλέπουµε σήµερα στα νησιά, που ζουν οι
νησιώτες. 

Κύριε Υπουργέ, στην περίπτωση ολικής κατάρρευσης της
συµφωνίας, όπως λέτε, και πάλι βέβαια τα νησιά θα την πληρώ-
σουν, γιατί είναι σε αυτή την περιοχή. Εκεί θα είναι πάλι η ζώνη
συγκέντρωσης αυτών των κατατρεγµένων ανθρώπων.

Όµως, κύριε Υπουργέ, οι ευθύνες δεν είναι ούτε σε αυτούς
που φεύγουν από τον πόλεµο ούτε στους νησιώτες, που δέχον-
ται όλη αυτή την πίεση από το προσφυγικό. Οι ευθύνες είναι και
της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τις αποφάσεις
που έχουν πάρει. 

Λέτε ότι εάν καταπέσει η συµφωνία, θα είναι χειρότερα τα
πράγµατα. Τι προτείνετε, κύριε Υπουργέ; Γιατί αυτοί που έχουν
πάρει πολιτικό άσυλο, έστω και προσωρινό, να µην φύγουν από
τα νησιά; Ούτε αυτούς δεν διώχνετε, κύριε Υπουργέ. Τους έχετε
εκεί, εγκλωβισµένους. Για πείτε µου, πόσες αιτήσεις για πολιτικό
άσυλο προχωράνε την ηµέρα;

Τι µέτρα παίρνετε για αυτό, για να µπορέσει να απεγκλωβιστεί
αυτή η κατάσταση στα νησιά; Τι µέτρα παίρνετε, ώστε οι χώροι
να είναι φιλοξενίας, να είναι προσωρινοί; Εσείς τους έχετε κάνει
µόνιµους και µάλιστα µε σκηνές καλοκαιρινές.

Και αυτή η τραγωδία ευτυχώς δεν επεκτάθηκε χθες. Βεβαίως,
εδώ εκφράζουµε τη βαθιά µας λύπη. 

Όµως, είναι ευθύνη δική σας και η τραγωδία αυτή που ευτυ-
χώς δεν επεκτάθηκε, όπως λέω. Πόσες σκηνές κάηκαν χθες; Η
µία δίπλα στην άλλη, τεσσεράµισι χιλιάδες κόσµος στη Μόρια!
Πόσους παίρνει, για πόσους είναι η Μόρια; Πέστε µου! Για πό-
σους είναι οι άλλες περιοχές; Είναι δυνατόν να µην απεγκλωβί-
ζεται αυτή η κατάσταση και να λέτε ότι δεν υπάρχει λύση; Πώς
δεν υπάρχει λύση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνοντας, θα πρέπει να πούµε –
και χθες σας ενόχλησα, κύριε Υπουργέ- ότι πήγε περιοδεία κλι-
µάκιο του ΚΚΕ µε τον Ευρωβουλευτή του εδώ, στη Ριτσώνα στα
Οινόφυτα και εκεί υπάλληλος µιας αµερικάνικης ΜΚΟ, της «Dο
Your Part», απαγόρευε την είσοδο σε Ευρωβουλευτή. Πού; Εκεί
στη Ριτσώνα. Τι είναι εδώ οι ΜΚΟ; Κράτος εν κράτει; Ποιος τους
έδωσε τέτοια δικαιοδοσία; Ποια είναι η ευθύνη σας για αυτή την
άθλια συµπεριφορά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι λέτε για αυτό, κύριε Υπουργέ, για τη στάση των ΜΚΟ και

όλων αυτών των επιτετραµµένων εκεί στα hot spots; 
Εν πάση περιπτώσει, πιστεύουµε ότι τα πράγµατα πρέπει να

εξελιχθούν διαφορετικά από ό,τι µέχρι σήµερα έχετε αποφασί-
σει, κύριε Υπουργέ, γιατί και οι κάτοικοι το απαιτούν, αλλά και οι
συνθήκες διαβίωσης αυτών των κατατρεγµένων ανθρώπων πρέ-
πει να βελτιωθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Τέθηκαν περισσότερα ζητήµατα στη δευτερολογία από
ό,τι στην πρωτολογία και είναι δύσκολο να απαντηθούν όλα. 

Δεν αποφεύγουµε καµµία ευθύνη. Τοποθετούµαστε απέναντι
στις ευθύνες µας µε συνέπεια και µε πάρα πολύ σκληρή δουλειά
προσπαθούµε να τις υλοποιήσουµε. 

Η συγκεκριµένη στάση σας δεν βοηθάει, διότι δεν αρκεί να
λέµε να καλυτερεύσουν οι συνθήκες στα hot spots. Πρέπει να
υπάρχει χώρος, πρέπει να δοθούν σπιτάκια. Και για να γίνει αυτό,
πρέπει να υπάρξει χώρος. Για να αυξηθεί το προσωπικό του ασύ-
λου, πρέπει να υπάρξει χώρος. Για να επιστρέψει η EASO, πρέπει
να υπάρξει παραπέρα ασφάλεια. 

Εποµένως, πάλι συµφωνούµε στο γενικό µέρος. Στο ειδικό
µέρος υπάρχει πλήρης έλλειψη προτάσεων, εκτός από ένα πράγ-
µα, «όσοι θέλουν να περάσουν στην ενδοχώρα, όσοι θέλουν να
έρθουν στην Ελλάδα». Δεν µπορεί να δουλέψει έτσι το µετανα-
στευτικό-προσφυγικό. Δεν έχει δουλέψει ποτέ έτσι και στις λε-
γόµενες «χώρες του υπαρκτού σοσιαλισµού» τα χρόνια του
υπαρκτού σοσιαλισµού. 

Δεν υπάρχει κανένα, µα κανένα –και σας προκαλώ να φέρετε-
επίσηµο κείµενο, θεωρητικό ή κρατικό, από τα καθεστώτα του
υπαρκτού σοσιαλισµού, που να λέει αυτά που λέτε εσείς για το
µεταναστευτικό-προσφυγικό. Υπάρχουν, αντίθετα, πολλά θεολο-
γικά κείµενα που αναφέρονται µε αυτόν τον τρόπο. 

Κύριε Κατσώτη, για τη Ριτσώνα τι κάνουµε; Ένα τέταρτο µετά
µπήκατε µέσα. Η αµετροέπεια ενός υπαλλήλου δεν καθορίζει την
Κυβέρνηση. Είναι η πρώτη φορά που στη χώρα µας έχουµε φτιά-
ξει µητρώο µη κυβερνητικών οργανώσεων. Ο έλεγχος σε αυτές
εξαπλώνεται και προσπαθούµε να συνεργαστούµε µαζί τους και
προσπαθούµε χρήµατα που έχουν πάρει για την Ελλάδα να µεί-
νουν στην Ελλάδα. 

Τελειώνω, ξανακάνοντας την ευχή -εµείς κάνουµε την προσπά-
θεια- να γυρίσουν οι νησιώτες µας στη συµπεριφορά που έδειξαν
πέρυσι, προκειµένου να αποφύγουµε να ξαναζήσουν εκείνοι και
η χώρα τα περυσινά γεγονότα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνουµε τη ση-
µερινή συνεδρίαση Κοινοβουλευτικού Ελέγχου µε την υπ’ αριθµό
230/21-11-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Σάµου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δη-
µητρίου Σεβαστάκη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής, σχετικά µε την εφαρµογή µέτρων αντιµετώπισης της πα-
ρατεταµένης προσφυγικής- µεταναστευτικής κρίσης στη Σάµο. 

Κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Στο Βαθύ της Σάµου έχουν συγκεντρωθεί πάνω από δυόµισι

χιλιάδες πρόσφυγες, κύριε Υπουργέ, δίπλα σε µια πόλη έξι χιλιά-
δων κατοίκων. 

Η τεράστια καθυστέρηση στον έλεγχο του ασύλου προκύπτει
όχι µόνο από τη σχολαστικότητα αλλά από µία γραφειοκρατικού
τύπου επιµέλεια σε κεντρικό επίπεδο. Οι αργοί τρόποι µε τους
οποίους στελεχώνονται οι δοµές εξέτασης του ασύλου και η
αργή διεκπεραίωση των αιτηµάτων δηµιουργεί µια ασφυξία. 

Αυτή η ασφυκτική κατάσταση εντείνεται από τις σοβαρές δια-
φορές πολιτισµού και συµπεριφοράς µεταξύ των προσφύγων
που θίγουν τους πιο ασθενείς, τους πιο ευάλωτους από αυτούς.
Επίσης, υπάρχει ένα πρόβληµα: Η συνολική δυσφορία, η συνο-
λική κοινωνική αστάθεια πια εξαπλώνεται στο µέσο πολίτη, ενώ
µέχρι πρότινος ήταν περιορισµένη σε περιθωριακές, βίαιες, ακ-
ραίες οµάδες.

Σ’ αυτό το πλαίσιο θέλω στην πρωτολογία µου να σας ρωτήσω
ποιες είναι οι άµεσες δράσεις και ποιο είναι το σαφές χρονοδιά-
γραµµα βάσει των οποίων θα υπάρξει αποσυµφόρηση και µετα-
κίνηση ικανού αριθµού προσφύγων από το κέντρο της Σάµου,
του hot spot, αλλά και τι πρόκειται το Υπουργείο να κάνει για την
αποτελεσµατική επιτάχυνση των ελέγχων ασύλου και προσφυ-
γών καθώς και για τον ορισµό µόνιµης διοίκησης, όχι περιστα-
σιακής, του Κέντρου Υποδοχής και Ταυτοποίησης της Σάµου.

Στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω περισσότερο το θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή πιστεύω ότι
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δεν υπάρχει άλλη πολιτική για τη Χίο και άλλη για τη Σάµο, πολλά
τα έχετε ήδη απαντήσει, κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Σεβαστάκη, έχετε δίκιο στο φαινόµενο του ότι το
άσυλο προχωράει µε ρυθµούς δυσανάλογους σε σχέση µε το
πρόβληµα.

Δεν νοµίζω ότι προσπαθείτε να επιρρίψετε ευθύνες στην Κυ-
βέρνηση, ωστόσο αυτό είναι κάτι που εξηγείται και το «εξηγείται»
είναι διαφορετικό από το «δικαιολογείται». Η πρόοδος στο άσυλο
θα εξακολουθήσει και γι’ αυτόν τον µήνα να είναι αργή. 

Δεν έχει νόηµα να σας πω ότι τον Ιούνιο στο νησί σας υπήρχαν
πέντε άτοµα για το άσυλο, σήµερα έχουµε έντεκα άτοµα και κά-
νουµε δεκατέσσερις ακόµα προσλήψεις µέχρι το τέλος Δεκέµ-
βρη. Ο ρυθµός απαντήσεων έχει διπλασιαστεί και θέλουµε να
τετραπλασιαστεί.

Αυτή τη στιγµή είµαστε σε µια βάση που πρέπει να προχωρή-
σουν οι διαγωνισµοί και να έλθουν άτοµα, γιατί ξέρετε ότι στον
τελευταίο διαγωνισµό πήραµε δεκαπέντε άτοµα και παραιτήθη-
καν οι οκτώ την άλλη µέρα. Δεν θέλουν να έλθουν στα hot spot.
Οι συνθήκες είναι δύσκολες.

Εποµένως, οι προσπάθειες από την πλευρά της Κυβέρνησης
γίνονται. Υπάρχει ένα µαθηµατικό µοντέλο ανάπτυξης του ασύ-
λου. Είναι µία υπηρεσία νοµική, είναι διεθνώς έτσι και είναι σαν
αυτό το κινέζικο παιχνίδι που, αν βάλεις ένα ξυλάκι παραπάνω ή
βγάλεις ένα ξυλάκι παρακάτω, µπορεί ξαφνικά να καταρρεύσει.

Μεταφέρετε όµως στη Σάµο τις βεβαιώσεις µας ότι γίνεται µια
προσπάθεια, ώστε συνολικά στα νησιά -χρησιµοποιώντας και τη
Σάµο- να έχουµε από το Δεκέµβριο περίπου εκατό µε διακόσιες
επιστροφές την εβδοµάδα. Αυτό συνεπάγεται άσυλα, προσφυ-
γές κ.λπ.. Αυτό θα αποκτήσει από Γενάρη µια γεωµετρική πρό-
οδο. Δεν θα λύσει το πρόβληµα, θα επιφέρει όµως µια πολύ
µεγάλη ανακούφιση. 

Προσπαθούµε να απεγκλωβίσουµε τη Σάµο. Από τη Χίο σας
είπα πώς κάναµε τον απεγκλωβισµό. Από Δευτέρα αυτό γίνεται
οργανωµένα στη Σάµο και τη Μυτιλήνη. Ήδη από τότε που µιλή-
σαµε στο Μαξίµου, έχουµε τραβήξει από τη Σάµο πάνω από πεν-
τακόσιους ανθρώπους που το δικαιούνται.

Επιτρέψτε µου όµως να σας πω το εξής. Πρώτον, λέτε τι θα
κάνουµε για τα ευάλωτα.

Κύριε Σεβαστάκη, εγώ την καταγγελία σας για την απόφαση
των ξενοδόχων να µην δώσουν ξενοδοχεία για τα ευάλωτα
άτοµα, δεν την είχα.

Θέτετε το ζήτηµα πώς θα φτιάξουµε καλύτερα τις συνθήκες.
Είµαι βέβαιος ότι θα είσαστε µαζί µου στο λιµάνι όταν φέρουµε
τα καινούρια σπιτάκια για να τα βάλουµε στο hot spot. 

Λέτε: Οι συνθήκες είναι άσχηµες. Συνταχθήκατε µε τον δή-
µαρχο, µε τον αντιπεριφερειάρχη και όχι µε την περιφερειάρχη,
ώστε να µην δοθεί χώρος για να φτιαχτεί κλειστό κέντρο, να µην
δοθεί χώρος για να φτιάξουν οι συνθήκες. Είµαι βέβαιος ότι αυτό
το πράγµα θα το ξανασκεφτείτε.

Τελειώνοντας, σας λέω ότι κάνουµε µια τεράστια προσπάθεια.
Θα φανεί και στη Σάµο. Πρέπει να αλλάξει η κατάσταση. Πρέπει
να πάψουν τα λαϊκίστικα συνθήµατα -τα είπα και πριν- να επηρε-
άζουν τον πληθυσµό. Εκεί πέρα θα περιµένει κανείς άνθρωποι
σαν εσας, µε την αγωνιστική σας εµπειρία, να βγουν µπροστά
και να αντιταχθούν σε αυτά τα λαϊκίστικα συνθήµατα, όπως κά-
νατε πέρσι και δώσατε όλη αυτήν τη βοήθεια.

Θα περιµένει, επίσης, κανείς να ξεχωρίσει την περσινή δυστυ-
χία των νησιών, τη δυσκολία τη φετινή -είναι πολύ µικρή σε σχέση
µε την περσινή- από τις προσπάθειες να µας φέρουν στην περ-
σινή κατάσταση, οι οποίες αναφέρθηκαν εδώ πέρα. 

Ξέρετε, κύριε Σεβαστάκη, υπήρξε ένα κοµµάτι του πληθυσµού
µικρό, αλλά οργανωµένο πια, που τη στιγµή που τα νησιά δυστυ-
χούσαν αυτό πλούτιζε. Πιθανώς γνωρίζετε ότι σε προσπάθειά
µας να µεταφέρουµε ευάλωτα άτοµα σε ξενοδοχείο ο ξενοδό-
χος, µετά την απόφαση του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου να
µην δοθούν δωµάτια για τους ευάλωτους, ζήταγε 75 ευρώ το
άτοµο την ηµέρα.

Θα περιµένουµε µε πολλή χαρά τις καταγγελίες σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, επει-

δή είναι και δική µου απορία, στη δευτερολογία σας πείτε µας
πόσοι από τους τετρακόσιους εµπειρογνώµονες, που οι γραφει-
οκράτες των Βρυξελλών υπεσχέθηκαν ότι θα στείλουν, ήρθαν,
για να ξέρουµε όταν µας κουνούν και αυτοί το δάκτυλο πόσο εν-
τάξει είναι και αυτοί στις υποχρεώσεις τους.

Ορίστε, κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι έχουν έρθει κάτω από

τριάντα. Έτσι θυµάµαι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Τριάντα έξι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Τριάντα έξι.
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι η µετακίνηση σηµαίνει την κατάρ-

ρευση της συµφωνίας. Στο άρθρο 14, στη δεύτερη παράγραφο,
λέει ότι ο διοικητής µπορεί σε περιόδους πίεσης ή εναλλακτικά
να µετακινήσει από το κέντρο υποδοχής στην ενδοχώρα. Εποµέ-
νως, η ίδια η συµφωνία περιλαµβάνει αυτήν τη δυνατότητα. 

Δεύτερον, όταν έγινε η συµφωνία υπήρχαν εξακόσιοι ή επτα-
κόσιοι στο κέντρο υποδοχής της Σάµου. Σήµερα είναι δύο χιλιά-
δες επτακόσιοι. Εποµένως, ουσιαστικά περιφρουρούµε την
παραβίαση της συµφωνίας. Μόνο έτσι έχει αυξηθεί ο πληθυσµός
αυτών των ανθρώπων. Και επειδή τα νησιά είναι κλειστά συστή-
µατα κοινωνικά, οικονοµικά και από άποψη υποδοµών –το νοσο-
κοµείο, ας πούµε, είναι η πρώτη δοµή, που φθείρεται πάρα πολύ
ισχυρά, επιβαρύνεται πάρα πολύ µε φορτία που δεν µπορεί να
τα διαχειριστεί- τα νησιά δεν έχουν τη δυνατότητα να αποφορτί-
σουν και να αφοµοιώσουν µεγάλους αριθµούς. Εποµένως, η λο-
γική «αυξάνω διαρκώς τα κέντρα υποδοχής» νοµίζω ότι δεν είναι
βιώσιµη. Το καταλαβαίνετε και εσείς. 

Δεν έχω υπ’ όψιν µου την απόφαση του ξενοδοχειακού επιµε-
λητηρίου. Καλά κάνατε και µου την αναφέρατε. Θέλω να εκ-
φράσω και εγώ τη λύπη µου για την έκρηξη στη Μόρια. Όντως
όµως θα µπορούσε να συµβεί και στο Παγκράτι. Δεν είναι ένα
παρεµπίπτον θέµα. Όµως η ποιότητα ζωής, η βία, η ενδοβία και
ο τρόπος µε τον οποίο κινητοποιείται ο πληθυσµός ή ανησυχεί ο
πληθυσµός δεν είναι κάτι που επιλύεται κατασταλτικά. Επιλύεται
µε λόγο, µε ανάλυση και κυρίως µε ένα κλίµα εµπιστοσύνης.

Είµαι σίγουρος, παρ’ όλο που ξέρω ότι πιέζεστε, και εσείς και
η Κυβέρνηση από πολλές πλευρές, και από την ευρωπαϊκή
πλευρά και από την πλευρά του κ. Ερντογάν, είναι προφανές ότι
αποσβένει πάρα πολλές πιέσεις. Είµαι όµως σίγουρος  ότι πρα-
κτικές λύσεις, όπως αυτές που σας περιέγραψα και τεκµηριώ-
νονται από το άρθρο 14, µπορούν να δοθούν και πρέπει να
δοθούν.

Οι νησιώτες το καλοκαίρι σας είχαν ακούσει να λέτε «όχι δεύ-
τερο hot spot» και τώρα βρίσκονται στη θέση να ακούν ότι θα
υπάρξει πολλαπλασιασµός των κέντρων. 

Έχω την εντύπωση ότι µπορεί να γίνει ο πολιτιστικός διαχωρι-
σµός των οµάδων και η αποφόρτιση. Και νοµίζω ότι έτσι θα κερ-
δίσουµε το µεγάλο στοίχηµα που κερδίσαµε πέρυσι, όταν δεν
είχαµε ούτε µισό κρούσµα ρατσισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε τη δική σας ερώτηση, δεν έχω
πάψει το τελευταίο διάστηµα στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, τα ευ-
ρωπαϊκά όργανα, στη Βουλή και τις συνεντεύξεις, να αναδεικνύω
το γεγονός ότι από τα τετρακόσια άτοµα που µας έχουν υποσχε-
θεί µας έχουν στείλει τριάντα έξι. Τελικά, κάναµε µια συµφωνία
να µας στείλουν εκατό και ακόµα την περιµένουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είµαι σίγουρος γι’
αυτό. Απλά να τα ακούν οι «ευρωλιγούρηδες» και να µην µας ζα-
λίζουν και πολύ τα µυαλά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Έχετε δίκιο. Είναι αυτό που είπατε κι εσείς ότι δεν µπορούν
να µας κουνάνε το δάκτυλο µε τόσους κόπους και τόσες θυσίες.

Κύριε Σεβαστάκη, έπρεπε να έχετε υπ’ όψιν σας την απόφαση
των ξενοδόχων, διότι σας την είπα εγώ και την είπα δηµόσια στη
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σύσκεψη που είχαµε στο Μαξίµου. Έπρεπε να το έχετε υπ’ όψιν
σας. 

Κύριε Σεβαστάκη, η πρόταση που καταθέτετε στη Βουλή είναι
αυτούσια η πρόταση του δηµάρχου και του αντιπεριφερειάρχη.
Η πρόταση που καταθέτετε στη Βουλή είναι η πρόταση η οποία
θέτει σε κίνδυνο τη συµφωνία, η οποία είναι η πολιτική απόφαση
του ΣΥΡΙΖΑ.

Η πρόταση που καταθέτετε στη Βουλή για πολιτικό διαχωρι-
σµό…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Πολιτιστικό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Πολιτιστικό, ναι, έχετε δίκιο. Πολιτιστικό, φυλετικό, θρη-
σκευτικό.

Είναι µια σωστή πρόταση, η οποία σκοντάφτει στην άρνηση
της τοπικής αυτοδιοίκησης να βάλουµε καινούργιο χώρο, ώστε
να φτιάξουµε καλύτερες συνθήκες διαβίωσης. Η άρνηση αυτή
είναι και δική σας.

Το πρόβληµα που προκύπτει είναι στην άρνηση της τοπικής
αυτοδιοίκησης να φτιάξουµε ένα κλειστό κέντρο. Η άρνηση αυτή
είναι και δική σας. Θέλετε να φτιαχτεί µέσα στο hot spot, κάτι το
οποίο θα προκαλεί συνέχεια επεισόδια. Και µετά θα καταθέτετε
ερωτήσεις για τα επεισόδια.

Ξέχασα να σας πω το εξής σχετικά µε το ερώτηµα, γιατί νοµίζω

το ερώτηµα είναι πρόσχηµα και τα άλλα είναι η ουσία. Οι διοικη-
τές εγκρίθηκαν. Έληξε ο διαγωνισµός εχθές. Την επόµενη εβδο-
µάδα θα επιλεγούν και θα διοριστούν σε όλα τα κέντρα. Θέλω,
όµως, να σας πω ότι τα κέντρα δεν ήταν χωρίς διοικητές. Υπήρχε
ο διοικητής του στρατού και υπήρχε πάντα και κάποιος από την
υπηρεσία υποδοχής. Δεν ήταν ένα σύστηµα το οποίο λειτουρ-
γούσε άψογα, αλλά δεν είναι ότι δεν είχαν διοικητές. 

Ωστόσο, στο σωστό ερώτηµά σας για τους διοικητές, πι-
στεύουµε ότι το επόµενο δεκαήµερο έληξε ο διαγωνισµός και θα
διοριστούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Και πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, που είναι η συ-
νέχιση του χθεσινού νοµοσχεδίου, θα γίνει µια εικοσάλεπτη δια-
κοπή. Δηλαδή στις 12.00’ θα επανέλθουµε στη Βουλή, µε µια
ανοχή µέχρι τις 12.10’.

Έχουµε µείνει λίγοι οµιλητές από εχθές. Αν πάµε εν ηρεµία και
συγκροτηµένα, όπως εχθές, φαντάζοµαι ότι στις 15.00’-16.00’ θα
έχουµε ολοκληρώσει τη συζήτηση του νοµοσχεδίου µε την κ. Γε-
ροβασίλη.

Ευχαριστώ πολύ για τη συνεργασία. Καλό Σαββατοκύριακο.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενιαίο Σύστηµα Κι-
νητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και την Τοπική Αυτοδιοίκηση,
υποχρεώσεις των προσώπων που διορίζονται στις θέσεις των άρ-
θρων 6 και 8 του ν.4369/2016, ασυµβίβαστα και πρόληψη των πε-
ριπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και λοιπές διατάξεις».

Πριν µπούµε στη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα οκτώ
µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 5ο Γυµνάσιο Χαλκίδας (δεύτερο τµήµα).

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά, στο ελληνικό Κοινοβούλιο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινούµε µε τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους.

Έχει ζητήσει, κύριε Αµυρά, να προηγηθεί από σας ο κ. Κατσί-
κης λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εννοείται, κύριε Πρόεδρε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να µιλήσετε; 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θέλω απλώς µία νοµοτεχνική βελτίωση να κάνω, να την πω
στην αρχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να την πούµε σύν-
τοµα, όµως, γιατί ο κ. Κατσίκης µάς έχει ζητήσει…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ένα δευτερόλεπτο µόνο, κύριε Πρόεδρε, για να την έχουν
υπ’ όψιν τους οι κύριοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Γίνεται µια νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 24. Όλοι οι
φορείς που έχουν ήδη σύστηµα ηλεκτρονικής υπογραφής,
ΣΗΔΕ, δεν το καταργούν και δεν αλλάζουν τον τρόπο εργασίας
τους, απλώς διασυνδέονται µε το νέο κεντρικό σύστηµα και συ-
νεχίζουν χωρίς διακοπή τη λειτουργία τους.

Επιπλέον, µέσω της παρέµβασης αυτής γίνεται και µεγάλη οι-
κονοµία κλίµακας στην προµήθεια του νέου προγράµµατος ηλε-
κτρονικής υπογραφής. 

Καταθέτω τη νοµοτεχνική βελτίωση.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.

Όλγα Γεροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΔ’ - 25 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 2167



2168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, κ. Κωνσταντίνος Κατσίκης, για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα τα χρει-
αστώ. Θα  προσπαθήσω να είµαι συντοµότερος κατά πολύ και
για την οικονοµία του χρόνου, αφού ευχαριστήσω τόσο εσας όσο
και τον κύριο συνάδελφο για την κατανόησή του και την προτε-
ραιότητα την οποία µου έδωσε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, την τελευταία
πενταετία οι προσπάθειες ελέγχου και αναµόρφωσης της δηµό-
σιας διοίκησης ήταν συνεχείς, ήταν χωρίς σχεδιασµό, χωρίς µελ-
λοντικό προσδόκιµο, αποσπασµατικές και κυρίως µνηµονιακά
υπαγορευµένες. Ας θυµηθούµε: την καθιέρωση του κανόνα 1
προς 5, δηλαδή ότι για κάθε πέντε δηµοσίους υπαλλήλους που
θα αποχωρούσαν θα µπορούσε να προσληφθεί ένας. Την εφαρ-
µογή της εργασιακής εφεδρείας µε την οποία εξανδραποδίστη-
καν έµπειροι και ικανοί για τη διοίκηση υπάλληλοι. Τον θεσµό της
διαθεσιµότητας και άλλα, που αποσκοπούσαν κυρίως στη µείωση
του εύρους της δηµόσιας διοίκησης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται η διαµόρφωση ενός ενι-
αίου πλαισίου κινητικότητας µεταξύ υπηρεσιών που ανήκουν στη
γενική κυβέρνηση και η αρµονική συµπόρευση της ικανοποίησης
των υπηρεσιακών αναγκών µε το δικαίωµα του υπαλλήλου στην
κινητικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως είναι πεποίθηση
όλων των εχεφρόνων ανθρώπων η αναγκαιότητα αναδιοργάνω-
σης της δηµόσιας διοίκησης. Οι χρόνιες παθογένειες που συν-
τήρησαν όλα τα πολιτικά συστήµατα οδήγησαν δυστυχώς στη
σηµερινή αδιέξοδη κατάσταση.

Η παρούσα εφαρµόσιµη διαδικασία κινητικότητας χαρακτηρί-
ζεται από ανεπάρκεια κεντρικού σχεδιασµού, από έλλειψη εγ-
γυήσεων διαφάνειας και αντικειµενικότητας, αφού εδράζεται σε
ένα κατακερµατισµένο θεσµικό πλαίσιο, από την απουσία κριτη-
ρίων για την αξιολόγηση των αναγκών των υπηρεσιών σε προ-
σωπικό και από µια κατά τα ειωθότα τεράστια γραφειοκρατική
επιβάρυνση.

Στο πλαίσιο µιας σύγχρονης διοίκησης φαντάζει επιτακτική η
ανάγκη διαµόρφωσης ενός ενιαίου συστήµατος κινητικότητας,
µε κύριο χαρακτηριστικό την ύπαρξη ενιαίων κανόνων για όλους
τους υπαλλήλους που υπηρετούν σε δηµόσιες υπηρεσίες, δη-
λαδή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού, καθώς και νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου.

Βασική, ουσιαστική και δηµοκρατική καινοτοµία του νέου συ-
στήµατος είναι η εισαγωγή του εθελούσιου χαρακτήρα της κινη-
τικότητας και η δυνατότητα κάθε υπαλλήλου να έχει πρόσβαση
στο σύνολο των προς κάλυψη θέσεων.

Ολόκληρη η διαδροµή της διαδικασίας, από τη δηµοσιοποίηση
των προς κάλυψη θέσεων µέχρι την υπογραφή της τελικής από-
φασης µετάταξης ή απόσπασης του υπαλλήλου, διέπεται από
διαφάνεια. Με τον τρόπο αυτό παρέχει αυξηµένες εγγυήσεις αν-
τικειµενικότητας.

Η καθιέρωση δε χρονοδιαγράµµατος για την ολοκλήρωση των
διαδικασιών κινητικότητας, καθώς ως ανώτατο χρονικό όριο ορί-
ζεται το τρίµηνο από την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των
αιτήσεων, απαλλάσσει τους υπαλλήλους από µια αέναη και ατε-
λέσφορη αναµονή, η οποία δρα επιβαρυντικά στην υπηρεσιακή
τους λειτουργία.

Επιπλέον µε το παρόν νοµοσχέδιο προτείνονται ρυθµίσεις ανα-
φορικά µε τα ασυµβίβαστα και τις υποχρεώσεις προσώπων που
στελεχώνουν υψηλές διοικητικές θέσεις. 

Σηµειώνεται ότι σύµφωνα µε το δίκαιο, οι συναλλαγές εντός
της δηµόσιας αλλά και της ιδιωτικής σφαίρας οφείλουν να διέ-
πονται από τις αρχές της καλής πίστης και της αµεροληψίας. 

Σε µια σύγχρονη δηµόσια διοίκηση, η οποία µετά τη θέση σε
ισχύ του ν. 4369/2016 αναµένεται να χαρακτηρίζεται µεταξύ
άλλων και από εντονότερη σε σχέση µε το παρελθόν κινητικό-
τητα υψηλόβαθµων στελεχών από τον δηµόσιο στον ιδιωτικό
τοµέα και αντίστροφα, η θέσπιση διαδικασιών ελέγχου για την
προστασία της αρχής της αµερόληπτης δράσης της διοικήσεως

καθίσταται απαραίτητη, αλλά και για να αποτραπεί το φαινόµενο
των «περιστρεφόµενων θυρών». 

Επίσης µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου αναµένεται να υπάρξει βελτίωση των υπηρεσιών του
κράτους προς τον πολίτη, όπως, πρώτον, στην επίσπευση του δι-
οικητικού έργου, δεύτερον, στην αύξηση της αποτελεσµατικότη-
τας, της αποδοτικότητας και της διοικητικής ικανότητας της
δηµόσιας διοίκησης, τρίτον, στην αποπολιτικοποίηση της δηµό-
σιας διοίκησης και, τέταρτον, στον εξορθολογισµό και στην
απλούστευση των διαδικασιών λήψης των αποφάσεων. 

Σε αυτό το σηµείο, επιτρέψτε µου να προβώ σε µια παρατή-
ρηση και συγκεκριµένα στο άρθρο 25 του νοµοθετήµατος, κυρία
Υπουργέ, στο οποίο θα πρέπει να εστιάσουµε την προσοχή µας. 

Το άρθρο αυτό αφορά το ποσοστό πρόσληψης των πολυτέ-
κνων ή των τέκνων πολυτέκνων στο δηµόσιο τοµέα στο πλαίσιο
στήριξης αυτής της ευαίσθητης πληθυσµιακής οµάδας, η οποία
από το 1997, όταν θεσµοθετήθηκε για πρώτη φορά το συγκεκρι-
µένο ποσοστό, έχει συρρικνωθεί σηµαντικά. Θεωρούµε, λοιπόν,
πως θα πρέπει να µείνει αδιατάρακτο. 

Και τούτο, διότι µε δεδοµένη τη µείωση του αριθµού των πο-
λυτέκνων οικογενειών µε διατηρηµένο το ποσοστό στο ύψος του
20%, θα έχουν πρόσβαση στο δηµόσιο πολύ λιγότερα άτοµα σε
πραγµατικούς αριθµούς. Σε ένα υπαρκτό εφιαλτικό δηµογραφικό
τοπίο, ας µην τους αποξενώσουµε από τα ελάχιστα εναποµεί-
ναντα σε αυτούς ευεργετήµατα και κίνητρα. 

Συνεπώς, προτείνουµε τη διατήρηση του ποσοστού 20% της
κάλυψης των θέσεων του δηµόσιου τοµέα από πολύτεκνους ή
τέκνα πολυτέκνων οικογενειών. 

Αντιλαµβανόµενοι λοιπόν και αποδεχόµενοι όλοι µας την επι-
τακτική αναγκαιότητα της ανακατανοµής του προσωπικού στο
σύνολο της δηµόσιας διοίκησης, η οποία δεν αποτελεί απλό ή
ελάσσον θέµα, αλλά κρίσιµο και µέγιστο της κρατικής οργάνω-
σης και λειτουργίας, σας ζητώ να στηρίξουµε όλοι αυτό το ση-
µαντικό εργαλείο της κινητικότητας. 

Η θεσµοθέτησή της θα συµβάλει στη βέλτιστη διαχείριση των
ανθρώπινων πόρων και, συνεπώς, στην αύξηση της αποτελεσµα-
τικότητας της δηµόσιας διοίκησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση
προς το Σώµα. 

Οι Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εσωτερικών, Ψηφια-
κής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Οικονοµικών,
Υγείας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, Οικονοµικών και Υγείας, καθώς και η Υφυπουργός Οικονο-
µικών κατέθεσαν στις 25-11-2016 σχέδιο νόµου: «Απλοποίηση
διαδικασιών σύστασης επιχειρήσεων, άρση κανονιστικών εµπο-
δίων στον ανταγωνισµό και λοιπές διατάξεις». 

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον και παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή. 

Τον λόγο έχει για δεκαπέντε λεπτά ο συνάδελφος από την
Ένωση Κεντρώων κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Πιστεύω ότι θα είµαι συν-
τοµότερος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάµε
µε τον κατάλογο των Βουλευτών, όπως ήταν από χθες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, ο κ.
Καρράς δεν µίλησε χθες και θα µιλήσει σήµερα. Θα ακολουθήσει
ο κατάλογος των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε, για τη δυνατότητα που µου δίνετε να µιλήσω σήµερα νωρίς
το πρωί, επειδή δεν είχα χθες τη δυνατότητα να µιλήσω ως ειση-
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γητής επί του νοµοσχεδίου. 
Η κινητικότητα -και θα εκφράσω εδώ ορισµένες προσωπικές

σκέψεις- σαν θεσµός είτε το θέλουµε είτε όχι έχει πάντοτε και
ιδεολογικό υπόβαθρο. Συνιστά την εκδήλωση πολιτικής πρόθε-
σης του εκάστοτε κυβερνώντος κόµµατος. 

Έχουµε συναντήσει, λοιπόν, στην ελληνική νοµοθεσία κινητι-
κότητα µε την έννοια της µετακίνησης ολόκληρων κλάδων προς
άλλους τοµείς -θυµίζω τη µετακίνηση των δηµοτικών αστυνοµι-
κών, που µέχρι σήµερα δεν έχει αντιµετωπιστεί τελεσφόρως το
ζήτηµά τους, αυτή είναι µία πλευρά ιδεολογίας κινητικότητας-
και η σηµερινή Κυβέρνηση έχει την ιδεολογία ότι η κινητικότητα
θα πρέπει να είναι εθελοντική. 

Ναι, να το δεχθούµε, λοιπόν, ότι η κινητικότητα θα πρέπει να
είναι εθελοντική. Έχω εκφράσει, όµως, τις σφοδρότατες αµφι-
βολίες µου, για τον εξής λόγο. Προηγείται η νοµοθέτηση της κι-
νητικότητος της πραγµατικής αναδιάρθρωσης και µεταρρύθ-
µισης της δηµόσιας διοίκησης; Τι εννοώ µε αυτό; Λέει µέσα ο
ίδιος ο νόµος -και ακυρώνει εν πολλοίς το περιεχόµενό του- ότι
θα δηµιουργηθούν οργανογράµµατα, θα υπάρξουν περιγράµ-
µατα θέσεων εργασίας και όταν αυτό, λοιπόν, ολοκληρωθεί, θα
έλθει να λειτουργήσει ο θεσµός της κινητικότητας, που καλείται
σήµερα η Βουλή να υποστηρίξει.

Το είπα και στις επιτροπές, κύριοι συνάδελφοι, ότι το θεωρώ
πραγµατικά πρωθύστερο, γιατί αν είχαµε σχηµατίσει εικόνα του
αριθµού των θέσεων, εάν είχαµε σχηµατίσει εικόνα του αριθµού
των ειδικοτήτων, εάν είχε κριθεί το αν οι ειδικότητες θα εξυπη-
ρετούν σύγχρονες καταστάσεις και ανάγκες του δηµόσιου τοµέα
ή εξακολουθούν να υπάρχουν –και γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρ-
χουν- παρωχηµένες ειδικότητες, που για λόγους όχι τόσο ιστο-
ρικούς όσο πολλές φορές και εξυπηρέτησης κάποιων φίλιων
δυνάµεων διατηρούνται, θα µπορούσαµε να δούµε εάν ο θεσµός
της κινητικότητος όπως τίθεται τίθεται σε ορθές διαστάσεις ή
όχι. 

Εγώ έχω υποστηρίξει την άποψη ότι το νοµοσχέδιο αυτό
έπρεπε να έρθει αργότερα. Η κ. Θελερίτη επιχείρησε χθες µία
συµπλήρωση -διόρθωση θα την ονόµαζα- και είπε ότι επεξεργά-
ζεται ήδη η Κυβέρνηση -καθόσον γνωρίζει- το ζήτηµα των οργα-
νισµών, το ζήτηµα των οργανογραµµάτων. Ας το ευχηθούµε. Δεν
µπορούµε να το δεσµεύσουµε. Και δεν µπορούµε να το δεσµεύ-
σουµε και σε σχέση µε τη γενικότερη κατάσταση της χώρας, η
οποία σήµερα δεν µπορώ να πω ότι είναι και η καλύτερη.

Πάµε και σε λίγα σχόλια πάνω στον θεσµό της κινητικότητας
όπως εισάγεται. Λέει: Όπου καλύπτεται το 50% των θέσεων µίας
υπηρεσίας, οι πλέον του 50% θα µπορούν να υποβάλλουν αίτηση
προς την αρµόδια αρχή για να µετακινηθούν εντός άλλης υπη-
ρεσίας είτε άλλου Υπουργείου ή και σε άλλον φορέα της γενικής
Κυβέρνησης, ακόµα και σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Το 50% µού δηµιουργεί έναν προβληµατισµό. Πώς βγαίνει αυτό
το κριτήριο; Το κριτήριο του 50% βγαίνει κατόπιν µελέτης και
προτύπων; Βγαίνει κατόπιν πραγµατικής διαγνώσεως ότι έχουµε
στους οργανισµούς των Υπουργείων, στους οργανισµούς των
υπηρεσιών υπερπληθώρα οργανικών θέσεων επί δύο; Αυτή την
απάντηση µού δίνει το 50%. Όταν µπορούµε το πλέον του 50%
να το µετακινούµε σηµαίνει ότι στο οργανόγραµµα είναι διπλά-
σιες θέσεις από εκείνες οι οποίες αναγκαιούν για την εξυπηρέ-
τηση της υπηρεσίας. Δεν µε έχει πείσει και σε αυτό το σηµείο και
για τον λόγο τού ότι φαίνεται ότι είτε υπάρχουν σε άλλες υπηρε-
σίες περισσεύµατα είτε σε άλλες ελλείψεις. Εποµένως, το 50%
είναι ένα σταθερό µεν αριθµητικά κριτήριο, αλλά ασταθές στην
πραγµατικότητα. 

Αντιστοίχως και το 65% για τους µικρούς δήµους, κυρία
Υπουργέ, έχει την ίδια αστάθεια. Έδωσαν παραδείγµατα οι δή-
µαρχοι που ήρθαν στην επιτροπή και είχαν την καλοσύνη να δώ-
σουν τις απόψεις τους. Εποµένως, και αυτό είναι ένα ασταθές
κριτήριο. 

Δεν έχει σηµασία. Εµείς έχουµε δηλώσει ότι επί της αρχής και
στα άρθρα αυτά δεν θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Έχουµε εξηγήσει -και συµπλήρωσα σήµερα και την ιδεολογική
τοποθέτησή µας πάνω στο ζήτηµα- ότι την κινητικότητα τα δύο
µεγάλα κόµµατα, της Δεξιάς και της Αριστεράς, τη βλέπουν µε
διαφορετικό µάτι. Της µεν Δεξιάς τη βλέπουν ως µετακίνηση

οµαδόν, της δε Αριστεράς εθελοντική. Δεν είναι, όµως, η λύση
αυτή για µια εύρυθµη δηµόσια διοίκηση. Η λύση θα ήταν να εί-
χαµε δηµιουργήσει πρότυπα. 

Ρώτησα στην επιτροπή αν υπάρχουν πρότυπα τα οποία θα
οδηγήσουν στη σύνταξη σωστών οργανογραµµάτων. Δεν πήρα
καµµία απάντηση. Η µόνη απάντηση που πήρα από τον εκπρό-
σωπο της ΚΕΔΕ, είναι ότι η ΕΕΤΑΑ, η ιδιωτική εταιρεία της ΚΕΔΕ,
έχει κάνει µία µελέτη ιδιωτικού χαρακτήρα -δεν έχει θεσµικό χα-
ρακτήρα- για τους δήµους και ενδεχοµένως θα την ακολουθή-
σουν. Όµως και αυτό τίθεται στην απόλυτη διάκριση του κάθε
δηµοτικού άρχοντος και όχι ως νοµοθετηµένη υποχρέωση, για
να µπορεί να ελεγχθεί.

Ένα δεύτερο ζήτηµα που τίθεται στο ίδιο νοµοσχέδιο είναι τα
περίφηµα ασυµβίβαστα και η προστασία του δηµοσίου συµφέ-
ροντος, η σύγκρουση συµφερόντων, όπως αναφέρεται στο δεύ-
τερο τµήµα του νοµοσχεδίου.

Σχετικά µε τα ασυµβίβαστα εδώ έχω ήδη εκφράσει προωθη-
µένη άποψη. Τα ασυµβίβαστα αιτιολογούνται, στην έκθεση που
συνοδεύει το νοµοσχέδιο, µε το ότι αποκλείουν τις «περιστρεφό-
µενες θύρες» στο δηµόσιο. Εν έτει 2016 θέλουµε στεγανά µε-
ταξύ δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα; Θέλουµε να κλείσουµε την
πόρτα, να µην µπορεί να βγει εκείνος που είναι εντός, αλλά να
µην µπορεί να µπει και εκείνος που είναι εκτός;

Ο νόµος περί επιτελικού µητρώου αποκλείει διαρρήδην το δι-
καίωµα ενός ιδιώτη που έχει τις γνώσεις του µάνατζερ να κάνει
µία αίτηση να εγγραφεί στο µητρώο. Διότι, ποιοι µπαίνουν από
τον λεγόµενο ευρύτερο τοµέα; Οι απόστρατοι και οι καθηγητές
πανεπιστηµίου. Βεβαίως, οι καθηγητές πανεπιστηµίου καλό θα
είναι να διατηρούν το εκπαιδευτικό τους έργο και να µην επιδιώ-
κουν άλλες νέες θέσεις, διότι στο τέλος θα υπολειπόµεθα και
στην εκπαίδευση.

Να µη θυµίσω -µου ήρθε µια σκέψη αυτόµατη- ότι όντας νέος
Βουλευτής στη Βουλή πριν έναν χρόνο όταν άκουσα τον αριθµό
των αποσπασµένων εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, µέχρι και στις µητροπόλεις, τρόµαξα
και είπα ότι δεν µπορεί να λειτουργήσει η εκπαίδευση µε αυτόν
τον αριθµό. Ρώτησα, λοιπόν, τον τότε Υπουργό τι θα κάνει -γιατί
έφερε µια διάταξη για πιστώσεις αναπληρωτών- και γιατί δεν επι-
χειρεί µε ένα πρόγραµµα να επανενταχθούν στην εκπαίδευση.
Να θυµίσω τι µου είπε; Έχει καταγραφεί στα Πρακτικά. Έχουν
ξεχάσει, λέει, από τα πολλά χρόνια που είναι αποσπασµένοι, πώς
µπαίνουν και πώς διδάσκουν. Το ίδιο θα συµβεί και εδώ τώρα;
Δεν ξέρω τι θα συµβεί. Δεν θέλω να είµαι µάντης κακών. Θέλω
απλώς να σταχυολογήσω ορισµένες σκέψεις.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο ζήτηµα των επιτελικών στελεχών.
Εγώ δεν συµφωνώ προσωπικά –εκφράζω απολύτως προσωπική
άποψη- µε τη λεγόµενη «περιστρεφόµενη θύρα». Εγώ τη θέλω
ανοιχτή, ώστε να µπορεί και ο επιτυχηµένος µάνατζερ του ιδιω-
τικού τοµέα να διοικήσει µία δηµόσια επιχείρηση, έναν δηµόσιο
φορέα, γιατί πλέον το δηµόσιο το µετράµε αλλιώς εµείς στην Ελ-
λάδα. Μετράµε τη συµµετοχή του ΑΕΠ στο δηµόσιο µε το κόστος
µισθοδοσίας και το κόστος λειτουργικών εσόδων. Μέτρησε κα-
νείς ποτέ να µας πει την ανταποδοτικότητα αυτής της δαπάνης
που προκύπτει από τη φορολογία ή από δάνεια του κράτους;
Ποτέ. Εγώ τουλάχιστον δεν το έχω ακούσει. Θα ακούσω µε χαρά
µια απάντηση για το αν έχει µετρηθεί η ανταποδοτικότητα, τι
προσφέρει η δηµόσια διοίκηση στο ΑΕΠ, όχι µόνον µισθούς και
όχι µόνον λειτουργικά έξοδα.

Πάµε παρακάτω. Έχω πει, λοιπόν, την προωθηµένη άποψη -
και έγινε ίσως και λίγο αντικείµενο σχολίων- να φέρουµε και τα
λόµπι στην Ελλάδα. Έκανε εντύπωση. Υποστηρίζω, λοιπόν, σε
αυτό το σηµείο ότι είναι ο µόνος θεσµός διαφάνειας. Ο µόνος
θεσµός διαφάνειας είναι αυτός, είτε το θέλουµε είτε όχι. Και γιατί
το λέω αυτό; Είναι εκ προοιµίου φανερές οµάδες πιέσεως. Ξέ-
ρουµε ποιοι κάνουν αυτή τη δουλειά, ξέρουµε από πού πληρώ-
νονται, ξέρουµε ποια συµφέροντα εξυπηρετούν, ενώ µε τον
αποκλεισµό από τον ιδιωτικό τοµέα, έστω και µε τα ασυµβίβαστα,
δεν γνωρίζουµε ποιος πολλές φορές διάκειται φιλικά προς ορι-
σµένα συµφέροντα και πολλές φορές δεν γνωρίζουµε αν αυτή η
φιλική διάθεση προέρχεται και εξ ανταλλαγµάτων. 

Θα επιµείνω σε αυτό το σηµείο και θα επαναλάβω τη σκέψη
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µου. Να νοµοθετηθούν κάποια στιγµή τα λόµπις, να ξέρουµε
ποιος εξυπηρετεί ποιον, ποιος πληρώνεται από ποιον και ποιος
στο κάτω-κάτω δέχεται την πίεση και πώς ανταποκρίνεται στην
πίεση των λόµπις. Εκεί θα έχουµε εικόνα αν υπάρχει διαφάνεια
ή δεν υπάρχει. Όλα τα άλλα τα σηµεία είναι θολά.

Στις κατ’ ίδιαν διατάξεις –προσπαθώ, κύριε Πρόεδρε, να τη-
ρήσω τη δέσµευσή µου ως προς τον χρόνο- ναι, προφανώς
υπάρχουν διατάξεις θετικές. Θα τοποθετηθεί και ο κ. Σαρίδης.

Επισηµαίνω µόνο ένα ζήτηµα που τέθηκε µε το άρθρο 36.
Έγινε πάρα πολλή συζήτηση για τους ιχθυολόγους, τους βιολό-
γους, ποιοι είναι και ποιοι δεν είναι. Και να πούµε και την αλήθεια.
Δυστυχεί η υδατοκαλλιέργεια στην Ελλάδα. Μπορεί να έχουµε
µεγάλο αριθµό απασχόλησης, µπορεί να έχουµε παντού, σε κάθε
όρµο ή κόλπο της Ελλάδος, υδατοκαλλιέργειες, αλλά δεν έχουµε
επιχειρήσεις µε θετικό αποτέλεσµα. Οι τρεις µεγάλες είναι γνω-
στό στους παροικούντας την οικονοµία ποια ταλαιπωρία έχουν
υποστεί, σε ποια χέρια βρίσκονται -είναι άδηλα τα κεφάλαια αυτά
τα οποία καλύπτουν σήµερα τη λειτουργία τους- και ποιες εν
τέλει εθνικές ή διεθνείς τράπεζες τα καλύπτουν ή όχι. Εν πάση
περιπτώσει.

Επειδή, όµως, το ζήτηµα της υδατοκαλλιέργειας στους ιχθυο-
λόγους και τους βιολόγους είναι επιστηµονικό ζήτηµα, εµείς
έχουµε την άποψη -και προσωπικά εγώ- ότι καλή ήταν η διατή-
ρηση της προηγούµενης ρύθµισης µε την ιεράρχηση: πρώτα ο
ιχθυολόγος και ακολουθούσε ο βιολόγος. Σήµερα λέει µια νοµο-
τεχνική βελτίωση ότι εξισώνονται επιστήµονες. Δεν αµφισβητώ
τις γνώσεις τους και το κύρος τους. Δεν είµαι σε θέση, όµως, να
απαντήσω αν είναι οι κατάλληλοι γι’ αυτό το αντικείµενο. Η λέξη
«ιχθυολόγος» µου δίνει µια σιγουριά, έχει ένα γνωστικό πεδίο,
έχει πάρει µια εκπαίδευση που τουλάχιστον την ακούω συναφή
µε τη δουλειά που κάνει. Με τη λέξη «βιολόγος» το µυαλό µου
πάει σε ερευνητικά κέντρα, σε διάφορα άλλα τα οποία δεν ξέρω
ποια είναι. Εν πάση περιπτώσει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σκόπιµο θα ήταν εκεί που έγινε νοµοτε-
χνική βελτίωση, ότι δεν θα υποβάλει τη βεβαίωση από το πανε-
πιστήµιο, να µείνουµε στο παλιό καθεστώς, για να δούµε πώς
λειτούργησε και γιατί χρειάζεται σήµερα η µεταβολή.

Η µεταβολή αυτή έχω την αίσθηση ότι εξυπηρετεί µια άλλη κα-
κοδαιµονία που έχει η Ελλάδα. Έχει µεγάλο αριθµό αποφοίτων
σε σχολές που πολλές φορές στην οικονοµία δεν συνεισφέρουν.
Δεν θα µιλήσω για το ζήτηµα ΤΕΙ. Ετέθη χθες η ισοτιµία των πτυ-
χίων. Είπαµε πολλά χθες. Όµως, έχω την αίσθηση ότι υπάρχει
µεγάλος αριθµός επιστηµόνων. Και τελικά τι κάνουµε; Επεν-
δύουµε σε ξένες οικονοµίες, χωρίς ανταπόκριση. Με την κρίση
έφυγαν τετρακόσιες είκοσι χιλιάδες –αν είναι ακριβής ο αριθµός-
νέοι επιστήµονες, µε µεταπτυχιακά, µε διδακτορικά, διακεκριµέ-
νοι. Πλήρωσε ο Έλληνας πολίτης, πλήρωσε το κράτος, πλήρωσε
ο φορολογούµενος. Δεν πλήρωσαν η Γερµανία, η Αµερική, η Αγ-
γλία που θα ωφεληθούν από τις υπηρεσίες τους. Δεν πλήρωσαν.
Παίρνουν, όµως, το κέρδος. Διότι το κέρδος είναι ότι τους αξιο-
ποιούν, τους χρησιµοποιούν. Παίρνουν και τα φορολογικά έσοδα
από την εργασία που προσφέρουν οι άνθρωποί µας εκεί, παίρ-
νουν και τα ασφαλιστικά ταµεία κι εµείς σε λίγο καιρό θα ψά-
χνουµε να βρούµε κανέναν χριστιανό να κάνουµε καµµιά δουλειά
και δεν θα µπορούµε.

Τελειώνοντας, λοιπόν, θέλω να πω ότι και η µείωση του αριθ-
µού της συµµετοχής των πολυτέκνων, τριτέκνων καλό είναι να
ενισχυθεί. Γιατί να κατέβει το 20% στο 15%; Βέβαια προστίθεται
το 5% για τα ΑΜΕΑ, αλλά ας δούµε και τις ειδικότερες κατηγο-
ρίες.

Τελικά και για τα αµυντικά συστήµατα ακούγεται µια καλή τρο-
πολογία. Θεωρώ θετική τροπολογία, βέβαια, αυτήν για τους
υπαλλήλους του Υπουργείου Πολιτισµού, τους αρχαιοφύλακες.
Τουλάχιστον κάποια στιγµή να φυλάξουµε τους αρχαιολογικούς
χώρους, να ανοίξουν τα µουσεία λίγες ώρες περισσότερες. Έρ-
χεται ο άλλος από την Ιαπωνία και βρίσκει την Ακρόπολη κλειστή.
Λέει, µα εγώ ήρθα για την Ακρόπολη, δεν ήρθα για να δω το Σύν-
ταγµα. Δεν τη βλέπει. Ας ανοίξουν, λοιπόν, κι αυτά. Και µε τα κί-
νητρα, που είπα και στην επιτροπή πώς πρέπει να αντιµετω-
πιστούν, είναι θετική.

Για το ζήτηµα τώρα των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων Κα-

λυκοποιείου κ.λπ. είχε την ευγένεια ο κ. Βίτσας εχθές να µου
δώσει µια απάντηση. Αφορά θέσεις εργαζοµένων, αλλά έχω µια
επιφύλαξη. Όχι ότι δεν θα την ψηφίσουµε, θα την ψηφίσουµε την
τροπολογία. Έχω µια επιφύλαξη για το µέλλον, µε τον τρόπο
αυτόν που δηµιουργούνται ουσιαστικά προσωποπαγείς θέσεις -
πέραν των οργανικών θέσεων-, ανοίγουµε και κάτι άλλο, έστω κι
αν συµψηφίζονται µε το πέντε προς ένα. Μεταφέρουµε ανθρώ-
πους εκεί που δεν θα µπορεί ίσως να είναι χρήσιµοι, διότι έχουν
διαφορετικές ειδικότητες. Ας αναζητήσουµε τουλάχιστον την οι-
κονοµική ανάπτυξη, να έχουν την ασφάλεια της εργασίας και όχι
µέσω της καταφυγής πάντοτε στο δηµόσιο. Διότι σε λίγο καιρό
µε την αύξηση της κρίσεως που έρχεται -αυτό το θεωρώ βέβαιο-
, θα έχουµε ανάγκη νοµοθέτησης νεοτέρων, περισσοτέρων, ασα-
φούς περιεχοµένου θέσεων και θα προχωρούµε πλέον στα
τυφλά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη για επτά λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία

που είναι εδώ η κ. Γεροβασίλη, να ξεκινήσω µε µια συµφωνία που
έχουµε όλες οι πτέρυγες της Βουλής, γιατί τα υπόλοιπα που θα
πω αφορούν σηµαντικές διαφωνίες. 

Σήµερα, που είναι η µέρα κατά της βίας εναντίον των γυναι-
κών, µας ενώνουν οι αποφάσεις του ΟΗΕ του 1991 για τις δρά-
σεις που απαιτούνται, για την εξάλειψη αυτού του φαινοµένου
που δεν έχει να κάνει µόνο µε τη σωµατική βία, καθώς η βία µπο-
ρεί να είναι λεκτική, ψυχολογική, συναισθηµατική και βεβαίως,
στις συνθήκες της κρίσης, των αβεβαιοτήτων, των εµφυλίων, της
πείνας εντείνεται και προσβάλλει κατά κύριο λόγο αυτό το κοµ-
µάτι του πληθυσµού. Αυτό συνιστά ευθεία παράβαση των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, αυτά δηλαδή που είµαστε ως προοδευτικοί
πολίτες, υποχρεωµένοι να τα υπερασπίζουµε µε κάθε τρόπο.

Έρχοµαι τώρα σε εκείνα που θα διαφωνήσουµε. 
Διότι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι χρειάζεται

µια ορθολογική κατανοµή του ανθρώπινου δυναµικού στη δηµό-
σια διοίκηση και γενικά στον δηµόσιο τοµέα, που θα διασφαλίζει
από τη µια µεριά τη λειτουργικότητα και την αποτελεσµατικότητα
των δηµοσίων υπηρεσιών, στελεχωµένων µε το απαραίτητο προ-
σωπικό και από την άλλη θα διευκολύνει προσωπικά και τους ερ-
γαζόµενους, µε την έννοια ότι υφίστανται τόσα πολλά και δεν
είναι ανάγκη να τους βάζουµε και σε µια πρόσθετη οικογενειακή
περιπέτεια, είναι αναµφισβήτητο. 

Παραβιάζουµε ανοικτές θύρες, αν το συζητούµε, και πρέπει
να σας πω ότι αυτή η συζήτηση έχει γίνει πολλές φορές στο πα-
ρελθόν και υπήρξαν και σηµαντικές προσπάθειες για ένα σύ-
στηµα κινητικότητας που θα διασφάλιζε αυτές τις προϋποθέσεις. 

Δηλαδή ορθολογική κατανοµή, µε αξιοκρατικά και αντικειµε-
νικά κριτήρια, σε µια εθελοντική βάση, ώστε να έλθει να κουµ-
πώσει ακριβώς το ανθρώπινο δυναµικό τα κριτήριά του, οι δε-
ξιότητές του, οι επιστηµονικές του γνώσεις µε αυτό που είναι
απαραίτητο για τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης.

Εγώ θα αναφερθώ µόνο σε µια σηµαντική προσπάθεια, χωρίς
να υποτιµήσω τις άλλες, του αείµνηστου Αναστάση Πεπονή, που
ψήφισε ένα ολοκληρωµένο τέτοιο πλαίσιο -του οποίου, βεβαίως,
οι προϋποθέσεις που έθετε είναι περίπου ίδιες µ’ αυτές που θέτει
ο συγκεκριµένος νόµος που συζητούµε- το οποίο δεν υλοποι-
ήθηκε. Γιατί δεν υλοποιήθηκε; Είναι ακριβώς οι ίδιοι λόγοι για
τους οποίους δεν θα υλοποιηθεί και αυτό το πόνηµα της Κυβέρ-
νησης. 

Δεν θέλω να καταλογίσω ευθύνες στην κ. Γεροβασίλη, παρά
µόνο όσες έχει εκ της συµµετοχής της συλλογικά στην Κυβέρ-
νηση. Οι ευθύνες αφορούν τον προκάτοχό της, τον κ. Βερναρ-
δάκη, ο οποίος έκλωθε αυτό το νοµοθέτηµα τόσο καιρό στη
διαβούλευση και δεν φρόντισε να διασφαλίσει τις βασικές προ-
ϋποθέσεις της υλοποίησής του.

Ο κ. Βερναρδάκης αναλώθηκε το προηγούµενο διάστηµα να
αντιπαρατίθεται µε την ΑΔΕΔΥ, δηλαδή τους ήρωες της εργατι-
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κής τάξης που θαυµάζατε συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ανακαλύψατε
ότι είναι προδότες και σας πολεµούν. Εκεί αναλώθηκε το τελευ-
ταίο διάστηµα ο κ. Βερναρδάκης.  

Λέω, λοιπόν, το εξής απλό: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
τι εξαρτάται η υλοποίηση αυτού του πονήµατος; Εξαρτάται, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 4, από τη σύνταξη των σύγχρονων νέων ορ-
γανισµών, την αξιολόγηση των δοµών και το περίγραµµα των
θέσεων εργασίας. Είναι σε θέση αυτή η Κυβέρνηση να το κάνει
αυτό; Προφανώς και δεν είναι, διότι έχει τέτοιες αντιλήψεις που
έχει φρενάρει οποιαδήποτε διαδικασία αξιολόγησης η οποία θα
οδηγούσε στην υλοποίηση της µίας εκ των προϋποθέσεων που
θέτει αυτό το πόνηµα. 

Η δεύτερη προϋπόθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει να
κάνει µε το άρθρο 16, δηλαδή τη ψηφιακή πλατφόρµα όπου εκεί
πρέπει να αποτυπωθούν τα νέα οργανογράµµατα, συµπεριλαµ-
βανοµένων της περιγραφής των θέσεων εργασίας, και η οποία,
κατά την άποψή µου, µε βάση όσα ξέρουµε σήµερα µε τον τρόπο
που λειτουργεί η Κυβέρνηση θα πάρει πάρα πολλά τέρµινα, εάν
ποτέ γίνει, που ουσιαστικά αυτή η διαδικασία παραπέµπει πάλι
το νοµοθέτηµα στις καλένδες. 

Αλλά θέλετε να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά
τη γνώµη µου, ποιο είναι το πιο σηµαντικό που θα οδηγήσει στις
καλένδες αυτό το νοµοθέτηµα; Είναι η ίδια πολιτική αδυναµία
της Κυβέρνησης να εφαρµόσει µεταρρυθµίσεις. 

Κυρία Υπουργέ, ακούστε µε, γιατί αυτό το θέµα σας αφορά
προσωπικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, εάν
είναι δυνατόν, να παρακολουθήσουµε τον οµιλητή. Κυρία συνά-
δελφε, σας παρακαλώ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Η µεταρρυθµιστική αδυναµία της
Κυβέρνησης είναι εµφανής και θα το αποδείξω τώρα µε αυτό το
έγγραφο. Πότε είναι αποτελεσµατική αυτή η Κυβέρνηση; Όταν
η τρόικα της βάνει τα δύο πόδια σε ένα παπούτσι, ψηφίζουµε
εδώ µε τις κατεπείγουσες διαδικασίες τα νοµοθετήµατα, είτε
αυτά έχουν να κάνουν µε τις µεγάλες εθνικές υποχωρήσεις όπως
το ταµείο των εκατό ετών είτε µε τις άλλες παραχωρήσεις. Όταν
πρόκειται για µεταρρυθµίσεις, η Κυβέρνηση εξαντλείται σε τε-
χνάσµατα πολιτικής απάτης. 

Προ καιρού εδώ ψηφίσαµε ένα νοµοθέτηµα για το µητρώο
στελεχών της διοίκησης. Υποστηρίξαµε και εµείς ότι πρέπει να
συνταχθεί, να είναι ανοιχτό και ούτω καθεξής. Ποια ήταν η πολι-
τική απάτη; Ότι η Κυβέρνηση µάς έλεγε ότι µε αυτό το µητρώο
θα διορίζονται οι γενικοί γραµµατείς. Όταν τελείωσε η συζήτηση
εδώ στη Βουλή µε νοµοτεχνική βελτίωση ο κ. Βερναρδάκης βά-
πτισε τους γενικούς γραµµατείς ως διοικητικούς γραµµατείς. 

Τι προβλέπει αυτός ο νόµος; Προβλέπει στο άρθρο 5 ότι στην
κεντρική επιτροπή συµµετέχουν δύο διοικητικοί γραµµατείς, του
δικού σας Υπουργείου, κυρία Υπουργέ, και του Υπουργείου Εσω-
τερικών. 

Τι παρατηρούµε στο µεσοδιάστηµα από τη ψήφιση αυτού του
νόµου; Ότι η Κυβέρνηση διορίζει τα στελέχη της διοίκησης κα-
ταστρατηγώντας το µητρώο. 

Κάναµε σχετική ερώτηση και τι µας απαντάτε εδώ, κυρία
Υπουργέ, µε την υπογραφή σας; Ότι, όπως προκύπτει, ο νόµος
για να υλοποιηθεί απαιτεί συνδροµή πλειόνων προϋποθέσεων και
δεν δύναται να ταυτιστεί µε την ηµεροµηνία έναρξης και της λει-
τουργίας τους. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει είτε πλήρη αδυναµία είτε συνειδητή
υπονόµευση του δικού σας νοµοθετήµατος. Δηλαδή, αυτά που
διατυµπανίζατε περί της αξιοκρατίας και των αναγκών για τη µε-
ταρρύθµιση στη δηµόσια διοίκηση, οι ίδιοι εσείς τα υπονοµεύετε. 

Κατά συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην κα-
ταχρώµαι τον χρόνο σας, υποστηρίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να έχει ούτε εθνικό σχέδιο και εθνική στρατηγική και δεν
µπορεί να έχει και µεταρρυθµιστική έµπνευση, που να δώσει
στην κοινωνία την αίσθηση ότι γίνεται κάτι σοβαρό στη δηµόσια
διοίκηση, να εµψυχώσει το ίδιο απογοητευµένο προσωπικό της
δηµόσιας διοίκησης, για να έχουµε καλύτερες υπηρεσίες στην
υπηρεσία των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο κυρίες και κύριοι από το ΚΑΠΗ
Καρδίτσας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο, κυρία
Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα παρακαλούσα να δοθεί από
την κυρία Υπουργό ο κατάλογος των βουλευτικών τροπολογιών
που αποδέχεται και ποιες απορρίπτει, γιατί ούτως ή άλλως βαί-
νουµε προς το τέλος και πρέπει να προετοιµαστούν οι πολιτικές
οµάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, λο-
γικό το αίτηµα της συναδέλφου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δη-
µοκρατία για επτά λεπτά. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Αµέσως µετά τον κ. Μπουκώρο, µπορώ να πω για τις τρο-
πολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αφού σήµερα είναι και η µέρα κατά της βίας εναντίον των γυναι-
κών και η εισηγήτρια Υπουργός παραβρίσκεται, να ξεκινήσω µε
κάτι ευχάριστο, εκφράζοντας την ικανοποίησή µου για τη βελ-
τίωση του άρθρου 36, που, αν έµενε στην αρχική του µορφή,
οπωσδήποτε θα δηµιουργούσε µεγάλα προβλήµατα. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, από κει και πέρα, δεν έχω καλά νέα,
γιατί το νοµοσχέδιο, το οποίο υποτίθεται ότι θα φέρει κινητικό-
τητα στον δηµόσιο τοµέα και στη δηµόσια διοίκηση, µάλλον, εν
τέλει, θα οδηγήσει σε πλήρη ακινησία, εφόσον είναι ανεφάρµο-
στο. 

Οι νόµοι, κυρία Υπουργέ, έχουν µια καταναγκαστικότητα. Αν
οι νόµοι ήταν εθελοντικοί, κανένας δεν θα τους εφάρµοζε. Εδώ
το κυρίαρχο στοιχείο σε αυτό το σχέδιο νόµου είναι ο εθελούσιος
χαρακτήρας του. Έχω την εντύπωση ότι για µια ακόµη φορά η
Κυβέρνησή σας κλείνει το µάτι στους δηµοσίους υπαλλήλους και
τους στέλνει το µήνυµα ότι θα εργάζονται σε όποια θέση επιθυ-
µούν. Αυτό δεν είναι ούτε λογικό ούτε εφικτό, γιατί υπάρχει έλ-
λειψη προσωπικού και αυτό είναι γνωστό. Κι εν πάση περιπτώσει,
υπάρχουν επίζηλες και λιγότερο επίζηλες ή µειονεκτικές θέσεις
και υπηρεσίες. 

Όταν, λοιπόν, θα είναι εθελοντικός ο χαρακτήρας µέσα σε ένα
ιδεατό περίγραµµα, όπως µας δίνετε να καταλάβουµε από αυτό
το σχέδιο νόµου, βάσει του οποίου υπολογίζει η Κυβέρνηση ότι
πάρα πολύ γρήγορα θα συνταχθούν τα οργανογράµµατα των
υπηρεσιών και µάλιστα θα συνοδεύονται και µε περίγραµµα κάθε
θέσης ξεχωριστά -µια διαδικασία η οποία είναι διαδικασία όγκου
και χρόνου µεγάλου για να ολοκληρωθεί- και στη συνέχεια θα
αρχίσει η εφαρµογή της κινητικότητας, νοµίζω ότι όσοι έχουν υπ’
όψιν τους την πραγµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης µπορούν
να εκτιµήσουν ότι µάλλον µιλάµε για ένα ανεφάρµοστο νοµοσχέ-
διο και όχι µόνο, γιατί ο εθελούσιος χαρακτήρας του είναι το κυ-
ρίαρχο στοιχείο του. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε αναλογιστεί τι θα γίνει στην περίπτωση
που τα οργανογράµµατα συµπληρωθούν και εν πάση περιπτώσει
λειτουργήσει αυτό το νοµοσχέδιο και συµπληρωθούν οι θέσεις
όλων των υπηρεσιών που βρίσκονται σε αστικά κέντρα, σε επί-
ζηλες περιοχές, σε -αν θέλετε- πλεονεκτικές υπηρεσίες, τι θα
γίνει µε τις υπηρεσίες των µειονεκτικών και αποµακρυσµένων πε-
ριοχών; Προβλέπεται, βεβαίως, στο νοµοσχέδιο ότι θα δώσετε
κίνητρα για τη στελέχωση αυτών των υπηρεσιών. Γνωρίζετε,
όµως, ότι το οποιοδήποτε κίνητρο µετάθεσης σε µειονεκτικές πε-

2172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ριοχές δεν µπορεί να υπερκαλύψει την πρόθεση, τη θέληση, τη
βούληση του υπαλλήλου να εργαστεί σε µια πλεονεκτική περιοχή
και πολύ περισσότερο σε µια πλεονεκτική υπηρεσία. 

Πολύ φοβάµαι, κυρία Υπουργέ, ότι όταν και αν ολοκληρωθεί η
διαδικασία των οργανογραµµάτων και καθώς βεβαίως, δεν προ-
βλέπεται ένα αυστηρό πρότυπο για τη συµπλήρωση του οργα-
νογράµµατος και του περιγράµµατος της κάθε θέσης- θα δια-
πιστώσετε ότι και όλη την Ελλάδα να διορίσετε, δεν θα συµπλη-
ρωθούν τα οργανογράµµατα. Ας το δούµε, όµως. Και αυτό θα
συµβεί, κυρία Υπουργέ, επειδή δεν υπάρχουν αυστηροί κανονι-
σµοί, αυστηρές εντολές, αυστηρά πρότυπα, για το πώς και πότε
–εννοώ και από πλευράς χρονοδιαγράµµατος- συµπληρώνεται
ένα οργανόγραµµα υπηρεσίας. 

Το ίδιο πιστεύουµε και εκτιµούµε ότι θα συµβεί και µε τις υπη-
ρεσίες εντάσεως κοινού. Κανένας υπάλληλος δεν θα θέλει να πη-
γαίνει πίσω από το γκισέ, για να παριστάνει τον κυµατοθραύστη
ανάµεσα στη δηµόσια διοίκηση και στους πολίτες, οι οποίοι
σπεύδουν εκεί για να ρυθµίσουν τις υποθέσεις τους. Τέτοιες υπη-
ρεσίες είναι το ΙΚΑ, οι εφορίες και άλλες υπηρεσίες.

Αντιλαµβάνεστε ότι σε βάθος χρόνου και εφόσον είναι δύ-
σκολο να ανακτήσει –και καλώς, κατά την άποψή µας- το ελλη-
νικό δηµόσιο τη δυνατότητα να διορίζει συνεχώς, αυτά τα
προβλήµατα θα εντείνονται. Δηλαδή, δεν έχει µια µακροβιότητα
αυτό το νοµοσχέδιο που παρουσιάζετε σήµερα. Όσοι προλάβουν
και αν προλάβουν να ωφεληθούν θα συµπληρώσουν τις επίζηλες
θέσεις και από εκεί και πέρα µε τη συνταξιοδότηση θα συµπλη-
ρώνονται και πάλι οι ίδιες θέσεις. Θα αντιµετωπίσουµε µεγάλο
πρόβληµα στις υπηρεσίες εντάσεως κοινού και στις παραµεθό-
ριες περιοχές. 

Βεβαίως, η Κυβέρνηση µπορεί να σκέφτεται ότι αυτό θα συµ-
βεί στο µακρινό µέλλον. Όµως, δεν είναι έτσι, κυρία Υπουργέ.
Όταν γίνεται ένας νόµος που θέλει να αφήσει τη σφραγίδα του
στη δηµόσια διοίκηση, νοµίζω ότι πρέπει να βλέπει στο µέλλον. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν και οι λεγόµενες ελεγκτικές υπη-
ρεσίες, όπως είναι το Σώµα Επιθεωρητών Δηµόσιας Διοίκησης.
Πρόκειται για υπηρεσίες που απαρτίζονται στο σύνολό τους από
αποσπασµένους εργαζόµενους σήµερα. Τα µεν στελέχη, οι επι-
θεωρητές και οι ελεγκτές αυτών των υπηρεσιών, δεν έχουν εν-
ταχθεί στο σύστηµα της κινητικότητας, οι υπάλληλοι, όµως, των
υπηρεσιών αυτών εντάσσονται στο σύστηµα της κινητικότητας. 

Βεβαίως, λέει η Κυβέρνηση ότι θα κάνουν, µετά την απόσπασή
τους, αίτηση µετάταξης και θα συµπληρώσουν αυτές τις θέσεις,
διαθέτοντας, µάλιστα, και τα πλεονεκτήµατα τα οποία προβλέπει
ο νόµος. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας
ούτε τους προϋπολογισµούς αυτών των υπηρεσιών ούτε τη γε-
νικότερη γραφειοκρατία που θα δηµιουργηθεί και θα φτάσουµε
και πάλι στο σηµείο οι υπάλληλοι, οι οποίοι θα µεταταχθούν στις
καινούργιες υπηρεσίες, να πληρώνονται από τις παλιές. Επίσης
θα δηµιουργηθεί σειρά άλλων προβληµάτων, ώστε ποτέ δεν θα
αποκτήσουµε σαφή εικόνα.

Δηµιουργεί ακινησία, κυρία Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο, δεν
δηµιουργεί κινητικότητα, γιατί όλοι θα σπεύσουν εθελοντικά να
καλύψουν τις θέσεις, όπως προείπα. 

Όµως, µας λέτε και για την Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας,
την επταµελή επιτροπή, ότι τελικά θα έχει µόνο γνωµοδοτικό χα-
ρακτήρα. Σε συνδυασµό µε την υποκειµενικότητα της συνέντευ-
ξης και τον αυξηµένο ρόλο της τριµελούς επιτροπής, κανείς δεν
ξέρει τι θα συµβεί και αν πράγµατι η νοµιµότητα αυτών των απο-
φάσεων δεν µπορεί να ελεγχθεί, λόγω της µαζικότητάς της. Σε
υψηλότατο επίπεδο εκτιµούµε ότι θα δηµιουργηθούν πάρα
πολλά προβλήµατα. 

Ένα µόνο γεγονός καθησυχάζει τις ανησυχίες µας, κυρία
Υπουργέ. Το γεγονός ότι αυτός ο νόµος εκτιµούµε ότι είναι αδύ-
νατον να εφαρµοστεί γι’ αυτό και θα τον καταψηφίσουµε, πέραν
της διαφωνίας µας για τον καθαρά εθελοντικό χαρακτήρα της
κινητικότητας. Δηλαδή, για το γεγονός ότι η δηµόσια διοίκηση
λαµβάνει υπ’ όψιν της µόνο τις επιθυµίες των εργαζοµένων και
όχι τις πραγµατικές ανάγκες όλων των υπηρεσιών και όλων των
περιοχών της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, για να ανακοινώσω κάποιες
τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Υπάρχουν τρεις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από το
δικό µας Υπουργείο. 

Στη µία, µε γενικό αριθµό 775, προβλέπεται η εγγραφή πιστώ-
σεων στον κρατικό προϋπολογισµό για την υπαγωγή στο ενιαίο
σύστηµα κινητικότητας των αποφοίτων της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. Αφορά τους αποφοίτους
που ήδη υπηρετούν σε φορείς εκτός της γενικής κυβέρνησης. Η
εισαγωγή αυτής της πρόβλεψης αποσκοπεί στην καλύτερη αξιο-
ποίηση των αποφοίτων της σχολής. Ο αποκλεισµός τους από το
σύστηµα δεν θα ήταν προς το συµφέρον της διοίκησης και ταυ-
τόχρονα θα ήταν αντίθετος µε το πνεύµα και την αποστολή της
σχολής.

Στη δεύτερη, µε γενικό αριθµό 773, συστήνονται προσωποπα-
γείς θέσεις, για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα που προέκυψε
για µερικούς από τους διοριστέους του γραπτού διαγωνισµού
του ΑΣΕΠ του 1998. Δεν µπόρεσαν να διοριστούν µέχρι σήµερα,
διότι δεν περιγράφονταν στα ισχύοντα οργανογράµµατα των φο-
ρέων τους οι θέσεις του κλάδου ή της ειδικότητας του διορισµού
τους.

Οι διοριστέοι αυτοί θα τοποθετηθούν στον τοµέα υγείας και η
αντιµετώπιση, βεβαίως, κρίνεται και εξαιρετικά κρίσιµη.

Στην τρίτη τροπολογία µε αριθµό 774 διορθώνεται µια αστοχία
της διάταξης, που προέβλεπε τη δυνατότητα ανακατανοµής των
διοριστέων του ΑΣΕΠ το 1998 µόνο για όσους επιτυχόντες του
διαγωνισµού είχαν ήδη διοριστεί. Με τη νέα διόρθωση, δίνεται η
δυνατότητα να επεκταθεί στο σύνολο των διοριστέων του διαγω-
νισµού του ΑΣΕΠ του 1998.

Από τις βουλευτικές τροπολογίες που κατατέθηκαν, η τροπο-
λογία µε αριθµό 760 αφορά θέµατα του Υπουργείου Υγείας και
ειδικότερα του ΚΕΕΛΠΝΟ. Απαιτεί σειρά συνεννοήσεων και µε-
λέτη και δεν µπορεί να γίνει δεκτή έτσι όπως έρχεται.

Η τροπολογία 761, επίσης, αφορά ιδιαίτερα σοβαρό θέµα,
αλλά έχει µερικές πολύπλοκες διαδικασίες, που δεν µπορούν να
αντιµετωπιστούν µε µία τροπολογία.

Η τροπολογία 763 δεν µπορεί να γίνει δεκτή, γιατί θα συνι-
στούσε τροποποίηση του Υπαλληλικού Κώδικα. Αυτό δεν µπορεί
να γίνει µε µία τροπολογία.

Η τροπολογία 769, επίσης, όπως εξήγησα και στους συναδέλ-
φους, παρ’ όλο που είναι λογική, δεν µπορεί να ενσωµατωθεί
εδώ, δεν µπορεί να γίνει δεκτή, γιατί αφορά ζητήµατα του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης και δεν θα µπορούσαµε µε τροπολογία να πα-
ρέµβουµε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Το βλέπουµε, όµως. Αυτό
αφορά και την τροπολογία 769 και την 770. Και οι δύο είναι λο-
γικές. Δεσµεύοµαι για τη συνεννόηση µε το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης για τα δύο αυτά θέµατα, διότι τα κρίνω ως λογικά. Απλώς,
δεν µπορώ να κάνω την παρέµβαση στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
χωρίς να έχει προηγηθεί όση συνεννόηση χρειάζεται.

Η τροπολογία 762 γίνεται δεκτή, µε µια αλλαγή µόνο. Η παρά-
ταση δεν θα ισχύει για ένα έτος, αλλά για έξι µήνες. Παρακαλώ
να καταγραφεί στα Πρακτικά. Γίνεται δεκτή, αλλά µ’ αυτή την αλ-
λαγή.

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία 771, λόγω µεγάλης ανα-
γκαιότητας στελέχωσης των µουσείων και των αρχαιολογικών
χώρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, κύριε
Αµυρά, αλλά συµβαίνουν κι αυτά.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και για έναν πρόσθετο λόγο, καθώς η

κυρία Υπουργός είναι και συµπατριώτισσά µου. Είναι Αρτινή
εκείνη, βέβαια, Γιαννιώτης εγώ, οπότε µεταξύ Ηπειρωτών αλλη-
λεγγύη!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν συζητάµε, προσεγγίζουµε, σχεδιάζουµε, αποφασίζουµε

για θέµατα λειτουργίας του ελληνικού δηµοσίου, καλό είναι να
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έχουµε κάποιες διαπιστώσεις στο µυαλό µας.
Εγώ έχω πάντοτε, θα έλεγα, τις εξής διαπιστώσεις:
Η πρώτη διαπίστωση είναι ότι οι πολίτες δεν είναι καθόλου ευ-

χαριστηµένοι από τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το ελληνικό
δηµόσιο. Δεν νοµίζω ότι σας λέω κάτι πρωτοφανές.

Η δεύτερη διαπίστωση είναι ότι στην ίδια, στην όποια, υπηρε-
σία του ελληνικού δηµοσίου υπάρχουν οι καλοί δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι, υπάρχουν και οι κακοί, υπάρχουν οι πρόθυµοι, υπάρχουν
οι λουφαδόροι. Θα µου πείτε ότι αυτό συµβαίνει παντού στη ζωή. 

Η τρίτη διαπίστωση είναι ότι αλλού είναι λίγοι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι, εκεί που, ενδεχοµένως, θα σας έλεγα εγώ ότι τους
χρειαζόµαστε περισσότερο και αλλού είναι υπεράριθµοι, εκεί
που δεν τους χρειαζόµαστε. Λίγοι, για παράδειγµα, είναι στα νο-
σοκοµεία.

Η τέταρτη διαπίστωση είναι ότι το ελληνικό δηµόσιο είναι
ακριβό και αντιπαραγωγικό. Σε αυτό τη µεγαλύτερη ευθύνη δεν
την έχουν οι ίδιοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, αλλά διαχρονικά οι κυ-
βερνήσεις, οι οποίες µέσα από ένα πλέγµα γραφειοκρατίας, πο-
λυνοµίας και ευθυνοφοβίας έφτιαξαν ένα πλαδαρό ελληνικό
δηµόσιο, που θα έπρεπε να αξίζει πολύ περισσότερο απ’ όσο κο-
στίζει.

Η πέµπτη δεν είναι διαπίστωση, αλλά είναι µια δική µου υπό-
θεση. Ο ίδιος ο Ιησούς Χριστός να κατέβαινε και να αναλάµβανε
τη λειτουργία του ελληνικού δηµοσίου, λίγα πράγµατα θα κατά-
φερνε, πολύ λίγα, πιστεύω.

Πάµε να δούµε τώρα λίγο τον βασικό πυρήνα του σχεδίου
νόµου.

Κυρία Υπουργέ, εγώ νοµίζω ότι µε το γεγονός ότι η κινητικό-
τητα είναι εθελουσία, αυτό και µόνο εξαρχής -κατά 50%, εγώ θα
έλεγα- αποδυναµώνει αυτό που πάτε να πετύχετε, αυτό που όλοι
θέλουµε και το ελληνικό δηµόσιο χρειάζεται, δηλαδή, να µπορεί
όπου υπάρχουν ανάγκες να τις καλύπτει µε µετακινήσεις δηµο-
σίων υπαλλήλων.

Εδώ τι γίνεται, για παράδειγµα; Ας υποθέσουµε ότι ένα νοσο-
κοµείο έχει µια µεγάλη ανάγκη κάποιου προσωπικού και κανείς
δεν θέλει εθελουσίως να πάει. Δεν µπορείς να µετακινήσεις κα-
νέναν, παρά µόνο αν είναι η ανάγκη επείγουσα και µόνο στο ίδιο
Υπουργείο, στον ίδιο νοµό ή τον όµορο νοµό. Εάν, όµως, µπορείς
να καλύψεις το κενό που έχει παρουσιαστεί από κάποιο άλλο
Υπουργείο, γιατί να µην το κάνεις; 

Ας δούµε και ένα άλλο πρακτικό ζήτηµα. Τι γίνεται, για παρά-
δειγµα, για τη µεταστέγαση και µεταφορά των υπαλλήλων του
Υπουργείου Οικονοµικών στο κτήριο του Κεράνη; Ερωτώ εγώ:
Έχουµε ένα κτήριο, το οποίο µας κόστισε -στο ελληνικό δηµόσιο,
εννοώ- ήδη 70 εκατοµµύρια ευρώ για την αγορά, για την εσωτε-
ρική ανασκευή του, για όλα όσα χρειάζονται, έχουµε 221.000
ευρώ τον µήνα, που µας κοστίζει η συντήρηση και η λειτουργία
των άδειων χώρων και παράλληλα το Υπουργείο Οικονοµικών
δίνει 230.000 ευρώ τον µήνα για ενοίκια σε διάφορα κτήρια που
στεγάζεται, όταν έχουµε το κτήριο του Κεράνη. Έχει θέσεις ερ-
γασίας για δυο χιλιάδες τετρακόσιους ανθρώπους, έχει εξακό-
σιες θέσεις πάρκινγκ και µου κάνει εντύπωση ποιος είναι
ισχυρότερος: το συνδικάτο των υπαλλήλων του Υπουργείου Οι-
κονοµικών ή η ανάγκη που µας οδηγεί να εξοικονοµήσουµε τις
500.000 ευρώ τον µήνα από ενοίκια που τώρα δίνουµε και κόστη
που δεν πιάνουν τόπο στον Κεράνη; Αλλά είναι και θέµα ηθικό
και πολιτικό, θα σας έλεγα εγώ. Ποιος κάνει κουµάντο στην ελ-
ληνική δηµόσια διοίκηση; Το συνδικάτο ή η ανάγκη και η υποχρέ-
ωση της ελληνικής πολιτείας, για να ικανοποιήσει την ανάγκη
προς όφελος του ελληνικού λαού;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το συνδικάτο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα περιµένω µια θέση και µια απάν-

τηση, κυρία Υπουργέ, για το τι θα γίνει µε το κτήριο του Κεράνη
και τη µεταστέγαση και µετεγκατάσταση των εργαζοµένων του
Υπουργείου Οικονοµικών εκεί. Πώς θα το αντιµετωπίσετε πρα-
κτικά; Εµένα µε ενδιαφέρει να είµαι πρακτικός και συγκεκριµέ-
νος.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ήδη µετεγκαταστάθηκε.
Έγιναν εγκαίνια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι. Δεν είστε καλά ενηµερωµένη, κυρία
συνάδελφε. 

Θα σας πω το εξής. Για να δούµε και πώς λειτουργεί η δηµό-
σια διοίκηση στο υψηλότερό της επίπεδο. Έχουµε καταθέσει
ερωτήσεις -το Ποτάµι, εννοώ- το διάστηµα Μαΐου-Ιουνίου 2016
σε όλα τα Υπουργεία για τα εποπτευόµενα νοµικά πρόσωπα κάθε
Υπουργείου. Ας τσεκάρουµε πρώτα τον χρόνο απόκρισης. Μόνο
το 70% των Υπουργείων απήντησε. Το 30% δεν µας έδωσε απάν-
τηση. Οι απαντήσεις γι’ αυτό το 70% που µας ήρθε ήταν ελλιπείς. 

Ακούστε µερικές χαρακτηριστικές περιπτώσεις εποπτευοµέ-
νων φορέων από διάφορα Υπουργεία, φορέων, δηλαδή, που χρη-
µατοδοτούνται τουλάχιστον κατά το 50% του προϋπολογισµού
τους από τη γενική κυβέρνηση, δηλαδή από τους φόρους του
κόσµου, τους άµεσους και τους έµµεσους: Ινστιτούτο Αιγαίου
του Δικαίου της Θάλασσας και του Ναυτικού Δικαίου. Αυτό υπά-
γεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, έχει έναν υπάλληλο και, όπως
µας λέει η απάντηση στην ερώτηση, «τακτοποιήθηκε» µε τον ν.
2839/2000. Η τακτική επιχορήγηση για το 2015-2016 ήταν 40.000
ευρώ. Υπήρξε απόφαση της κυβέρνησης το 2013 για κατάργησή
του, η οποία, όµως, ανακλήθηκε. Τι κάνουν σε αυτό το Ινστιτούτο
Αιγαίου του Δικαίου της Θάλασσας; 

Προσέξτε, παραµένω στο Υπουργείο Δικαιοσύνης: Υπάρχουν
δεκαεννέα εταιρείες προστασίας ανηλίκων, µόνο οι έξι είναι σε
λειτουργία. Οι άλλες γιατί βρίσκονται σαν φαντάσµατα και αντ-
λούν πόρους;

Τρίτον, Συµβούλιο Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, που
υπάγεται στο Υπουργείο Μεταφορών, Υποδοµών και Δικτύων.
Δεν έχει οργανικές θέσεις, παρ’ όλα αυτά λαµβάνει ετησίως επι-
χορήγηση 350.000 ευρώ. 

Πολιτιστικό Κέντρο Ελληνικής Αστυνοµίας, του Υπουργείου
Εσωτερικών. Δεν έχει ούτε προσωπικό ούτε κτήρια. Τι ακριβώς
κάνει; 

Συνεχίζω. Εθνικό Κέντρο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανά-
πτυξης, του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Έχει έναν υπάλληλο και
χρηµατοδοτήθηκε για το 2015 µε 36.412 ευρώ. 

Συνεχίζω. «Ελληνική Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθρά-
κων», του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Δεν έχει υπαλλήλους,
χρησιµοποιεί ένα παραχωρηµένο κτήριο από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος. Απορώ: Χωρίς υπάλληλο, τι κάνει το κτήριο εκεί;

Συνεχίζω. Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών. Κανένας
υπάλληλος. Δεν υπάρχει διοικητικό συµβούλιο, τα γραφεία έχουν
εκκενωθεί. Υπάρχει µια εκπεφρασµένη πρόθεση από το Υπουρ-
γείο για την κατάργησή του. Ωστόσο, έκπληξη µου προκαλεί ότι
το ΕΚΕΜ, το Ελληνικό Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών, επιχορη-
γήθηκε το 2015 µε 137.000 ευρώ και το 2016 µε 100.000 ευρώ.

Σταχυολόγησα µερικά µόνο. Εάν ψάξεις, βρίσκεις πάρα πολλά
τέτοια. 

Κυρία Υπουργέ, εµείς πιστεύουµε ότι µια µετακίνηση, για να
πιάσει τόπο, δηλαδή η µετακίνηση ενός δηµοσίου υπαλλήλου
από τη µια υπηρεσία στην άλλη, η λεγόµενη κινητικότητα, θα
πρέπει να µη γίνεται σε εθελούσια βάση, αλλά µε κάποια κριτή-
ρια, όχι βέβαια καταναγκαστικά. Δεν µπορείς να ανατρέψεις τη
ζωή κάποιου υπαλλήλου και της οικογένειάς του –δεν το συζητώ-
αλλά πρέπει να δούµε τι προέχει. Προέχει να καλύψουµε την
ανάγκη της κοινωνίας, εκεί που χρειάζεται τον δηµόσιο υπάλ-
ληλο, ή να µην ξεβολέψουµε κάποιον υπάλληλο, κάποιον εργα-
ζόµενο; 

Επιπλέον, δεν βλέπουµε πουθενά να δίνονται κίνητρα σε νέους
δηµοσίους υπαλλήλους, οι οποίοι µπαίνουν µε ορµή, θέλουν να
κάνουν πράγµατα, θέλουν να εξελιχθούν και στο τέλος τούς κα-
ταπίνει αυτός ο χυλός της ακινησίας και της ευθυνοφοβίας. Επί-
σης, δεν βλέπουµε και αντικίνητρα στους αδιάφορους δηµο-
σίους υπαλλήλους.

Καταλήγοντας, εγώ θα σας πω ότι το ελληνικό δηµόσιο θα
πρέπει να προσαρµοστεί στην ελληνική πραγµατικότητα, γιατί
ξαναβρίσκεται σε µια πραγµατικότητα µη ελληνική, να καταλάβει
ότι, αφού οι Έλληνες πολίτες συντηρούν τη λειτουργία του κρά-
τους µε 57 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, οφείλουν όσοι ερ-
γάζονται είτε σε επιτελική είτε σε εκτελεστική θέση στο ελληνικό
δηµόσιο αυτά τα 57 δισεκατοµµύρια να τα πολλαπλασιάζουν ως
υπεραξία απόδοσης της εργασίας τους και όχι να τα τρώνε, να
τα «πριονίζουν» και να τα απαξιώνουν.

Αυτά είχα να σας πω. Τα υπόλοιπα θα σας τα πει ο κ. Μπαρ-
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γιώτας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κουκούτσης από τη Χρυσή Αυγή

έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια µικρή παρένθεση. Έτυχε προ-

ηγουµένως να παρακολουθήσω κάποιες επίκαιρες ερωτήσεις οι
οποίες συζητήθηκαν στην Αίθουσα. Έγιναν ερωτήσεις για τα hot
spots εκ µέρους του ΚΚΕ από τον κ. Κατσιώτη και εκ µέρους του
ΣΥΡΙΖΑ από τον τοπικό Βουλευτή της Σάµου, από τον κ. Σεβα-
στάκη. Σε αποστροφή του λόγου του ο Υπουργός, ο κ. Μουζά-
λας, σε ερώτηση από τον κ. Κατσιώτη για το τι έγινε µε τις ΜΚΟ,
του απάντησε –ακούστε!- τι γινόταν στις χώρες του υπαρκτού
σοσιαλισµού, συν τα άλλα που είπε. Προσέξτε απάντηση! 

Προς τον κ. Σεβαστάκη, όταν πολύ λογικά ο κ. Σεβαστάκης
είπε για την κοινωνική αστάθεια που υπάρχει αυτή τη στιγµή στο
νησί, στη Σάµο, εκεί όπου εκλέγεται, και ότι αυτή εξαπλώνεται
στη µεσαία, στην αστική τάξη, ξέρετε τι είπε ο Υπουργός; Είπε:
«Ξέρετε, εσείς, κύριε Σεβαστάκη, ήσασταν µε τον νοµάρχη, µε
τον περιφερειάρχη πέρυσι και µε τον δήµαρχο». Ήταν, δηλαδή,
όπως είναι και το αυτονόητο, µε τους τοπικούς φορείς, µε αυ-
τούς που ζουν σ’ αυτόν τον τόπο. 

Έχει χάσει την αίσθηση του µέτρου ο κύριος Υπουργός, έχει
χάσει την επαφή µε την πραγµατικότητα, ζει σε έναν γυάλινο
κόσµο. Εγώ θα του πρότεινα να πάει ο ίδιος σ’ αυτές τις περιοχές
να περιοδεύσει. Λαοπρόβλητος είναι, αγαπητός, υπέρ του ελλη-
νικού λαού τα κάνει όλα, ας πάει και χωρίς συνοδεία και να µιλή-
σει µε τους ανθρώπους που ζουν γύρω από τα hot spots.

Για το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν πρέπει να υπάρχει κανείς που
να διαφωνεί ότι η πατρίδα µας, πράγµατι, θέλει µια δηµόσια δι-
οίκηση ευέλικτη, προσιτή στον πολίτη, µια δηµόσια διοίκηση απο-
τελεσµατική. 

Οι παθογένειες και τα προβλήµατα της δηµόσιας διοίκησης
στη χώρα µας είναι γνωστά. Οι υπάλληλοι του δηµοσίου –οι
υπάλληλοι, επαναλαµβάνω- είναι οι βασικοί φορείς της δηµόσιας
διοίκησης. Άρα τα ζητήµατα του προσωπικού είναι εκείνα που
έχουν άµεση σχέση µε τη λειτουργία ή ακόµα και µε την αποτε-
λεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης. 

Όσες θετικές διατάξεις και να διαθέτει το παρόν νοµοσχέδιο,
δεν έχει καθοριστικό χαρακτήρα, αλλά περισσότερο επιφανει-
ακό. Λύνει κάποια προβλήµατα επιδερµικά. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, µε την κινητικότητα, δηλαδή, των
υπαλλήλων, υποτίθεται ότι θα υπάρξει µια αποτελεσµατικότητα
της δηµόσιας διοίκησης, αφού θα επιτρέπει τη βέλτιστη διαχεί-
ριση των ανθρωπίνων πόρων της και θα παρέχει στους υπαλλή-
λους τη δυνατότητα να έχουν ενεργητικό ρόλο στη διαµόρφωση
της σταδιοδροµίας τους, όπως άλλωστε αναφέρεται στην ειση-
γητική έκθεση.

Το νοµοσχέδιο διαφηµίζεται ότι ουσιαστικά αλλάζει τον χάρτη
γενικά του δηµοσίου, καθώς διευκολύνει τη µετακίνηση του προ-
σωπικού, καταργώντας τις δεκάδες υπογραφές που χρειάζονταν
µέχρι σήµερα, και αποτελεί προάγγελο, άκουσον, άκουσον, σα-
ρωτικών αλλαγών, αφού, µετά την ολοκλήρωση του πρώτου κύ-
µατος µετατάξεων, θα ξεκινήσει η αξιολόγηση και η τοποθέτηση
των προϊσταµένων. Η καταγραφή των αναγκών των υπηρεσιών
θα αποτυπώνεται σε µια ενιαία βάση δεδοµένων, όπου θα εισά-
γονται οι προσφερόµενες θέσεις. 

Με βάση αυτό, το πρόγραµµα κινητικότητας θα διεξάγεται
τρεις φορές τον χρόνο ως εξής: Οι ενδιαφερόµενοι υπάλληλοι,
εφόσον βέβαια διαθέτουν τα απαραίτητα προσόντα, καταθέτουν
τις αιτήσεις τους, οι οποίες αξιολογούνται και κρίνονται από τρι-
µελές όργανο της υπηρεσίας αποδοχής. Πρόσβαση δε στην
πλατφόρµα θα έχουν όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Τα κριτήρια
πλήρωσης δε της θέσης θα προσδιορίζονται από τον φορέα υπο-
δοχής. Στην περίπτωση που υπάρχουν περισσότεροι από έναν
υποψήφιο για τη θέση, θα µοριοδοτούνται µε βάση τα τυπικά
τους προσόντα, προϋπηρεσία, οικογενειακή κατάσταση, επιµόρ-
φωση, µόρφωση και λοιπά. Αυτά σε γενικές γραµµές. Είναι όµως

έτσι; Οι υποψήφιοι προς µετάταξη δηµόσιοι υπάλληλοι θα αξιο-
λογούνται από τριµελές όργανο του φορέα υποδοχής. Αυτό θα
στελεχώνεται από τον Γενικό Διευθυντή και τον Διευθυντή της
υπηρεσίας στην οποία ανήκει η προς κάλυψη θέση, καθώς και
τον Διευθυντή Προσωπικού του φορέα. Η αξιολόγηση των υπο-
ψηφίων θα γίνεται µε βάση τη συνάφεια των τυπικών και ουσια-
στικών τους προσόντων µε τη θέση που διεκδικούν στις εκθέσεις
αξιολόγησης, στην εµπειρία τους σε συναφές αντικείµενο και σε
κάθε στοιχείο του προσωπικού τους µητρώου, που τεκµηριώνει
την καταλληλότητα του εκάστοτε υπαλλήλου. 

Είχαµε τοποθετηθεί και παλαιότερα, συζητώντας για την αξιο-
λόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων. Το σηµαντικότερο θέµα για
εµάς, για τη Χρυσή Αυγή, είναι ο αξιολογητής. Στην πράξη ποιος
θα είναι ο αξιολογητής; Τριµελές όργανο µε τους τρεις γενικούς
διευθυντές; Με προϊσταµένους; Από τη στιγµή που και το ίδιο το
σύστηµα επιλογής προϊσταµένων -µέχρι σήµερα, δηλαδή, από
ό,τι έχουµε δει- έχει δείξει ότι έχει παθογένειες, είναι τουλάχι-
στον άδικο να συνεχίζεται µια κατάσταση, που θα αξιολογεί και
τους προς κινητικότητα υπαλλήλους. 

Για να έχει το δικαίωµα αξιολόγησης κάποιος, πρέπει να είναι
ο ίδιος πέραν κάθε αµφισβήτησης. Ξέρουµε όλοι πώς λειτουργεί
το σύστηµα στην πράξη µε γενικούς διευθυντές υπηρεσιών. Άν-
θρωποι που έχουν διορισθεί και ανελιχθεί µε κοµµατικά κριτήρια,
είναι αµφίβολο κατά πόσον µπορούν να κρίνουν άλλους, οι οποίοι
στην πράξη µπορεί να είναι και καλύτεροί τους, να έχουν περισ-
σότερα και ουσιαστικά προσόντα. Εδώ υπάρχει αυτό το στοιχείο
του υποκειµενισµού, το οποίο σίγουρα επηρεάζει την κρίση. Γιατί
το όργανο αυτό που θα επιλέγει, αποτελείται µόνο από τους συγ-
κεκριµένους γενικούς διευθυντές; Γιατί; Γιατί δεν είναι σχετικά
διευρυµένο; Γιατί δεν περιλαµβάνει επιστήµονες από τη δηµόσια
διοίκηση; Γιατί δεν περιλαµβάνει εκπροσώπους των δηµοσίων
υπαλλήλων; Γιατί δεν είναι κάτι, τέλος πάντων, που να δίνει εχέγ-
γυα αξιοκρατικής και αµερόληπτης κρίσης; Ποιος είναι αυτός
που θα κρίνει ποιο στοιχείο του προσωπικού τους µητρώου τεκ-
µηριώνει την καταλληλόλητά τους;

Δηµιουργείτε έτσι µια νέα επιτροπή, την Κεντρική Επιτροπή Κι-
νητικότητας. Πρόκειται για συλλογικό όργανο µε, υποτίθεται,
επαναλαµβάνω, αυξηµένες εγγυήσεις αντικειµενικότητας, αµε-
ροληψίας και γνώσης. Αποτελείται –το ξέρουµε- από έναν αντι-
πρόεδρο του ΑΣΕΠ ως Πρόεδρο, ένα µέλος του ΑΣΕΠ. Πάλι,
δηλαδή, άνθρωποι διορισµένοι, πάλι εκπρόσωποι του κοµµατικού
σωλήνα, κοµµατικών δοµών και συµφερόντων; Αυτή η επιτροπή
υποτίθεται ότι θα έχει τον τελικό λόγο για όλη τη διαδικασία; Ενώ
θέλετε να κάνετε τη διαδικασία ευέλικτη, στην πράξη πάλι τα
περνάτε από επιτροπή. Ακόµη µια επιτροπή, ακόµη µια δηµιουρ-
γία µιας νέας κοµµατικής δοµής; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Για πρώτη φορά, υποτίθεται, δηµιουργείται η ψηφιακή αποτύ-

πωση όλων των φορέων του δηµοσίου, µε καταγραφή του αν-
θρώπινου δυναµικού. Μα, είναι δυνατόν εν έτει 2016 να συζητάµε
γι’ αυτό; Είναι δυνατόν να µην ξέρουµε στην Ελλάδα πόσους
υπαλλήλους και πόσους φορείς έχουµε; Μας προβληµατίζει ότι
αυτό το νοµοσχέδιο το φέρνετε στην ουσία, επειδή σας το επι-
τάσσουν οι τροϊκανοί, που, κάποτε, όταν ήσασταν αντιπολίτευση,
τους κατηγορούσατε και τώρα τους γλείφετε. Είναι ένα ακόµα
προϊόν του µνηµονίου και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αναφέρω ότι
σήµερα είναι η ιστορική επέτειος της ανατίναξης της γέφυρας
του Γοργοποτάµου και η 25η Νοέµβρη έχει καθοριστεί ως ηµέρα
εορτασµού της Εθνικής µας Αντίστασης. Να σηµειώσω την ιδι-
αίτερα µεγάλη συµβολική σηµασία που έχει η ενότητα δράσης
στον Γοργοπόταµο τότε. Η ενιαία δράση των αντιστασιακών ορ-
γανώσεων έχει πολύ µεγάλη σηµασία, ως µήνυµα ενότητας, σε
κάθε δύσκολη περίοδο που περνάει η χώρα µας. Ευχαριστώ. 

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Αφροδίτη Σταµπουλή από τον
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ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μια

που µας θυµίσατε, λοιπόν, τη σηµερινή επέτειο, να προσθέσω
και εγώ από αυτό το Βήµα ότι ελπίζω φέτος στις επιµνηµόσυνες
δεήσεις που θα γίνουν την Κυριακή να ακούσω επιτέλους το
υπέρ γυναικών και ανδρών ενόπλως και αόπλως αγωνισαµένων
κατά των φασιστικών στρατευµάτων κατοχής, αντί για κάποιες
άλλες γενικόλογες αναφορές που ακούµε µέχρι τώρα. 

Στο θέµα µας, λοιπόν. Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ειλι-
κρινά µε εντυπωσιάσει το γεγονός ότι ένα απλά εκσυγχρονιστικό,
τεχνοκρατικό, θα έλεγα, νοµοσχέδιο έχει επιφέρει τόση σύγχυση
στην Αντιπολίτευση -Αξιωµατική και άλλη- και έχει επισύρει τόσο
αντιφατικές κριτικές, µερικές φορές µάλιστα προερχόµενες και
από το ίδιο κόµµα. 

Άλλοι το θεωρούν πολύ χαλαρό, γιατί η κινητικότητα είναι εθε-
λούσια και όχι υποχρεωτική. Αλλά, όσο και αν προσπαθούν, δεν
κατορθώνουν, κάτω από την προβιά της συµπόνιας για τις ανάγ-
κες µικρών νησιωτικών δήµων, να κρύψουν τον λύκο που λα-
χταρά να κατασπαράξει τη µονιµότητα και να επαναφέρει τις
απολύσεις µπροστά στις οποίες κάθε µετάταξη, φυσικά, θα γί-
νεται αποδεκτή. 

Μέχρι τότε, θα ικανοποιούνταν και µε µια ανεξάρτητη αρχή
που θα εφαρµόζει αντικειµενικά κριτήρια -σίγουρα πιο αντικειµε-
νικά από αυτά που εφάρµοζαν οι αρχές και τα συµβούλια των κυ-
βερνήσεών τους, µέχρι πριν από λίγο, και το λένε σαν να απευ-
θύνονται σε λωτοφάγους- ώστε να επιβάλουν υποχρεωτική κινη-
τικότητα, στην οποία µας διαβεβαιώνουν θα χωρεί και ένσταση.
Προτιµούν αυτή τη διελκυστίνδα από µια απλή και διαφανή δια-
δικασία, µε την οποία ένας εργαζόµενος ή µια εργαζόµενη πη-
γαίνει εκεί που θέλει και τον χρειάζονται. 

Άλλοι θεωρούν το νοµοσχέδιο αυταρχικό, γιατί, σε περίπτωση
σπουδαίων και επειγουσών αναγκών, προβλέπει και αποσπάσεις
για συγκεκριµένο χρόνο και µόνο για µια φορά, αλλά αυτό το ξε-
χνούν, ενώ δεν θεωρούν αυταρχικά όσα προανέφερα.

Άλλοι το θεωρούν δώρον άδωρον, αδύνατο να εφαρµοστεί µε
τις προϋποθέσεις που έχει. Ας σοβαρευτούµε. Το νοµοσχέδιο
αφορά εθελούσια, από την πλευρά των υπαλλήλων, κινητικότητα
από υπηρεσία, η οποία διατηρεί τουλάχιστον το 50% του προ-
σωπικού της και 65% για ΟΤΑ Α’ βαθµού κάτω των ενενήντα χι-
λιάδων κατοίκων, σε υπηρεσία από το οργανόγραµµα της οποίας
προκύπτει κενή θέση µε περίγραµµα, στο οποίο αντιστοιχούν τα
προσόντα του αιτούντος ή της αιτούσης, σύµφωνα µε την κρίση
τριµελούς υπηρεσιακής επιτροπής, της οποίας τα στελέχη ούτε
διορίστηκαν ούτε εν πολλοίς αναδείχτηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ και για τα
οποία η προσβλητική δυσπιστία που επιδεικνύουν οι οµιλητές της
Αντιπολίτευσης είναι απλώς χαρακτηριστική των ιδιοτήτων που
οι ίδιοι αναζητούν, προκειµένου να επιλέξουν στελέχη για τέτοιες
θέσεις. 

Προσβλητικότερη ακόµη είναι η επανειληµµένη απόδοση δο-
λιότητας έως και ασυνειδησίας, θα τολµούσα να πω, στους αι-
ρετούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, των οποίων και πάλι η συντ-
ριπτική πλειοψηφία δεν προέρχεται από τον ΣΥΡΙΖΑ, για τους
οποίους κάποιοι θεωρούν δεδοµένο ότι θα διογκώσουν τα οργα-
νογράµµατα τους, ώστε να παγιδεύσουν όσο το δυνατόν περισ-
σότερους υπαλλήλους. 

Πρώτο στοιχείο που ξεχνούν οι επικριτές του νοµοσχεδίου
είναι ότι η διαδικασία επαναλαµβάνεται κάθε τετράµηνο, ώστε,
όποιο αίτηµα δεν ικανοποιήθηκε την πρώτη φορά, να ικανοποι-
ηθεί την επόµενη και η όποια επικίνδυνη µείωση, έστω και λίγο
πάνω από 50%, παρουσιάστηκε εξαιτίας µιας αναχώρησης, να
καλυφθεί σύντοµα µε µια αύξηση. 

Το δεύτερο στοιχείο που ξεχνούν οι επικριτές του νοµοσχε-
δίου είναι ότι η όλη διαδικασία κρατά λιγότερο από έξι µήνες.
Όλες και όλοι εδώ µέσα ξέρουµε ότι τα γραφεία µας δεν τα γε-
µίζουν και τις εργατοώρες των συνεργατών µας δεν τις κατα-
βροχθίζουν περιπτώσεις υπαλλήλων που η υπηρεσία τους δεν
τους αποδεσµεύει -συµβαίνει και αυτό µερικές φορές- ούτε,
πολύ περισσότερο, περιπτώσεις που η επιθυµητή υπηρεσία δεν
τους δέχεται, αλλά περιπτώσεις για τις οποίες, ενώ όλοι συµφω-
νούν στη µετάταξη, αυτή καθυστερεί να ολοκληρωθεί πάνω από
δύο χρόνια, διότι απαιτούνται δαιδαλώδεις διαδικασίες. Τώρα γί-

νεται προφανέστερο από ποτέ ποιοι και γιατί θέλουν να τις δια-
τηρήσουν, ώστε να συνεχίσουν να εκτρέφουν τις πελατειακές
τους σχέσεις, χάρη στις οποίες ελπίζουν να επανέλθουν και να
διατηρηθούν στην πολυπόθητη εξουσία. 

Εάν προστεθεί η ανοικτή ηλεκτρονική πρόσβαση σε όλα τα
στοιχεία και η παρακολούθηση της διαδικασίας από συνδικαλι-
στές και εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης, γίνεται κατα-
νοητό πόσο θα στερηθεί της δυνατότητας για παρέµβαση το
βαρύτατα εθισµένο σε αυτό πολιτικό προσωπικό των προηγού-
µενων κυβερνήσεων. 

Εξίσου συγκινητική είναι η συµπόνια της Αντιπολίτευσης για
τους πολύτεκνους, σε συνδυασµό µε την ανησυχία για το περί-
φηµο «δηµογραφικό», που απειλείται, από όσο µάς λένε, από
πέντε πάνω, πέντε κάτω ποσοστιαίες µονάδες στις κατά προτε-
ραιότητα προσλήψεις πολυτέκνων και παιδιών τους και όχι από
τις δικές τους αποφάσεις να θεωρούνται τα παιδιά «τεκµήρια»,
που αυξάνουν τη φορολογία, ούτε από την αδιαφορία τους για
τους νέους ανθρώπους, που δεν τολµούν να κάνουν όχι τρίτο,
όχι δεύτερο αλλά ούτε πρώτο παιδί, γιατί δεν έχουν δουλειά. Η
απόκτηση παιδιών είναι δικαίωµα, όχι «καθήκον προς το έθνος»
και σαν τέτοιο εµείς το υπερασπιζόµαστε. Άλλοι το καταπατούν!

Όµως, εκεί που ξεσπάθωσε η Αντιπολίτευση είναι στους πε-
ριορισµούς που το νοµοσχέδιο επιβάλλει ως προς τη µετάβαση
από τον ιδιωτικό στον δηµόσιο τοµέα και αντίστροφα. Όταν ολό-
κληρη η Ευρώπη θεωρεί σκανδαλώδεις τέτοιες µεταβάσεις σε
ορισµένες χαρακτηριστικές περιπτώσεις -που, όµως, τείνουν να
γενικευθούν- και οι ενωσιακοί θεσµοί φτιάχνουν απανωτές οδη-
γίες για να µπλοκάρουν την «περιστρεφόµενη πόρτα», εδώ κά-
ποιοι ξεχνούν πόσο κατά τα άλλα θέλουν να «µένουν Ευρώπη»
και αντιπροτείνουν –άκουσον, άκουσον!- τον αποκλεισµό λόγω
κοµµατικής ιδιότητας. 

Πέρα από την προφανή καταπάτηση συνταγµατικού δικαιώµα-
τος που εµπεριέχει η πρόταση, οι θιασώτες της δεν µας διευκρί-
νισαν κάτι κρίσιµο για την εφαρµογή της. Πώς προτείνουν να
διαπιστώνεται αυτή η ιδιότητα, η κοµµατική ένταξη, του κάθε
υποψηφίου ή υποψήφιας; Εκ πληροφοριών της υπηρεσίας ή από
εξέταση σε ειδική επιτροπή;

Ο Μανιαδάκης πέθανε, ο Γερουσιαστής Μακάρθι επίσης. Οι
σύγχρονοι θιασώτες τους, όσο καλά και να αισθάνονται, ας επι-
δείξουν αυτοσυγκράτηση. Αυτή η Κυβέρνηση θα µείνει για πολύ
καιρό, αρκετό, ώστε ο νόµος που ψηφίζουµε σήµερα να εφαρ-
µοστεί και να αποδώσει καρπούς. 

Ευχαριστώ. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλει να

τοποθετηθεί και η κυρία Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, δεν

σας είδα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ στη βουλευτική
τροπολογία µε γενικό αριθµό 776. Η τροπολογία αυτή δεν γίνεται
δεκτή για τον εξής λόγο: Ενώ το αίτηµα κρίνεται ως ορθό, θα
έρθει -έχω συνεννοηθεί µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης-
µε µια ρύθµιση που θα είναι οριστική και θα λύνει το ζήτηµα, στο
οποίο αναφέρεται η τροπολογία. Εποµένως σήµερα δεν γίνεται
δεκτή η τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, ποιος
είναι ο αριθµός της τροπολογίας;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 776.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι βουλευτική;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Είναι τροπολογία υπογεγραµµένη από την κ. Θελερίτη και
τον κ. Αραχωβίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
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Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, πριν πω για το νοµοσχέδιο, θέλω να κάνω ένα µό-

νο σχόλιο γι’ αυτά που συµβαίνουν τις τελευταίες ηµέρες στην
Ελλάδα. 

Κυρία Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι αντιλαµβάνεστε πως, εάν κυ-
βερνούσαµε εµείς και είχαµε γεγονότα όπως αυτά µε τους θα-
νάτους των µεταναστών στη Μόρια ή µε το φτωχό παιδάκι που
παραλίγο να καεί ζωντανό στη Λάρισα, εδώ σήµερα στη Βουλή
θα είχαµε από κάτω έναν ΣΥΡΙΖΑ που θα ωρυόταν για τους «γερ-
µανοτσολιάδες», τους «µνηµονιακούς», που έχουν την ευθύνη
για τις ανθρώπινες τραγωδίες! 

Ήταν, ξέρετε, η εποχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ζού-
σαµε στη Βουλή το αφήγηµα περί αυτοκτονιών. Πέντε χιλιάδες
ο ένας, επτά χιλιάδες ο άλλος, δέκα χιλιάδες ο τρίτος. Πάνω
στους θανάτους αθώων ανθρώπων φτιάξατε το αφήγηµα, για να
πάρετε την εξουσία. Βεβαίως, αφότου πήρατε την εξουσία, µε
έναν µαγικό τρόπο οι αυτοκτονίες εξαφανίστηκαν από το καθη-
µερινό σας λεξιλόγιο, λες και οι άνθρωποι σταµάτησαν να αυτο-
κτονούν µετά τις 25 Ιανουαρίου του 2015.

Το αναφέρω µόνο για έναν λόγο. Γιατί πιστεύω ότι η δική σας
παρουσία στην εξουσία µπορεί να έχει µόνο ένα καλό για τον
τόπο: να ωριµάσουµε ως κοινωνία και να καταλάβουµε πού οδη-
γεί ο λαϊκισµός. Οδηγεί σε ανθρώπους σαν κι εσας. Δεν έχετε
ζητήσει ακόµα ούτε µια συγγνώµη για όλο αυτό που κάνατε τα
προηγούµενα χρόνια, διχάζοντας τους Έλληνες, αξιοποιώντας
τις ανθρώπινες τραγωδίες για πολιτικάντικους λόγους και που-
λώντας το αυτό, µάλιστα, ως ιδεολογία, την ιδεολογία της Αρι-
στεράς.

Θα το συνδέσω λίγο µε το παρόν νοµοσχέδιο. Σας άκουσα που
είπατε ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια σπουδαία µεταρρύθ-
µιση. Κυρία Υπουργέ, µια και µιλάµε για µεταρρυθµίσεις και µι-
λάµε για την ανάγκη να κάνουµε πραγµατικές µεταρρυθµίσεις
-και άκουγα και την κ. Φωτίου σήµερα που έλεγε ότι κλείσατε µε
επιτυχία τη δεύτερη αξιολόγηση, ίσως ξέρει κάτι που ο υπόλοι-
πος ελληνικός λαός δεν γνωρίζει, µπορεί όντως να ξέρει κάτι-,
αν πράγµατι πιστεύετε ότι αυτό το νοµοσχέδιο που έχετε φέρει
είναι πραγµατική µεταρρύθµιση, έχουµε πολύ µεγάλο πρόβληµα.
Μια τρύπα στο νερό είναι, θα έλεγα ένα νέο συλλογικό σας ρου-
σφέτι, εν τη ευρεία εννοία.

Βεβαίως, θα είχε πολύ µεγάλο νόηµα να θεσπιστεί η κινητικό-
τητα στο ελληνικό δηµόσιο. Ασφαλώς. Γιατί; Γιατί θα µπορούσε
το κράτος µε την κατάλληλη εκπαίδευση να µεταφέρει υπαλλή-
λους από εκεί που τους έχει πολλούς, εκεί που τους έχει λίγους
και άρα να εξοικονοµήσει κόστος, να µπορεί να µειώσει τους φό-
ρους, να µειώσει τις κρατικές δαπάνες, να αξιοποιήσει καλύτερα
το προσωπικό του. Αυτού του τύπου η κινητικότητα θα ήταν εξαι-
ρετικά χρήσιµη. Είναι αυτό που φέρνετε αυτού του τύπου η κι-
νητικότητα, κυρία Υπουργέ, που το διαφηµίζετε κι ως µεγάλη
µεταρρύθµιση; Ασφαλώς και όχι.

Πρώτον και κυριότερο, διότι εδώ είναι εθελουσία κινητικότητα.
Άρα, στην πραγµατικότητα, το µόνο που κάνετε, προσθέτοντας
και την τριµελή επιτροπή που θα κρίνει ποιος από τους αιτούντες
θα µπορεί να µετακινηθεί ή όχι, είναι νόµο το ρουσφέτι. Αυτό
είναι όλο. Τίποτα άλλο δεν κάνετε. Νοµοθετείτε, ενώ θα µπο-
ρούσε το σχέδιο νόµου να λέει: «Ρουσφέτι: Πώς γίνεται.». Φτιά-
χνετε την τριµελή επιτροπή εσείς. Κρίνει η τριµελής επιτροπή
ποιος από τους αιτούντες µπορεί να µετακινηθεί στη θέση που
θέλει και, το κυριότερο, χάνετε κι άλλη µια τεράστια ευκαιρία.

Το άρθρο 16, το οποίο αφορά στο ηλεκτρονικό οργανό-
γραµµα, είναι µεγάλη ευκαιρία να γίνει σωστά. Πράγµατι το ελ-
ληνικό δηµόσιο χρειάζεται ηλεκτρονικό οργανόγραµµα. Σήµερα
διάβασα και µια σχετική αρθρογραφία από ειδικότερους εµού
στον Τύπο, στην οποία εξηγείται και τεχνικά πώς µπορεί να γίνει
σωστά, για να έχει ο εκάστοτε Υπουργός την πλήρη εικόνα και
των οργανισµών και των στελεχών και έτσι να µπορεί αυτόµατα
να βλέπει πού υπάρχουν θέσεις και ποιους ανθρώπους θα µπο-
ρούσε να µετακινήσει. Αυτό θα ήταν εξαιρετικό, αν το κάνατε.
Δυστυχώς, ούτε αυτό κάνετε. Φτιάχνετε ένα υποτιθέµενο ηλε-
κτρονικό οργανόγραµµα, µόνο και µόνο για την παρούσα κινητι-

κότητα, µόνο και µόνο για να µπορείτε να υλοποιήσετε ευκολό-
τερα το ρουσφέτι στο οποίο αναφερόµουν προηγουµένως.

Βεβαίως, έχει ενδιαφέρον και κάτι ακόµα. Στο άρθρο 4 προ-
βλέπεται η έναρξη ισχύος του παρόντος νοµοσχεδίου, αφού ολο-
κληρωθεί η αξιολόγηση των δοµών και αφού ολοκληρωθούν τα
οργανογράµµατα. Μάλιστα. Μπορείτε να µας πείτε ένα σχετικό
χρονοδιάγραµµα µέσα στο οποίο αυτά θα έχουν γίνει; Πότε θα
έχουν γίνει αυτά; Πείτε µας, για να καταλάβουµε και το νοµοσχέ-
διο, για το οποίο χάνουµε τόσο χρόνο από τη ζωή µας, πότε ακρι-
βώς θα εφαρµοστεί. Είπατε οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι
µεγάλη µεταρρύθµιση. Μπορείτε να µας πείτε ένα χρονικό ση-
µείο και µετά που θα έχουν ολοκληρωθεί αυτές οι αξιολογήσεις
κατά την Κυβέρνησή σας, για να ξέρουµε και πότε θα εφαρµο-
στεί ο νόµος σας, αυτή η σπουδαία µεταρρύθµιση; 

Θέλω πάρα πολύ να πείτε συγκεκριµένη ηµεροµηνία, αν µπο-
ρείτε, για να µπορούµε µετά εµείς ως Αντιπολίτευση να σας ελέγ-
χουµε αν όντως πιάσατε τον στόχο που βάλατε.

Μέχρι στιγµής, ως γνωστόν, δεν έχετε πιάσει απολύτως κανέ-
ναν σας στόχο σε κανένα θέµα, κυρίως διότι είχατε αυταπάτες.
Αυτός ήταν ο λόγος. Δεν λέγατε ψέµατα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Είχατε αυταπάτες. Να, ο κύριος συνάδελφος µπρο-
στά, ο κ. Λάππας, µε κατηγόρησε στην εξεταστική επιτροπή της
Βουλής κάποτε για την πρόταση που είχα κάνει ως υποψήφιος
Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας για την ένταξη της Νέας Δηµο-
κρατίας στον νόµο Κατσέλη και τη µερική διαγραφή των χρεών
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν γνώριζε, όµως, ο κ. Λάππας ότι είχε
γίνει διαγραφή του χρέους του ΣΥΡΙΖΑ! Δεν το ξέρατε ότι τα 400
εκατοµµύρια είχαν γίνει 230 εκατοµµύρια! Είχατε αυταπάτη,
κύριε Λάππα! Δεν ξέρατε ότι αυτό για το οποίο µε κατηγορού-
σατε ως πρόταση…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σας απαντήσαµε χθες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …το είχε κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ

ως πράξη. 
Βεβαίως προχθές µάθαµε και κάτι άλλο, κυρία Υπουργέ. Εσείς

τελικά δεν ήσασταν του κινήµατος «Δεν πληρώνω», ήσασταν του
κινήµατος «Δεν δηλώνω», διότι είχατε ξεχάσει να δηλώσετε και
το ακίνητό σας στην εφορία. Όταν το έµαθα χθες, θυµήθηκα
αυτή τη φράση που παίζει συχνά και το ραδιόφωνο του «ΣΚΑΪ»
από την κ. Φωτίου -είναι πολύ πετυχηµένη φράση- «Απατεώνες
είµαστε;». Χθες δόθηκε η απάντηση. Είστε και λίγο απατεώνες,
γιατί κάποιον που δεν δηλώνει στο Ε9 την ιδιοκτησία του, δεν τον
λες και έντιµο. Κάποιο πρόβληµα έχει. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Καλά, εντάξει, θα σας απαντήσουµε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη µε διακόπτετε, κύριε

Λάππα. Σας ξαναλέω, µε κατηγορήσατε και εν τη απουσία µου -
πράγµα απαράδεκτο για συνάδελφο- αλλά αυτό σας το συγ-
χωρώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν σας κατηγόρησα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με κατηγορήσατε εν τη

απουσία µου, ενώ το κόµµα σας διέγραψε 230 εκατοµµύρια χρέ-
ους, ενώ το κόµµα σας πήρε δάνειο από την Εθνική Τράπεζα µε
εµπράγµατη εγγύηση ένα ακίνητο, το οποίο το κόµµα σας δεν
είχε δηλώσει στην εφορία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έτσι λέτε; Να πάτε στον εισαγγελέα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα έχετε κάνει σειρά πα-

ρανοµιών, όχι µία! Όλα όσα κατηγορούσατε τους αντιπάλους
σας, τα έχετε κάνει όλα, γιατί τέτοιοι είστε, υποκριτές! 

Όµως, ευτυχώς -για να κλείσω- ο ελληνικός λαός σας κατά-
λαβε και οι ώρες σας στην Κυβέρνηση είναι προφανώς µετρηµέ-
νες, όπως καταλάβαµε και από την προχθεσινή οµιλία του κυρίου
Πρωθυπουργού. Να είστε καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Σαρίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Ένωσης Κεντρώων, έχει τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κυρία

Υπουργός θέλει τον λόγο. Μην της τον στερείτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επί της παρεµβάσεως
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του κ. Γεωργιάδη;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όχι, δεν έχει τέτοια. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και λοιπόν;  Ο κ. Γε-

ωργιάδης έκανε µια πολιτική κριτική µε βάση τα δικά του δεδο-
µένα. Δεν απαντάµε κάθε φορά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όχι κριτική! Είπε
σοβαρά ψεύδη, κύριε Πρόεδρε! Ποια δεδοµένα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απολύτως δεδοµένα
είναι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, µην τους στερείτε
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Γεωργιάδη! 

Δεν µπορεί την πολιτική κριτική που ασκείται κάθε φορά να την
απαντάµε, είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει. Τι να κάνουµε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Είναι γεγονότα,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, η
συνάδελφός σας κ. Σταµπουλή προηγουµένως, αναφερόµενη
στη Νέα Δηµοκρατία, µίλησε για τον Μανιαδάκη και λοιπά. Έπ-
ρεπε να απαντήσουν; Αυτή τη δουλειά θα κάνουµε τώρα; Σας πα-
ρακαλώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Άλλο αυτό! Εδώ
λένε ότι χρωστάµε 250 εκατοµµύρια ευρώ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θα µιλήσω για ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Γεωργιάδη, πρώτον, το ίδιο ούτε είµαστε ούτε θα γί-

νουµε. Έχετε πίσω σας σαράντα χρόνια στη χώρα, όχι εσείς προ-
σωπικά, πολιτικούς χώρους εκπροσωπούµε όλοι εδώ, µε τις
ευθύνες που αναλογούν. Δεν είστε από παρθενογένεση. Εκθρέ-
ψατε αυτό που λέγεται δηµόσιο σήµερα, µε όλους τους κακούς
όρους τους οποίους σήµερα περιγράφετε, σαν να µην τους θυ-
µάστε. Επαναλαµβάνω, δεν αναφέροµαι σε εσας προσωπικά. 

Ταυτοχρόνως, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία είναι υπεύθυ-
νοι για την κατάσταση της χώρας σήµερα. Και αυτό, επίσης, το
ξεχνάµε. Έρχεστε σήµερα ξαφνικά ως επικριτές, λες και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κυβερνούσε σαράντα χρόνια. Δεν το δικαιούσθε αυτό.
Εµείς σήµερα παλεύουµε να βγάλουµε τη χώρα και τον ελληνικό
λαό από τα αδιέξοδα στα οποία τους φέρατε εσείς. Αυτό κά-
νουµε και αυτό θα κάνουµε. 

Όσο κι αν θέλετε να ξαναγυρίσετε γρήγορα στις καρέκλες της
εξουσίας -αντιλαµβανόµαστε ότι έχετε συνηθίσει, δεν µπορείτε
χωρίς αυτές-, πραγµατικά µπορώ να σας πω ότι η Κυβέρνηση
αυτή είναι αυτή που θα βγάλει τη χώρα από το αδιέξοδο το 2019,
θα ξαναγίνουν εκλογές και τότε θα δούµε τι θα πει ο ελληνικός
λαός. 

Ωστόσο, σήµερα εµείς έχουµε εθνικό καθήκον και θα το εκ-
πληρώσουµε µε κάθε θυσία και µε κάθε αυταπάρνηση, προκει-
µένου να σώσουµε τη χώρα και να σώσουµε και τον ελληνικό λαό
-επαναλαµβάνω- από εκεί που τον φέρατε εσείς. 

Επίσης, απατεώνες, κύριε Γεωργιάδη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. 
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, ξέ-

ρετε, εµένα µου αρέσει πάρα πολύ αυτή η αντιπαράθεση. Είναι
πολύ ενδιαφέρουσα. Όµως, δεν αρέσει στη διαδικασία. Η διαδι-
κασία είναι προδιαγεγραµµένη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το σέβοµαι
αυτό, αλλά όταν λέγονται κάποια πράγµατα…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Χθες που δεν ήσασταν εδώ, ειπώθηκε όλη η απάντηση περί
του ακινήτου του ΣΥΡΙΖΑ και δυστυχώς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, θα
σας διακόψω και εσας. Δεν µπορεί να γίνει διάλογος τώρα για
το ακίνητο της Κουµουνδούρου. Συζητάµε τα θέµατα της κινητι-
κότητας και τελικά θα συζητήσουµε για την εφορία της Κουµουν-
δούρου;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Ωραία, κλείνω. 

Απατεώνας λέγεται αυτός που συνειδητά πήρε δάνεια που δεν
µπορεί να εξοφλήσει, δεν τα εξοφλεί, δεν απαντά και δεν έχει και
καµµία δυνατότητα να τα εξοφλήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ούτε να τα ρυθµίσει.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Ούτε καν να τα ρυθµίσει. Αυτός λέγεται απατεώνας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µου δώσετε

τον λόγο τώρα, γιατί τουλάχιστον για τα θέµατα του τι είναι απα-
τεώνας, δεν µπορώ να το ανεχθώ άλλο. Θέλω τον λόγο. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, κύριε Τζαβάρα, η
διαδικασία δεν προβλέπει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι απολύτως βέ-

βαιο ότι µετά από εσας θα ζητήσει τον λόγο ο κ. Λάππας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τι να κάνουµε δηλαδή; Με συγ-

χωρείτε πολύ! Λέει πουθενά ο Κανονισµός ότι πρέπει να ακούµε
την κυρία Υπουργό να λέει πράγµατα τα οποία παραβιάζουν
ακόµα και τις στοιχειώδεις πτυχές της λογικής; 

Απατεώνας, λοιπόν -θα µου επιτρέψετε να πω- είναι αυτός που
υπόσχεται πράγµατα στον ελληνικό λαό, υφαρπάζει την ψήφο
του και εµφανίζεται επί δύο χρόνια να κάνει ότι δεν καταλαβαίνει
τι είχε αναλάβει απέναντι στον ελληνικό λαό.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αυτό να σταµατήσει! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή προσπαθεί να νοµοθε-

τήσει και η Κυβέρνηση κάνει πως κυβερνάει. Στους δεκατέσσερις
µήνες που έχουν περάσει, έχουν έρθει πάνω από εκατόν δέκα
νοµοσχέδια στην ελληνική Βουλή. Δεκάδες από αυτά έχουν έρθει
µε τη µορφή του κατεπείγοντος, δεκάδες µε τη µορφή του επεί-
γοντος. 

Θα διερωτάται κάποιος: Μα καλά, σε αυτή τη χώρα οι νόµοι
έλειπαν; Αυτή ήταν η αιτία που δηµιουργήθηκε το χρέος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έλειπαν οι νόµοι. Και όπου
ο νοµοθέτης είχε παραβλέψει, υπήρχε ο χρόνος να το προσθέσει
και αυτό έκανε. Και έτσι προχωρούσαµε. 

Η πολιτική βούληση έλειπε και λείπει. Η ανάληψη ευθύνης
έλειπε και λείπει. Η συνεννόηση λείπει. Η συνεργασία λείπει. Ο
διάλογος λείπει. Η συναίνεση λείπει. Η θέληση να τα βάζεις µε
τα συµφέροντα λείπει. Το όραµα για µια νέα Ελλάδα, απαλλαγ-
µένη από τα βαρίδια που την οδήγησαν µέχρι εδώ, λείπει. 

Όµορφα λόγια, ωραίες λέξεις ποτέ δεν έλειπαν από εδώ µέσα.
Υπάρχει αδυναµία στην κατάστρωση σχεδίου, αλλά και ανικανό-
τητα διαχείρισης και υλοποίησης όπου αυτό υπήρχε, εκεί στο
πεδίο, εκεί που δίνεται η µάχη, εκεί που οι απρόβλεπτες συνθή-
κες έκαναν κουρελόχαρτο το σχέδιο, εκεί που έπρεπε η ικανό-
τητα να δηµιουργήσει ένα άλλο, να εµπνεύσει, να πετύχει αυτό
για το οποίο είχε την ευθύνη, να πετύχει αυτό για το οποίο τον
είχε επιλέξει, τον είχε εκλέξει, τον είχε οδηγήσει εδώ µέσα σε
αυτή την Αίθουσα ο ελληνικός λαός.

Είµαι µέλος της εξεταστικής επιτροπής για τα δάνεια. Θέλω
να πω δυο λέξεις γι’ αυτό, γιατί κρίνω ότι υποχρέωσή µας ως
Βουλευτές είναι να καταβάλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια να
υπάρξει κοινό πόρισµα. Χωρίς κοινό πόρισµα χάνεται το νόηµα
αυτής της επιτροπής.

Η επιτροπή οφείλει στους Έλληνες µια ξεκάθαρη απάντηση
στο πολύ απλό ερώτηµα: Υπάρχει διαπλοκή στη χώρα µας; Αν η
απάντηση στο συγκεκριµένο ερώτηµα δεν είναι οµόφωνη, τότε
δεν θα τεθεί ποτέ το επόµενο ερώτηµα, «Τι κάνουµε δηλαδή µε
τη διαπλοκή;». Δεν θα µπορέσουµε να απαντήσουµε στο ερώ-
τηµα τι µπορεί να κάνει το πολιτικό σύστηµα στον αγώνα κατά
της διαπλοκής.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό εξέταση νοµοσχέδιο, µε
τους δύο πολύ φιλόδοξους στόχους, αφ’ ενός να ικανοποιήσει
την ανάγκη για άµεση αναδιοργάνωση του κράτους, την οποία
όλοι γνωρίζουµε ως κατεπείγουσα, και αφ’ ετέρου να αποτελέσει
ένα αποτελεσµατικό εργαλείο για τη µεταρρύθµιση της δηµό-
σιας διοίκησης, χαρακτηρίστηκε από την πρώτη στιγµή ανεφάρ-
µοστο και βρίσκεται εκτεθειµένο στην εκτίµηση πως είναι και
ψευδεπίγραφο. 

Κανείς δεν αντιλέγει πως είναι πολύ σηµαντικές οι προβλέψεις
για τον εθελούσιο χαρακτήρα των µετατάξεων, για τη δηµοσιό-
τητα των κενών θέσεων, για τη δηµιουργία του ψηφιακού οργα-
νογράµµατος και φυσικά για την ηλεκτρονική διακίνηση των
εγγράφων. Λυπάµαι, όµως, διότι πέραν της διαβεβαίωσης της
νέας Υπουργού, της κ. Γεροβασίλη, πως η Κυβέρνηση είναι απο-
φασισµένη να πετύχει σε αυτή της την προσπάθεια, κατά τη µε-
λέτη των προτεινόµενων διατάξεων δεν µπόρεσα, δυστυχώς, να
βρω κάτι για να συµµεριστώ τη βεβαιότητά της και τον ενθουσια-
σµό της.

Αντιθέτως, οι λόγοι για να καταψηφίσουµε αυτή τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης είναι συντριπτικοί και συνοψίζον-
ται ως εξής: Από τη στιγµή που η εφαρµογή των προτεινόµενων
διατάξεων εξαρτάται από οργανογράµµατα και κλαδολόγια, τα
οποία δεν υπάρχουν, το νοµοσχέδιο αποτελεί κενό γράµµα.

Γίνεται εύκολα κατανοητό πως κάτι δεν γίνεται µε τη σωστή
σειρά για µία ακόµη φορά σε αυτόν εδώ τον τόπο. Δεν έχουµε
µετρήσιµα δεδοµένα για να νοµοθετήσουµε µε ρεαλισµό και δεν
µπορούµε να στηριχτούµε σε πρότυπα, διότι πολύ απλά αυτά δεν
υπάρχουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρώτα πρέπει να ξεκινήσει και
να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση των δοµών του δηµοσίου και να
εκπονηθούν τα οργανογράµµατα και κλαδολόγια για να µπορέ-
σουµε έπειτα να προχωρήσουµε σε µία αποτελεσµατική διοικη-
τική µεταρρύθµιση και σε µία λειτουργική ανάταξη των υπη-
ρεσιών του δηµοσίου. 

Το µητρώο πολιτικών στελεχών δεν έχει λειτουργήσει όπως
προέβλεπε ο σχετικός νόµος από τις 30 του περασµένου Σεπτέµ-
βρη και δεν θα λειτουργήσει µάλλον σύντοµα και χωρίς αυτό θα
επιχειρήσουµε δήθεν να αντιµετωπίσουµε το φαινόµενο της πε-
ριστρεφόµενης θύρας, της µεταπήδησης δηλαδή στελεχών από
τον δηµόσιο στον ιδιωτικό τοµέα και το αντίστροφο, ώστε να επι-
τυγχάνεται ο έλεγχος της διοίκησης από µία ελίτ µεγαλοστελε-
χών της παγκοσµιοποιηµένης αγοράς. 

Δεν έχει ρεαλιστική βάση αυτή η προσπάθεια και δεν θα έχει
όσο δεν θα λειτουργεί το µητρώο στελεχών του δηµοσίου. Το
φαινόµενο των περιστρεφόµενων θυρών είναι ένα αποτέλεσµα
της παγκοσµιοποιηµένης αγοράς, το οποίο αντιλαµβανόµαστε
ως ένα πολύ σοβαρό θεσµικό πρόβληµα που καλούνται να αντι-
µετωπίσουν όλες οι σύγχρονες δυτικές δηµοκρατίες. 

Ανησυχούµε και εµείς, παρακολουθώντας τα όσα συµβαίνουν
σχετικά µε τη στελέχωση των σπουδαίων αναδοκιµαζόµενων ευ-
ρωπαϊκών θεσµικών οργάνων. Στην Ελλάδα οι ειδικές συνθήκες
που επικράτησαν επί δεκαετίες στη διαδικασία στελέχωσης του
δηµοσίου εµπόδισαν την ανάπτυξη του φαινοµένου και έτσι δεν
έλαβε µεγάλες διαστάσεις. 

Πολύ απλά το ρουσφέτι επικρατούσε όποτε δεν ετίθετο θέµα
αξιοποίησης στελεχών ιδιωτικού τοµέα, παρά µόνο για λόγους
εντυπωσιασµού και µικροκοµµατικών αντιπαραθέσεων. Είναι
αληθές πως οι πόρτες του δηµοσίου ήταν και παραµένουν κλει-
στές µε αυτό το νοµοσχέδιο στα στελέχη του ιδιωτικού τοµέα,
ανεξαρτήτως από τις τυχόν αναγνωρίσιµες ικανότητες και τις
εξειδικευµένες γνώσεις τους, τις οποίες θα συνεχίσουµε να
αγνοούµε ως κράτος.

Δεν υπάρχει κανένα κίνητρο σε αυτό το νοµοσχέδιο για κά-
ποιον επιτυχηµένο ιδιώτη να προσφέρει την τεχνογνωσία του και
την κατάρτισή του στο ελληνικό δηµόσιο. Αντιθέτως προσφέ-
ρουµε κάθε λόγο σε όλους τους ιδιώτες να συνεχίσουν να ιδιω-

τεύουν.
Επί του νοµοσχεδίου τοποθετήθηκε αναλυτικά ο σεβαστός συ-

νάδελφος και αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ. Καρράς, κατά
την εξέταση του νοµοσχεδίου και στις επιτροπές και παρουσίασε
τις τεκµηριωµένες απόψεις και τις εύλογες ανησυχίες µας για το
µέλλον αυτού του νόµου. 

Σχετικά µε τις τροπολογίες δεν θα κουραστούµε να επισηµαί-
νουµε πως, επειδή δεν ακολουθούν τους κανόνες του καλώς νο-
µοθετείν, δηµιουργούν δυσλειτουργία στο έργο του Κοινοβου-
λίου. 

Επισηµαίνω τα εξής. Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 764,
περί του επανακαθορισµού των απαιτούµενων προσόντων των
προϊσταµένων των οργανικών µονάδων της Γενικής Γραµµατείας
Συντονισµού, ψηφίζουµε «ναι». Σχετικά µε την τροπολογία 765,
που αφορά τον επανακαθορισµό των αρµοδιοτήτων του γρα-
φείου συντονισµού των θεσµικών θεµάτων του Οργανισµού της
Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, θα ψηφίσουµε «όχι». 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 767 –που δεν έχει αποσυρθεί-
που αφορά το θέµα της παροχής δυνατότητας µετατάξεως στο
προσωπικό των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων, της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Οχηµάτων και της Μεταλλουργικής Βιοµηχα-
νίας Ηπείρου, µε προβληµατίζει, αν τη συνδυάσω µε τη δήλωση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας πως η ΕΛΒΟ αποτελεί τη ναυαρ-
χίδα της αµυντικής µας πολιτικής. Αυτό ακούστηκε χθες στη
Θεσσαλονίκη. Πρόκειται, όµως, για µία αναγκαία απόφαση, την
οποία βεβαίως θα στηρίξουµε στη λογική της προάσπισης των
συµφερόντων των εργαζοµένων. 

Ειπώθηκαν ήδη αρκετά και χθες στην Επιτροπή Εθνικής Άµυ-
νας για την αµυντική µας στρατηγική. Είναι ώρα για πράξεις.
Υπάρχει πρόσφορο πεδίο για κριτική, είναι όµως πράξη ευθύνης
το να επιλέγω πού και πότε θα πρέπει ως Βουλευτής να ασκήσω
την κριτική µου, ώστε αυτή να είναι εποικοδοµητική και να µην
γίνεται για λόγους εντυπωσιασµού εις βάρος των εθνικών συµ-
φερόντων της χώρας µου. 

Χρειάζεται αυξηµένο αίσθηµα υπευθυνότητας στους τοµείς
της εθνικής άµυνας, της εξωτερικής πολιτικής και της διαχείρι-
σης του προσφυγικού, καθώς και οι τρεις αυτοί τοµείς αφορούν
την εθνική ασφάλεια της χώρας µας.

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου γιατί σήµερα η κ. Φωτίου
έκανε µια δήλωση ότι κλείνει η αξιολόγηση. Κάθε δηµόσιο χρέος
χαρακτηρίζεται βιώσιµο όχι από το απόλυτο µέγεθός του, αλλά
από το ΑΕΠ της οικονοµίας στο οποίο έχει φορτωθεί. Το αν το
ελληνικό χρέος είναι βιώσιµο απαντιέται από το ποιος θα είναι ο
σχεδιασµός και ποια θα είναι η ελληνική οικονοµία µετά από εί-
κοσι χρόνια και όχι µετά από είκοσι ηµέρες.

Οτιδήποτε, ακόµα και µικρό, γίνει προς την κατεύθυνση ελά-
φρυνσης του δηµοσίου χρέους θα είναι ευπρόσδεκτο. Οτιδή-
ποτε, ακόµα και µεγάλο, γίνει προς την κατεύθυνση της ελάφ-
ρυνσης του δηµοσίου χρέους δεν αρκεί για να µας βγάλει στις
αγορές και να µας βγάλει από την κρίση και να φέρει την ανά-
πτυξη. Διότι χωρίς µεταρρυθµίσεις ανάπτυξη δεν θα έρθει. Δεν
θα βγούµε στις αγορές. Δεν θα βγούµε από την κρίση. Και αυτό
το νοµοσχέδιο σαφώς δεν φέρνει τη µεταρρύθµιση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να σας κάνω µια ανακοί-

νωση. Έχει σταλεί στο Προεδρείο επιστολή που έχει ως εξής: 
«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων. 
Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, σας γνωστοποιώ ότι από σήµερα κα-

θίσταµαι ανεξάρτητος Βουλευτής, αποχωρών από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Ένωσης Κεντρώων, και παρακαλώ να
υπάρξει σχετική ανακοίνωση στην Ολοµέλεια.

Με τιµή, Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς, Βουλευτής Β’ Περιφέ-
ρειας Αθηνών».

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο και τις Λυκειακές Τάξεις Μητρό-
πολης Καρδίτσας. 

Σήµερα έχει την τιµητική της η Καρδίτσα. Λίγο πριν υποδεχθή-
καµε το ΚΑΠΗ της Καρδίτσας.

Σας καλωσορίζουµε και σας ευχαριστούµε που ήρθατε στην
ελληνική Βουλή.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο θα πάρει τώρα για να

παρουσιάσει µία τροπολογία ο Υπουργός κ. Τζανακόπουλος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
Μετά είστε εσείς, κύριε Σεβαστάκη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω για τριάντα δευτερόλεπτα, πολύ σύν-
τοµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτείνουµε την τροποποίηση
των διατάξεων του άρθρου 5β του προεδρικού διατάγµατος
32/2004 «Σύσταση και Οργανισµός Γενικής Γραµµατείας της Κυ-
βέρνησης» και τον επανακαθορισµό των αρµοδιοτήτων του Γρα-
φείου Συντονισµού και Θεσµικών Θεµάτων.

Με τη συγκεκριµένη τροπολογία επανακαθορίζονται οι αρµο-
διότητες του Γραφείου Συντονισµού Θεσµικών, Διεθνών και Ευ-
ρωπαϊκών Θεµάτων της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης,
προκειµένου να αναλάβει τον συντονισµό και την παρακολού-
θηση της πορείας εφαρµογής της αναπτυξιακές ατζέντας 2030
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και των σχετικών µε αυτή δε-
καεπτά στόχων βιώσιµης ανάπτυξης.

Η ατζέντα 2030 προωθεί την ενσωµάτωση και των τριών δια-
στάσεων της βιώσιµης ανάπτυξης σε όλες τις τοµεακές πολιτι-
κές, ενώ παράλληλα προάγει τη συνοχή των σχετικών µε τους
στόχους βιώσιµης ανάπτυξης πολιτικών και νοµοθετικών πλαι-
σίων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο κ. Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Είναι γνωστό ότι το ελληνικό δη-

µόσιο κατασκευάστηκε µε παραγγελία της πολιτικής ιδιοτέλειας
και του ρουσφετιού. Γίνονταν διορισµοί και µάλιστα, ανάλογα µε
την καπατσοσύνη του εκάστοτε Υπουργού, ήταν περισσότεροι
και έπρεπε να επινοηθεί µια υπηρεσιακή στέγη για να αποκτή-
σουν χρησιµότητα αυτά τα στελέχη που για πάρα πολλές δεκαε-
τίες στελέχωναν και αποτελούσαν τον κορµό του δηµοσίου. 

Φτιάχτηκε λοιπόν ένα δηµόσιο ασχεδίαστο, το οποίο είχε ως
στόχο για πάρα πολλά χρόνια, για πολλές δεκαετίες, την αναπα-
ραγωγή του εαυτού του.

Είναι γεγονός ότι γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια να σχεδια-
στεί ξανά αυτή η µηχανή του δηµοσίου, να σχεδιαστεί σε ανα-
φορά µε τον λήπτη της υπηρεσίας, όχι σε αναφορά µε τον εαυτό
του.

Με αυτούς τους όρους και σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να
βάλουµε και αυτό το νοµοσχέδιο, που προσπαθεί να παρακολου-
θήσει τις αυξοµειούµενες παραγωγικές ανάγκες -δεν έχουν όλον
τον χρόνο όλες οι υπηρεσίες την ίδια ένταση-και επίσης, σε µια
βάση εθελοντική, γιατί όλες οι προηγούµενες κανονιστικές πρά-
ξεις που είχαν υποχρεωτικό χαρακτήρα απέτυχαν, να σχεδιάζει
διαρκώς τις υπηρεσίες, τη στελέχωση, συγχρόνως στηρίζοντας
και τις οικογένειες.

Ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα είναι ότι η συνυπηρέτηση, παρα-
δείγµατος χάριν, είναι ένα δύσκολα επιτεύξιµο ζητούµενο, όπως
επίσης η µοριοδότηση, η ενίσχυση µε όρους εντοπιότητας. Πάρα
πολύ συχνά, υπάλληλοι που δεν αρκεί ο µισθός τους για να στη-
ρίξει την ένταξή τους, αναγκάζονται να µην ενταχθούν στην υπη-
ρεσία και στον τόπο.

Εποµένως η εθελοντική κινητικότητα βρίσκω ότι είναι µία

πράξη σωφροσύνης και ορθολογισµού. Το δηµόσιο δεν έχει τη
δυνατότητα πια µεγάλων εισροών και µεγάλων ενισχύσεων. Είναι
έτσι η δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας, είναι έτσι η ιεράρ-
χηση υπό το καθεστώς κρίσης των αναγκών και υπό την επιρροή
αυτής της δυσµενούς συνθήκης το δηµόσιο δεν µπορεί να απο-
κτήσει τη δυναµική που είχε.

Με τη σύλληψη της κινητικότητας -αυτονόητη για έναν στοι-
χειωδώς εχέφρονα- νοµίζω ότι δίνεται µια απάντηση. Είναι σί-
γουρο ότι µπορεί να βρει τις επιµέρους εκλειάνσεις ο σχεδια-
σµός αυτός και είναι σίγουρο ότι θα µπορεί να βρει τις ισορρο-
πίες. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι µια θετική πολιτική απόφαση της
Κυβέρνησης, µια θετική νοµοθετική πρωτοβουλία, που επίσης
έχει υποστεί µια µακρά βάσανο επεξεργασίας.

Ως προς τα ζητήµατα κρίσης και ρουσφετιού, που ετέθησαν
προηγουµένως από τον διαπρεπή εκφραστή της πολιτικής γραµ-
µής της Νέας Δηµοκρατίας σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, τον κ.
Γεωργιάδη, ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που, επειδή έχει τον εθε-
λοντισµό, δηλαδή τη βούληση την αναθέτει στον δηµόσιο λει-
τουργό και από την άλλη πλευρά έχει µια τριµελή επιτροπή η
οποία θα κάνει την κρίση, την έγκριση και θα µπορέσει να τεκµη-
ριώσει το αναγκαίο ή όχι, αυτό αποτελεί το πρόκριµα του ρου-
σφετιού και όχι το ότι όλη η δοµή, όλη η αρχιτεκτονική του δη-
µοσίου είναι ρουσφετοκεντρική. Διότι, όπως είπα και στην αρχή
της τοποθέτησής µου, το δηµόσιο χτίστηκε κατά παραγγελία του
πολιτικού κοινού, όχι κατά παραγγελία της παραγωγικής ανάγ-
κης.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µια τέτοια απορριπτική τοποθέτηση απα-
ξιώνει και την πολιτική συζήτηση και την πολιτική αντιµαχία. Θα
ήθελα συγκεκριµένες εισηγήσεις, συγκεκριµένες αδυναµίες,
συγκεκριµένα ελαττώµατα που να εντοπίζονται. Αυτό µπορώ να
καταλάβω ως πολιτική εισφορά.

Θα ήθελα να πω ότι ένα µέρος αυτού του ανορθολογισµού µε
τον οποίο κτίστηκε η δηµόσια διοίκηση και ταλαιπωρήθηκαν και
οι πολίτες, ταλαιπωρήθηκαν και οι ίδιοι οι λειτουργοί, δηµιούρ-
γησε την ανάγκη υπερνοµοθέτησης. Ακριβώς επειδή ήταν λάθος
σχεδιασµένο το δηµόσιο, χρειαζόταν να γίνουν διαρκείς διευθε-
τήσεις νοµοθετικές, µικρές, πολύ συχνά φωτογραφικές και αυτό
εξηγεί το απόλυτο διοικητικό χάος που οδηγεί τον πολίτη στο αυ-
τονόητο, στο bypass. Ο πολίτης, θέλοντας να ξεφύγει από αυτό
το δαιδαλώδες σύστηµα πολυνοµίας που οδηγεί στην ανοµία,
επιλέγει τον επιταχυντή.

Αυτοί οι όροι είναι ένα µεγάλο στοίχηµα που θα έχει να αντι-
µετωπίσει η Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι το πολιτικό σύστηµα θα το
έχει αντιµετωπίσει αυτό και στο βάθος του χρόνου, δηλαδή πώς
θα κάνει τη µηχανική του δηµοσίου, πώς θα κάνει την αρχιτεκτο-
νική του δηµοσίου λειτουργικότερη, πιο ευθύβολη σχεδιαστικά
και άρα πιο δηµοφιλή και πιο κοντά στα λαϊκά συµφέροντα. 

Μην ταυτίζουµε το κράτος µε τον δηµόσιο χώρο. Πρέπει να
ταυτίζουµε τον δηµόσιο χώρο µε το υπέρτερο λαϊκό συµφέρον.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι ο ανασχεδιασµός που εισηγείται το νοµοσχέ-
διο µάς δίνει τα εργαλεία προς αυτή την κατεύθυνση εξυγίανσης. 

Οι πολιτικές καριέρες δεν µπορούν να συνεχίσουν να στήνον-
ται µε τον τρόπο που στήνονταν για παρά πολλές δεκαετίες. Επί-
σης, οι νέες πολιτικές καριέρες δεν µπορούν να εξακολουθούν
να παράγουν τα χρέη του πολιτικού συστήµατος, των κοµµάτων
που έχουν παραγάγει τα προηγούµενα χρόνια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η συνάδελφος κ. Μαρία Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η παραµονή του ΣΥΡΙΖΑ

στη διακυβέρνηση της χώρας γεµίζει άγχος τη Βουλή -πάνε και
έρχονται οι Βουλευτές σε διάφορα κόµµατα-, τις περιφέρειες,
τα περιφερειακά συµβούλια, τους δήµους. Γεµίζει άγχος και ταυ-
τόχρονα προσµονή, άγχος και λογοκοπία, την ίδια στιγµή που
δεν πρέπει να παραδοθούµε στις λογοκοπίες. 

Όµως, θα ήθελα να πω ότι µέσα σε αυτές τις αναµφίβολα πολύ
δύσκολες συνθήκες διαµορφώνονται και γεννιούνται ιδέες, κά-
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ποιες πραγµατικά νέες και δυναµικές και άλλες λίγο έως πολύ
αποπροσανατολιστικές. Πρέπει, εποµένως, αέναα να διαµορφώ-
νονται και να διαµορφώνουµε κριτήρια ελέγχου. 

Έλεγε ο Τάκιτος ότι όσους περισσότερους νόµους έχει ένα
κράτος τόσο πιο διεφθαρµένο είναι. 

Έγιναν σήµερα πολλές διαπιστώσεις, κάποιες κοινές διαπιστώ-
σεις, θα έλεγα, σε σχέση µε το δηµόσιο. Έχει προβλήµατα λει-
τουργίας, αποδοτικότητας, εξορθολογισµού, τεχνολογικής ανα-
βάθµισης. Κάθε πολίτης που µπαίνει για ένα ζήτηµα στο δηµόσιο
έχει την αίσθηση ότι βιώνει τη «Δίκη» του Κάφκα. 

Κύριο πρόβληµα του δηµοσίου και της δηµόσιας διοίκησης
διαχρονικά ποιο είναι όµως; Είναι ο έλεγχος και η χειραγώγησή
του από τις πολιτικές ελίτ, µε τη γραφειοκρατία, την εργαλει-
οθήκη της γραφειοκρατίας, γιατί ο µεγαλύτερος συλλογικός ερ-
γοδότης είχε τη δυνατότητα αναπαραγωγής αυτών των ελίτ,
µέσω του δηµοσίου.

Οι διαπιστώσεις είναι καλές. Είπαµε ότι σε αρκετές από αυτές
µπορεί και να συµφωνήσουµε. Ποιο είναι το πολιτικό συµπέρα-
σµα; Μετά από τις διαπιστώσεις πρέπει να βγαίνει ένα πολιτικό
συµπέρασµα. Ποιος είναι ο στόχος; Υπήρχε στόχος και υπάρχει
από κάποιες πολιτικές ελίτ: Η απονεύρωση του κοινωνικού χα-
ρακτήρα της κρατικής λειτουργίας και η µεταφορά πόρων στην
ιδιωτική σφαίρα. Άρα υπήρχε και εξακολουθεί να υπάρχει µια
καλά ενορχηστρωµένη και πρωτοφανής προσπάθεια, µε πολλές
δόσεις προπαγάνδας και κατασυκοφάντησης του ρόλου, της
αποτελεσµατικότητας και εν τέλει της ίδιας της χρησιµότητας
του δηµοσίου τοµέα.

Όµως, ένα πραγµατικό ερώτηµα είναι πώς µπορεί να εκσυγ-
χρονίζεται ο δηµόσιος τοµέας, η δηµόσια διοίκηση. Αυτό µπορεί
να γίνει µε αξιολόγηση. Σωστά. Όχι, όµως, µε αξιολόγηση που
θα έχει προεπιλεγµένη αποτυχία. Με συγκρούσεις είπε χθες, νο-
µίζω, ο κ. Βορίδης. Έχει µεγάλη σηµασία να δούµε τι είπε. Είπε
ότι οι µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις γίνονται µε συγκρούσεις
συµφερόντων. Σωστά. Ποιων συµφερόντων και πώς δηµιουρ-
γούνται τα συµφέροντα;

Τι δηµιουργήθηκε στο δηµόσιο; Δηµιουργήθηκε, από τη µια,
όλα αυτά τα χρόνια ένας συνδικαλισµός τύπου «ΠΑΣΟΚ». Τι ση-
µαίνει αυτό; Σηµαίνει καρεκλοκένταυρος, κρατικοδίαιτος συνδι-
καλισµός. Από την άλλη, ο τύπος της Νέας Δηµοκρατίας προάγει
κάτι άλλο: Φοβισµένους, αφυδατωµένους, ευπειθείς δηµοσίους
υπαλλήλους. Και η Αριστερά πήρε µέρος, ως ένα βαθµό, σε αυτά
τα παιχνίδια, και η εσωκοινοβουλευτική και η εξωκοινοβουλευ-
τική, µε όποιον τρόπο µπορούσε. 

Τίποτα, όµως, από όλα αυτά δεν συνάδει µε το λαϊκό συµφέ-
ρον και µε τα συµφέροντα των εργαζοµένων. Τίποτα δεν προάγει
τα λαϊκά συµφέροντα και τα συµφέροντα των εργαζοµένων.

Η αλλαγή συνείδησης επιτυγχάνεται µε την αυταρχικότητα;
Κατά την άποψή µου, επιτυγχάνεται µέσα από µεγάλα γεγονότα.
Όµως, υπάρχει κριτική που πάντα πρέπει να ακούµε και να προ-
σέχουµε. Για παράδειγµα, σε σχέση µε τα οργανογράµµατα.
Πράγµατι χρειάζονται συγκεκριµένα οργανογράµµατα, ενώ επί-
σης υπάρχει και η ανάγκη ανανέωσή τους. 

Υπάρχει πολλή συζήτηση για το χρονοδιάγραµµα. Το ακού-
σαµε πριν και από τον κ. Άδωνη Γεωργιάδη. Δίνουν και παίρνουν
τα χρονοδιαγράµµατα, πόσο το χρονοδιάγραµµα εδώ κ.λπ. Αλή-
θεια, τα σαράντα χρόνια Μεταπολίτευσης δεν είχαν κανένα χρο-
νοδιάγραµµα;

Η κριτική έγινε γύρω από δύο ζητήµατα, όπως ειπώθηκε. Το
ένα είναι σε σχέση µε τα οργανογράµµατα και το άλλο σε σχέση
µε την επιτροπή και τη στελέχωσή της. Πράγµατι οι προτάσεις
για την όποια βελτίωση νοµίζω ότι θα είναι καλοδεχούµενες. 

Ωστόσο, θέλω να αναφερθώ λιγάκι σε αυτά που ακούγονται
τον τελευταίο καιρό και τις τελευταίες ηµέρες. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, οι ατάκες δεν δηµιουργούν συνεί-
δηση. Και νοµίζω ότι δεν διδασκόµαστε και κυρίως δεν διδάσκε-
στε αρκετά από αυτά που συµβαίνουν στον κόσµο. Συνέλθετε! 

Αν νοµίζετε ότι ο επόµενος πρωθυπουργός θα είναι ένας κα-
λοαναθρεµµένος αστός που παίζει µε τα κουβαδάκια του, αυτα-
πατάσθε πλάνην οικτράν. Βλέπετε τι γίνεται στον κόσµο.
Ψηφίζουν οι λαοί και όχι οι δηµοσκόποι! Κοιµόµαστε µε άλλο
αποτέλεσµα και έρχεται άλλο αποτέλεσµα! Νοµίζω ότι θα πρέπει

να διαβάσουµε µε προσοχή αυτά τα αποτελέσµατα. Μου θυµί-
ζετε λιγάκι τον δάσκαλο, όπως λέει ο Μπέρτολτ Μπρεχτ, ο ο-
ποίος κάνει πολλά σχέδια που σπάνια εκτελεί. Η λαχτάρα να φτά-
σει στον τελικό, συνήθως τον κάνει να µην κάνει τίποτα. 

Νοµίζω ότι δεν θα πρέπει να κάνουµε µικροπολιτική σε σχέση
µε τον πολιτικό λόγο. Οφείλουµε να κάνουµε πολιτική µε «π» κε-
φαλαίο, µε «π» πραγµατικό, µε «π» πολυδιάστατο. Πολιτική χωρίς
θεωρία δεν είναι πολιτική. Πολιτική χωρίς πολιτισµό δεν είναι πο-
λιτική. 

Θεωρώ σήµερα ότι ο ρόλος του ΣΥΡΙΖΑ είναι να αγωνιστεί για
να προχωρήσει στην επίλυση των θεµελιωδών δηµοκρατικών και
ανεξαρτησιακών προβληµάτων της χώρας. Και πιστεύω ότι η
σύγκρουση µε το σύστηµα της διαπλοκής θα πάρει διαστάσεις
επανάστασης. Και δεν πρόκειται να ευοδωθεί αν δεν αποκτήσει
ευρύτερη κοινωνική και πολιτιστική διάσταση. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας. Θεωρώ
κυρίως ότι θα πρέπει να σταµατήσουµε τη διάλυση του κοινωνι-
κού ιστού και πάνω απ’ όλα θεωρώ ότι η χώρα θέλει ενότητα,
στήριξη του ενός µε τον άλλο µε υποµονή, επιµονή, πολιτισµό,
συνεννόηση και δράση για ανατροπές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης, γιατί
θέλει να καταθέσει δύο τροπολογίες. 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σας φτάνουν επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εφτά λεπτά για δύο τροπολογίες; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τροπολογίες είναι. Δεν

είναι εισηγήσεις.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θα κάνω και την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε. Θα αναπτύξω και
τις δύο τροπολογίες και την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε δέκα λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η
πρώτη τροπολογία, την οποία θέλω να υποστηρίξω, είναι η υπ’
αριθµόν 772/11, η οποία αναφέρεται κυρίως στη Γενική Γραµµα-
τεία Συντονισµού. 

Εφόσον δεν είναι εφικτή η µεταφορά πιστώσεων από φορείς
της γενικής κυβέρνησης για τους υπαλλήλους, η καταβολή των
πάσης φύσεως αποδοχών και επιδοµάτων της οργανικής τους
θέσεις βαρύνει τον φορέα από τον οποίο έχουν αποσπασθεί,
πλην εκείνων που συνδέονται µε την άσκηση των καθηκόντων
τους στον χώρο και τη θέση που δικαιολογεί την καταβολή τους.
Οπότε, το υπόλοιπο καταβάλλεται από τη Γενική Γραµµατεία
Συντονισµού και τον προϋπολογισµό της. 

Αυτό, διότι πολλές φορές υπάρχει µια διαφορετική άσκηση ερ-
γασίας. Ξέρετε, η γενική γραµµατεία αυτή είναι ένα επιτελικό
γραφείο, το οποίο έχει επωµιστεί µεγάλο βάρος και στο θέµα των
διαπραγµατεύσεων µε τους θεσµούς.

Η δεύτερη τροπολογία είναι η υπ’ αριθµόν 764/5, µε την οποία
εξοµοιώνονται τα απαιτούµενα τυπικά προσόντα για την πλή-
ρωση της θέσης του προϊσταµένου της υπηρεσίας διοίκησης µε
τα προσόντα των προϊσταµένων των άλλων οργανικών µονάδων
της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού. Αυτό για λόγους ισότη-
τας των επιµέρους τµηµάτων στις διαδικασίες της Γενικής Γραµ-
µατείας Συντονισµού.

Η Γενική Γραµµατεία Διοίκησης είναι αυτή που ασχολείται µε
τα διοικητικά και οικονοµικά θέµατα τα τρέχοντα της γραµµα-
τείας, οι άλλες αντίστοιχες µονάδες είναι οι µονάδες που έχουν
µια κατανοµή µε βάση τη δοµή των Υπουργείων και της ατζέντας
σε επίπεδο κυβερνητικής πολιτικής. 

Και τώρα, µετά από αυτή τη διαδικασία, να περάσω στην οµι-
λία σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο είναι ένα κοµµάτι
της ευρύτερης διοικητικής µεταρρύθµισης που έχει ξεκινήσει η
Κυβέρνηση. Είχαµε τον ν.4369 «Μητρώο επιτελικών στελεχών,
διαδικασίες επιλογής προϊσταµένων και στελεχών στο δηµόσιο,
αξιολόγηση». Έχουµε το νοµοσχέδιο της κινητικότητας τώρα,
εθελούσια κινητικότητα, όπως πρέπει να γίνεται σε όλους τους
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ζωντανούς οργανισµούς, στους οποίους οι επιλογές των εργα-
ζοµένων πρέπει να συνδέονται µε τις ανάγκες των υπηρεσιών,
αλλά αυτή είναι µια βασική αρχή. 

Τι συστήµατα κινητικότητας είχαµε µέχρι σήµερα; Είχαµε τα
κλασικά συστήµατα κινητικότητας των αποσπάσεων και των µε-
τατάξεων, οι οποίες υπογράφονται ή συνυπογράφονται από τις
τρεις ή τέσσερις Υπουργούς, τεράστια γραφειοκρατία, πελατει-
ακό κράτος βεβαίως, γιατί γίνεται χρήση όλης αυτής της διαδι-
κασίας, άγνωστος αριθµός αποσπασµένων σήµερα στη διοίκηση,
αποσπάσεις οι οποίες διαρκούν και δέκα χρόνια και επτά χρόνια,
ενώ κρατούν τις οργανικές θέσεις στον παλαιό οργανισµό, ανορ-
θολογισµός στην διοίκηση. Και είχαµε και τα συστήµατα της πε-
ρίφηµης κινητικότητας της αλήστου µνήµης εποχής Μητσοτάκη,
κατά τη διάρκεια της οποίας η κινητικότητα ταυτίστηκε µε τις δια-
θεσιµότητες και τις απολύσεις. Αυτό ήταν η πολιτική της κινητι-
κότητας που ζήσαµε τα τελευταία χρόνια.

Η κινητικότητα η δική µας είχε ένα πολύ σοβαρό χαρακτηρι-
στικό και σας το θυµίζω: Ήταν για πρώτη φορά που ένα νοµο-
σχέδιο, µια πολιτική της Κυβέρνησης ετέθη σε ηλεκτρονική
προδιαβούλευση, πριν καν το Υπουργείο δώσει στη δηµοσιότητα
τις δικές του αρχές, τους δικούς του άξονες πολιτικής. Ήταν µια
πρώτη πειραµατική εφαρµογή µε µεγάλη επιτυχία και µε πολλά
βεβαίως ζητήµατα, που αναδείχθηκαν, αλλά πρέπει να το κρατή-
σουµε.

Η κινητικότητα επίσης είναι πρωτοβουλία συµπληρωµατική
ενεργειών που γίνονται αυτή τη στιγµή σε όλο το φάσµα του δη-
µοσίου. Σας θυµίζω, γιατί τα ξεχνάµε. Επιτροπή, η οποία σε ένα
µε δυο µήνες θα έχει προτείνει την αλλαγή όλου του κλαδολο-
γίου του ελληνικού δηµοσίου, χίλιοι τετρακόσιοι σαράντα τέσσε-
ρις κλάδοι. Το 70% των υπαλλήλων ανήκουν σε κλάδους που
έχουν από έναν έως δέκα υπαλλήλους. Είναι ο ορισµός του
ανορθολογισµού, ο ορισµός του πελατειακού κράτους, µε τον
οποίο δοµήθηκε αυτή η περίφηµη ελληνική δηµόσια διοίκηση. 

Οργανογράµµατα. Έχει προχωρήσει σε πολύ βάθος η δουλειά
στα Υπουργεία. Βεβαίως πιθανώς θα χρειαστούµε ένα-δυο µήνες
από την 31η Δεκεµβρίου, διότι έχουµε και νέους οργανισµούς,
οργανισµούς που γίνονται µε σαφή πολιτική κατεύθυνση την ενί-
σχυση των δηµόσιων πολιτικών και των δοµών της δηµόσιας δι-
οίκησης που παράγουν δηµόσιες πολιτικές και δεν κάνουν out
sourcing και δεν κάνουν εµφανείς και αφανείς ιδιωτικοποιήσεις
και µαζεύουν την διοικητική ύλη, µε δηµοκρατία, διαφάνεια και
αξιοκρατία. Βεβαίως, είναι οργανόγραµµα ψηφιακό, για να ξέρει
ο κάθε πολίτης πόσες οργανικές θέσεις, πού και µε ποιο περί-
γραµµα εργασίας υπάρχουν σε όλο το µήκος και πλάτος του δη-
µόσιου τοµέα. Αυτά είναι στοιχειώδη ζητήµατα εκσυγχρονισµού
που θα έπρεπε να έχουν γίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Τι λέτε, κύριε Τζαβάρα; Δεν σηµαίνει τίποτα το ψηφιακό οργα-
νόγραµµα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας απαντήσω µετά. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Να µου απαντήσετε. Αλλά µην µιλάτε, σας παρακαλώ πολύ.
Ακούστε λίγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς δεν θα µου κάνετε υπό-
δειξη εάν πρέπει να µιλάω. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ωραία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και αυτή τη στιγµή, µε συγχω-
ρείτε, αλλά πρέπει να ανακαλέσετε. Μόνο ο κύριος Πρόεδρος
µπορεί να µου κάνει υπόδειξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, σε
αυτό έχετε δίκιο, αλλά δεν είναι η πρώτη φορά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Επιτέλους πρέπει να γίνετε δη-
µοκράτης. Επιτέλους θα πρέπει να υπάρξει δηµοκρατία. Δεν
έχετε το δικαίωµα να προσβάλλετε Βουλευτές. Είστε φιλοξενού-
µενη Κυβέρνηση σε αυτή την Αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εδώ, κύριε Υπουργέ, ασκείτε τη

λαϊκή...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, σεβα-

στείτε, όµως και το Προεδρείο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με προσέβαλε, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ξέρω. Είπα ότι έχετε
δίκιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με προσέβαλε δεινότατα! Και
αυτό βασίζεται στην άγνοια που έχει ως Υπουργός για την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία και το έργο που γίνεται σε αυτή την Αί-
θουσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρακαλώ, να ανακαλέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριε Τζα-

βάρα. Αφήστε να ανακαλέσω εγώ όποιον είναι. Έχετε δίκιο για
τη συγκεκριµένη παρατήρηση, αλλά δεν είναι η πρώτη φορά που
συµβαίνουν και τέτοια πράγµατα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κάποια στιγµή να µπει µια τάξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, µε καλή καρδιά

λύνονται αυτά. Δεν είναι τώρα να αρχίσουµε συζήτηση.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Είναι ψηφιακό, λοιπόν, το οργανόγραµµα, το οποίο θα µας δεί-
χνει όλες τις οργανικές θέσεις µε τα περιγράµµατα εργασίας και
έτσι ακριβώς θα οργανωθεί και το σύστηµα της κινητικότητας.
Αναγνώριση της προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα εκτός δηµο-
σίου για όλο το δηµόσιο. Πολλές πρωτοβουλίες, δίδυµες πρω-
τοβουλίες και άλλες που έρχονται. Νόµος για τις ανεξάρτητες
αρχές, νοµοθέτηση κανόνων ανοικτής διακυβέρνησης και ούτω
καθεξής.

Επίσης, στο ίδιο νοµοσχέδιο είναι και η υποχρέωση της διοί-
κησης σε ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων, ένα τεράστιο βήµα
στη διαφάνεια. Και αυτό θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πολλά
χρόνια. Όχι µόνο διαφάνεια, αλλά και εξοικονόµηση πόρων. Το
περίφηµο «σπάταλο δηµόσιο» από το οποίο η Νέα Δηµοκρατία
δηλώνει ότι θα εξοικονοµήσει ένα σωρό χρήµατα, δεν έκανε το
στοιχειώδες, το να εξοικονοµήσει περίπου 500 εκατοµµύρια τον
χρόνο από την ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων. Αφήνω τα ζη-
τήµατα δηµοκρατίας, διαφάνειας, παράδοσης-παραλαβής Υ-
πουργείων και ούτω καθεξής.

Άκουσα ότι γυρίσαµε στον ν.4369 και στο κατά πόσο το µη-
τρώο επιτελικών στελεχών υπάρχει-δεν υπάρχει, λειτουργεί-δεν
λειτουργεί και τα λοιπά. Είναι όψιµη η αγωνία της Νέας Δηµο-
κρατίας για τη λειτουργία του µητρώου, το οποίο δεν ψήφισε,
όµως, όταν ήταν νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης.

Πού βρίσκεται το µητρώο σήµερα; Είναι σε επεξεργασία οι πε-
ριπτώσεις χιλίων τριακοσίων εβδοµήντα δηµοσίων υπαλλήλων µε
υψηλά τυπικά προσόντα. Έχουν υποβληθεί οκτακόσιες έξι αιτή-
σεις καταγραφής. Αν µπείτε στο site του ΑΣΕΠ, το οποίο φιλοξε-
νεί το µητρώο, υπάρχουν ήδη εγγεγραµµένες επτακόσιες δέκα.
Συνολικά δηλαδή έχουµε δύο χιλιάδες εκατό δηµόσιους λειτουρ-
γούς υψηλών τυπικών προσόντων που θα αποτελέσουν τη δεξα-
µενή όταν θα µπορέσουµε, προς το τέλος του χρόνου πια, να
αρχίσουµε να έχουµε έναν τέτοιο ικανό αριθµό ανθρώπων, έτσι
ώστε η επιλογή να γίνεται µε κριτήρια αξιοκρατίας και διαφά-
νειας.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γιατί καθυστέρησε; Γιατί καθυ-
στέρησε πράγµατι. Μην ανοίγετε αυτή τη συζήτηση, γιατί αυτή
η συζήτηση παραπέµπει σε δηµόσιες συµβάσεις, σε προκηρύξεις
και παραλαβές πληροφοριακών συστηµάτων τα οποία δεν λει-
τουργούσαν, τα οποία ήταν προχρονολογηµένα, τα οποία είχαν
τεράστια προβλήµατα λειτουργίας. Και αυτά κλήθηκε η Κυβέρ-
νηση να τα διαχειριστεί µε σεβασµό στις ανεξάρτητες αρχές του
ΑΣΕΠ και στην ανεξάρτητη λειτουργία τους. Και χωρίς να εκθέ-
σει κανέναν, προσπαθώντας να στηρίξει το έργο του ΑΣΕΠ  και
το έργο βεβαίως και της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του µη-
τρώου, που έχει τη µεγάλη συγκατάθεση του κόσµου του δηµό-
σιου τοµέα.

Μια άλλη κριτική που ακούστηκε: η µοριοδότηση, λέει, της κι-
νητικότητας. Η κινητικότητα είναι κάτι απλό και κάτι τεχνικό. Ας
φανταστούµε µια απλή και εύκολη διαδικασία. Ένας φορέας, πα-
ραδείγµατος χάριν το Κέντρο Υγείας Ηγουµενίτσας, ζητάει
οδηγό ασθενοφόρου, γιατί έχει κενή οργανική θέση στον οδηγό
ασθενοφόρου. Τη θέση αυτή τη βγάζει στο σύστηµα εσωτερικής
κινητικότητας που υπάρχει στο δηµόσιο και καλούνται όσοι θέ-
λουν να πάνε να δουλέψουν στην Ηγουµενίτσα και έχουν την ει-
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δικότητα αυτή, να καταθέσουν τις αιτήσεις τους. Ποια µοριοδό-
τηση; Πιο διαφανής διαδικασία δεν υπάρχει. Και ποιος αποφασί-
ζει; Η ίδια η δοµή. Ο διοικητής και ο διευθυντής του κέντρου
υγείας. Με ποιο κριτήριο; Και µπορεί να τους καλέσει και σε συ-
νέντευξη και να αιτιολογήσει τη µία ή την άλλη επιλογή.

Ποια συστήµατα µοριοδότησης; Εκεί που ετέθη ζήτηµα µοριο-
δότησης πραγµατικά, «στρίψατε διά του αρραβώνος». Εκεί που
ετέθη, στη µοριοδότηση των επιτελικών στελεχών του δηµόσιου
τοµέα, εκεί που ετέθη το ζήτηµα των γενικών διευθυντών, όχι
µόνο µοριοδότηση δεν δεχτήκατε να ψηφίσετε στον ν.4369, αλλά
σας κυνηγά και η πρακτική του διορισµού κατ’ ανάθεση όλων των
γενικών διευθυντών που υπάρχουν αυτή τη στιγµή στον δηµόσιο
τοµέα.

Σύγκρουση συµφερόντων: το µεγάλο πρόβληµα. Τι είναι η
σύγκρουση συµφερόντων κατ’ αρχάς; Ειρήσθω εν παρόδω, στην
ελληνική νοµοθεσία ελάχιστα πράγµατα βρίσκουµε ή και τίποτα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σχεδόν τίποτα.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Τίποτα.
Κάποιες χαλαρές διατυπώσεις στους κανονισµούς λειτουργίας

κάποιων ανεξάρτητων αρχών και αυτό µε πάρα, πάρα πολύ ελα-
στικότητα, ειρήσθω εν παρόδω.

Τι είναι το φαινόµενο αυτό; Αναφέρεται στο κλειστό κύκλωµα
πολιτικών προσώπων, που αφού δουλέψουν σε νευραλγικούς το-
µείς του δηµοσίου, ελέγχοντας, ρυθµίζοντας, νοµοθετώντας σε
συγκεκριµένους τοµείς της αγοράς, µεταπηδούν στον ιδιωτικό
τοµέα και στις εταιρείες τις οποίες ρύθµισαν προηγουµένως ως
Υπουργοί. Αλλά και αντίστροφα. Από υψηλές θέσεις του ιδιωτι-
κού τοµέα, προς το δηµόσιο και µάλιστα σε θέσεις οµοειδούς
αντικειµένου. Περίπτωση Μποµπ Ρούµπιν στην Αµερική, Τιµ
Γκάιντνερ. Μεγάλοι τραπεζίτες, οι οποίοι βρέθηκαν σε θέσεις
Υπουργών Οικονοµικών. Τεράστιο πρόβληµα. Υπόθεση Μπα-
ρόζο, υπόθεση Σρέντερ και Γιόσκαρ Φίσερ στη Γερµανία. Πάρα
πολλές περιπτώσεις. Και στην Ελλάδα έχουµε περιπτώσεις. Ας
µην τις αναφέρουµε προσωπικά.

Τι γίνεται, λοιπόν; Έχει τεθεί ένα θέµα. Ετέθη κατά βάση από
τον Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών µετά το 2010, διότι αυτή
η διαπλοκή άρχισε να δηµιουργεί µεγάλο πρόβληµα σε αυτή την
τεράστια κοινωνία, σε αυτή την τεράστια αγορά των Ηνωµένων
Πολιτειών -φανταστείτε!- πόσω µάλλον σε µικρές αγορές και µι-
κρές κοινωνίας, όπως είναι οι ευρωπαϊκές, όπως είναι η Ελλάδα
ή η Γαλλία, δηλαδή µεγέθη τα οποία δεν συγκρίνονται µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες.

Σε όσες χώρες επιχειρήθηκε να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο,
οι ρυθµίσεις επικεντρώνονταν στην εφαρµογή χρονικών περιό-
δων αποστασιοποίησης, είτε πριν είτε µετά. Χθες είχαµε τη δή-
λωση του Ζαν Κλοντ Γιουνκέρ, ο οποίος σε επιστολή του προς
τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, Μάρτιν Σουλτς,
προτείνει την επέκταση της περιόδου αναµονής, από τους δε-
καοκτώ µήνες, που είναι σήµερα, στα δύο χρόνια για τους πρώην
επιτρόπους και στα τρία χρόνια για τον Πρόεδρο της Κοµισιόν.
Διότι, έχει τεθεί τεράστιο πολιτικό, οικονοµικό και ηθικό ζήτηµα
σε αυτή τη διαπλοκή των περιστρεφόµενων θυρών.

Η ελληνική Κυβέρνηση έρχεται, λοιπόν, για πρώτη φορά να νο-
µοθετήσει αυτή τη διαδικασία, σεβόµενη, βεβαίως, το µέγεθος
της αγοράς, το µέγεθος της ελληνικής κοινωνίας. Υπάρχουν δύο
τρόποι: η περίοδος αναµονής πριν και η περίοδος αναµονής
µετά. Στην περίοδο αναµονής είµαστε αρκετά ελαστικοί, στη
ρύθµιση του νόµου. Οφείλουµε να δηλώσουµε, εφόσον αναλαµ-
βάνουµε θέσεις. Στην περίοδο µετά, είµαστε πιο σκληροί βε-
βαίως, διότι αφορά νοµοθετηµένες πράξεις που έχει κάνει, είτε
ο προερχόµενος από τον ιδιωτικό τοµέα είτε και από τον δηµόσιο
τοµέα -διότι δεν αθωώνεται ο δηµόσιος έναντι του ιδιωτικού σε
αυτή την περίπτωση- και ορίζουµε σαν χρόνο αναµονής τα δύο
χρόνια. Δηλαδή, δεν µπορείς να δουλέψεις σε οµοειδή αντικεί-
µενα που ρύθµισες νωρίτερα από τα δύο χρόνια, τη στιγµή που
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία ακολουθεί αυτή τη στιγµή την πολιτική
των τριών χρόνων. Οι Γάλλοι το έχουν νοµοθετηµένο τρία χρόνια,
πέντε η Αµερική και άλλες χώρες µε ειδική νοµοθεσία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Αυτό αφορά τον Πρόεδρο της
Κοµισιόν.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Δεν µιλάµε για τον Πρόεδρο της Κοµισιόν. Ο Πρόεδρος της Κο-
µισιόν επεκτείνεται. Ο Γιουνκέρ προτείνει την επέκταση αυτής
της διαδικασίας.

Εποµένως έχουµε µια συστοιχία νοµοθετικών παρεµβάσεων.
Προφανώς, θα πει κάποιος, στον έναν χρόνο αυτόν έχει συµβεί
µια τεράστια διοικητική και νοµοθετική αλλαγή. Η δηµόσια διοί-
κηση αλλάζει ως προς τις δοµές, αλλάζει ως προς τις νοοτρο-
πίες, σιγά-σιγά βεβαίως, γιατί είναι ένας «δεινόσαυρος» που
θέλει διαδικασίες, που θέλει να µάθει να λειτουργεί µε διαδικα-
σίες, µε διαφάνεια, µε ταχύτητα. Παραδείγµατος χάριν, γνωρί-
ζετε ότι µια από τις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού
αφορά στην επιτάχυνση των διαδικασιών προσλήψεων, διορι-
σµού.

Δηλαδή, έχουµε το φαινόµενο από την ώρα που γίνεται µια
πρόσληψη σε έναν  οργανισµό, µε τον τρόπο που γίνεται, µε το
ΑΣΕΠ κ.λπ., να περνάνε οκτώ, εννέα, δέκα µήνες και ο ενδιαφε-
ρόµενος ή η ενδιαφερόµενη να µην έχει αναλάβει καν έργο, να
µην έχει αναλάβει την εργασία του. Τεράστια προβλήµατα γρα-
φειοκρατίας, όπου η διοίκηση οφείλει να αρχίσει να σέβεται κα-
νόνες διαφάνειας και κανόνες δεοντολογίας. 

Βρισκόµαστε σε µια σοβαρή αλλαγή όλου του θεσµικού πλαι-
σίου. Προφανώς το επόµενο διάστηµα θα πρέπει να τρέξουµε
πάρα, πάρα πολύ τα εφαρµοστικά. Ναι, πράγµατι, δεν πρέπει να
αφήσουµε τον κάθε επιτήδειο να µπλοκάρει την ηλεκτρονική δια-
κίνηση εγγράφων µέσα στο δηµόσιο. Δεν πρέπει να κλείσουµε
το µάτι στο ότι δεν πρέπει να υπάρχει ψηφιακό οργανόγραµµα,
γιατί -τάχα µου- αυτά είναι δευτερεύοντα πράγµατα. Εάν δεν
υπάρχει ψηφιακό οργανόγραµµα που στηρίζει όλη την πολιτική
διαφάνειας των αποσπάσεων και µετατάξεων δεν πρόκειται να
έχουµε ποτέ ένα σοβαρό, αξιοκρατικό και ορθολογικό σύστηµα
διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού µέσα στο δηµόσιο. 

Τελειώνω λέγοντας και θυµίζοντας ότι η κινητικότητα είναι ένα
από τα εργαλεία που έχει το δηµόσιο για να λύσει το θέµα της
υποστελέχωσης. Δεν είναι «το» εργαλείο. Πρέπει, προφανώς, να
πάµε σε µια άλλη λογική µεγαλύτερης δηµοσιονοµικής ελευθε-
ρίας. Αλλά τι θα µας βοηθήσει όλη αυτή η διαδικασία; Να κατα-
γράψουµε πραγµατικά τις ανάγκες, όχι γενικώς, όχι σε αριθµούς,
αλλά και σε ποιοτικά δεδοµένα. Να ξέρουµε, δηλαδή, ειδικότη-
τες, βαθµούς εξειδίκευσης. Τι είναι όλο αυτό το σηµερινό δηµό-
σιο; Είναι εξακόσιες χιλιάδες άνθρωποι. Αλλά τι ακριβώς είναι;
Πού είναι και τι χρειάζονται; Γιατί αυτό που χρειαζόταν πριν από
έναν χρόνο πιθανόν να µη χρειάζεται σήµερα. Άρα έχεις µια ορ-
θολογική πρακτική, απλή, διαφανή πάντα διαδικασία, γιατί µιλάµε
για τις δηµόσιες και το δηµόσιο συµφέρον, να µπορέσουµε να
διαχειριστούµε αυτό το ανθρώπινο δυναµικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Αυτό είναι απλό, στοιχειώδες. Θα έπρεπε όλοι να το είχαν υπο-
στηρίξει, γιατί είναι κοινής λογικής, είναι αυτονόητο. Δεν υπο-
κρύπτει καµµία σκοπιµότητα. Η µόνη σκοπιµότητα είναι η εθε-
λούσια, δηλαδή η επιλογή των ίδιων των εργαζοµένων για τη
θέση την οποία θα δουλέψουν και το πού θα δουλέψουν, εφόσον
βεβαίως υπάρχουν και ανάγκες και αυτό θα έπρεπε να υποστη-
ριχθεί. 

Δυστυχώς εµφιλοχωρούν ακόµα αντιλήψεις άγονης αντιπολί-
τευσης αλλά χωρίς κανένα πρακτικό περιεχόµενο. Και αυτό είναι
το ευχάριστο για εµάς και το δυσάρεστο για την Νέα Δηµοκρα-
τία. Στερούνται κάθε σοβαρότητος τα επιχειρήµατα κριτικής που
κάνουν στο νοµοσχέδιο. Δυστυχώς δεν γίνεται αντιληπτό πολλές
φορές πώς ορισµένα πράγµατα µπορούν να προχωρήσουν και
να γίνουν καλύτερα για τον ελληνικό λαό µε απλές κινήσεις και
απλές ιδέες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Δυστυχώς είχαµε το πελατειακό κράτος και τη διαπλοκή. Αυτό
προσπαθεί κάποιος να υπερασπιστεί και προσπαθεί να βρει τους
τρόπους -τάχα µου- για να το δικαιολογήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κύριε Τζαβάρα, έχετε ζητήσει τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μετά τον κ. Τζαβάρα, θα µιλήσω και εγώ επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, έχετε

ζητήσει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπόδειξη ήταν αυτή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν έχει σηµασία.

Χρειάζεται αυτοσυγκράτηση. Υπάρχει και µια κουβέντα παρα-
πάνω. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα µας απαγορεύσετε να ζητήσουµε τον λόγο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας εξηγήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ας αφήσουµε να πέσει

και κάτι κάτω, κύριε Τζαβάρα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …τι πρέπει να σέβεστε, όταν ει-

σέρχεστε στο Κοινοβούλιο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μη µου κουνάτε το δάχτυλο εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, δεν

κάνουµε συζήτηση εδώ.  
Υπάρχουν τρεις συνάδελφοι ακόµα να µιλήσουν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και ειδικά εσείς. Δεν ξέρω

ποιος είστε! 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Γιατί εγώ ξέρω ποιος είστε εσείς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σας παρακαλώ βοηθήστε το Προεδρείο. Κύριε Τζα-
βάρα, σας παρακαλώ!

Κύριε Υπουργέ, τι ζητάτε τώρα εσείς, φασαρία; 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ζήτησα τον λόγο µετά από την οµιλία του κ. Τζαβάρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε πάρα

πολύ. Υπάρχει ένα Προεδρείο που διευθύνει τη συζήτηση. Υπάρ-
χουν τρεις συνάδελφοι ακόµα να µιλήσουν. Σας παρακαλώ πολύ!

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πείτε µου τι θέλετε,
κύριε Υπουργέ. Μην παίρνετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θέλω να µιλήσω επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Από πού προέκυψε το
προσωπικό; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡNΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Από την τοποθέτηση του κ. Τζαβάρα την ώρα που είχα πολιτική
οµιλία στη Βουλή. Με διακόπτει και µιλάει εκτός διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να µιλάτε χωρίς να παίρνετε άδεια; Με συγχωρείτε, δηλαδή!

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Όχι, σας ζητάω την άδεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ πολύ.
Θα κατεβαίνατε από το Βήµα, χωρίς να ζητήσετε τον λόγο επί
προσωπικού. Αποφασίσατε να ζητήσετε τον λόγο επί προσωπι-
κού, επειδή σας ενόχλησε, τώρα, η δεύτερη παρέµβαση του κ.
Τζαβάρα. Κι εγώ σας κάνω έκκληση, επειδή συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο και υπάρχουν τρεις συνάδελφοί σας από κάτω που θέ-
λουν να µιλήσουν. Ας µείνουµε λίγο στις θέσεις µας. Ας αφή-
σουµε λίγο στην άκρη τώρα αυτό το ζήτηµα. Παρακαλώ πολύ.
Ειλικρινά, επικαλούµαι την ευγένεια που όλοι έχουµε.

Η κ. Λιβανίου έχει τον λόγο.
Ορίστε, κυρία Λιβανίου, για επτά λεπτά.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα ενάντια στη Βία κατά των Γυναι-
κών. Για τη βία που γίνεται εδώ µέσα, δεν θα µιλήσω. Σήµερα,
αλλά και κάθε άλλη µέρα, οφείλουµε να έχουµε στο µυαλό µας
τη βία που εξακολουθούν να υφίσταται εκατοµµύρια γυναίκες σε
όλον τον κόσµο λόγω φύλου. Τα φαινόµενα βίας σε βάρος των
γυναικών υπάρχουν σε όλον τον κόσµο, αλλού πιο έντονα και πιο
ευδιάκριτα, αλλού πιο ήπια ή πιο ύπουλα. Βία δεν είναι µόνο η

φυσική βία που µπορεί κάποιος να ασκήσει. Υπάρχουν πολλές
µορφές κακοποίησης που λαµβάνουν χώρα καθηµερινά και στην
ελληνική κοινωνία, εντός κι εκτός της οικογένειας, στους χώρους
εργασίας, σχεδόν σε κάθε έκφραση της κοινωνικής πραγµατικό-
τητας. 

Στη χώρα µας έχουν γίνει πολλά για να ευαισθητοποιηθεί η
κοινή γνώµη, να ενηµερωθούν οι γυναίκες και να χειραφετηθούν
από τις πολλές µορφές κακοποίησης. Υπάρχουν δοµές υποστή-
ριξης και αλληλεγγύης στις γυναίκες-θύµατα βίας και στα παιδιά,
που πολλές φορές βιώνουν άµεσα τις διάφορες µορφές κακο-
ποίησης. 

Το ελληνικό κράτος έχει σταθεί αρωγός στην προσπάθεια πε-
ριορισµού και εξάλειψης αυτών των φαινοµένων. Το πρόβληµα,
όµως, εξακολουθεί να υφίσταται και, δυστυχώς, έχει ενταθεί τα
τελευταία χρόνια ως φυσική συνέπεια της οικονοµικής κρίσης,
της εκτίναξης της ανεργίας και των πολλών παθολογικών κατα-
στάσεων που εµφανίζονται στην ελληνική κοινωνία. Δυστυχώς ο
εκτεταµένος περιορισµός διαθέσιµων πόρων, τόσο στον δηµόσιο
όσο και στον ιδιωτικό τοµέα, θρέφει αντικοινωνικές συµπεριφο-
ρές, διαµορφώνει νέες µορφές πίεσης και βίας, δηµιουργεί µια
πιο βίαιη κοινωνία και αυτό είναι άµεση συνέπεια της λιτότητας
και όχι µια παράπλευρη απώλεια.

Με το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε διαµορφώνεται ένα νέο,
ενιαίο, πιο δίκαιο και αντικειµενικό σύστηµα κινητικότητας στο
δηµόσιο. Η προσπάθεια αυτή, εκτός των αυτονόητων θετικών
επιδράσεων που ευελπιστούµε ότι θα έχει στο σύνολο του ελλη-
νικού δηµοσίου, δηµιουργεί και προϋποθέσεις διασκελισµού κά-
ποιων απροσπέλαστων µέχρι σήµερα αιτηµάτων που αντιµετω-
πίζουν πολλές οικογένειες δηµοσίων υπαλλήλων. Θεσµοθετούν-
ται κανόνες που θα επιτρέπουν σε αυτές τις οικογένειες να δου-
λεύουν στην ίδια πόλη, να µη χρειάζεται ο άντρας ή η γυναίκα
να µετακινούνται πολλά χιλιόµετρα καθηµερινά για να διατηρούν
τη θέση εργασίας τους. 

Η δυνατότητα αυτή, που πλέον παρέχεται σε όλους µέσα από
το ενιαίο σύστηµα, θα βελτιώσει τις συνθήκες ζωής σε αυτές τις
οικογένειες. Θα βελτιώσει το λεγόµενο µικροκλίµα εντός της οι-
κογένειας και θα εξαλείψει έναν παράγοντα που µπορεί να προ-
καλέσει ακόµα και φαινόµενα βίας. Διότι είναι µορφή βίας να
εξαναγκάζεται µια οικογένεια να διατηρεί δύο εστίες, να είναι σε
µεγάλη απόσταση ο ένας από τους δύο γονείς όταν υπάρχουν
παιδιά, να επωµίζεται ο ένας περισσότερα οικογενειακά βάρη
από τον άλλον. 

Ταυτόχρονα δηµιουργούνται οι αναγκαίες προϋποθέσεις κα-
λύτερης αξιοποίησης του ανθρώπινου δυναµικού του ελληνικού
δηµοσίου, δηµιουργείται ένα ενιαίο οργανόγραµµα, µια πλήρης
εικόνα σε όλους για τις ανάγκες, τους υπεράριθµους και τους
διαθέσιµους υπαλλήλους να µετακινηθούν. 

Η πρόβλεψη της διαµόρφωσης ενός πλαισίου κινητικότητας,
θεµελιώνει στην εθελοντική και όχι στην υποχρεωτική µετακί-
νηση. Δηµιουργεί, επίσης, τις προϋποθέσεις βελτίωσης της απο-
τελεσµατικότητας του ανθρώπινου δυναµικού. Ένας υπάλληλος,
που µετακινείται υποχρεωτικά από µια υπηρεσία σε µια άλλη,
µπορεί να είναι δυσαρεστηµένος, να µην έχει ενδιαφέρον για τα
νέα του καθήκοντα, να µην έλκεται από το νέο περιβάλλον, να
µην αποδίδει στη νέα του θέση.

Αντίθετα, ένας άνθρωπος που επιθυµεί τη µετακίνησή του,
είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα αποδίδει περισσότερο, θα προσφέρει
περισσότερο, θα ενδιαφερθεί και θα προσαρµοστεί πιο εύκολα
στα νέα του καθήκοντα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το νέο σύστηµα, που διαµορφώνεται, µπο-
ρεί να αλλάξει πολλά από τα διαχρονικά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει το ελληνικό δηµόσιο και να βελτιώσει σηµαντικά τις
υπηρεσίες που παρέχονται στους πολίτες, θέτοντας στην υπη-
ρεσία τους ανθρώπους που επιθυµούν να βρίσκονται στη θέση
που βρίσκονται.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία που φέρνει η
Κυβέρνηση και αφορά µεταξύ άλλων την «Ηλεκτροµηχανική»
Κύµης. Δίνεται επιτέλους λύση σε ένα ακόµα πρόβληµα, που κλη-
ρονόµησε η σηµερινή Κυβέρνηση από τις κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες χωρίς κανέναν ενδοιασµό
και µε µόνο γνώµονα τον περιορισµό τού αριθµού των υπαλλή-
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λων αποφάσισαν στα τυφλά να κλείσουν παραγωγικές µονάδες
του κράτους, χωρίς καµµιά απολύτως πρόβλεψη για τους αν-
θρώπους που εργάζονταν σε αυτές. 

Ειδικά η περίπτωση της «Ηλεκτροµηχανική» Κύµης, µιας βιο-
µηχανίας άµεσα συνδεδεµένης µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, όπου
ασχολούνταν κυρίως γυναίκες, ήταν ένα δύσκολο σταυρόλεξο
που η σηµερινή Κυβέρνηση προσπάθησε και, έστω µε καθυστέ-
ρηση, το επιλύει σήµερα δίνοντας διέξοδο σε αυτές τις οικογέ-
νειες µε τη δυνατότητα µετάταξής τους σε άλλες υπηρεσίες του
δηµοσίου, όπου υπάρχει ανάγκη.

Από την πρώτη στιγµή προσπαθήσαµε να βοηθήσουµε αυτούς
τους ανθρώπους. Είχαµε δεσµευτεί ότι θα βρεθεί λύση. Το εί-
χαµε υποσχεθεί και γίνεται σήµερα. Η επιµονή µας να υλοποι-
ούµε αυτά για τα οποία δεσµευόµαστε είναι µία βασική µας
διαφορά από τα συστήµατα εξουσίας που προκάλεσαν την οικο-
νοµική µας καταστροφή. Εµείς αγωνιζόµαστε για τους ανθρώ-
πους, για τη βελτίωση της ζωής όσων περισσότερων µπορούµε
και όχι για τους αριθµούς, που βλέπουν τους ανθρώπους ως στα-
τιστική και επιλέγουν µε ποια νούµερα θα ασχοληθούν.

Οφείλω, κλείνοντας, να δώσω τα συγχαρητήριά µου στον κ.
Βίτσα και στο σύνολο της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας αλλά και στα συναρµόδια Υπουργεία, που δεν
εγκατέλειψαν την προσπάθεια, ακόµα και όταν δεν διαφαινόταν
διέξοδος, αλλά εργάστηκαν µε επιτυχία για να βρουν λύση, όταν
όλες οι πιθανότητες ήταν εναντίον τους. 

Αυτή η εµµονή της Κυβέρνησης να δώσει λύσεις εκεί που φαί-
νεται να είναι αδύνατο, είναι η ελπίδα µας, είναι το µέλλον µας,
είναι ο λόγος που η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού
µάς στηρίζει και µας δίνει ώθηση να προχωρήσουµε µπροστά,
να ανασυγκροτηθούµε, να σηκωθούµε όλοι µαζί ως κοινωνία δι-
καιοσύνης και αισιοδοξίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι φοιτητές και δύο συνοδοί τους από τη
Ρωσική Προεδρική Ακαδηµία Εθνικής Οικονοµίας και Δηµόσιας
Διοίκησης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
Αγαπητοί φίλοι, σας ευχαριστούµε για την παρουσία σας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό. Θέλω να

ανακοινώσω την εξέλιξη της συζήτησης, µήπως σας καλύψω.
Ακολουθούν δύο συνάδελφοι ακόµα και κλείνει ο κατάλογος

των οµιλητών. Από εκεί και πέρα έχει ζητηθεί να µιλήσουν µε δευ-
τερολογίες ο κ. Γεωργαντάς, ο κ. Παπαθεοδώρου, η κ. Μανωλά-
κου και ο κ. Τζαβάρας. 

Θέλετε και εσείς, κύριε Λάππα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Για τέσσερα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Οι εισηγητές δεν µιλάνε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εάν θέλετε µιλάτε.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Θέλω και εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέω τι έχουµε συζη-

τήσει για να ολοκληρώσουµε τη συζήτηση και επειδή έχουν, κατά
την εκτίµηση των πάντων, λεχθεί τα περισσότερα. Εάν θέλετε,
όµως, προφανώς µε βάση τον Κανονισµό έχετε δικαίωµα να µι-
λήσετε, αλίµονο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Άλλωστε είµαστε πριν από τον χρόνο
που υπολογίζαµε, οπότε ένα τετράλεπτο δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, θα µιλήσει και
ο κ. Λάππας και η κ. Θελερίτη.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να µιλήσω για κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Προηγείται η κυρία
Υπουργός για νοµοτεχνική βελτίωση.

Έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Μία νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 24 στο τέλος της πα-
ραγράφου 6 προστίθεται φράση ως εξής: «ή από άλλο πιστο-
ποιηµένο πάροχο αναγνωρισµένων πιστοποιητικών.» Αυτό γίνεται
για λόγους εναρµόνισης µε το Ενωσιακό Δίκαιο.

Επίσης, έχει κατατεθεί µία τροπολογία, η µε αριθµό 777, η
οποία γίνεται δεκτή. 

Ωστόσο, θέλω να πω ότι θα αποτελέσει αυτοτελές άρθρο στον
νόµο, το οποίο θα διαµορφωθεί ως εξής: «Επιτρέπεται, ύστερα
από αίτηση, η απόσπαση υπαλλήλου δηµοσίων υπηρεσιών,
ΝΠΔΔ, ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού για συνυπηρέτηση µε υπάλληλο,
σύζυγο ή συµβιούντα, κατά την έννοια του άρθρου 1 του ν.4356/
2015, που υπηρετεί σε υπηρεσία ή αρχή εξωτερικού. Η από-
σπαση διενεργείται στην υπηρεσία που είναι τοποθετηµένος ο/η
σύζυγος ή ο συµβιών ή σε άλλη υπηρεσία της ίδιας πόλης ή πε-
ριοχής, για όσο διάστηµα εξυπηρετείται η ανάγκη της συνυπη-
ρέτησης, µε κοινή απόφαση των οικείων Υπουργών, µετά από
γνώµη του προϊσταµένου της οικείας διπλωµατικής ή προξενικής
αρχής, στην περίπτωση που η απόσπαση γίνεται σε αυτή. Οι απο-
σπώµενοι, κατά τις διατάξεις του παρόντος υπάλληλοι, λαµβά-
νουν αποκλειστικά τις αποδοχές εσωτερικού από τον φορέα
προέλευσης και δεν δικαιούνται επιδόµατος υπηρεσίας αλλοδα-
πής.».

Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Χωριστό άρθρο είπατε, κυρία

Υπουργέ;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Χωριστό άρθρο, ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, να κα-

τατεθούν, για να διανεµηθούν.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Καταθέτω στα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση που αφορά το άρθρο 24. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.
Όλγα Γεροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Κατσαβριά -
Σιωροπούλου έχει τον λόγο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς
θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
και ιδιαίτερα τον κ. Τζαβάρα και τον κ. Βορίδη, καθώς µε τις το-
ποθετήσεις τους ενδυναµώνουν την πεποίθηση για την ορθότητα
των επιλογών µας. Είναι αλήθεια ότι ως έµπειροι κοινοβουλευτι-
κοί και ταυτόχρονα εκπρόσωποι του παλιού πολιτικού συστήµα-
τος δίνουν φιλότιµα µάχες οπισθοφυλακών σε τρία µέτωπα:
Πρώτον, στο µέτωπο της δικαίωσης των συνολικά αποτυχηµένων
πολιτικών που άσκησαν όλα τα προηγούµενα χρόνια. Όµως, οι
ίδιοι, οι υποτιθέµενοι οπαδοί του µικρότερου κράτους, δεν είναι
αυτοί που το διόγκωσαν; Δεν είναι οι ίδιοι που, αντί να το επανι-
δρύσουν, το ξεχαρβάλωσαν; Δεν είναι η ανικανότητά τους που
έφερε τους δανειστές για να το εξορθολογίσουν;

Δεύτερον, στο µέτωπο του εξωραϊσµού της «τσαλακωµένης»
από την αναλγησία εικόνας του βιαστικού και ανυπόµονου κ. Μη-
τσοτάκη. Δυστυχώς γι’ αυτόν, είναι πολύ νωπές ακόµη οι µνήµες
στον χώρο της δηµόσιας διοίκησης από τη σκληρή πολιτική που
εφάρµοσε και ο ίδιος ως αρµόδιος Υπουργός του κ. Σαµαρά. 

Το τρίτο µέτωπο είναι αυτό της παρενόχλησης της Κυβέρνη-
σης, ώστε να µην καταφέρει να ασκήσει αποτελεσµατικά την πο-
λιτική της. 

Τα στελέχη, λοιπόν, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιδίδον-
ται σε µία συστηµατική διαστρέβλωση του πραγµατικού νοήµα-
τος των λέξεων. Αίφνης, ο αξιότιµος κ. Τζαβάρας µάς εγκάλεσε
για την εθελούσια κινητικότητα των υπαλλήλων του δηµοσίου
που προωθούµε, λέγοντας ότι προσχωρήσαµε τάχα στη σκληρή
λογική εναντίον των εργαζοµένων. Και αυτό µόνο και µόνο επειδή
χρησιµοποιούµε τη λέξη «κινητικότητα». Όµως, αυτό δεν αποκα-
λύπτει τίποτε άλλο από το γεγονός ότι πράγµατι έτσι εννοεί η
Νέα Δηµοκρατία την κινητικότητα, δηλαδή ως εκδικητικό και πε-
λατειακό µηχανισµό σε βάρος των εργαζοµένων. Το µαρτυρεί
αυτό διαχρονικά, άλλωστε, η κυβερνητική πρακτική, τόσο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όσο και του άλλοτε σοσιαλιστικού
ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια διοίκηση αποτελεί
βασικό πυλώνα της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Στον
πυρήνα της είναι ο δηµόσιος υπάλληλος ως υποκείµενο της λει-
τουργίας του, ως εντεταλµένος για την υλοποίηση των επιλογών
της πολιτείας, ως φορέας και έκφραση δικαιωµάτων και υποχρε-
ώσεων στο ευρύτερα οργανωµένο πεδίο της κοινωνίας.

Η στελέχωση των φορέων του δηµοσίου, η διεύθυνση του προ-
σωπικού, η αξιοποίηση και η αξιολόγησή του, εν προκειµένω και
η κινητικότητα των υπαλλήλων, για την οποία σήµερα νοµοθε-
τούµε, είναι βεβαίως ζητήµατα πολιτικά µε την έννοια ότι την ευ-
θύνη για τη διασφάλιση της αποτελεσµατικότητας, της αντικειµε-
νικότητας, της αξιοκρατίας και της δικαιοσύνης την έχουν οι πο-
λιτικές δυνάµεις που ασκούν την εξουσία, που καθορίζουν, δη-
λαδή, τους κανόνες και το πλαίσιο λειτουργίας των δηµόσιων
υπηρεσιών. 

Σε αυτή την κατεύθυνση είναι αναγκαίο να κινηθεί η πολιτική
αντιπαράθεση, στην κατεύθυνση, δηλαδή, της ανάδειξης των κυ-
ρίαρχων προϋποθέσεων που θα µετατρέψουν το κράτος σε ανα-
πτυξιακό συντελεστή και κοινωνικό αρωγό. 

Δεν θα αρνηθώ ότι ο ρόλος του κράτους διαχρονικά αποτελεί
αντικείµενο σφοδρής πολιτικής διαµάχης, διαµάχης των κοµµά-
των και των συµφερόντων που εκπροσωπούν, για την εξουσία.
Όµως είναι καιρός αυτή η διαµάχη να αποκτήσει ποιότητα, σο-
βαρότητα και αξιοπιστία. Και πρώτα-πρώτα πρέπει να αναγνωρί-
σουµε τον ρόλο, την αξία και την αξιοπρέπεια του εργαζοµένου
στο δηµόσιο, να διαχωρίσουµε την ιδιότητα αυτού που απασχο-
λείται στο δηµόσιο από την άλλη, την αυτονόητη ιδιότητά του,
αυτή του ενεργού πολίτη, να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη
των πολιτών στον ρόλο των δηµόσιων υπηρεσιών και αντί-
στροφα. 

Γιατί πόσο µακριά µπορεί να µας πάει αυτός ο διχασµός των

εργαζοµένων σε δηµόσιους και σε ιδιωτικούς; Πόσο πειστική
µπορεί να είναι η θεωρία του κοινωνικού αυτοµατισµού; Πόσο θα
αντέξει η προσπάθεια να µετακυλιστεί η ανικανότητα της παλιάς
πολιτικής τάξης στις πλάτες των δηµοσίων υπαλλήλων; 

Και στο τέλος-τέλος, θα γίνουµε κάποτε χώρα ευρωπαϊκή;
Γιατί δεν βλέπουµε ότι το µέσο ευρωπαϊκό µέγεθος του δηµό-
σιου τοµέα αποτελεί το 44% της κοινωνικής οικονοµίας; Πρέπει
να κατρακυλήσουµε στο 33%, να γίνουµε στα αλήθεια «Μπανα-
νία» για να ικανοποιήσουµε τους όρους του πρώτου µνηµονίου;
Έχουµε πλέον λιγότερους από εξακόσιες χιλιάδες δηµόσιους
υπαλλήλους. Με τον ένα ή τον άλλο τρόπο έχουν αποχωρήσει
πάνω από τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν φταίει ούτε ο ελληνικός
λαός ούτε η δηµοσιοϋπαλληλία για την κρίση. Είναι ο παρασιτι-
σµός, η κλεπτοκρατία και η ιδεολογία της εξάρτησης του ντόπιου
κατεστηµένου και µεγάλων ξέων συµφερόντων που φταίνε. Είναι
η πολιτική πρακτική των κοµµάτων του παλιού πολιτικού συστή-
µατος που εξέθρεψε νοσηρές νοοτροπίες και πρόσφερε πρό-
θυµα τις υπηρεσίες του στα κάθε λογής «τρωκτικά», πολλές
φορές µε το αζηµίωτο. Ο ιδεολογικός µανδύας, που κατά και-
ρούς ενδύονται, δεν είναι παρά ένα φύλλο συκής, ένα προπέτα-
σµα καπνού, για να συγκαλύψουν τις πραγµατικές τους προ-
θέσεις. 

Γι’ αυτό, ειρήσθω εν παρόδω, ας µη µας κουνάνε το δάκτυλο
κάποιοι, όπως ο κ. Βορίδης. Δεν είµαστε εµείς εξουσιοµανείς.
Δεν θαµπωνόµαστε από τα προνόµια και από τα κάλλη της εξου-
σίας. Άλλοι δεν µπορούν να ζήσουν χωρίς αυτά. 

Κύριε Πρόεδρε, η νοµοθετική πρωτοβουλία της Υπουργού κ.
Γεροβασίλη, την οποία θέλω κι εγώ από το Βήµα της Βουλής να
ευχαριστήσω και να συγχαρώ για την ανάληψη των νέων της κα-
θηκόντων, συµβάλλει ουσιαστικά στην αποτελεσµατικότητα του
κρατικού µηχανισµού. Εναρµονίζεται µε τη στρατηγική του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης να επιταχύνουµε την έξοδο της χώρας
από την κρίση, µε τη δηµόσια διοίκηση και τους εργαζόµενους
σε αυτή να αναλαµβάνουν τον πρωταγωνιστικό τους ρόλο. 

Υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και καλούµε τα κόµ-
µατα, που θέλουν να αυτοαποκαλούνται φιλοευρωπαϊκά, να κά-
νουν κι αυτά µια καινούργια αρχή, αναλαµβάνοντας τις δικές
τους ευθύνες και να υπερβούν τον παλιό κακό τους εαυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κατσαβριά - Σιωροπούλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος

είναι και ο τελευταίος οµιλητής εκ του καταλόγου και στη συνέ-
χεια θα ξεκινήσουµε τον κύκλο των δευτερολογιών των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλευράς κατά την οµιλία

τους χαρακτηρίζονται συνεχώς, αδιαλείπτως, ασταµάτητα από
µία προσωπική θα έλεγα πολιτική -για να το πούµε πιο χαλαρά-
εµπάθεια απέναντι σε µια ιστορική παράταξη. Και το λέω αυτό
µε τη γνώση και την εµπειρία που αποτυπώνουµε προσφάτως
από την κυρία συνάδελφο η οποία κατήλθε προηγουµένως του
Βήµατος. 

Δεν υπάρχουν σε αυτές τις περιπτώσεις «εµείς κι εσείς», ούτε
δάκτυλα ξέρουµε να κουνάµε ούτε να δηµιουργούµε εντυπωσια-
σµούς χωρίς νόηµα.

Αυτή τη στιγµή, σε αυτή την Αίθουσα, έχει εισαχθεί ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο προσπαθεί να δηµιουργήσει µία νέα κατάσταση,
µία ευοίωνη προοπτική στη δηµόσια διοίκηση. Τα θετικά θα τα
χειροκροτήσουµε. Τα αρνητικά, όπως έχουµε υποχρέωση, θα τα
αντιµετωπίσουµε ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ούτε δάχτυλα
µας εψήφισε ο ελληνικός λαός να κουνάµε σ’ εσας, που σας εψή-
φισε να κυβερνάτε, ούτε να δηµιουργούµε φευγαλέες εντυπώ-
σεις.

Θα µιλήσω -και χαίροµαι που είναι ο κ. Βερναρδάκης στην Αί-
θουσα- για το ψηφιακό οργανόγραµµα. Αυτό που είπε η κυρία
Υπουργός στην επιτροπή, ότι, δηλαδή, σήµερα στο δηµόσιο
υπάρχουν υπάλληλοι που η πολιτική ηγεσία δεν ξέρει πού βρί-
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σκονται, είναι δεδοµένο, είναι η πραγµατικότητα, όχι η σηµερινή,
αλλά για όλες τις πολιτικές ηγεσίες οι οποίες πέρασαν από το
Υπουργείο Δηµόσιας Διοίκησης. Έγινε µια προσπάθεια από τον
νυν Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας, µια σηµαντική, ουσιαστική
προσπάθεια, η οποία λοιδορήθηκε, κατηγορήθηκε και σταµά-
τησε να προχωράει.

Όµως, εν πάση περιπτώσει, θεµέλιο και εργαλείο για την απο-
τύπωση και τη διαχείριση των πόρων του δηµοσίου είναι το ψη-
φιακό οργανόγραµµα του άρθρου 16. 

Στην ακρόαση των φορέων προσήλθε ο Οργανισµός Ανοιχτών
Τεχνολογιών, ο ΕΕΛΛΑΚ, ο οποίος σας έδωσε ένα σχέδιο τροπο-
λογίας. Είναι ένα σηµαντικό κείµενο.

Είχα την ευκαιρία να το διαβάσω, κυρία και κύριε Υπουργέ. Θα
σας το δώσω κατερχόµενος του Βήµατος και θα παρακαλούσα
θερµά να το δείτε ξανά. Είναι µια σηµαντική συµβολή στη νοµο-
θέτηση την οποία κάνουµε. Εµείς δεν είµαστε εναντίον του ψη-
φιακού οργανογράµµατος, γιατί το ψηφιακό οργανόγραµµα δεν
είναι οι κενές θέσεις και τα καθήκοντα για να διευκολύνει την κι-
νητικότητα, αλλά είναι µια πλήρης και συγκεκριµένη αποτύπωση
όλων των δοµών του δηµοσίου, προκειµένου να βοηθήσει. Θεω-
ρώ ότι το κείµενο, το οποίο σας ενεχείρισε ο ΕΕΛΛΑΚ προς αυτή
την κατεύθυνση κατατείνει και θα σας βοηθήσει. Θα ήθελα να το
δείτε ξανά.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Απάντησα στην επιτροπή για αυτό, κύριε Δαβάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, να
διευκρινίσουµε κάτι. Αν θέλετε να απαντήσετε και δέχεται ο κ.
Δαβάκης να τον διακόψετε, γεγονός για το οποίο το Προεδρείο
δεν αρνείται, θα πρέπει να µιλήσετε στο µικρόφωνο, για να κα-
ταγραφεί κιόλας η τοποθέτησή σας και να ακουστείτε.

Κύριε Δαβάκη, επιτρέπετε προφανώς τη διακοπή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Βεβαίως, και ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Πήραµε το κείµενο που κατατέθηκε στην επιτροπή και
απάντησα και στους κυρίους εκεί ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό
αυτό που καταθέτουν. Είναι, όµως, τεχνικά τα ζητήµατα τού πώς
ακριβώς θα γίνει παρακάτω. Τους είπαµε ότι θα το δούµε αµέ-
σως µετά, γιατί δεν µπορούσαµε να νοµοθετήσουµε στο γενικό
πλαίσιο και ότι περαιτέρω θα συζητήσουµε -µπορεί να υπάρχει
και αυτή η άποψη και κάποια άλλη- και θα προχωρήσουµε στην
τεχνική επεξεργασία του πώς θα γίνει αυτό. Το έχουµε λάβει υπ’
όψιν µας, δηλαδή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαριστού-
µε, κυρία Υπουργέ.

Κύριε Δαβάκη, συνεχίστε παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Απλώς σας λέω -και γι’ αυτό εξέ-

φρασα τη χαρά µου που βρίσκεται εδώ- ότι ο κ. Βερναρδάκης
για τα τεχνικά θεωρώ ότι έχει µια ειδίκευση. Ο κ. Βερναρδάκης
θα µπορούσε να συµβάλει σ’ αυτού του είδους την υπόθεση,
επειδή νοµοθετούµε επ’ αυτού, δηλαδή για το ψηφιακό οργανό-
γραµµα και επειδή αυτό το κείµενο είναι σηµαντικό. Εγώ είµαι
της άποψης -δεν ξέρω αν είστε κι εσείς- ότι ούτε παντογνώστες
είµαστε ούτε τα ξέρουµε όλοι. Η κοινωνία και οι εξειδικευµένοι
φορείς τα ξέρουν αυτά τα οποία νοµοθετούµε.

Θα πρέπει να το δείτε ξανά και ενδεχοµένως να το εντάξετε
σε µια προσεχή ή σε µια αµεσότερη κατάσταση. 

Τα χαρακτηριστικά που βελτιώνει η τροπολογία που σας ανέ-
φερα –θέλω να ακουστεί αυτό- είναι τα εξής: πρώτον, η πληρό-
τητα. 

Το άρθρο 16, αντιθέτως, περιορίζεται σε όσους αναφέρει προ-
ηγούµενο άρθρο του νοµοσχεδίου, αφήνοντας εκτός οργανο-
γράµµατος ένα µεγάλο µέρος του δηµοσίου. Η τροπολογία,
όµως, περιλαµβάνει όλες τις µονάδες κι όλους τους υπαλλήλους. 

Δεύτερον, το ιστορικό. Το άρθρο 16 δεν προβλέπει να τηρείται
ιστορικό. Αυτό πρέπει να το δείτε. Συνεπώς δεν υποστηρίζει τεκ-
µηριωµένη αξιολόγηση των µεταβολών στον χρόνο.

Τρίτον, η αξιοπιστία. Λέω τις αρχές –επαναλαµβάνω- οι οποίες
διέπουν την τροπολογία. 

Το άρθρο 16 δεν προβλέπει κεντρικό αποθετήριο. Όταν επα-

ναλαµβάνονται πληροφορίες σε πολλές βάσεις δεδοµένων, προ-
κύπτουν ασυµφωνίες στοιχείων, καθώς οι ενηµερώσεις γίνονται
χωριστά. 

Η τροπολογία όχι µόνο προβλέπει κεντρικό αποθετήριο, αλλά
διασφαλίζει ότι τα οργανογράµµατα των φορέων θα δηµιουρ-
γούνται ως παράγωγα από το κεντρικό οργανόγραµµα.

Τέταρτον, προσβασιµότητα. Το άρθρο 16 δεν προβλέπει την
ελεύθερη µε αιτιολογηµένους περιορισµούς για λόγους εθνικής
ασφάλειας πρόσβαση στα δεδοµένα του ψηφιακού οργανογράµ-
µατος. Αυτό δεν συνάδει µε τις αρχές της διαφάνειας ούτε µε
τις διεθνείς τάσεις και τις πρακτικές.

Τέλος, η υποχρεωτικότητα. Η τροπολογία επιβάλλει κάθε αλ-
λαγή δοµής ή στελέχωσης να ισχύει µόνο αν έχει λάβει αριθµό
καταχώρισης στο οργανόγραµµα  κατά το πρότυπο της «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑΣ» ή του «ΑΔΑΜ», των συµβάσεων και των εντολών πληρω-
µής.

To παράδειγµα που έφερε ο κύριος Υπουργός, του κέντρου
υγείας «Χ», εγώ θα πω της Αρεοπόλεως στην περιφέρειά µου,
που ζητάει έναν οδηγό ασθενοφόρου, είναι πολύ σηµαντικό.
Όµως, θεωρώ ότι ενισχύεται και ενδυναµώνεται µε αυτού του εί-
δους τη θέαση που η τροπολογία της ΕΕΛΛΑΚ σας δίνει. Διότι
έτσι θα υπάρχει και διαφανής διαδικασία και πληρότητα και όλα
αυτά τα στοιχεία, τα οποία συνθέτουν τα χαρακτηριστικά αυτής
της πρότασης. 

Αυτές είναι σκέψεις ενός ανθρώπου µε ειδίκευση, του κ. Ρη-
γόπουλου, ο οποίος µου έδωσε την άδεια να αναφέρω το όνοµά
του και ο οποίος µου έδωσε τα στοιχεία και έχει εµπειρία πάνω
στη δηµόσια διοίκηση. Και καλό θα είναι αυτές οι περιπτώσεις,
που αναφέρουµε ονοµαστικά συνάδελφοι Βουλευτές σε αυτή
την Αίθουσα, να καλούνται από την πολιτική ηγεσία να συνεισφέ-
ρουν µε την εµπειρία τους, τη γνώση και την καινοτοµία τους και,
εν πάση περιπτώσει, και την αντικειµενικότητα που έχουν, σε ό,τι
αφορά την απάλειψη διαφόρων κοµµατικών παρωπίδων, τις ο-
ποίες ενδεχοµένως κι ο οµιλών και άλλοι µπορεί να έχουµε. 

Αυτή τη στιγµή η χώρα µας βρίσκεται σε ένα σηµείο που πρέ-
πει να συµβάλουµε προς την κατεύθυνση της σωστής νοµοθέτη-
σης της διοίκησης, η οποία δυστυχώς έχει υποστεί τα πάνδεινα. 

Δεν είστε προϊόν παρθενογένεσης, συµµετείχατε σε κόµµατα
στον ελεύθερο ελληνικό βίο των τελευταίων σαράντα ετών και
πλέον, συµµετείχατε σε πολιτικές δυνάµεις. Ο ελληνικός λαός
που επί σαράντα χρόνια ψήφιζε τα παλαιά κόµµατα σε ποσοστό
80% σας εψήφιζε µε τα µονοψήφια ποσοστά που ξέρετε. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, στη διετία που κυβερνάτε γράφετε
τη δική σας ιστορία. Όσο διαρκέσει αυτή η ιστορία µε την ψήφο
του ελληνικού λαού ελπίζω να έχει χαρακτηριστικά που µπορεί
να µείνουν στο µέλλον. 

Λυπούµαι, αλλά µέχρι στιγµής µε τη µισαλλοδοξία που αποτυ-
πώνεται από πολλούς ένθερµους συναδέλφους µου στο Βήµα
της Βουλής, που θυµίζουν άλλες εποχές, δεν βλέπω αυτή η αι-
σιοδοξία να επιβεβαιώνεται. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δαβάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Αµφιλοχίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Θελερίτη, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Πριν αναφερθώ στο σηµερινό νοµοσχέδιο,

θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να πω δύο λόγια, µε αφορµή
την Παγκόσµια Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυ-
ναικών. Πραγµατικά, έχω βαθιά επίγνωση πως η βία κατά των γυ-
ναικών συνιστά ένα κοµµάτι της ίδιας της δοµής και της
λειτουργίας των κοινωνιών µας, καθώς και ένα µέσο κοινωνικού
ελέγχου των γυναικών, γι’ αυτό και ιστορικά είναι ένα φαινόµενο
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που αντέχει στον χρόνο, ενώ παράλληλα αναπαράγεται διαρκώς
µέσα από νέες µορφές και τεχνολογίες. 

Θέλω από αυτό το Βήµα της Βουλής, η οποία συµµετέχει
ενεργά και στην Παγκόσµια Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας
κατά των Γυναικών, καθώς και στην εκστρατεία της «λευκής κορ-
δέλας», να ενώσω και εγώ, ως πρέσβειρα, τη φωνή µου µε τις
φωνές χιλιάδων και εκατοµµυρίων γυναικών ανά τον κόσµο, στην
Αµερική, στο Μεξικό, στην Ινδία, στην Τουρκία, στην Παλαιστίνη,
στην Αίγυπτο, στην Πολωνία, στην Ιρλανδία, στην Ισπανία και
στην Ελλάδα, δηλώνοντας µε τον πιο απερίφραστο τρόπο πως
καταδικάζουµε και έχουµε µηδενική ανοχή σε όλες τις µορφές
βίας κατά των γυναικών, από όπου και εάν προέρχονται. 

Από αυτό το Βήµα, λοιπόν, της Βουλής των Ελλήνων και των
Ελληνίδων ενώνουµε τη φωνή µας µε το φεµινιστικό κίνηµα και
διεκδικούµε το δικαίωµά µας σε µια ζωή χωρίς βία, ως δικαίωµα
απόλυτο και αδιαπραγµάτευτο. 

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου.
Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θα πρέπει για πολ-

λοστή φορά να επαναλάβουµε πως η κινητικότητα δεν αρκεί ούτε
συνιστά πανάκεια για να αντιµετωπίσουµε τα σοβαρά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει η διοίκηση και η αυτοδιοίκηση.

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι απαιτούνται προσλήψεις, για να κα-
λυφθούν τα κενά και για να µπορέσει το δηµόσιο σήµερα να αν-
ταποκριθεί στις σύγχρονες ανάγκες. 

Αγαπητέ συνάδελφε του ΚΚΕ, ποτέ δεν µιλήσαµε εµείς για το
πλεονάζον προσωπικό, αλλά για αυτές τις ελλείψεις που δηµι-
ούργησαν οι πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων που
οδήγησαν τετρακόσιες χιλιάδες υπαλλήλους στην έξοδο είτε
µέσω της διαθεσιµότητας είτε µέσω των συγχωνεύσεων, µε απο-
τέλεσµα να έχουµε ήδη αυτά τα αυξηµένα προβλήµατα σήµερα
στη διοίκηση, όπως δυσλειτουργία, υποστελέχωση, αναποτελε-
σµατικότητα, τα οποία µέρα µε τη µέρα οξύνονται. 

Και ας µη µιλήσουµε για παραβίαση των εργασιακών και κοι-
νωνικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων µε την κατάργηση πολ-
λών ειδικοτήτων που έγινε σε µια νύχτα. 

Ωστόσο, δεν µπορούµε να µη συµφωνήσουµε όλοι ότι η κινη-
τικότητα µπορεί να έχει έναν στοιχειώδη εξορθολογισµό στην
αναβάθµιση του υφιστάµενου µηχανισµού στη δηµόσια διοίκηση.
Και κενά υποδεικνύει και ελλείψεις και αδυναµίες και ιδιαίτερα
µε τον τρόπο που θα εφαρµοστεί αυτό το Ενιαίο Σύστηµα Κινη-
τικότητας και ιδιαίτερα µε τον τρόπο της δηµοσιοποίησης αυτού
του συστήµατος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, πραγ-
µατικά µε κατέπληξε η ειλικρινής τοποθέτηση η οποία εκφρά-
στηκε από τον κ. Βορίδη -και όχι µόνο, θα έλεγα- µε την οποία
δηλώσατε ευθαρσώς πως η Νέα Δηµοκρατία όταν έρθει στην
εξουσία, θα καταργήσει όλα όσα αλλάζουν µε το παρόν νοµο-
σχέδιο. Με αυτή τη δήλωση, πραγµατικά δίνετε τη δυνατότητα
στον ελληνικό λαό –και ίσως να µην το έχετε αντιληφθεί- να µάθει
τις µελλοντικές σας προθέσεις, διότι τα χρόνια που προηγήθη-
καν οι πολίτες γνωρίζουν τι έγινε, ποιες συγχωνεύσεις έγιναν, τι
αποτελέσµατα έφεραν αυτές και ποιες συνέπειες έχουν σήµερα
οι δικές σας νεοφιλελεύθερες πολιτικές για τον δηµόσιο τοµέα
και τι υφίσταται σήµερα ο δηµόσιος τοµέας.

Και αλήθεια, αφού θα το καταργήσετε, γιατί τέτοια ανησυχία
και ενδιαφέρον για την αξιοκρατία και τη διαφάνεια; Μήπως
επειδή οι συγκεκριµένες νοµοθετικές ρυθµίσεις περιορίζουν τις
δικές σας πελατειακές σχέσεις, µε τις οποίες κτίσατε όλο αυτό
το δηµόσιο σήµερα, στο οποίο όλες οι µετατάξεις και όλες οι
αποσπάσεις εξυπηρετούσαν συγκεκριµένα την επιβίωση του πο-
λιτικού κατεστηµένου; 

Και όσοι έχουν εργαστεί στο δηµόσιο θα θυµούνται πάρα πολύ
καλά ότι για την πιο απλή γραφειοκρατική διαδικασία απαιτείται
πολιτική παρέµβαση. Αυτό το σύστηµα θέλετε να επαναφέρετε;
Αυτόν τον εξορθολογισµό εννοείτε; Για να το αντιληφθούµε και
εµείς και οι πολίτες αυτής της χώρας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, σας δηλώνουµε ότι αυτό το
Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας έχει αποκλειστικό και µόνο σκοπό
να εξυπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον, την ισότητα και τη δια-
φάνεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Σας παρακαλώ, δώστε µου δυο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Όσο για τον υποχρεωτικό χαρακτήρα, δεν αποτελεί έκπληξη

για εµάς η εµµονή σας, γιατί ως γνήσιοι εκφραστές αυτής της
ακραίας νεοφιλελεύθερης ιδεολογίας είναι λογικό και αναµενό-
µενο να είστε ένθερµοι υποστηρικτές της υποχρεωτικότητας. Και
κάποιος θα µπορούσε ίσως να το εξηγήσει και να αντιληφθεί, ότι
αν είχε κάποιος ένα πλεονάζον προσωπικό, θα έπρεπε να δει και
το κοµµάτι αυτής της υποχρεωτικότητας. Όµως, µε τόσο µεγάλο
έλλειµµα και υποστελέχωση στον δηµόσιο τοµέα υπάρχει τελικά
αυτή η ανάγκη της υποχρεωτικότητας; 

Για να µην πω ότι µε αυτή τη διαφορετική αντίληψη που έχετε
για το πώς εφαρµόζεται µια µεταρρύθµιση, δηλαδή ότι απαιτείται
να υπάρχει η εµπλοκή όλων των φορέων οι οποίοι θα αναλάβουν
να εφαρµόσουν αυτή τη µεταρρύθµιση, τελικά δεν µπορούµε να
αντιληφθούµε αυτή την εµµονή σας. 

Μπαίνω στο κοµµάτι της µοριοδότησης. Εδώ θα φέρω ένα πα-
ράδειγµα. Να γιατί δεν προβλέπεται η µοριοδότηση στην αξιο-
λόγηση: Γιατί ακριβώς την αξιολόγηση την κάνει ο φορέας
υποδοχής και αν - για παράδειγµα - έχουµε έναν υπάλληλο µε
τριάντα χρόνια εµπειρία και έναν άλλο νέο, ο οποίος µπαίνει µε
πτυχίο, διδακτορικό και ξένες γλώσσες, ποιον θα µοριοδοτήσει
κάποιος περισσότερο από τους δύο; Διότι µια υπηρεσία µπορεί
να έχει έναν µεγάλο αριθµό υπαλλήλων που να έχουν τριάντα
χρόνια υπηρεσία και να έχει ανάγκη από τον νέο που έχει διδα-
κτορικό και ξένες γλώσσες, ή το αντίστροφο. Αυτός, λοιπόν, είναι
ο λόγος που η µοριοδότηση δεν µπορεί να σταθεί. 

Και τελειώνω µε τους «εξαίρετους νόµους» των προηγούµενων
κυβερνήσεων περί κινητικότητας, που ανέφερε ο κ. Τζαβάρας. 

Ναι, είναι γεγονός ότι επί υπουργίας του κ. Μητσοτάκη θεσπί-
στηκαν µια σειρά από ρυθµίσεις για την κινητικότητα και προ-
έβλεπαν ανακατανοµή προσωπικού βάσει πραγµατικών αναγκών. 

Πραγµατοποιήθηκαν; Όχι. Γιατί; Γιατί για να ολοκληρωθεί η
µετάταξη ή η απόσπαση απαιτούσαν δύο χρόνια περίπου και
όταν ερχόταν ο υπάλληλος να καλύψει τη θέση, είχε καλυφθεί,
δεν υπήρχε. 

Οι νοµοθετικές ρυθµίσεις 4093/2012 και 4172/13 που αναφέ-
ρατε, που προέβλεπαν την υποχρεωτική µετακίνηση των υπαλ-
λήλων, τη γνώµη των υπηρεσιακών συµβουλίων και την αυστηρή
τήρηση προθεσµιών. Αν δεν τηρούνταν αυτό, συνιστούσε σο-
βαρό πειθαρχικό παράπτωµα και οδηγούσε τελικά στη µη εφαρ-
µογή. Άρα, δεν είχαµε εφαρµογή οποιουδήποτε νόµου τους
οποίους εσείς θεωρείται εξαίρετους. 

Τέλος, όσον αφορά τη ρύθµιση της σύγκρουσης συµφερόν-
των, θέλω να αναφέρω το εξής: Η Κυβέρνηση προέβλεψε, αν το
µητρώο δεν συµπληρωθεί από δηµοσίους υπαλλήλους, να µπο-
ρεί να ρυθµίζεται και να συµµετέχει και ο ιδιωτικός τοµέας και
είχε δηλώσει και δεσµευτεί ότι θα φέρει και νοµοθέτηµα γι’ αυτήν
τη σύγκρουση συµφερόντων. Και το έφερε.

Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί εκ µέρους της Αντιπολίτευσης γί-
νεται µια έντονη προσπάθεια να συσκοτιστεί αυτό. 

Αυτή η εµµονή, λοιπόν, στον ιδιωτικό τοµέα δεν µπορεί να εξη-
γηθεί παρά µόνο µε την προσέγγιση που έχει η Νέα Δηµοκρατία
στο άνοιγµα της διοίκησης στον ιδιωτικό τοµέα.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στα ποσοστά, ιδιαίτερα σε αυτά
που αφορούν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Θελερίτη,
τρίτη φορά «τέλος». Δείτε, όµως, τώρα, έχετε φτάσει στα οχτώ-
µισι λεπτά, φτάνουµε τα εννέα.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλύψατε πλέον και

τον διπλάσιο χρόνο από αυτόν που σας αναλογεί. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω.
Για τις κατηγορίες των τριτέκνων και των πολυτέκνων θα ανα-

φέρω ορισµένα στοιχεία απογραφής του 2011. Το πλήθος των
οικογενειών µε τρία παιδιά ανέρχεται στις εκατόν πενήντα οχτώ
χιλιάδες οχτακόσιες τριάντα δύο. Το πλήθος των οικογενειών µε
τέσσερα παιδιά στις τριάντα χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα µία
και µε πέντε παιδιά στις επτά χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα
τρεις. Άρα, η ποσόστωση έγινε κατόπιν µελέτης και ακολουθεί
ανάλογα τα ποσοστά που υπάρχουν στον πληθυσµό.
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Κλείνοντας, τονίζω ότι πράγµατι και στη δηµόσια διοίκηση και
συνολικότερα η Κυβέρνηση σχεδιάζει και νοµοθετεί και εφαρµό-
ζει διάφορα παράλληλα προγράµµατα. Ο λόγος είναι πως µε
αυτόν τον τρόπο θεωρούµε ότι µπορούµε να πετύχουµε τον
στρατηγικό στόχο της Κυβέρνησης, που είναι η έξοδος από την
κρίση µε την κοινωνία όρθια, µε µια διοίκηση ανοιχτή προς τους
πολίτες για την εξυπηρέτηση των πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, είχα σκοπό να αναφερθώ λίγο στις λεπτοµέ-

ρειες των άρθρων, σε επιµέρους άρθρα για να αιτιολογήσω και
την ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορώ, όµως, να απο-
φύγω τον πειρασµό µε βάση τους συναδέλφους που ακούστηκαν
πριν από εµένα να κάνω και ένα µικρό τελικό σχόλιο.

Θεωρώ ότι ήδη στη συνείδηση και του δηµοσιοϋπαλληλικού
κόσµου, αλλά και του Κοινοβουλίου, το συγκεκριµένο νοµοθέ-
τηµα έχει αρχίσει και αµφισβητείται. Αµφισβητείται ως προς τη
δυνατότητα να λειτουργήσει και ως προς τη δυνατότητα να
εφαρµοστεί, καθώς οι προϋποθέσεις που θέτει και η προϊστορία
που έχουµε πλέον να αναγνώσουµε από παρόµοιες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες της Κυβερνήσεως δεν µας κάνουν καθόλου αισιό-
δοξους ότι οτιδήποτε προβλέπεται θα λειτουργήσει. Βεβαίως, η
βασική µας θέση, την οποία νοµίζω ότι και όλοι οι οµιλητές της
Νέας Δηµοκρατίας την κατέδειξαν είναι ότι δεν διασφαλίζεται η
αντικειµενικότητα στην τελική επιλογή -που για µένα είναι το βα-
σικότερο από όλα- και βεβαίως δεν εξυπηρετείται και η καλύτερη
λειτουργία του δηµοσίου, που πρέπει να είναι σκοπός και µέληµα
της Κυβέρνησης, η καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη, η κάλυψη
όλων των κενών θέσεων. Αντιθέτως δηµιουργείται µια προσδοκία
εύκολων µετακινήσεων σε κάποιους υπαλλήλους, οι οποίοι φο-
βάµαι ότι θα διαψευστούν, γιατί και οι προϋποθέσεις δεν θα πλη-
ρούνται, αλλά και όταν θα έρθει η ώρα της κρίσης, θα δουν ότι
δεν υπάρχει κανένα αντικειµενικό κριτήριο και ότι θα είναι έρµαια
σε µια διαδικασία, στην οποία δεν υπάρχει κανένα εχέγγυο αξιο-
κρατίας.

Σε σχέση τώρα µε τα επιµέρους άρθρα, θέλω να αιτιολογήσω
την ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας. Στο άρθρο 8, που προβλέπει
ουσιαστικά τη στήριξη των υπηρεσιών που βρίσκονται σε παρα-
µεθόριες περιοχές, η Νέα Δηµοκρατία είναι, βεβαίως, υπέρ
όποιου επιπλέον κινήτρου, πλην όµως θεωρούµε ελλιπή τη συγ-
κεκριµένη πρόβλεψη, γιατί το σηµαντικότερο για µένα, κυρία
Υπουργέ, θα ήταν να υπάρχει ένας ελάχιστος χρόνος παραµονής
σε αυτές τις υπηρεσίες. 

Δίνετε σηµαντικά κίνητρα για όποιον πάει, αλλά δεν µπορούµε
να µιλάµε κατ’ ελάχιστον για όποιον πάει για ένα χρόνο από-
σπαση και για δύο χρόνια µετάταξη. Θεωρούµε ότι πρέπει να
δοθεί µία λύση η οποία να έχει περισσότερο οριστικά χαρακτη-
ριστικά. Βεβαίως, είναι κάποιες υπηρεσίες δύσκολες, αλλά αυτή
είναι η ευθύνη του κράτους, της πολιτείας µας, να φροντίσει για
τη στελέχωση αυτών των υπηρεσιών σε αποµακρυσµένες περιο-
χές. 

Δεν µπορεί να είναι λύση το να δώσουµε συγκεκριµένα -υπερ-
βολικά κατά την άποψή µου, αλλά εν πάση περιπτώσει αυτό µπο-
ρεί να αξιολογηθεί από τον καθένα - κίνητρα για να πάει κάποιος
εκεί, αλλά να πάει µόνο για ένα έτος, δηλαδή, πάει κατ’ ελάχιστον
για ένα έτος και έχει το µυαλό του πότε θα φύγει. 

Νοµίζω ότι µία χρονική διάρκεια τουλάχιστον µίας τριετίας για
απόσπαση ή µιας πενταετίας για µετάταξη, θα ήταν ένα διάστηµα
που θα έδινε τη δυνατότητα να πούµε όλοι εδώ σήµερα ότι ναι
συµφωνούµε, γιατί πράγµατι στηρίζονται οι υπηρεσίες σε παρα-
µεθόριες περιοχές. 

Σε σχέση µε το άρθρο 11 της συνυπηρέτησης, χαιρόµαστε
που φέρνετε σε χωριστό άρθρο τη διάταξη που προβλέπει τη συ-
νυπηρέτηση συζύγων ή συµβιούντων υπαλλήλων στο εξωτερικό,
καθώς ο τρόπος που είναι διατυπωµένη η διάταξη για το εξωτε-
ρικό δεν θα µπορούσε να ψηφιστεί από εµάς. Αντιθέτως, θα στη-
ρίξουµε τη διάταξη που είναι για το υπαλληλικό προσωπικό που
υπηρετεί εντός της χώρας.

Θα ήθελα να ακούσω -και δεν το άκουσα, αλλά δεν το είδα και

στην αιτιολογική έκθεση- κάποια πλήρη αιτιολογία για τη µείωση
του ποσοστού στους πολύτεκνους. Διάβασα την αιτιολογική έκ-
θεση µε προσοχή για το άρθρο 25 και ενώ αναφέρεται στην αύ-
ξηση, στους παλιννοστούντες που κάνει µείωση, γιατί δεν κα-
λύπτεται το ποσοστό, δεν είδα ούτε µία κουβέντα για τους πο-
λυτέκνους. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τώρα πριν από λίγο δεν το ακούσατε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στην αιτιολογική έκθεση δεν υπάρ-

χει τίποτα, όταν υπάρχει συνταγµατική επιταγή για την πρόνοια
απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους, όταν έρχεται το ανώτερο
όργανό τους και προβάλλει τις αντιρρήσεις του στην ακρόαση
φορέων και όταν βλέπουµε ότι υπάρχει ένα πραγµατικά πολύ µε-
γάλο δηµογραφικό πρόβληµα στη χώρα. Εµείς, ως Νέα Δηµο-
κρατία, έχουµε καταθέσει επίκαιρη επερώτηση για το δηµογρα-
φικό πρόβληµα, η οποία θα συζητηθεί τις επόµενες ηµέρες. 

Κατανοούµε πραγµατικά αυτή σας την επιλογή. Πολύ σωστά
ειπώθηκε από αυτό το Βήµα - και το επαναλαµβάνω και εγώ αυ-
τήν τη στιγµή - πως όταν η Νέα Δηµοκρατία αναλάβει ως Κυβέρ-
νηση, αυτή τη συγκεκριµένη διάταξη θα την αλλάξει. Αυτό είναι
µία δέσµευση της παρατάξεώς µας.

Κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε το άρθρο 40 η Νέα Δηµοκρατία κα-
τανοεί τα ζητήµατα που υπάρχουν στις επιχειρήσεις αυτές. Κα-
τανοεί µέχρι ενός βαθµού την αναγκαιότητα που υπάρχει για τις
µετατάξεις, όµως δεν είναι το πλαίσιο µε το οποίο φέρνετε αυτή
τη νοµοθετική ρύθµιση ξεκάθαρο για να µπορούµε να στηρί-
ξουµε µία τέτοια νοµοθετική πρωτοβουλία. Θα δηλώσουµε
«παρών» στη διάταξη αυτού του άρθρου. 

Διατύπωσα χθες στον κ. Βίτσα κάποιες ενστάσεις και επιφυ-
λάξεις. Οι απαντήσεις δεν µου δίνουν το δικαίωµα να θεωρήσω
ότι είναι ξεκάθαρο το πλαίσιο και η διαδικασία. Οπότε, η στάση
της Νέας Δηµοκρατίας θα είναι αυτή που προανέφερα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι για µία
ακόµη φορά διαπιστώσαµε ότι τα νοµοθετήµατα έρχονται µε
έναν τρόπο που δεν έχει χρονική αλληλουχία, δεν έχει σταδιακή
κλιµάκωση. Είναι µόνο λεκτική από την πλευρά της Κυβέρνησης
η έκφραση αυτή, ώστε να µπορούµε επί σταθερού εδάφους, επί
θεσµοθετηµένων και εφαρµοζόµενων πρακτικών να µπορούµε
να νοµοθετήσουµε και να κρίνουµε κάθε φορά τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να αξιολογήσουµε σήµερα τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, όταν είναι γνωστό ότι το Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών του δηµοσίου που είναι πολύ βασικό και για
τη λειτουργία αυτού του νοµοθετήµατος δεν έχει ακόµη αρχίσει
να εφαρµόζεται. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει µε πολύ πιο γρήγορα βήµατα η
Κυβέρνηση ακόµα και αυτές τις πρωτοβουλίες, που θεωρεί αυτή
καλές, αν και εµείς τις αξιολογούµε πολλές φορές ως αρνητικές,
σε κάθε περίπτωση, να τις στηρίξει. Ούτε η ίδια δεν στηρίζει τις
δικές της νοµοθετικές πρωτοβουλίες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεωργαντά. Θα δώσω τον λόγο στον ειδικό αγορητή της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης τον κ. Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, είχα σκοπό να ξεκινήσω µε ένα
σχόλιο για την ηµέρα σήµερα, αλλά νοµίζω ότι ο χρόνος είναι πε-
ριορισµένος. Απλώς να πω ότι είναι χρέος της Βουλής των Ελ-
λήνων να κατοχυρώσει µέσω της εκπαίδευσης, µέσω της παι-
δείας, ότι η βία στο µυαλό των παιδιών εξαλείφεται από την κουλ-
τούρα, για να µην έχουµε σήµερα βία σε λεκτικό, σε σωµατικό ή
σε ψυχολογικό επίπεδο. 

Για το νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες, θα αρχίσω, κυρία Υ-
πουργέ, µε µια αναφορά στο ζήτηµα της κινητικότητας, σε σχέση
µε ορισµένες ευαίσθητες περιοχές. Το είχαµε συζητήσει και στην
επιτροπή. Δεν νοµίζω ότι είναι νοητό σήµερα και µε τη συνταγ-
µατική επιταγή για προστασία της νησιωτικότητας, αλλά και µε
αυτό που ονοµάζουµε ευαίσθητες περιοχές, νησιωτικές και ορει-
νές περιοχές, όταν υπάρχει µια διαδικασία κινητικότητας, να µην
χρειάζεται ούτε καν η απλή γνώµη, παραδείγµατος χάριν του δη-
µάρχου ή του προϊσταµένου µιας υπηρεσίας, για να εξηγήσει
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στην επιτροπή που θα αποφασίσει εάν οι ανάγκες του είναι ανε-
λαστικές και να συµπεριληφθεί αυτό τελικά στο σκεπτικό της
απόφασης για τη µετάταξη ή την απόσπαση του υπαλλήλου. 

Γιατί το λέω αυτό; Δεν χρειάζεται εδώ να υπάρξει και οπωσ-
δήποτε δεν µπορεί να υπάρξει αποφασιστική γνώµη ή δέσµια
γνώµη, αλλά απλή γνώµη ενός υπηρεσιακού παράγοντα στον
Ερύµανθο ή ενός δηµάρχου στην Τήλο ή στην Κάσο, όπως ανα-
φέρθηκε, για το εάν θα πρέπει να µετακινηθούν εκείνη τη στιγµή
οι υπάλληλοι της υπηρεσίας, στην οποία έχει την αρµοδιότητα,
νοµίζω ότι και λογικό είναι αλλά και αναγκαίο είναι για την προ-
στασία και των αναγκών της υπηρεσίας και, βεβαίως, για τη δι-
ευκόλυνση του υπαλλήλου στο πλαίσιο της εθελούσιας κινητικό-
τητας. 

Το λέω αυτό, γιατί η πρόσθεση τριών λέξεων, επικαλούµενοι
τη συνταγµατική επιταγή ότι σε ευαίσθητες περιοχές -ορεινές
και νησιωτικές- χρειάζεται η έκφραση γνώµης του αρµόδιου υπη-
ρεσιακού παράγοντα, είτε είναι ο δήµαρχος αυτός είτε είναι ο
προϊστάµενος, νοµίζω ότι θα καθοδηγήσει την επιτροπή και ως
προς το περιεχόµενο και τις ανάγκες της υπηρεσίας, αλλά και τη
δυνατότητα την οποία πρέπει να έχει ο υπάλληλος να µετακινη-
θεί, εάν αυτό είναι δυνατό κάθε φορά. 

Το δεύτερο είναι στο άρθρο 16, κυρία Υπουργέ. Το άρθρο 16
το ξανασυζητήσαµε, γιατί την ΕΕΛΛΑΚ την είχαµε καλέσει στην
επιτροπή. Πράγµατι, έκανε µια πολύ τεκµηριωµένη πρόταση. Κοι-
τάξτε, όµως, αυτή η τεκµηριωµένη πρόταση, που είναι πολύ τε-
χνική -σας το αναγνωρίζω έτσι όπως το είπατε προηγουµένως-
έχει δύο βασικά στοιχεία: Να συνδέσουµε κάθε υπηρεσιακή µο-
νάδα µε έναν µοναδικό αριθµό αναγνώρισης –αυτό θα µπορού-
σατε να το γράψετε µέσα- και µε αυτό να συνδεθεί το ΑΦΜ του
κάθε υπαλλήλου. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης): Μα αυτό έχει γίνει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Από εκεί και πέρα, αυτό θα
διευκόλυνε την άµεση κατάρτιση των οργανογραµµάτων. Γιατί
δεν είµαστε ενάντια στο ψηφιακό οργανόγραµµα, προς Θεού!
Αυτό το οποίο λέµε είναι ότι θα πρέπει να υπάρξει µετά από τις
αξιολογήσεις και τα περιγράµµατα των θέσεων εργασίας, µια
διαδικασία άµεσης σύστασης του ψηφιακού οργανογράµµατος,
γιατί χωρίς αυτό ο νόµος δεν εφαρµόζεται. Και δεν εφαρµόζεται
όχι µόνο…

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κύριε Παπαθεοδώρου, υπάρχει η Ενιαία Αρχή Πληρωµών, η ο-
ποία είναι η ίδια η βάση.  

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν
ήθελα να το θίξω, αλλά θα σας παρότρυνα να καθήσετε να δια-
βάσετε λίγο τον Κανονισµό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχει δικαίωµα να µιλάει ο
κύριος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Και σας το λέω αυτό, αφού
δεν σας το λέει ο κύριος Πρόεδρος, που νοµίζω ότι ήταν έτοιµος
να σας το πει. Πρώτον, προηγουµένως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, δεν ήθελα να σας διακόψω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Με διέκοψε ο κύριος Υπουρ-
γός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας διέκοψε ο κύ-
ριος Υπουργός. Κι επειδή η κυρία Υπουργός είχε διακόψει προ-
ηγουµένως τον κ. Δαβάκη, ο οποίος δέχθηκε τη διακοπή προ-
κειµένου η Υπουργός να δώσει κάποιες διευκρινίσεις σε ερωτή-
µατά του, γι’ αυτό κι εγώ άφησα τον Υπουργό, µήπως διευκόλυνε
και το δικό σας σκεπτικό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατανοητό. Κύριε Πρόεδρε,
πραγµατικά να σας πω ότι δεν απηύθυνα ερώτηση στον κύριο
Υπουργό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ναι, αλλά απευθυνθήκατε σε αυτόν. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα του απευθύνω µετά µια

ερώτηση, µιας και είχε την καλοσύνη, εκτός από τις τροπολογίες,
να τοποθετηθεί και επί του νόµου. Γι’ αυτό σας είπα να διαβάσετε
τον Κανονισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όχι µόνο δεν είχατε το δικαίωµα κοινοβουλευτικά να το κά-
νετε, κύριε Υπουργέ, αλλά και το ελάχιστο κοινοβουλευτικό τακτ
θα έπρεπε να σας είχε οδηγήσει στο να το αποφύγετε. Αυτό,
όµως, δεν είναι δική µου δουλειά.

Αυτό, λοιπόν, που σας λέω είναι το εξής: Σχετικά µε το άρθρο
16, µπορούµε να προχωρήσουµε σε µια άµεση κατάρτιση του
µητρώου. Χωρίς το µητρώο δεν µπορούµε να προχωρήσουµε
στο ψηφιακό οργανόγραµµα. Και αν δεν γίνει το ψηφιακό οργα-
νόγραµµα, δεν έχουµε ούτε µετατάξεις ούτε αποσπάσεις ούτε
κινητικότητα. Και βεβαίως, δεν το έχουµε έως την 30η Απριλίου.

Κυρία Υπουργέ, να υπενθυµίσω το αίτηµα πολλών υπαλλήλων
για την ηµεροµηνία της 15ης Απριλίου 2017. Είναι αδύνατο να τη
σεβαστεί το δηµόσιο, γιατί, όπως σας είπα, είναι Μεγάλο Σάβ-
βατο, αλλά και, επίσης, θα γυρίσουν στην προηγούµενη υπηρε-
σία µια σειρά από εργαζόµενους, οι οποίοι βρίσκονται ενδεχο-
µένως σε άλλες πόλεις και θα πρέπει να αλλάξουν οικογενειακή
ζωή, όπως, επίσης, και µια σειρά από άλλες, αν θέλετε, υπαλλη-
λικές ή προσωπικές καταστάσεις. Κοιτάξτε το, γιατί δεν είναι τί-
ποτα. 

Το να πάει 30 Ιουνίου νοµίζω ότι θα βοηθήσει αυτούς τους αν-
θρώπους, οι οποίοι, ούτως ή άλλως, είτε θα έχουν απορριφθεί
είτε δεν θα µπορούν να κρατήσουν την απόσπασή τους και θα
γυρίσουν στις προηγούµενες υπηρεσίες. Δεν αλλάζει τίποτα επί
της ουσίας, µια ηµεροµηνία είναι. Κοιτάξτε το. Νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να το κάνουµε.

Σε αυτό το πλαίσιο, εκφράζουµε την ικανοποίησή µας για τη
νοµοτεχνική βελτίωση του άρθρου 24. Είναι ορθό, αναγκαίο και
ορθολογικό και πραγµατικά θα το στηρίξουµε κι εµείς. 

Δυο λόγια για τις τροπολογίες. Υπάρχουν δυο τροπολογίες τις
οποίες συνυπογράφει ο κ. Βερναρδάκης. Η πρώτη τροπολογία
αναφέρεται στην περίπτωση που δεν είναι δυνατή η µεταφορά
της πίστωσης από την υπηρεσία του υπαλλήλου στην υπηρεσία
όπου έχει αποσπαστεί. 

Εφόσον δεν είναι εφικτή η µεταφορά πιστώσεων από φορείς
της γενικής κυβέρνησης –ήταν ο νόµος του 2013-, η καταβολή
των πάσης φύσεως αποδοχών και επιδοµάτων της οργανικής
τους θέσης βαρύνει τον φορέα από τον οποίο έχουν αποσπαστεί,
πλην εκείνων που συνδέονται µε την άσκηση καθηκόντων τους
στον χώρο και τη θέση που δικαιολογεί τη καταβολή τους. Οπότε
καταβάλλονται από τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού.

Αυτή είναι η τροπολογία που φέρνει ο κύριος Υπουργός. Εκ
πρώτης άποψης, δεν βλέπω γιατί θα λέγαµε όχι σε µια τέτοια
τροπολογία, όταν η θέση έχει µεγαλύτερη, αν θέλετε, αµοιβή
από την προηγούµενη και κάποιος θα πρέπει να καλύψει αυτή τη
διαδικασία.

Κοιτάξτε, όµως, να δείτε, γιατί εδώ αρχίζουν οι πονηριές, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Αυτή η τροπολογία έπρεπε να είχε συνοδευτεί
από την υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 764. Σύµφωνα
µε αυτή την τροπολογία, οι προϊστάµενοι των λοιπών οργανικών
µονάδων της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού επιλέγονται µε-
ταξύ των υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού, πε-
ριλαµβανοµένων και όσων υπηρετούν µε απόσπαση, οι οποίοι
έχουν βαθµό Α’ και είναι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης του Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης ή διαθέτουν διδα-
κτορικό δίπλωµα ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών ετήσιας τουλά-
χιστον διάρκειας. 

Αυτό το οποίο θέλετε να κάνετε, κύριε Υπουργέ, είναι αποσπά-
σεις στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού, οι οποίες θα είναι κατ’
επιλογήν, όπως το έχετε κάνει µέχρι τώρα, και ταυτόχρονα, να
συνδεθούν µε τις νέες αµοιβές. Γιατί δεν το βάζετε µαζί; Γιατί
δεν συνδέονται αυτές οι δύο τροπολογίες σε ένα κείµενο και τις
φέρνετε σε δύο; Η απάντηση είναι ευνόητη. 

Τη σπάτε σε δύο τροπολογίες, έτσι ώστε από τη µια πλευρά,
να χρησιµοποιηθεί -όπως έχετε το δικαίωµα- για να φέρετε τον
πληθυσµό σε υπαλλήλους που θέλετε στη Γενική Γραµµατεία
Συντονισµού και από την άλλη, πάρα πολύ απλά για να αλλάξετε
τη µισθολογική κατάταξη αυτών των υπαλλήλων. Δεν έχουµε κα-
νένα λόγο να στηρίξουµε κάτι τέτοιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαθεοδώρου.
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Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η σηµερινή µέρα, ναι, είναι µέρα
κατά της βίας των γυναικών. Είναι κοινωνικό φαινόµενο, µε συγ-
κεκριµένες αιτίες οικονοµικές, πολιτικές, κοινωνικές. Είναι η
ακραία φυλετική διάκριση των εκµεταλλευτικών κοινωνιών. Βία
δεν είναι µόνο η σωµατική, αλλά και η ανεργία, οι εργασιακές
σχέσεις-λάστιχο, οι απολύσεις, η εµπορευµατοποίηση και η υπο-
βάθµιση των κρατικών δοµών και τόσα άλλα.

Το λέω, γιατί και µε αυτό το νοµοσχέδιο, αν θέλετε, αποδει-
κνύεται και θρυµµατίζεται η αυταπάτη για φιλολαϊκή διοίκηση του
αστικού κράτους, όπου η αύξηση της κερδοφορίας θα συµβαδί-
ζει µε την ευηµερία των µισθωτών και συνολικά του λαού. Είναι
µέγα ψέµα!

Μπορεί η κυρία Υπουργός ή η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να λέει
ότι υπεύθυνοι είναι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Βεβαίως,
οι προηγούµενες κυβερνήσεις προώθησαν µια σειρά αντιλαϊκών
νόµων, όµως και εσείς δεν τα καταργήσατε. Η αντιπαράθεση που
γίνεται µεταξύ σας είναι για το ακίνητο της Κουµουνδούρου, όχι
όµως για τις δεκάδες χιλιάδες κενά που χρειάζονται να καλυ-
φθούν µε προσλήψεις.

Αντίθετα, το νοµοσχέδιο φαίνεται ότι θα προχωρήσει και συγ-
χωνεύσεις και καταργήσεις και ταυτόχρονα, θα προχωρήσει και
το οριστικό κλείσιµο των εταιρειών των Ελληνικών Αµυντικών Συ-
στηµάτων, πετώντας τους εργαζόµενους στον δρόµο, στην αβε-
βαιότητα, δίνοντας ψεύτικες ελπίδες. «Δύναται να µεταταχθούν
σε τυχόν κενές θέσεις άλλων οργανισµών ή εάν υπάρχουν σε
υπηρεσιακές ανάγκες στους φορείς αυτούς», αναφέρεται στο
άρθρο 40, όπως τροποποιήθηκε και µε την τροπολογία 767, που
ουσιαστικά το επιβεβαίωσε και ο Αναπληρωτής Υπουργός Άµυ-
νας στην τοποθέτησή του χθες.

Όµως και αν υπάρξουν -που εµείς το ευχόµαστε και γι’ αυτό,
αν θέλετε, θα εκφραστούµε µε το «παρών»- δεν διευκρινίζονται
οι όροι εργασίας, ο τύπος σύµβασης, το ύψος της µισθοδοσίας
και άλλα δικαιώµατα που θα είχαν οι εργαζόµενοι. Εάν τα καθο-
ρίζατε, θα ψηφίζαµε την τροπολογία, δηλαδή αν ήταν δεσµευτική
για την εξασφάλιση δουλειάς σε όλους αυτούς τους ανθρώπους.

Ωστόσο, να πω και το άλλο, γιατί είναι ένας σηµαντικός χώρος:
Για τη χώρα και τους εργαζόµενους ο Ενιαίος Φορέας Αµυντικής
Βιοµηχανίας χρειάζεται. Αυτό χρειάζεται και θα έχει αποστολή
και την άµυνα της χώρας και τη διασφάλιση της εδαφικής της
ακεραιότητας, αποδεσµευµένη από τις συµµαχίες του πολέµου.
Και η ανεργία θα αντιµετωπίζεται και θα σταµατήσουν και οι δε-
σµεύσεις και εξαρτήσεις σε πολεµικό υλικό και εξοπλισµούς από
άλλες χώρες που εντάσσονται στους δολοφονικούς σχεδια-
σµούς του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σε ό,τι αφορά άρθρα που δεν τοποθετηθήκαµε χθες, εµείς
λέµε ότι η αµοιβαία µετάταξη και η συνυπηρέτηση εντάσσονται
στο καθεστώς του ενιαίου συστήµατος κινητικότητας, δηλαδή
αυστηροποιείται η µετάταξη και η συνυπηρέτηση, αφού απαι-
τούν νέους όρους. Συνολικά, όµως, το βασικό και το πιο κύριο
είναι ότι αιτήµατα για κάλυψη θέσεων περνούν από µια πρώτη
κρησάρα Υπουργών και συντονιστών και από µια δεύτερη της
Κεντρικής Επιτροπής Κινητικότητας. Υπάρχει, λοιπόν, χειροτέ-
ρευση στο θέµα της απόσπασης συνολικά.

Για µας, µετατάξεις και αποσπάσεις και συνυπηρέτηση και
αµοιβαία µετάταξη είναι κατάκτηση και δικαίωµα όλων των ερ-
γαζοµένων, µε κριτήριο τις ανάγκες τους.

Καµµιά σύνδεση των µετατάξεων, των αποσπάσεων µε την κι-
νητικότητα και την αξιολόγηση. Να καλυφθούν τώρα όλα τα ορ-
γανικά κενά µε προσλήψεις και µε µόνιµους διορισµούς. 

Σε ό,τι αφορά το κεφάλαιο Β’ µε τα ασυµβίβαστα άσκησης,
υπάρχουν δύο στοιχεία. Το ένα είναι ότι παίρνονται κάποια µέτρα
για τη σύγκρουση συµφερόντων στην άσκηση καθηκόντων, αν
και όλα είναι διάτρητα και δεν είναι µόνο η περίπτωση του Μπα-
ρόζο αλλά και Επιτρόπων και άλλων, που πουλάνε µυστικά της
διοίκησης για πλουτισµό. 

Όµως, αυτά τα µέτρα που προτείνετε, στα οποία θα εκφρα-
στούµε µε το «παρών», δεν µπορούν να συγκαλύψουν ότι θα φέ-
ρετε στελέχη από τον ιδιωτικό τοµέα για µάνατζερ. Έτσι είναι,
κύριε Βερναρδάκη. Το άνοιξε η Νέα Δηµοκρατία το συνεχίζετε.

Γι’ αυτό εµείς λέµε «παρών».
Με την ευκαιρία να πω ότι µας έδωσε στοιχεία εκπρόσωπος

του δηµοσίου στην ακρόαση που δείχνουν ότι έφυγε από το 2011
το 40%. Πριν τρία χρόνια συµπλήρωσαν ένα ειδικό έντυπο οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι για ψηφιοποίηση. Τι απέγινε; Το αναζητήσατε; 

Με την ευκαιρία να πω ότι και το άρθρο 16 θέλει συµπληρώ-
σεις: Να υπάρχει πληρότητα, αξιοπιστία, προσβασιµότητα. Υπάρ-
χουν προτάσεις, οι οποίες ακούστηκαν πριν και από τον συνά-
δελφο. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ ψηφίζουµε «παρών» στα περισσότερα άρθρα.
Είναι αστικοί εκσυγχρονισµοί. Δεν αναιρούν τα όλο και µεγαλύ-
τερα προβλήµατα υποστελέχωσης που οδηγούν σε κατάρρευση
κυρίως κοινωνικών δοµών, δηλαδή ό,τι αφορά τις ανάγκες του
λαού.

Καταθέσαµε δύο τροπολογίες που η κυρία Υπουργός δεν
έκανε δεκτές γιατί, όπως είπε, χρειάζονται περισσότερες συνεν-
νοήσεις. Τι ζητάµε; Για τους εργαζόµενους ζητούσαµε. Στη µία
τροπολογία προτείνουµε την κάλυψη ενός µέρους των τερά-
στιων και µόνιµων αναγκών -που όλοι παραδεχόσαστε- των δη-
µόσιων µονάδων υγείας και πρόνοιας, µε τη µονιµοποίηση όσων
εργάζονται, κατά τη δηµοσίευση αυτού του νόµου, ως επικουρι-
κοί µε δελτίο παροχής υπηρεσιών ή µε συµβάσεις, µετά από αί-
τησή τους. Δηλαδή, µιλάµε για στελέχωση µε ειδικευµένους
γιατρούς, νοσηλευτές, τεχνολόγους που θα εξυπηρετούν µόνι-
µες και διαρκείς ανάγκες ασθενών. 

Η άρνησή σας δείχνει ότι διαλέγετε επιλεκτικά. Ας πούµε, να
σας πω κάτι. Την τροπολογία για την παράταση των συµβάσεων
στην εταιρεία υδάτων στη Θεσσαλονίκη την κάνατε δεκτή. Και
εµείς θα την ψηφίσουµε. Καλώς την κάνατε δεκτή. Όχι εξάµηνο.
Μόνιµη και σταθερή δουλειά, αφού χρειάζονται αυτοί οι άνθρω-
ποι. Ψηφίζουµε και την τροπολογία µε αριθµό 771 για τη στελέ-
χωση µε µόνιµο προσωπικό στο Υπουργείο Πολιτισµού. Αποδει-
κνύει ότι η µορφή των εκτάκτων είναι σε βάρος και των εργαζο-
µένων και του δηµοσίου. Όµως, εδώ δεν βρήκατε τρόπο συνεν-
νόησης και αποδοχής.

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, θα ψηφίσουµε την
τροπολογία µε αριθµό 773. Στην τροπολογία µε αριθµό 764 και
στην τροπολογία µε αριθµό 765 ψηφίζουµε «όχι». Ψηφίζουµε
«παρών» στις υπόλοιπες τέσσερις. Ψηφίζουµε και την τροπολο-
γία µε αριθµό 777. 

Πίσω, λοιπόν, από τις διακηρύξεις για αποτελεσµατική διοί-
κηση και κράτος κρύβεται η µεγάλη φοροαφαίµαξη του λαού και
οι περικοπές δαπανών κοινωνικής πολιτικής, για να ακολουθήσει
η κρατική ενίσχυση των εγχώριων οµίλων, ειδικότερα της καπι-
ταλιστικής κερδοφορίας. Σε αυτό όλοι σας είσαστε σύµφωνοι.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους καταψηφίζουµε το αντιδρα-
στικό νοµοσχέδιό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Μανωλάκου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαργιώτας, ειδικός αγορητής από το Πο-
τάµι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω από τη θέση µου για δύο λεπτά, αν και νοµίζω ότι δεν
είναι σοφό πράγµα να επαναλαµβανόµαστε και να λέµε λίγο
πολύ τα ίδια πολλές φορές.

Είναι ένα νοµοσχέδιο του οποίου η συζήτηση ολοκληρώθηκε,
θυµίζω, µε τη διαδικασία του επείγοντος, το οποίο εισάγει ουσια-
στικά µια σειρά νοµοθετηµάτων, τα οποία θα ψηφιστούν τις επό-
µενες δύο, τρεις εβδοµάδες µε τις διαδικασίες του επείγοντος
και του κατεπείγοντος, ως αποτέλεσµα της πίεσης της αξιολό-
γησης ή, αν θέλετε, της αδυναµίας της Κυβέρνησης να ετοιµά-
σει, να προετοιµάσει και να υποβάλει νοµοσχέδια στον καιρό
τους, ενδεχοµένως και της απροθυµίας της Κυβέρνησης να συ-
ζητήσει εκτενώς θέµατα για τα οποία γνωρίζει εκ των προτέρων
ότι υπάρχουν προβλήµατα.

Επειδή άκουσα προηγουµένως την απάντηση που έδωσε η
κυρία Υπουργός στον κ. Γεωργιάδη λέγοντας ότι πασχίζουµε να
σώσουµε τη χώρα από την κατάσταση που τη φέρατε εσείς,
απευθυνόµενος στον κ. Γεωργιάδη, θα ήθελα να σας πω ότι θα
σας ταράξω, αλλά πολύ φοβάµαι ότι αυτό που πασχίζετε –και το
έχετε πετύχει σε πολύ µεγάλο βαθµό- είναι να κατοχυρώσετε ότι
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είστε ακόµα µια πολιτική δύναµη η οποία στον τοµέα της διοίκη-
σης, της αξιοκρατίας και της µεταρρύθµισης στο δηµόσιο έχει
ακριβώς τις ίδιες επιδιώξεις και φιλοδοξίες µε τους προηγούµε-
νους. 

Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό το τεκµηριώνει µε τον καλύ-
τερο τρόπο, καθώς καλές ιδέες και πράγµατα, που σε µεγάλο
βαθµό είναι απαιτήσεις των «κακών» ξένων και είναι θετικότατα,
όπως η διαφάνεια, η ψηφιοποίηση και η ανάρτηση όλων των
κενών στο διαδίκτυο µε οµοιογενή τρόπο, υπονοµεύονται από το
εντελώς διαβρωµένο µε τον ίδιο παλιό τρόπο σύστηµα επιλογής
των υπαλλήλων που µετατάσσονται από επιτροπές, που θυµίζουν
εφιαλτικά τον τρόπο µε τον οποίον γίνονται όλες οι επιλογές στο
δηµόσιο. Δηλαδή µε επιτροπές οι οποίες δεν έχουν καµµία αντι-
κειµενική διαδικασία και καµµία έννοια αξιοκρατίας. 

Είπα και προχθές ότι το κόλπο είναι πολύ γνωστό. Πετάµε σε
ένα καλάθι πολλά προσόντα, τα οποία συνεκτιµώνται, αλλά χωρίς
καµµία αντικειµενική µέθοδο. Υπάρχουν µέθοδοι και όσοι θέλουν,
ξέρουν πού θα τις βρουν. Και γνωρίζω καλά ότι ξέρετε κι εσείς
πού θα µπορούσατε να τις βρείτε.

Δυστυχώς, όµως, εδώ έχουµε τη διαιώνιση ενός κοτσαµπάσι-
κου παλαιοκοµµατικού µηχανισµού, ο οποίος αποπειράται να
εξυπηρετήσει τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση µε τον ίδιο τρόπο που
εξυπηρετούσε και τις παλιές. 

Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες για τα άρθρα και τις τροπολογίες,
οι οποίες είναι το γνωστό κοµπολόι που ακολουθεί. Πρόκειται για
µικροδιευθετήσεις απαραίτητες ή λιγότερο απαραίτητες, για αλ-
λαγές ή διορθώσεις στο δηµόσιο. Θα µείνω, λοιπόν, εκεί. 

Νοµίζω ότι είναι χαρακτηριστικό και πρέπει να τονισθεί ότι µια
ακόµα πραγµατικά µεγάλη µεταρρύθµιση παραπέµπεται µε τον
ίδιο τρόπο, όπως έγινε και το 2011. Θα εκφράσω, λοιπόν, την κα-
χυποψία µου, παρά το γεγονός ότι θα ψηφίσουµε το άρθρο 24,
κύριε Υπουργέ. 

Θα θυµίσω, όµως, ότι νοµοθετήθηκε µε τον ίδιο πάνω - κάτω
τρόπο µε το 2011. Και τότε εκκρεµούσαν προεδρικά διατάγµατα.
Νοµοθετήθηκε ξανά µε τον ίδιον ακριβώς τρόπο από τον κ. Κα-
τρούγκαλο ως απόρροια των µνηµονιακών δεσµεύσεων στην
αρχή του 2015. Ο κ. Κατρούγκαλος, όπως κι εσείς σήµερα, νο-
µοθέτησε την υποχρέωση να εκδώσει προεδρικά διατάγµατα τα
οποία δεν εξεδόθησαν ποτέ. 

Πολύ φοβάµαι ότι η πολιτική βούληση για την εφαρµογή της

ψηφιοποίησης στο δηµόσιο, η οποία είναι τεράστια, έλλειπε
µέχρι τώρα.

Όµως, επειδή µου κουνάτε το δάκτυλο, στο χωριό µου λένε
«θα βήξω, µάνα µου, θα σε δω παιδάκι µου». Ωστόσο, είναι βα-
σικό ότι όλη αυτή η διαδικασία τραβάει χρόνια. Το πρόβληµα
είναι τεράστιο, όπως και η καθυστέρηση. Και αυτό είναι κάτι που
ξέρετε. Ελπίζω να είστε ειλικρινείς. Εγώ είπα ότι θα το ψηφίσω.
Η ελπίδα πεθαίνει τελευταία, αλλά αυτό είναι ένα τεράστιο πρό-
βληµα. 

Και θα κλείσω µε την εξής παρατήρηση. Θυµίζω ότι σε κάποια
παράγραφο του άρθρου 24 λέει το καταπληκτικό «οι υπηρεσίες
µπορούν να χρησιµοποιούν τις πλατφόρµες που ήδη έχουν για
περιορισµένο χρονικό διάστηµα, µέχρις ότου…». 

Συγχωρείστε µε, αλλά αυτό είναι καλό για αιτιολογική έκθεση.
Για κείµενο του νοµοσχεδίου το «περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα» δεν σηµαίνει απολύτως τίποτα. Είναι ένα ευχολόγιο το
οποίο µπορεί να γίνει, αλλά µπορεί και όχι. Χωρίς ρήτρες, κυρώ-
σεις και σαφείς λεπτοµερείς προβλέψεις δεν θα γίνει τίποτα. Και
πολύ φοβάµαι ότι θα καταλήξουµε εκεί όπου είχαµε αρχίσει, δη-
λαδή στη νοµοθέτηση ενδεχοµένως µετά από δεκάξι µήνες πάλι
της υποχρέωσης των υπηρεσιών να περάσουν στην ψηφιακή
υπογραφή υπό την αίρεση της έκδοσης ενός προεδρικού δια-
τάγµατος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπαργιώτα. 
Κύριε Παπαχριστόπουλε, θα δώσω τον λόγο στην κυρία Υ-

πουργό για µια νοµοτεχνική βελτίωση. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Θέλω να καταθέσω µια τελευταία νοµοτεχνική βελτίωση,
κύριε Πρόεδρε. 

Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 19 προστίθεται «Οι
αποσπάσεις σε θέσεις που προβλέπονται από τον Κανονισµό της
Βουλής των Ελλήνων διενεργούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις
του», διότι προφανώς υπάρχει συνταγµατική επιταγή και εξαιρεί-
ται. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.
Όλγα Γεροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία Υ-
πουργέ. Παρακαλώ να διανεµηθεί στους Βουλευτές. 

Ορίστε, κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Νοµίζω ότι έχει σχεδόν εξαντληθεί -και µάλιστα, σε επίπεδο

λεπτοµέρειας- όλη η επιχειρηµατολογία για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Θέλω όµως, να επαναλάβω ότι για πολλές δεκαετίες ο πυλώ-
νας επιβίωσης των πολιτικών κοµµάτων, το λάφυρό τους ήταν η
δηµόσια διοίκηση, πελατειακές σχέσεις –δεν χρειάζεται να τα
επαναλάβω- και κάπου προκαλεί αντιδράσεις, κάτι καινούργιο σε
αυτό το κοµµάτι. 

Χάρηκα που άκουσα τον κ. Βερναρδάκη, µε τον οποίον είχα
την τιµή και την τύχη να τα ξαναπούµε σε µια επίκαιρη ερώτησή
µου για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Πραγµατικά, χάρηκα τον
τρόπο που σε βάθος αποτίµησε την ανατοµία αυτού του νοµο-
σχεδίου και µε κάλυψε σχεδόν, απόλυτα. 

Θέλω πάλι, να επαναλάβω δύο άρθρα, που για µένα είναι σταθ-
µός, το άρθρο 24 συν το άρθρο 38, που έχουν σχέση µε την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση. 

Θέλω δε, ακόµα να ξαναθυµηθούµε ότι δεν είναι µόνο τα έξι
δισεκατοµµύρια που χάνουµε από τη µη χρήση των ηλεκτρονι-
κών υπογραφών. Είναι και άλλα επτά δισεκατοµµύρια - το ξέρει
ο κ. Βερναρδάκης - από το γεγονός ότι δεν εισπράττουµε φό-
ρους και πρόστιµα λόγω της ανυπαρξίας ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης στη Δικαιοσύνη, όπου τετρακόσιες χιλιάδες υποθέσεις
εκκρεµούν πάνω από τέσσερα χρόνια και υπάρχει χαρτούρα και
πάει λέγοντας. Πιστεύω πραγµατικά, ότι είναι ένα µεγάλο, και-
νοτόµο βήµα. Δεν είναι το µοναδικό. Κανένας Υπουργός δεν είπε
υπερβολές. Και οι δυο νοµίζω έχουν παραδεχθεί ότι είναι το
πρώτο βήµα. Εγώ θέλω να πιστεύω - και το θεωρώ πάρα πολύ
σηµαντικό - ότι αυτή η Κυβέρνηση πιστεύει ότι η ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση θα ανοίξει άλλες πόρτες και άλλους ορίζοντες στην
ανάπτυξη της χώρας. 

Δεν θέλω να µακρηγορήσω περισσότερο. Θέλω όµως, όσο
χρόνο µου αποµένει, επειδή η επικαιρότητα τρέχει, να πω µερικά
πράγµατα, γιατί η χώρα βρίσκεται σε µία ιστορική µεγάλη καµπή,
διαπραγµατεύεται το δεύτερο µνηµόνιο και χύνονται κάθε µέρα
κροκοδείλια δάκρυα υπερβολών, καταστροφολογίας ότι πάµε
για τέταρτο µνηµόνιο ότι έχουµε νέα µέτρα. Ορθά κοφτά, λοιπόν
- και παίρνω και την ευθύνη των όσων λέω - τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα για τη δεύτερη αξιολόγηση είναι σχεδόν δεδοµένα και τα
λέω κιόλας: Τα κυµαινόµενα επιτόκια γίνονται σταθερά, κάτω
από 1% µε 1,5%. Η παράταση-επιµήκυνση από 28 σε 32,5 - δη-
λαδή παράταση τεσσεράµισι χρόνια- που θα µας δώσει πάνω
από τέσσερα δισεκατοµµύρια, επίσης είναι δεδοµένη. 

Να πω ακόµα ότι όλο αυτό το έχει εκπονήσει το ESM και δεν
χρειάζεται να περάσει από την εκλογική διαδικασία άλλων κυ-
βερνήσεων. Τα λέω αυτά γιατί ο κ. Χουλιαράκης εχθές το είπε,
το ξαναείπε. Θέλω επίσης, να υπενθυµίσω ότι το «BLOOMBERG»
προεξοφλεί τη ρύθµιση του χρέους και εκεί αποδίδει το γεγονός
ότι τα δεκαετή οµόλογα, για πρώτη φορά κατέβηκαν κάτω από
το 7%, στο 6,92%.

Τελειώνοντας, θα ήθελα ακόµα να πω ότι είναι ένας µαραθώ-
νιος αυτή η ιστορική στιγµή, ιστορική καµπή για όλους µας, και
είµαστε στα τελευταία δύο-τρία χιλιόµετρα από τα σαράντα δύο.
Δεν υπάρχει περίπτωση να µην τερµατίσουµε. Θα τερµατίσουµε. 

Και επειδή γίνεται πολύς θόρυβος για τις εκλογές και κάτι τέ-
τοια, είναι ιερή υποχρέωση αυτής της Κυβέρνησης, έχει πάρει
συγκεκριµένη εντολή πριν ένα χρόνο και δύο µήνες, να µην ξα-
ναγυρίσει ποτέ πάλι στις λίστες, πότε στη «SIEMENS», πότε στη
ρεµούλα των εξοπλιστικών, πότε στη ρεµούλα των Ολυµπιακών
Αγώνων, πότε στη διαφθορά και στη διαπλοκή. Είναι ρητή εντολή
και έχει υποχρέωση αυτήν την εντολή να την τηρήσει ως κόρη
οφθαλµού. Το λέω αυτό, γιατί θα κριθεί.

Κατ’αρχήν, θέλω να πω κάτι για τον κ. Δαβάκη. Είναι πολύ ευ-
πρεπής η τοποθέτησή του. Δεν είναι όλες οι φωνές ακραίες.
Είναι µία πραγµατικά ευπρεπής φωνή. Σε αντίθεση, άκουσα ένα
παραλήρηµα πριν από λίγο, που δεν µπορώ να καταλάβω πού
οφείλεται και πιστεύω ότι αργά η γρήγορα, αυτό το παραλή-

ρηµα, θα γυρίσει ανάποδα σε αυτούς. 
Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι εκλογές θα γίνουν το 2019 ρητά.

Είναι εντολή των Ελλήνων πολιτών πριν έναν χρόνο και δύο
µήνες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπαχριστόπουλο, µε τον οποίο ολοκληρώθηκε ο κύκλος των
δευτερολογιών των εισηγητών και ειδικών αγορητών.

Έχουν ζητήσει ως τώρα δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να
παρέµβουν. Οπότε, θα τους δώσουµε τον λόγο, µε πρώτο τον κ.
Τζαβάρα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας.
Μετά είναι ο κ. Λάππας και στο τέλος θα κλείσει η Υπουργός.

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα ζή-

τηµα που µόλις προ ολίγου το αντιµετωπίσαµε. Το ζήτηµα αυτό
έχει να κάνει µε την κοινοβουλευτική τάξη και την διεξαγωγή των
συζητήσεων στο Κοινοβούλιο, όπως ακριβώς προβλέπει ο Κανο-
νισµός της Βουλής.

Φοβούµαι ότι αυτήν τη γενική συνείδηση δεν την έχουν αφο-
µοιώσει κάποια από τα µέλη της Κυβέρνησης. Συνέβη, λοιπόν,
προ ολίγου να έχουµε κατάφωρη παραβίαση και του άρθρου 64
του Κανονισµού και του άρθρου 66 από Υπουργό ο οποίος, χω-
ρίς να είναι αρµόδιος για το νοµοσχέδιο και κατά κάποιον τρόπο
πέτυχε να υποκλέψει τον λόγο, ενώ ήταν στο Βήµα για να µιλήσει
για τροπολογία που κατέθεσε, έφτασε στο σηµείο να απευθύνε-
ται και προσωπικά σε Βουλευτές.

Είναι διπλή παράβαση αυτή. Πρώτον, γιατί ο λόγος δίνεται
µόνον στον αρµόδιο Υπουργό και αρµόδιος είναι αυτός ο οποίος
καταθέτει νοµοσχέδιο ή καταθέτει τροπολογία. Η Βουλή δεν είναι
λέσχη συζητήσεων, δεν είναι καφενείο, για να µπορεί οποιοσδή-
ποτε περνάει από έξω να µπαίνει, να ανεβαίνει στο Βήµα και να
λέει οτιδήποτε του περάσει από το µυαλό.

Υπάρχει και ένα δεύτερο ζήτηµα, το οποίο µε προσβάλει προ-
σωπικά, αλλά και ως Βουλευτή και ως Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορεί εδώ Υπουργοί, απευ-
θυνόµενοι στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να µιλούν  µε λόγια
τα οποία δεν τιµούν τη δηµοκρατία, αλλά ούτε και την κοινοβου-
λευτική διαδικασία.

Δεν έχει το δικαίωµα κανένας Υπουργός, πρώτον, να υποδει-
κνύει σε Πρόεδρο της Βουλής κατά το πώς πρέπει να απονέµει
και να κατανέµει τον λόγο και δεύτερον, για το πώς πρέπει να
συµπεριφέρεται στον χώρο του Κοινοβουλίου και κατά τη διάρ-
κεια της κοινοβουλευτικής διαδικασίας ο Βουλευτής. Κάποιοι
προφανώς, δεν έχουν καταλάβει ότι η Κυβέρνηση σε αυτόν τον
χώρο έχει θέση φιλοξενούµενου. Αυτός ο χώρος είναι ο χώρος
όπου ασκείται πραγµατικά και συµβολικά η λαϊκή κυριαρχία,
αυτό δηλαδή που µας δίνει το δικαίωµα σήµερα και πάντα να
λέµε ότι εδώ είναι ο τόπος της δηµοκρατίας.

Όποιος, λοιπόν, έρχεται σε αυτό εδώ το Βήµα και αγνοεί βα-
σικές διατάξεις του Κανονισµού, προφανώς δεν σέβεται τη δη-
µοκρατία. Και αυτό εµείς, τουλάχιστον στον βαθµό που µας
επιβάλλει το δηµοκρατικό καθήκον µας, δεν πρόκειται να το επι-
τρέψουµε.

Υπάρχει και ένα δεύτερο ζήτηµα και αρύοµαι πάλι το δικαίωµα
να µιλήσω επ’ αυτού και περί αυτού από τον Κανονισµό. Γιατί
παρ’όλο που υπέκλεψε τον λόγο ο κ. Βερναρδάκης, απευθύν-
θηκε προς τη Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά σε εµένα και µί-
λησε περί σοβαρότητος. Είπε ότι αυτά τα επιχειρήµατα που
είπαµε εδώ από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στερούνται σοβαρότητος.

Άρα, διερωτώµαι: Σοβαρός για την άποψη και την αντίληψη
της πλειοψηφίας είναι αυτός που µπαίνει στη Βουλή, υποκλέπτει
τον λόγο, µιλάει χωρίς να έχει το δικαίωµα, παραβιάζει επίσης το
άρθρο 66 του Κανονισµού που απαγορεύει σε οµιλητή να απευ-
θύνεται προσωπικά σε συγκεκριµένο Βουλευτή; Γιατί πρέπει να
ξέρουµε –εσείς το ξέρετε- ότι οι οµιλητές από του Βήµατος της
Βουλής, αλλά και από τη θέση τους, απευθύνονται στη Βουλή
και όχι σε συγκεκριµένο πρόσωπο. Και ερωτώ: Αυτή είναι η σο-
βαρότητα την οποία εµφανίζει το συλλογικό πρόσωπο της Κυ-
βέρνησης; Εµείς, µ’ αυτήν τη σοβαρότητα βεβαίως, δεν έχουµε
καµµία σχέση και θα κρατήσουµε τις αποστάσεις που επιβάλλει
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η τήρηση της κοινοβουλευτικής διαδικασίας, έτσι όπως την προ-
βλέπει ο Κανονισµός και έτσι ακριβώς όπως την θέλει το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι. 

Υπάρχει κι ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο τίθεται. Άρα, έχει σοβα-
ρότητα ο Υπουργός, που, προκειµένου να µιλήσει για ένα νοµο-
σχέδιο που συζητείται, καταφανώς αποδεικνύεται ότι δεν φρό-
ντισε να ρίξει ένα βλέµµα -και µόνο ένα απλό βλέµµα- στην έκ-
θεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής και να δει ότι
είναι βασική αρχή, όχι µόνο για το υπαλληλικό δίκαιο, αλλά και
για τη νοµοθεσία που ισχύει και την οποία σήµερα έρχεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να τροποποιήσει, η οποία λέει ότι η σύνδεση του υπαλλήλου
µε συγκεκριµένη υπηρεσιακή θέση γίνεται µε δύο τρόπους: Με
τον διορισµό και µε τη µετάταξη. 

Άρα, λοιπόν, η µετάταξη ή ο διορισµός είναι µια στιγµή στην
υπηρεσιακή εξέλιξη του υπαλλήλου, που είναι εντελώς εξαιρε-
τική. Διότι ο κανόνας θέλει τον υπάλληλο να παίρνει τη σύνταξή
του, δηλαδή, να διανύει τον υπηρεσιακό του βίο µέχρι τέλους,
εκεί όπου έχει διοριστεί. Άρα εδώ η µετάταξη, µε βάση το άρθρο
103 του Συντάγµατος, παράγραφοι 4 και 7 -το είπα και χθες,
αλλά δεν πήρα καµµία απάντηση-, πρέπει να ανατίθεται στο
ΑΣΕΠ, ακριβώς γιατί κατά το Σύνταγµα αυτή η ανεξάρτητη αρχή
είναι αρµόδια για να επιλέγει το προσωπικό που θα τοποθετηθεί
σε συγκεκριµένη θέση, είτε κατά το διορισµό του είτε κατά τη
µετάταξη του. 

Μάλιστα, όλη η θεωρία και όλη η ισχύουσα νοµοθεσία, ακόµα
και η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, επιµένει να
λέει, σε πείσµα των Υπουργών της Κυβέρνησης, που σέβονται,
υποτίθεται, το Σύνταγµα, ότι µε την µετάταξη γίνεται απόλυση
από την οργανική θέση, που κατέχει ο υπάλληλος µέχρι τη στιγ-
µή εκείνη, και διορισµός του στη νέα θέση. Άρα, εκ του λόγου
αυτού, τα εχέγγυα, οι συνταγµατικές εγγυήσεις της λειτουργίας
του ΑΣΕΠ, επιβάλλεται. 

Αυτήν ακριβώς την πολύ απλή σκέψη, την απευθύνω σε όσους
αµφισβήτησαν τη σοβαρότητα της Νέας Δηµοκρατίας ως Κυβέρ-
νηση. Την είχε τηρήσει ευλαβικά και µέχρι κεραίας ο τότε Υπουρ-
γός της Διοικητικής Μεταρρύθµισης, Κυριάκος Μητσοτάκης,
όταν µε τον ν.4172 άρθρο 91 σε συνδυασµό µε την υπουργική
απόφαση 222/74 έκανε και µοριοδότηση, όρισε τα κριτήρια της
επιλογής και κυρίως έκανε κάτι, το οποίο σήµερα φαντάζει σαν
όαση αµεροληψίας µπροστά στην αδιαφάνεια που επιβάλει το
συζητούµενο νοµοσχέδιο. Τι έκανε; Τη συνέντευξη, που είναι το
πιο επισφαλές µέσο επιλογής, γιατί χωράει πολύ αυθαιρεσία. Την
είχε ορίσει να είναι δηµόσια και τα πρακτικά της συνέντευξης να
είναι µαγνητοφωνηµένα. 

Έχετε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης το θάρρος, την τόλµη,
τη δηµοκρατική ευαισθησία που απαιτείται από µια δηµοκρατικά
εκλεγµένη κυβέρνηση, να κοιτάξετε τους υπαλλήλους που θέ-
λετε να µετατάξετε στα µάτια και να τους πείτε ότι έχετε εξαντ-
λήσει όλα τα περιθώρια που δίνει το Σύνταγµα στην κινητικότητα;
Και εν πάση περιπτώσει, κάποια στιγµή κοιτάξτε και τα Πρακτικά
της Βουλής, τι λέγατε ως κόµµα, όταν γινόταν η νοµοθέτηση της
κινητικότητας για πρώτη φορά. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω µε πολύ σεβασµό, κυρία
Υπουργέ, ότι αυτό που σήµερα φέρνετε εσείς και που προφανώς
είναι το πνευµατικό δηµιούργηµα κάποιου άλλου Υπουργού, απο-
τελεί ένα νοµοθετικό παλίµψηστο, γιατί έχει επανειληµµένως πε-
ράσει από τη Βουλή ως αντικείµενο ρύθµισης µε πολλές µορφές.
Αυτό, λοιπόν, το παλίµψηστο φιλοτεχνήθηκε από κάποιον µε δύο
ενέργειες.

Πρώτον, στηρίχθηκε στην εκδορά της ιστορικής και θεσµικής
µνήµης, που πλέον όσοι αντιστέκονται σε αυτήν την προσπάθεια,
είναι σε θέση να γνωρίζουν πολύ καλά ότι µε αυτούς τους τρό-
πους που νοµοθετείτε, δεν προστατεύετε τον δηµόσιο υπάλληλο.
Γιατί ο δηµόσιος υπάλληλος προστατεύεται µόνο όταν του πα-
ρέχετε θεσµικές εγγυήσεις που διασφαλίζουν τη µονιµότητά του,
την αµερόληπτη κρίση, την αξιοκρατία και κυρίως διασφαλίζουν
τη δυνατότητα δικαστικού ελέγχου των πράξεων της διοίκησης.
Και σας το λέει το συγκεκριµένο έγγραφο που επικαλέστηκα, η
έκθεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου. 

«Προσέξτε…» σας λέει. Δεν το λέει ρητά, γιατί µπορεί και να
φοβάται. «Προσέξτε. Θα πρέπει αυτό το πρακτικό της συγκεκρι-

µένης συνέντευξης να το διαµορφώσετε κατά τέτοιον τρόπο,
ώστε να προβλέπεται ότι περιλαµβάνει και αποτυπώνει και τις
ερωτήσεις και τις απαντήσεις που γίνονται, αλλά κυρίως θα πρέ-
πει υποχρεωτικά να περιέχει και την εξατοµικευµένη γνώµη και
κρίση καθενός από αυτούς, οι οποίοι συγκροτούν αυτό το τριµε-
λές συµβούλιο». 

Η δεύτερη ενέργεια -µετά την εκδορά, που σας είπα, της µνή-
µης µας- είναι η επίστρωση και του νοµοσχεδίου, αλλά και του
λόγου σας εδώ, µε µια καραµέλα η οποία είναι χιλιοειπωµένη.
Μπορεί, όταν γίνατε Κυβέρνηση, για µεγάλες µάζες του εκλογι-
κού σώµατος να ήταν γλυκιά. Γιατί και τότε µιλούσατε µε τον
τρόπο που και σήµερα µιλάτε. Δεν κάνατε, δηλαδή, τίποτα άλλο
από το να υποδεικνύετε δύο πράγµατα: Το µεν να δείχνετε ως
εχθρό του λαού τη Νέα Δηµοκρατία και τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, το δε να διεγείρετε τα πιο ταπεινά ένστικτα εναντίον
των πολιτικών και της πολιτικής. 

Σήµερα, λοιπόν, µετά από δύο χρόνια στη διακυβέρνηση του
τόπου, όλοι σας ξέρουν. Δεν µπορείτε να κρυφτείτε. Τα λόγια
σας πλέον είναι τόσο αδιαφανή, που το πρόσωπό σας είναι δε-
δοµένο ότι έχει πάρει την τελική του µορφή, δηλαδή την απο-
κρουστική µορφή της πολιτικής παράταξης, που υπέκλεψε τη
ψήφο του ελληνικού λαού, προκειµένου να τον οδηγήσει στον
παράδεισο και τελικά τον έχει οδηγήσει στην κόλαση. 

Επειδή, όµως, βλέπω ότι είστε και πολύ ευαίσθητοι µε τη δια-
φάνεια, θα µου επιτρέψετε να ζητήσω -εγώ το σέβοµαι αυτό και
σας πιστεύω- τουλάχιστον εντός των εποµένων ηµερών να µας
προσκοµίσετε τα απαιτούµενα στοιχεία - τα δηµόσια έγγραφα
εννοώ- από τα οποία προκύπτουν τα εξής: Πρώτον, ότι το δάνειο
που είχε η προκάτοχός σας παράταξη, έχει εξοφληθεί, δηλαδή
ότι έχετε εξοφλήσει και το υπόλοιπο των 210 εκατοµµυρίων, που
οφείλετε από το 1998 στην Ιονική και Λαϊκή Τράπεζα, που σή-
µερα την έχει η Alpha Βank, την οποία, µάλιστα, κατηγορείτε και
είναι γνωστό σε όσους µετέχουµε στην αρµόδια επιτροπή τι της
σούρνετε κάθε φορά. Και δεύτερον, πρέπει να µας προσκοµίσετε
έναν νόµιµο τίτλο απόκτησης του συγκεκριµένου ακινήτου το
οποίο δήλωσε ο Πρωθυπουργός, ως Πρόεδρος του κόµµατός
σας, ότι ανήκει στον ΣΥΡΙΖΑ επειδή δήθεν ως ΣΥΡΙΖΑ συµµετέχει
σήµερα στην πολιτική η παλιά «Ελληνική Αριστερά». Αυτό, όµως,
είναι ψευδές. Και όποιος ακριβώς χρησιµοποιεί ψεύδη για να
υφαρπάξει µια βεβαίωση από τον υποθηκοφύλακα, διαπράττει
ένα έγκληµα, το οποίο το προβλέπει στο άρθρο 241, εάν δεν
απατώµαι, της υφαρπαγής ψευδούς βεβαίωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή εσείς, ως γυναίκα του Καίσαρα εις την

πολιτική δεν πρέπει να φαίνεστε, αλλά και να είστε -να το αντι-
στρέψω αυτό- πείτε µας επ’ αυτών των στοιχείων ποια είναι η
θέση του κόµµατός σας µε συγκεκριµένα στοιχεία και εµείς δεν
έχουµε κανέναν λόγο να σταµατήσουµε αυτό το ζήτηµα να το
κάνουµε θέµα. Μέχρι τότε, όµως, θεωρώ ότι οι αρµόδιες δικα-
στικές αρχές πρέπει να το ερευνήσουν αυτό το θέµα. 

Η ευαισθησία των οικονοµικών εισαγγελέων,που για κάθε επι-
χειρηµατία -έστω και από τις εφηµερίδες- παίρνει αφορµή για να
ετοιµάζει διώξεις, θα πρέπει να φανεί κι εδώ πόσο αποτελεσµα-
τική είναι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τζαβάρα.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος το ΣΥΡΙΖΑ, ο

κ. Λάππας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Τζαβάρας έθεσε θέµατα πολιτειακής συγκρότησης, πολι-

τικής ευθύνης, ζητήµατα λαϊκής κυριαρχίας, πολιτικής συνέ-
πειας. Έθεσε όλα τα πολιτικά ζητήµατα, που κυριαρχούν τον
τελευταίο αιώνα στη χώρα µας. Σε τι να πρωτοαπαντήσω τώρα; 

Κύριε Τζαβάρα, επαναφέρατε πάλι το θέµα των κτηρίων του
ΣΥΡΙΖΑ. Σας το είπαµε µε χίλιους τρόπους στην εξεταστική επι-
τροπή. Σας δώσαµε τα έγγραφα. Είναι στην αίθουσα 162, πηγαί-
νετε να τα δείτε. Φωτοτυπήστε τα, αντιγράψτε τα, τα είδατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν υπάρχουν αυτά τα έγ-
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γραφα. Μας εξαπατήσατε.  
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αφήστε µε να µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, σας

παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Απευθύνθηκε σε µένα και γι’

αυτό του απαντώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ζητήσετε µετά

τον λόγο, αν θέλετε, επί προσωπικού, αν σας έθιξε, δηλαδή, που
δεν σας έθιξε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τζαβάρα, προ-
ηγουµένως εκφράσατε –και δικαίως- τις ενστάσεις σας για συγ-
κεκριµένες συµπεριφορές, διακοπές, οµιλούντων κ.λπ.. Τώρα,
όµως, κάνετε το ίδιο κι εσείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Λάπ-

πα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει καταστεί συνεί-

δηση, πλέον, σε αυτήν τη χώρα, συλλογική µάλιστα συνείδηση,
και έχει καταγραφεί στη µνήµη της το εξής, και να τελειώνουµε
µε αυτό το παραµύθι: Μόνο δύο κόµµατα είναι συνεπή και έχουν
τα δάνειά τους ενήµερα κι εξυπηρετούµενα, ο ΣΥΡΙΖΑ και το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Τα δύο προηγούµενα µεγάλα
κόµµατα έχουν από το 2011 χρέος 401 εκατοµµυρίων ευρώ και
δεν έχουν καταβάλει ούτε ένα ευρώ, την ώρα που οι τράπεζες
πλειστηριάζουν ακίνητα, σπίτια, επιχειρήσεις και οτιδήποτε άλλο
περιουσιακό στοιχείο έχει ο δανειολήπτης. Σε αυτά να µας πουν
τι θα κάνουν.

Και να µην υπενθυµίσω τι συνέβη µε τον Κήρυκα των Χανίων,
όπου σε δάνειο των 700.000 ευρώ, που είναι από το 2007, η οι-
κογένεια Μητσοτάκη δεν κατέβαλε ούτε ένα ευρώ, επίσης –από
το 2007, παρακαλώ-  και τώρα τελευταία, κάτω από την πίεση
των εργασιών της επιτροπής µας, πήγε και κάνει µια ρύθµιση.
Και τι ρύθµιση κάνει; Σε τριάντα δόσεις, περίπου, αν θυµάµαι
καλά, όπου η κάθε δόση θα είναι 2.000 τον µήνα και η τελευταία
δόση της δεκαετίας θα είναι 645.000 ευρώ. Έλεος! Σταµατήστε,
λοιπόν. Τα ξέρει αυτά ο ελληνικός λαός, κύριε Τζαβάρα.

Πάω στα θέµατα τα νοµικά που θέσατε κι έχουν ιδιαίτερο εν-
διαφέρον. Αυτά που είπατε κατ’ αρχήν για την µετάταξη και την
µετάθεση. Μπερδέψατε την µετάθεση µε την µετάταξη. Το άρ-
θρο 103 του Συντάγµατος, κύριε Τζαβάρα, λέει στην παράγραφο
4: «Δεν µπορούν να µετατεθούν χωρίς γνωµοδότηση ούτε να
υποβιβαστούν ή να παυτούν χωρίς απόφαση υπηρεσιακού συµ-
βουλίου». Και παρακάτω λέει, «…µε γνώµη υπηρεσιακού συµβου-
λίου». Πάντα, για τη µετάθεση που έχει χαρακτήρα υποχρεωτικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Διαβάστε και την παράγραφο
7. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εµάς στον υποχρεωτικό χαρακτήρα
που διαλαµβάνει το νοµοσχέδιό µας στην ενδοϋπουργική κινητι-
κότητα, ξέρετε τι λέει; Όχι µόνο αυτό. Πλειοδοτεί και πέρα από
το Σύνταγµα. «Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων, µετά από
σύµφωνη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου», που σηµαίνει
ότι οτιδήποτε αποφασίσει, δεν µπορεί να ξεπεράσει, να διαφο-
ροποιηθεί ή να υπερκεράσει ή κατά τι να παραλείψει από τη σύµ-
φωνη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου. Κατά τι, λοιπόν,
µέµφεστε τη διάταξη; 

Εδώ, όµως, ξέρετε τι λάθος κάνετε; Δεν θέλετε να αποδεχθείτε
τον εθελούσιο χαρακτήρα, γιατί δεν είναι στην πολιτική σας φι-
λοσοφία, και δεν είναι στην πολιτική σας φιλοσοφία, γιατί όλη η
πολιτική σας συµπεριφορά και πράξη των τελευταίων δεκαετιών
έχει την εικόνα του «αποφασίζουµε και διατάζουµε» για όλο το
υπαλληλικό δυναµικό της χώρας. Εσείς κάνατε τις µετατάξεις
αυθαίρετα, εσείς  κάνατε και τις αποσπάσεις. Γι’ αυτό δεν µπο-
ρείτε να κατανοήσετε και τον χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. Και
γι’ αυτό, άλλωστε, όποια πρωτοβουλία πήραµε, από την αρχή -
θυµάστε το πρώτο νοµοσχέδιο για την κατάργηση της πολιτικής
επιστράτευσης, όπου εκεί υπήρχαν διατάξεις για τη µεταρρύθ-
µιση της δηµόσιας διοίκησης- κι εκεί στάση οπισθοφυλακής τη-
ρήσατε. Την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, το νοµοσχέδιο για το
εθνικό µητρώο, σήµερα την νοµοθετική πρωτοβουλία αυτή. 

Ό,τι προσβάλλει, θίγει ή βουλώνει τρύπες στην πελατειακή
σας αντίληψη και το πελατειακό σας κράτος, το εχθρεύεστε και
το πολεµάτε µε λύσσα. Γιατί αντιστρατεύεστε ακριβώς αυτό που
θέλετε να µην χάσετε κάτω από τα πόδια σας, που είναι το πελα-
τειακό κράτος, το οποίο, όµως, δεν µπορεί πλέον να υφίσταται
για πολλούς λόγους, όχι µόνο δικούς µας κοινωνικούς και οικο-
νοµικούς, αλλά και ευρωπαϊκούς και διεθνείς. Πρέπει να το κα-
τανοήσετε αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, αν δεν έλεγε ό,τι έλεγε ο κ. Τζαβάρας για τα
θέµατα της µετάθεσης και της µετάταξης, είχα σκοπό να πω
µόνο το εξής. Σήµερα η συζήτησή µας γίνεται υπό το κράτος και
υπό το πρίσµα δύο πολύ σηµαντικών γεγονότων, ενός ιστορικού
γεγονότος και ενός γεγονότος ακραίας επικαιρότητας, θλιβερής
επικαιρότητας. 

Ξεκινάω από το δεύτερο, για να πω ποια είναι η θέση µας –και
πρέπει να το πω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-
για τα γεγονότα της Μόριας, θλιβερά γεγονότα, που είναι η από-
ληξη µιας τεράστιας οδύνης και τραγωδίας που είναι η προσφυ-
γική κρίση, κοντά, δίπλα, στην κρίση ασφάλειας, όπως έχουµε
πει πολλές φορές και στην οικονοµική κρίση. Και από τη θέση
αυτήν εκφράζουµε την οδύνη µας γι’ αυτό τα περιστατικό, που
είναι µια απόληξη αυτής της τραγωδίας.

Όµως, πριν ο κ. Γεωργιάδης εδώ, ήθελε να µας κάνει µαθή-
µατα ανθρωπιάς και αλληλεγγύης. Ποιος; αυτός, που ο λόγος
του είναι, όχι µόνο ακραίος, αλλά ταυτίζεται απολύτως µε τους
ακροδεξιούς της Ευρώπης και όχι µόνο. 

Εµείς, και πριν γίνουµε Κυβέρνηση και τώρα, ως κόµµα, κύριε
Πρόεδρε –όχι µόνο εµείς, και άλλες δυνάµεις, ιδίως της Αριστε-
ράς- µε ανθρωπιά και αλληλεγγύη αντιµετωπίζαµε και την προ-
σφυγιά ως κρίση και τους πρόσφυγες.

Το δεύτερο γεγονός έχει ιστορικό χαρακτήρα, κύριε Πρόεδρε,
και θα έλεγα και πολύ διδακτικό και παιδευτικό χαρακτήρα. Είναι
το γεγονός ότι σήµερα είναι η επέτειος της ανατίναξης της γέ-
φυρας του Γοργοποτάµου, µιας λαµπρής σελίδας αγωνιστικότη-
τας, αλλά και ενότητας του ελληνικού λαού, όπου µε κοινή
οργάνωση, µε κοινή απόφαση και κοινή δράση εξέφρασαν ολό-
κληρο τον ελληνικό λαό σε εκείνη την αντιστασιακή εποποιία. Και
θα έλεγα ότι µας δείχνει και τον δρόµο ότι σήµερα, κάτω από τέ-
τοιες συνθήκες, που έχουµε χάσει µέρος της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας, που η κοινωνία είναι υπό επιτροπεία, σε καθεστώς
έκτακτης ανάγκης, όπως την όρισε, κύριε Βερναρδάκη, ο Τζόρ-
τζιο Αγκάµπεν, όταν υπάρχουν ζητήµατα, πρέπει να υπάρχει
εθνική συνεννόηση και πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε από κοινού. 

Αν θα λέγαµε ότι τα ζητήµατα επιτροπείας ή των µνηµονίων
είναι τέτοια ζητήµατα, εγώ θα έλεγα ότι, σε εσωτερικό επίπεδο,
ένα τέτοιο ζήτηµα είναι και το θέµα της δηµόσιας διοίκησης. Ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί η δηµόσια διοίκηση και η µεταρρύθµισή της,
κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται και επιδιώκει τη µεταρρύθµισή της,
θέτει το µεγάλο ζήτηµα της διακυβέρνησης της χώρας. Όταν
λέµε διακυβέρνηση της χώρας, βασική συνιστώσα της είναι
όποια προσπάθεια γίνεται, σοβαρή και ειλικρινής, για τη µεταρ-
ρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης.

Θα ήθελα να σας πω, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και να τελειώσω µε αυτό, ότι τη δεκαετία
του 1970 επισκέφθηκε τη χώρα µας ο τότε Πρόεδρος του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας της Γαλλίας, ο Έντουαρντ Τζέφρυ, ο
οποίος µας είπε δύο πράγµατα. Πρώτον, ότι η Γαλλία το 1994
ίδρυσε την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης. Το ανέφερα και
στην επιτροπή. Από τη Σχολή, που ιδρύθηκε το 1944, ακούστε
ποιοι αποφοίτησαν -η κορυφή της πολιτικής και πολιτειακής ηγε-
σίας της Γαλλίας- Ζισκάρ ντ’ Εστέν, Μιτεράν, Σιράκ, ο Ολάντ σή-
µερα και πλειάδα πολιτικών και πολιτειακών παραγόντων και
πολλοί άλλοι. Ακόµα και στελέχη της Αριστεράς αποφοίτησαν
από τη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης της Γαλλίας. 

Επίσης, µίλησε για µια νέα δεοντολογία στον δηµόσιο βίο και
στη δηµόσια διοίκηση και µας συνέστησε να πάρουµε τα µέτρα
από τις αρχές της δεκαετίας του 1970, να το κάνουµε και εµείς
αυτό, για µια νέα δεοντολογία στο δηµόσιο βίο και στη δηµόσια
διοίκηση στην Ελλάδα. Αυτό έπρεπε να γίνει, λέει, για να πνεύσει
αέρας υπηρεσιακού καθήκοντος, ακεραιότητας, αµεροληψίας
και αξιοκρατίας. 
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Δεν το κάναµε. Και δεν το κάναµε για δεκαετίες ολόκληρες.
Και τώρα έρχονται και µας κουνάνε το δάκτυλο ότι όσο ευθύνον-
ται οι κύριοι αυτοί, που οικοδόµησαν ένα τέτοιο πελατειακό κρά-
τος σε ακραία µορφή, ευθύνεται και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους είκοσι
µήνες διακυβέρνησης της χώρας, που είναι το τέταρτο νοµοσχέ-
διο που φέρνει για τη µεταρρύθµιση της Δηµόσιας Διοίκησης.
Και αυτό πρέπει να τονιστεί ιδιαίτερα.

Κι ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, για να κλείσω.
Μπορεί αυτά που είπε ο κύριος συνάδελφος –είναι έγκριτος

νοµικός- για τον Κανονισµό να έχουν µία βάση. Όµως, κύριε Πρό-
εδρε, το να καταντάµε την κουβέντα µας εδώ σε επίπεδο καφε-
νείου όταν λέµε να µην γίνουµε ποτέ καφενείο ή λέσχη -δεν
κατάλαβα, κύριε Τζαβάρα, τι κακό έχει το καφενείο για τα χωριά
και οι λέσχες για τους προβληµατιζόµενους ανθρώπους…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να το κάνουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να το επικαλείστε, όµως; 
Σηµασία έχει ότι ο Υπουργός κ. Βερναρδάκης, πήρε τον λόγο

για να µιλήσει για µια τροπολογία στο νοµοσχέδιο που συζητάµε.
Έχει και δικαίωµα, εγώ θα έλεγα και υποχρέωση, να ασχοληθεί
και µε το νοµοσχέδιο, αφού η τροπολογία του στο νοµοσχέδιο
είναι. Θα του απαγορεύεστε να µιλήσει για το νοµοσχέδιο; Είναι
δυνατόν; Δεν µπορώ να το κατανοήσω. Επικαλείστε και τον Κα-
νονισµό, την ώρα που είναι εκτός από Υπουργός και Βουλευτής
εκλεγµένος. Δεν µπορώ να καταλάβω, κύριε Τζαβάρα, αυτό που
λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι απλό. Είναι πολύ απλό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Και ένα τελευταίο για την κ. Μανωλά-

κου και να κλείσω.
Συντρόφισσα Μανωλάκου, κυρία Μανωλάκου, κυρία συνά-

δελφε, να σας πω κάτι: Αν λέτε ότι αυτά τα νοµοσχέδια είναι απ-
λώς αστικοί εκσυγχρονισµοί - και είναι- γιατί το αποστρέφεστε;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ψηφίζουµε «Παρών».
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πιστεύετε ότι οι λαοί έχασαν από

τους αστικούς εκσυγχρονισµούς; Εάν το πιστεύετε, ρωτήστε τα
µέλη και τα στελέχη σας, που είναι γκασταρµπάιτερ στη Γερµα-
νία ή στο Βέλγιο ή στη Σκανδιναβία, να δείτε εάν αυτοί οι εκσυγ-
χρονισµοί σε επίπεδο δηµόσιας διοίκησης τους ωφέλησαν ως
πολίτες ως προς το επίπεδο παροχής υπηρεσιών ή όχι. Μόνο
δείτε το, γιατί καµµιά φορά η πραγµατικότητα µας κάνει να ανα-
στοχαστούµε και να αναθεωρήσουµε πολλά πράγµατα. Εµείς
αναθεωρούµε µερικά. Εσείς µην είστε άτεγκτοι σχετικά µε το επί-
πεδο παροχής υπηρεσιών προς τον πολίτη. 

Η διοικητική µηχανή είναι ο εγκέφαλος του κάθε κράτους. Αν
ο εγκέφαλος είναι καλά σκεπτόµενος, τότε το κράτος είναι κρά-
τος δικαίου. Εάν δεν είναι, τότε είναι κράτος απελπισίας. Αυτό
δείτε το γιατί πρέπει πολλά πράγµατα να δούµε, κυρία Μανωλά-
κου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βεβαίως, αλλά εκσυγχρονισµοί
που να ικανοποιούν τον λαό, όχι το κεφάλαιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κανένας αστικός εκσυγχρονισµός
στον κόσµο, κυρία Μανωλάκου, δεν έβλαψε τον λαό. Ούτε η
αστική επανάσταση ούτε η ικανοποίηση αστικών δικαιωµάτων
έβλαψαν κανένα λαό.

Εάν θέλετε να το πάµε κάπως παραπέρα, να το ξανασυζητή-
σουµε. Όµως, το να λέτε ότι οι αστικοί εκσυγχρονισµοί, έβλαψαν
είναι ιστορικό λάθος και πρέπει να το ξαναδείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γενικό Λύκειο Αµφιλοχίας. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται εδώ µια συ-
ζήτηση, η οποία πραγµατικά είχε µεγάλο ενδιαφέρον και για τα
θέµατα του νοµοσχεδίου, αλλά και εκτός αυτού, δηλαδή και για

ζητήµατα της επικαιρότητας και για άλλα ζητήµατα. Νοµίζω,
όµως, ότι έγινε µια συζήτηση σε γενικά καλό κλίµα. 

Από πλευράς µου, άκουσα προσεκτικά τις τοποθετήσεις όλων,
δηλαδή και από την πλευρά των φορέων στη συζήτηση που
έγινε, αλλά και των Βουλευτών, φυσικά. Αρκετά απ’ αυτά µε τρο-
πολογίες ή νοµοτεχνικές βελτιώσεις ενσωµατώθηκαν στην πρό-
τασή µας και ως λογικά και ως δυνατά να συµβούν. Όµως, α-
κούστηκαν ή εισηγήθηκαν κάποιοι συνάδελφοι µερικά πράγµατα,
τα οποία είναι µεν λογικά, αλλά για λόγους µεγαλύτερης συνεν-
νόησης µε αρµόδια Υπουργεία, αφού κάποια ενέπιπταν και στην
αρµοδιότητα άλλων Υπουργείων, αυτά δεν µπόρεσαν να γίνουν
δεκτά.

Φυσικά, υπάρχουν και µερικά άλλα πράγµατα, όπως είναι η
τροπολογία της συναδέλφισσας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας για τους επικουρικούς γιατρούς. Ξέρετε ότι ο αγώνας
αυτής της Κυβέρνησης είναι για σταθερή και µόνιµη εργασία.
Δυστυχώς, δηµοσιονοµικοί λόγοι αυτή τη στιγµή µας επιβάλλουν
να µη µπορούµε να το κάνουµε αυτό οριζόντια. Οι στοχεύσεις
µας, όµως, είναι καθαρές, οι µόνιµες προσλήψεις που έρχονται
είναι κατά προτεραιότητα στην υγεία και βεβαίως, αυτός ο αγώ-
νας µας θα συνεχιστεί σταθερά, χωρίς να χάνουµε τον τελικό
στόχο, που είναι η µόνιµη και σταθερή εργασία, παρ’ όλες τις δυ-
σκολίες αυτής της εποχής. 

Παρ’ όλα αυτά, αυτό που δεν άκουσα σ’ αυτή τη συζήτηση,
που θα περίµενα να ακούσω, είναι µια κουβέντα αυτοκριτικής
από κόµµατα που άσκησαν εξουσία για το δηµόσιο, το οποίο δια-
µόρφωσαν αυτά τα χρόνια. Δαιδαλώδες, γραφειοκρατικό, ανα-
ποτελεσµατικό, κοµµατοκρατούµενο σε µεγάλο βαθµό και ρουσ-
φετολογικό, αυτά είναι που λέει ο ελληνικός λαός επί σειρά ετών.
Και αυτό, προφανώς, δεν ήταν νοµοτελειακό, δεν έγινε νοµοτε-
λειακά, έγινε από κυβερνήσεις και από κόµµατα που διαχειρίστη-
καν την τύχη αυτής της χώρας µε ονοµατεπώνυµα και διευθύν-
σεις.

Θυµίζω µόνο για την ιστορία τον εκσυγχρονισµό µιας εποχής,
την επανίδρυση του κράτους µιας άλλης εποχής. Μεγαλόσχηµες
εξαγγελίες που παρέµειναν κενό γράµµα, αποδεδειγµένα. Θα θυ-
µάστε, φαντάζοµαι, όλοι πού κατέληξαν όλες αυτές οι πρωτο-
βουλίες. Ίσως, γι’ αυτόν τον λόγο κάποιοι που ενέχονται σ’ αυτό
φαντάζονται ότι και η δική µας πρόθεση σήµερα είναι η ίδια. Δεν
είναι η ίδια, είναι διαφορετική. 

Θα πρότεινα σε κάποιους να είναι λίγο πιο προσεκτικοί. Σή-
µερα κάποιοι έρχονται εδώ µε µανδύα διαφάνειας και αξιοκρα-
τίας, ενώ στα αλήθεια είχαν δρόµο για να το αποδείξουν αυτό,
αλλά δυστυχώς δεν το έκαναν. 

Αυτά δεν τα λέω για µια αντιπαράθεση στείρα, τα λέω γιατί
πρέπει εδώ µέσα να λέµε τις αλήθειες και να παίρνουµε και τις
ευθύνες µας αντιστοίχως. 

Ξέχασαν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ότι εµείς δεν διο-
ρίσαµε σε µία νύχτα διευθυντές στο δηµόσιο, ούτε λίγες µέρες
πριν από τις εκλογές ξαφνικά. Επίσης, δεν έχουµε διορίσει εµείς
διευθυντές και προϊσταµένους µε κριτήρια αλά παλαιά. Δεν έ-
χουµε κάνει τέτοια πράγµατα, άλλοι τα έκαναν αυτά.

Ακούστηκε, επίσης, ότι αρµόδιο για τη διενέργεια της κινητι-
κότητας θα έπρεπε να είναι το ΑΣΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν πρόκειται για νέες
προσλήψεις. Αναλύθηκε και από τον κ. Λάππα όλο το σκεπτικό.
Είναι υπάλληλοι, οι οποίοι έχουν κριθεί, έχουν διοριστεί, έχουν
εργασιακή εµπειρία και µετακινούνται. 

Εδώ, όµως, κύριε Τζαβάρα, µας αναδείξατε κάτι, που οµολο-
γουµένως το ήξερα, αλλά δεν το θυµήθηκα σήµερα και µου το
θυµίσατε εσείς: Τον µηχανισµό µέσω του οποίου απέλυσε η Νέα
Δηµοκρατία. Δηλαδή, ο µηχανισµός είναι ακριβώς αυτός που
αναλύσατε εσείς, ότι η µετάταξη είναι «σε απολύω από µια θέση
και σε πάω σε άλλη». Αυτό νοµίζω ότι ήταν ευφυές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το Συµβούλιο της Επικρατείας
το λέει αυτό. Η ανεξάρτητη δικαιοσύνη το λέει. Η επιστηµονική
έκθεση του νοµοσχεδίου.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Προφανώς, λοιπόν, σε όλη αυτή τη συζήτηση ακούστηκε
ότι έπρεπε το ΑΣΕΠ να ολοκληρώνει αυτές τις διαδικασίες. Προ-
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φανώς, το ΑΣΕΠ αποτελεί εχέγγυο διαφάνειας και αξιοκρατίας,
αλλά δεν µπορεί από την άλλη µεριά να θεωρείται οτιδήποτε
άλλο κινείται εκτός ΑΣΕΠ, αυτοµάτως και διαβλητό. Σε καµµία
περίπτωση δεν θα πρέπει να υποβαθµίζεται η ανάγκη να αξιολο-
γείται ένας υπάλληλος βάσει συγκεκριµένων αναγκών µιας
θέσης από προϊσταµένους, που ήδη υπηρετούν εκεί και όχι από
έναν κεντρικό, συγκεντρωτικό µηχανισµό, όπως είναι το ΑΣΕΠ. 

Θα αναφερθώ και σε µερικά άλλα πράγµατα που ακούστηκαν
εδώ, σε άλλες παρατηρήσεις. Ακούστηκε, για παράδειγµα, ότι η
επταµελής επιτροπή είναι διαβλητή. Αλίµονο αν η επιτροπή, που
αποτελείται από µέλη του ΑΣΕΠ, εκπρόσωπο του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, στελέχη της ανώτατης διοικητικής ιεραρ-
χίας, που δεν είναι κοµµατικά διορισµένοι, να θεωρείται διαβλη-
τή.

Ακούστηκε, επίσης, ότι θα πρέπει να προβλεφθεί πως όποιοι
είχαν κάποιο κοµµατικό αξίωµα, θα πρέπει να έχουν ένα είδος
ασυµβίβαστου και να µην µπορούν να θέσουν υποψηφιότητα για
επιτελικές θέσεις στο δηµόσιο. Αυτό αντιλαµβάνεστε ότι δεν αν-
τίκειται µόνο στη λογική, αλλά και στο Σύνταγµα, που διασφαλίζει
το δικαίωµα συµµετοχής σε κόµµα, χωρίς αυτό να έχει οποιαδή-
ποτε συνέπεια. Και δεν το είπε µια φορά ο συνάδελφος. Το είπε
παραπάνω από µία, παρ’όλο που υπήρχε η αντίστοιχη απάντηση
ενδιάµεσα. 

Το να µην εµπιστεύονται, όµως, κάποιοι τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους, δείχνει και τον τρόπο µε τον οποίον αντιλαµβάνονται το
δηµόσιο και προφανώς, δένει και µε το ποιοι είναι αυτοί που το
δόµησαν ή προσπάθησαν να έχουµε ένα τέτοιο δηµόσιο. Και πά-
λεψαν πολύ γι’ αυτό. Γιατί, όµως, τόση έλλειψη εµπιστοσύνης
στους δηµόσιους λειτουργούς; 

Αντίστοιχη δυσπιστία, για να µην πω προσβολή, ακούστηκε και
για τους δηµάρχους. Δηλαδή, ισχυρίστηκε συνάδελφος ότι οι δή-
µαρχοι µέσα από τον περιορισµό του 50% και 65%, προκειµένου
να γίνουν οι αποσπάσεις και οι µετατάξεις, θα αλλοιώσουν τα ορ-
γανογράµµατα, προκειµένου να παρουσιαστεί πλασµατική υπο-
στελέχωση. 

Πρώτον, ξέρουµε όλοι ότι τα οργανογράµµατα δεν τα κάνει ο
καθένας όπως θέλει. Υπάρχουν έλεγχοι. Δεν προκύπτουν από
αυθαίρετη κρίση των δηµάρχων τα οργανογράµµατα. Ακολου-
θούνται συγκεκριµένες διαδικασίες. Εν πάση περιπτώσει, οι δή-
µαρχοι, µε αυτόν τον τρόπο θα στρέφονταν και ενάντια στον ίδιο,
το δικό τους φορέα, µε την έννοια ότι δεν θα αποκαλυπτόταν
ποτέ ότι υπάρχουν κενές θέσεις, άρα χρειάζονται προσλήψεις.
Θα γυρνούσε πάλι µπούµερανγκ σε αυτούς. Έτσι και αλλιώς,
µου θύµισε λίγο συλλογισµό τύπου Καµόρα. Δεν ξέρω τι εµπει-
ρίες έχετε. 

Ακούστηκε, επίσης, πως χωρίς οργανογράµµατα, περιγράµ-
µατα θέσεων, αξιολόγηση δοµών, δεν µπορεί να πετύχει η κινη-
τικότητα. Προφανώς, κύριοι συνάδελφοι. Ακριβώς αυτό διατυπώ-
νει και το νοµοσχέδιο αυτό. Μάλιστα, προηγουµένως ο κ. Βερ-
ναρδάκης έφερε και τα στοιχεία εδώ και τα παρουσίασε στην οµι-
λία του, τα οποία µίλησαν ακριβώς για τη χρονική σειρά και τον
δρόµο που έχουµε µπροστά µας, προκειµένου να ολοκληρώ-
σουµε αυτή τη µεταρρύθµιση, η οποία θα είναι µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση. Γι’ αυτό απαιτεί χρόνο και έχει δυσκολίες. Όµως, εί-
µαστε αποφασισµένοι αυτό τον δρόµο να τον διανύσουµε. 

Ένα ακόµη σηµαντικό που ακούστηκε, ήταν το θέµα της συ-
νέντευξης, για την οποία ακούστηκαν πολλά, ότι είναι υποκειµε-
νική και δεν είναι δοµηµένη. Παρέβλεψαν, όµως, αυτοί οι οποίοι
παρατήρησαν αυτό, ότι η συνέντευξη είναι ένα επιπλέον στοιχείο
για την αξιολόγηση του υπαλλήλου, καθώς κυρίαρχο ρόλο έχουν
οι εκθέσεις αξιολόγησης, η συνάφεια τυπικών και ουσιαστικών
προσόντων, η εµπειρία στην άσκηση αντίστοιχων καθηκόντων και
κάθε άλλο στοιχείο σχετικό µε τα προσωπικό µητρώο του υπαλ-
λήλου. Αυτά αγνοήθηκαν. Η συνέντευξη συµπληρώνει τη διαδι-
κασία της αξιολόγησης. 

Ένα τελευταίο ζήτηµα που ακούστηκε κάποια στιγµή και θέλω
να το ξαναπώ είναι ότι το επίδοµα παραµεθορίου µπορεί να κα-
ταργηθεί ή να υποκρύπτεται κάτι τέτοιο. Λοιπόν, να πω για άλλη
µια φορά ότι δεν καταργείται το επίδοµα παραµεθορίου. Δεν έχει
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι επίσης εκ των εισηγη-

τών µίλησαν ξεκάθαρα για τον υποχρεωτικό χαρακτήρα της κι-
νητικότητας, ότι είναι και αυταρχική επιλογή και αναποτελεσµα-
τική. Προφανώς, θα θυµούνται τον πολιτικό αυταρχισµό, την
πολιτική εµµονή, µε την οποία το 2014 η τότε ηγεσία προχώρησε
σε απολύσεις υπαλλήλων, µια απόφαση που δεν είναι γραµµένη
µε χρυσά γράµµατα στην ιστορία της δηµόσιας διοίκησης στη
χώρα µας. Η τότε πολιτική ηγεσία χρησιµοποίησε τη δηµόσια δι-
οίκηση, για να εξυπηρετήσει νεοφιλελεύθερες στοχεύσεις. Ταυ-
τοχρόνως, ενίσχυσε τον κοινωνικό αυτοµατισµό για να βρει
συµµάχους στην υλοποίηση αυτής της πολιτικής, µια επιλογή
επικίνδυνη που ναρκοθέτησε την κοινωνική συνοχή στη χώρα
µας. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα προηγούµενα χρόνια –αρκετά τελευ-
ταία χρόνια- πολλές λέξεις της ελληνικής γλώσσας έχασαν το
νόηµα τους. Είµαστε υποχρεωµένοι σήµερα, εκτός από την µε-
ταρρύθµιση αυτή για την οποία συζητάµε και άλλες, να µεταρ-
ρυθµίσουµε και λέξεις. Η µεταρρύθµιση σήµαινε απόλυση.
Αποτυπώθηκε αυτό στους Έλληνες πολίτες. Μεταρρύθµιση ίσον
απόλυση ή περικοπή µισθών και συντάξεων κι έγιναν µισητές λέ-
ξεις αυτές. Η κινητικότητα σήµαινε απόλυση, η µετάταξη από ό,τι
µάθαµε και πριν από λίγο για τον µηχανισµό σήµαινε απόλυση.
Η περίφηµη διαθεσιµότητα, αυτή κι αν ήταν απόλυση. Η αξιολό-
γηση, επίσης, σήµαινε απόλυση. 

Αυτά καταγράφηκαν στη συνείδηση του ελληνικού λαού, των
Ελλήνων πολιτών. Αυτά, λοιπόν, καλούµαστε εµείς σήµερα να τα
µεταρρυθµίσουµε, να αποδείξουµε δηλαδή ότι η µεταρρύθµιση,
η κινητικότητα και η αξιολόγηση είναι θετικές παρεµβάσεις και
όχι αρνητικές. Το παίρνουµε από την αρχή, λοιπόν.

Συµπεραίνουµε µέσα από αυτό βέβαια, ότι και αυτές οι ανα-
γκαίες παρεµβάσεις στον δηµόσιο τοµέα που περιγράφονται στο
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας προφανώς θα σηµαίνουν
απολύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δική µας στόχευση και πρα-
κτική βρίσκεται ακριβώς στον αντίποδα αυτής της λογικής. Στο-
χεύει στη διαµόρφωση µιας δηµόσιας διοίκησης φιλικής και
ανοικτής σε όλους, τόσο στους πολίτες όσο και στους εργαζό-
µενους.

Προφανώς, το µεγαλύτερο επιχείρηµα που ακούστηκε είναι
ότι δεν θα υλοποιήσουµε αυτή την µεταρρύθµιση, διότι προφα-
νώς, κάποιοι την επιθυµία τους την κάνουν πραγµατικότητα και
την κάνουν θέση και την εµφανίζουν. Αυτό δεν πρόκειται να συµ-
βεί, όµως, παρ’ όλο που αρκετοί το επιθυµούν πολύ. 

Η µεταρρύθµιση αυτή θα υλοποιηθεί, γιατί έχουµε τον χρόνο
µπροστά µας για να την ολοκληρώσουµε. Θα ολοκληρωθεί, γιατί
είµαστε υποχρεωµένοι να προστατεύσουµε το δηµόσιο συµφέ-
ρον, τα συµφέροντα των δηµοσίων υπαλλήλων, να συµβάλουµε
στην καλή λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης, αναγνωρίζοντας
βεβαίως και κοινωνικές ανάγκες, που προβλέπονται µέσα και στο
παρόν νοµοσχέδιο. 

Η συγκυρία είναι καθοριστική για την χώρα µας, είναι η στιγµή
που ολοκληρώνεται η δεύτερη αξιολόγηση. Έχουν ξεκινήσει όλα
αυτά τα θέµατα της συζήτησης του χρέους. Η συγκυρία είναι κα-
θοριστική. Ο κ. Παπαχριστόπουλος αναφέρθηκε πριν και στο τι
ακριβώς συµβαίνει µε τα άµεσα µέτρα, τα οποία ήδη έχουν δια-
τυπωθεί. 

Ήταν µία από τις τελευταίες ευκαιρίες γι’ αυτούς -γιατί κάθε
φορά έτσι φαίνεται- που πίστευαν ότι η Κυβέρνηση δεν θα αντέ-
ξει. Το ίδιο συνέβη στην πρώτη αξιολόγηση τον Μάιο, που πί-
στευαν όλοι ότι η Κυβέρνηση θα καταρρεύσει. Δεν κατέρρευσε.
Η αξιολόγηση ολοκληρώθηκε. Η χώρα προχώρησε. Είµαστε στην
δεύτερη αξιολόγηση και ολοκληρώνεται.

Η ιδέα της αριστερής παρένθεσης καλό θα ήταν να φύγει πια
από το προσκήνιο και εδώ να είµαστε για να συζητάµε γόνιµα και
σε όλα όσα µπορούµε να συµφωνήσουµε, να τα συνοµολογή-
σουµε για να πάµε την χώρα µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να κάνω τρεις ανακοινώσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µέλη του Συλλόγου Λογιστών Γρεβε-
νών.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβί-
βασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,
στις 25/11/2016 ποινική δικογραφία που αφορά τους κ.κ.: Λουκά
Παπαδήµο, πρώην υπηρεσιακό Πρωθυπουργό, Παναγιώτη Πι-
κραµένο, πρώην υπηρεσιακό Πρωθυπουργό, Φίλιππο Σαχινίδη,
πρώην υπηρεσιακό Υπουργό Οικονοµικών, Γεώργιο Ζαννιά,
πρώην υπηρεσιακό Υπουργό Οικονοµικών, Γκίκα Χαρδούβελη,
πρώην Υπουργό Οικονοµικών και Γιάνη Βαρουφάκη, πρώην
Υπουργό Οικονοµικών.

Τέλος, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέν-
της, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ανακοινώ-
νει πως ως µόνιµο κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο ορίζει τον Βου-
λευτή Σερρών κ. Μεγαλοµύστακα Αναστάσιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ε-
νιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και την Το-
πική Αυτοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων που διορίζονται
στις θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν. 4369/2016, ασυµβίβαστα
και πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και
λοιπές διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του  Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενιαίο
Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων που διορίζονται στις
θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν. 4369/2016, ασυµβίβαστα και
πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµφερόντων και λοι-
πές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
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ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.             
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15, στο οποίο θα ενταχθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 775
και ειδικό 14 µετά την ψήφισή της, έγινε δεκτό ως έχει κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, όπως τροπο-
ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.  
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.  
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ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.  
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
MAΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

40, στο οποίο θα ενταχθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 767
και ειδικό 7 µετά την ψήφισή της, έγινε δεκτό ως έχει κατά πλει-
οψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 764 και ειδικό 5 ως έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 764 και ειδικό 5 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 772 και ειδικό 11 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 772 και ειδικό 11 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 765 και ειδικό 6 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 765 και ειδικό 6 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 767 και ειδικό 7 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 767 και ειδικό 7 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 40 του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 773 και ειδικό 12 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 

2204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 773 και ειδικό 12 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 774 και ειδικό 13 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 774 και ειδικό 13 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 775 και ειδικό 14 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 775 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 15 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 762 και ειδικό 3, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 762 και ειδικό 3 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 771 και ειδικό 10 ως έχει; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 771 και ειδικό 10 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 777 και ειδικό 16, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ναι. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 777 και ειδικό 16 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης: «Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση
και την Τοπική Αυτοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων που
διορίζονται στις θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν.4369/2016,
ασυµβίβαστα και πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµ-
φερόντων και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, επί
των άρθρων και των τροπολογιών. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όχι.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης: «Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση
και την Τοπική Αυτοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων που
διορίζονται στις θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν.4369/2016,
ασυµβίβαστα και πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης συµ-
φερόντων και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας στη Δηµόσια Διοίκηση και
την Τοπική Αυτοδιοίκηση, υποχρεώσεις των προσώπων που
διορίζονται στις θέσεις των άρθρων 6 και 8 του ν.4369/2016,
ασυµβίβαστα και πρόληψη των περιπτώσεων σύγκρουσης
συµφερόντων και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΝΙΑΙΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΣΤΗ ΔΗΜΟΣΙΑ

ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ ΤΗΝ ΤΟΠΙΚΗ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗ

Άρθρο 1
Σκοπός

Αντικείµενο του παρόντος Κεφαλαίου είναι η καθιέρωση Ενι-
αίου Συστήµατος Κινητικότητας (ΕΣΚ) για τους πολιτικούς διοι-
κητικούς υπαλλήλους, µόνιµους και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, από µία δηµόσια υπηρεσία σε άλλη µε
µετάταξη ή απόσπαση. Σκοπός του ΕΣΚ είναι αφενός η βέλτιστη
αξιοποίηση και η ορθολογική κατανοµή του ανθρώπινου δυναµι-
κού στις δηµόσιες υπηρεσίες, αφετέρου η διευκόλυνση των
υπαλλήλων να ενισχύσουν τις επαγγελµατικές δεξιότητές τους,
να αποκτήσουν εµπειρία σε θέσεις διαφόρων υπηρεσιών και να
προωθήσουν την επαγγελµατική σταδιοδροµία τους. 

Άρθρο 2
Γενικές αρχές

1. Το ΕΣΚ διέπεται από τις αρχές της ισότητας, της διαφάνειας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΔ’ - 25 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2016 2205



και της αξιοκρατίας.
2. Η κινητικότητα έχει εθελούσιο χαρακτήρα για τον υπάλληλο

και διενεργείται µε βάση την αρχή της δηµοσιότητας.
3. Η µετακίνηση από µία δηµόσια υπηρεσία σε άλλη διενεργεί-

ται ως µετάταξη σε κενή οργανική θέση κλάδου/ειδικότητας της
ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας/εκπαιδευτικής βαθµίδας, για την
οποία ο υπάλληλος έχει τα απαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά
προσόντα.

4. Κατ’ εξαίρεση, εφόσον συντρέχουν αποδεδειγµένες σοβα-
ρές και επείγουσες υπηρεσιακές ανάγκες, η µετακίνηση διενερ-
γείται ως απόσπαση για χρονικό διάστηµα έως ένα (1) έτος, µε
δυνατότητα παράτασης έως τρεις (3) µήνες µε πρωτοβουλία της
υπηρεσίας και συναίνεση του υπαλλήλου, για την άσκηση καθη-
κόντων κλάδου, για τον οποίο ο υπάλληλος έχει τα απαιτούµενα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα, χωρίς να απαιτείται η ύπαρξη
κενής οργανικής θέσης. Η διάρκεια της απόσπασης του ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού στις συνταγµατικά κατοχυρωµένες
Ανεξάρτητες Αρχές και στο Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης είναι έως δύο (2) έτη µε δυνατότητα παράτα-
σης έως ένα (1) έτος. Αν εκκρεµεί αίτηµα µετάταξης του απο-
σπασµένου υπαλλήλου στον ίδιο φορέα, η απόσπαση παρα-
τείνεται µέχρι τη δηµοσίευση της πράξης µετάταξης και πάντως
όχι πέραν των τριών (3) µηνών από τη λήξη της απόσπασης. 

5. Στο πλαίσιο εφαρµογής του ΕΣΚ, οι προκηρυσσόµενες θέ-
σεις καλύπτονται µε ενιαίο τρόπο, ανεξαρτήτως εάν οι υπάλληλοι
είναι µόνιµοι ή απασχολούµενοι µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου. Σε κάθε περίπτωση η µετάταξη διενερ-
γείται µε την ίδια σχέση εργασίας. Οι µετατασσόµενοι διατηρούν
το ίδιο ασφαλιστικό και συνταξιοδοτικό καθεστώς, καθώς και
τυχόν προσωπική διαφορά στις αποδοχές τους. 

Άρθρο 3
Έκταση εφαρµογής

1. Στο ΕΣΚ υπάγονται οι πολιτικοί διοικητικοί υπάλληλοι, µόνι-
µοι και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
που υπηρετούν σε υπηρεσίες, κεντρικές και περιφερειακές, του
Δηµοσίου, των Ανεξάρτητων Αρχών, των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ) α’ και β’ βαθµού και των Νοµικών Προσώ-
πων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), καθώς και των Νοµικών Προ-
σώπων Ιδιωτικού Δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.), εφόσον ανήκουν στη Γενική
Κυβέρνηση όπως εκάστοτε οριοθετείται από την Ελληνική Στα-
τιστική Αρχή στο Μητρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνησης. Επίσης,
στο πεδίο εφαρµογής του ΕΣΚ υπάγονται οι απόφοιτοι της Εθνι-
κής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης (ΕΣΔΔΑ),
ανεξαρτήτως του φορέα στον οποίο ανήκει η οργανική τους
θέση. 

2. Οι Ανεξάρτητες Αρχές συµµετέχουν στο ΕΣΚ µε την προκή-
ρυξη κενών θέσεων διοικητικού και ειδικού επιστηµονικού προ-
σωπικού, διατηρώντας τις διαδικασίες επιλογής που προβλέπουν
οι οικείες διατάξεις και εφόσον δεν υπάρχουν, τις διαδικασίες
επιλογής που προβλέπονται για την πρόσληψη. 

3. Διατάξεις που ρυθµίζουν θέµατα µετάταξης και απόσπασης
των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών παραµένουν σε
ισχύ. Ειδικά όσον αφορά τη µετάταξη υπαλλήλων του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών σε φορείς της παραγράφου 1 εφαρµόζονται
οι διατάξεις του παρόντος, τηρουµένης της προϋπόθεσης της
σύµφωνης γνώµης του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου του
Υπουργείου Εξωτερικών της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 3566/
2007 (Α’117). 

4. Από τις διατάξεις του παρόντος εξαιρούνται οι δικαστικοί
υπάλληλοι, οι υπάλληλοι των Καταστηµάτων Κράτησης και του
Ιδρύµατος Αγωγής Αρρένων Βόλου και οι υπάλληλοι όλων των
κλάδων των νοσηλευτικών ιδρυµάτων του ΕΣΥ και του ΕΚΑΒ,
εκτός από τους διοικητικούς υπαλλήλους και τους υπάλληλους
ειδικότητας Σχολικών Φυλάκων, οι οποίοι µετά τη θέση τους σε
διαθεσιµότητα µεταφέρθηκαν σε θέσεις Βοηθητικού Υγειονοµι-
κού Προσωπικού σε νοσοκοµεία.

5. Υπάλληλοι που µετατάχθηκαν σε Καταστήµατα Κράτησης
από θέσεις κλάδου Δηµοτικής Αστυνοµίας, οι οποίες καταργή-
θηκαν κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 81 του ν. 4172/

2013 (Α’167), συµµετέχουν στο ΕΣΚ, µε αφετηρία το δεύτερο
κύκλο κινητικότητας του έτους 2018, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 6 παράγραφος 3. 

6. Ειδικό επιστηµονικό προσωπικό δύναται να µεταταγεί ή να
αποσπαστεί σε φορείς της παραγράφου 1 µόνο µέσω του ΕΣΚ.
Οι εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης δύναται να µεταταγούν ή να αποσπαστούν σε φορείς της
παραγράφου 1 µόνο µέσω του ΕΣΚ, τηρουµένων των ισχυουσών
διατάξεων για την αποδέσµευσή τους από την άσκηση εκπαιδευ-
τικών καθηκόντων. 

Άρθρο 4
Προϋποθέσεις συµµετοχής

1. Προϋπόθεση για τη συµµετοχή των φορέων ως υπηρεσιών
υποδοχής στο ΕΣΚ είναι η σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις
προηγούµενη έκδοση Οργανισµών κατόπιν αξιολόγησης των
δοµών τους και η αντίστοιχη κατάρτιση περιγραµµάτων θέσεων
εργασίας, καθώς και η καταχώριση των ως άνω στοιχείων εκ µέ-
ρους των φορέων στο ψηφιακό Οργανόγραµµα του άρθρου 16. 

2. Προϋποθέσεις για τη συµµετοχή των υπαλλήλων στο ΕΣΚ
είναι:

α) Η συµπλήρωση διετίας από το διορισµό ή, εφόσον ο διορι-
σµός έγινε µε µοριοδότηση λόγω εντοπιότητας, η συµπλήρωση
του προβλεπόµενου χρόνου παραµονής. Αν η υποχρέωση παρα-
µονής αφορά νοµό, νησί ή παραµεθόριο περιοχή (άρθρο 17 παρ.
8 περίπτωση ιδ’ του   ν. 2190/1994) είναι δυνατή η συµµετοχή
του υπαλλήλου σε διαδικασίες επιλογής για µετάταξη ή από-
σπαση σε υπηρεσίες εντός των ορίων της περιοχής όπου υφί-
σταται η δέσµευση. Ειδικά στην περίπτωση της συνυπηρέτησης
συζύγων, σύµφωνα µε το άρθρο 11, επιτρέπεται η µετάταξη ή η
απόσπαση σε υπηρεσία άλλης περιοχής του άρθρου 8, εφόσον
ο υπάλληλος έχει συµπληρώσει το ήµισυ του υποχρεωτικού χρό-
νου παραµονής. 

β) Η συµπλήρωση διετίας: αα) από προηγούµενη µετάταξη για
τη διενέργεια νέας µετάταξης ή απόσπασης και ββ) από προ-
ηγούµενη απόσπαση για τη διενέργεια νέας απόσπασης. Από την
υποχρέωση συµπλήρωσης διετίας από προηγούµενη µετάταξη
ή απόσπαση εξαιρούνται όσοι αποσπώνται ή µετατάσσονται σε
υπηρεσία αποµακρυσµένης-παραµεθόριας περιοχής και ορει-
νού–νησιωτικού Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, σύµφωνα µε το άρθρο 8,
καθώς και όσοι µετατάσσονται αµοιβαία και όσοι αποσπώνται για
συνυπηρέτηση. 

3. Δικαίωµα συµµετοχής σε διαδικασίες επιλογής για προκη-
ρυσσόµενες θέσεις µέσω του ΕΣΚ έχουν επίσης: α) οι υπάλληλοι
του οικείου φορέα, εφόσον έχουν τα απαιτούµενα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα, β) οι υπάλληλοι που έχουν µεταταχθεί πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος σε υπηρεσίες αποµακρυ-
σµένων-παραµεθόριων περιοχών µε δέσµευση δεκαετούς παρα-
µονής και έχουν συµπληρώσει τουλάχιστον επτά (7) έτη υπο-
χρεωτικής παραµονής. Ειδικά οι υπάλληλοι που έχουν συµπλη-
ρώσει τουλάχιστον πέντε (5) έτη υποχρεωτικής παραµονής
έχουν δικαίωµα συµµετοχής για τις διαδικασίες επιλογής σε θέ-
σεις εντός της αποµακρυσµένης-παραµεθορίου περιοχής. 

4. Για τη διενέργεια µετάταξης ή απόσπασης το ποσοστό κά-
λυψης των θέσεων στο φορέα προέλευσης του κλάδου στον
οποίο ανήκει ο υπάλληλος, κατά την καταληκτική ηµεροµηνία
υποβολής των αιτήσεων για τη διαδικασία επιλογής, πρέπει να
ανέρχεται σε ποσοστό τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) ή
εξηνταπέντε τοις εκατό (65%) στους ΟΤΑ α’ βαθµού που έχουν
πληθυσµό µικρότερο από ενενήντα χιλιάδες (90.000) κατοίκους.
Επίσης, πρέπει ο αιτών υπάλληλος να µην είναι ο µοναδικός που
υπηρετεί στον οικείο κλάδο, εκτός αν στο οργανόγραµµα του
φορέα προβλέπεται µόνο µία θέση του εν λόγω κλάδου. Ειδικά
για τη µετάταξη υπαλλήλου από   ΟΤΑ α’ βαθµού απαιτείται επι-
πλέον η γνώµη του αρµόδιου για το διορισµό οργάνου. 

Άρθρο 5
Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας

1. Στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης συνιστάται
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Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας, η οποία λαµβάνοντας υπόψη
το ψηφιακό Οργανόγραµµα του άρθρου 16 συντονίζει και επι-
βλέπει την εφαρµογή του ΕΣΚ και αξιολογεί τα αιτήµατα των φο-
ρέων για την αναγκαιότητα διενέργειας αποσπάσεων λόγω
σοβαρών και επειγουσών υπηρεσιακών αναγκών. Επίσης γνωµο-
δοτεί για την κατανοµή των αιτούµενων υπαλλήλων για συνυπη-
ρέτηση, για αιτήµατα υπαλλήλων για απόσπαση ή µετάταξη για
αποδεδειγµένα ιδιαίτερα σοβαρούς λόγους υγείας, για την ανα-
κατανοµή του προσωπικού σε υπηρεσίες του Δηµοσίου µετά από
αναδιάρθρωση υπηρεσιών, συγχώνευση φορέων ή µεταβολή του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος των φορέων και εν γένει για ζητήµατα
σχετικά µε την πολιτική κινητικότητας και τη στελέχωση του Δη-
µοσίου.

2. Η Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας είναι επταµελής και
αποτελείται από τους εξής:

α) έναν (1) Αντιπρόεδρο του ΑΣΕΠ ως Πρόεδρο που υποδει-
κνύεται από τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ µε τον αναπληρωτή του, 

β) ένα (1) µέλος του ΑΣΕΠ που υποδεικνύεται από τον Πρό-
εδρο του ΑΣΕΠ µε τον αναπληρωτή του,

γ) έναν (1) νοµικό σύµβουλο του ΝΣΚ που ορίζεται από τον
Πρόεδρο του ΝΣΚ µε τον αναπληρωτή του, 

δ) τον Διοικητικό Γραµµατέα του Υπουργείου Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, µε αναπληρωτή του έναν Προϊστάµενο Γενικής Δι-
εύθυνσης, 

ε) τον Διοικητικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών µε
αναπληρωτή του έναν Προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης,

στ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Διοίκησης Αν-
θρώπινου Δυναµικού του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, µε αναπληρωτή του τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης
Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού, 

ζ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αποκέντρωσης
και Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών, µε ανα-
πληρωτή του τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Προσωπικού Το-
πικής Αυτοδιοίκησης. 

Στην Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας συµµετέχουν ως παρα-
τηρητές, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ένας (1) εκπρόσωπος της
Α.Δ.Ε.ΔΥ. και ένας (1) εκπρόσωπος της Κ.Ε.Δ.Ε.. 

Τα µέλη της Κεντρικής Επιτροπής Κινητικότητας ορίζονται για
θητεία τριών (3) ετών µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως. Η Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας συνεπικουρείται
στο έργο της από τη Γενική Διεύθυνση Διοίκησης Ανθρώπινου
Δυναµικού και υποστηρίζεται από γραµµατεία, της οποίας η ορ-
γάνωση, η στελέχωση και κάθε άλλο αναγκαίο για τη λειτουργία
της θέµα καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής
Ανασυγκρότησης.

Άρθρο 6
Διαδικασία διενέργειας προγράµµατος κινητικότητας

1. Το πρόγραµµα κινητικότητας διενεργείται σε τρεις κύκλους
κατ’ έτος και αφορά στην κάλυψη κενών θέσεων µε µετάταξη και
στην προσωρινή κάλυψη θέσεων µε απόσπαση. Το τελευταίο δε-
καπενθήµερο κάθε έτους οι Υπουργοί για τις υπηρεσίες των
Υπουργείων των οποίων προΐστανται και για τα εποπτευόµενα
νοµικά πρόσωπα, οι Συντονιστές Αποκεντρωµένων Διοικήσεων
για τις υπηρεσίες τους και για τους ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού της χω-
ρικής αρµοδιότητάς τους, καθώς και οι επικεφαλής των Ανεξάρ-
τητων Αρχών αποστέλλουν στην Κεντρική Επιτροπή Κινητικό-
τητας τα αιτήµατά τους για κάλυψη θέσεων µε µετάταξη ή από-
σπαση, συνοδευόµενα από έκθεση αναφορικά µε το υπηρετούν
προσωπικό, τις εκτιµώµενες αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδότη-
σης και τις τυχόν τρέχουσες διαδικασίες προσλήψεων. Το αίτηµα
για κάθε θέση περιλαµβάνει το περίγραµµα της θέσης εργασίας,
καθώς επίσης και τυχόν πρόσθετα απαιτούµενα τυπικά ή ουσια-
στικά προσόντα που απαιτούνται κατά περίπτωση. Ειδικότερα τα
αιτήµατα για απόσπαση οφείλουν να είναι αιτιολογηµένα, όσον
αφορά το σοβαρό και επείγοντα χαρακτήρα των υπηρεσιακών
αναγκών, καθώς και την αναγκαιότητα προσωρινής κάλυψης της
θέσης. 

2. Τα αιτήµατα αξιολογούνται από την Κεντρική Επιτροπή Κι-

νητικότητας και εισάγονται σε ενιαία βάση δεδοµένων (Πίνακας)
για τις προσφερόµενες-διαθέσιµες θέσεις στο Δηµόσιο. Ο Πίνα-
κας για τον πρώτο κύκλο κινητικότητας δηµοσιοποιείται την 1η
Φεβρουαρίου κάθε έτους µε την ανάρτησή του σε ηλεκτρονική
εφαρµογή που δηµιουργείται για το σκοπό αυτόν στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης. 

3. Οι υπάλληλοι που διαθέτουν τα απαιτούµενα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα για την προς κάλυψη θέση υποβάλλουν ηλε-
κτρονικά, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών, αίτηση στην υπηρεσία
υποδοχής, η οποία αξιολογεί τις υποβαλλόµενες αιτήσεις µέχρι
τις 31 Μαρτίου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 7. Η µε-
τάταξη ή απόσπαση ολοκληρώνεται µε την έκδοση απόφασης
από το αρµόδιο για διορισµό όργανο της υπηρεσίας υποδοχής,
ύστερα από σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου συλλογικού οργάνου
της παραγράφου 1 του άρθρου 7, µέχρι τις 15 Μαΐου, και κοινο-
ποιείται στον ενδιαφερόµενο και την υπηρεσία προέλευσής του.
Αντίστοιχες διαδικασίες ακολουθούνται και για το δεύτερο και
τρίτο κύκλο κινητικότητας, µε αποστολή αιτηµάτων το τελευταίο
δεκαπενθήµερο του Απριλίου και του Αυγούστου αντίστοιχα,
ανάρτηση στην ηλεκτρονική εφαρµογή της ιστοσελίδας του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης την 1η Ιουνίου και την
1η Οκτωβρίου αντίστοιχα, υποβολή αιτήσεων των υποψηφίων
στην υπηρεσία υποδοχής µέχρι τις 15 Ιουνίου και τις 15 Οκτω-
βρίου αντίστοιχα, αξιολόγηση των υποψηφίων από την υπηρεσία
υποδοχής µέχρι τις 31 Ιουλίου και τις 30 Νοεµβρίου αντίστοιχα
και έκδοση της απόφασης µετάταξης ή απόσπασης µέχρι τις 15
Σεπτεµβρίου του ίδιου έτους και τις 15 Ιανουαρίου του επόµενου
έτους αντίστοιχα. 

Άρθρο 7
Διαδικασία αξιολόγησης υποψηφίων από την 
υπηρεσία υποδοχής και έκδοση απόφασης

1. Η αξιολόγηση των υποψηφίων για κάλυψη θέσης µε µετά-
ταξη ή απόσπαση γίνεται από την υπηρεσία υποδοχής και συγ-
κεκριµένα από τριµελές όργανο που αποτελείται από τον
προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης και τον προϊστάµενο της
Διεύθυνσης, στις οποίες ανήκει η εκάστοτε προκηρυσσόµενη
θέση, και από τον προϊστάµενο της αρµόδιας για θέµατα προ-
σωπικού Διεύθυνσης της υπηρεσίας υποδοχής. Αν η προς κά-
λυψη θέση ανήκει στην αρµόδια για θέµατα προσωπικού
Διεύθυνση, στο τριµελές όργανο αξιολόγησης µετέχει ο αναπλη-
ρωτής του προϊσταµένου της Διεύθυνσης. Σε περίπτωση που
στην υπηρεσία υποδοχής δεν προβλέπεται θέση Γενικού Διευ-
θυντή, στο τριµελές όργανο αξιολόγησης µετέχει προϊστάµενος
Διεύθυνσης, και εφόσον δεν υπάρχει , προϊστάµενος Γενικής Δι-
εύθυνσης αρµόδιος για θέµατα προσωπικού του εποπτεύοντος
Υπουργείου. Προκειµένου για τους ΟΤΑ α’ βαθµού, το τριµελές
όργανο αποτελείται από: α) τον προϊστάµενο της αρµόδιας για
θέµατα προσωπικού Γενικής Διεύθυνσης και ελλείψει αυτού τον
προϊστάµενο της αρµόδιας για θέµατα προσωπικού Διεύθυνσης,
β) τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης στην οποία ανήκει η εκά-
στοτε προκηρυσσόµενη θέση και γ) τον προϊστάµενο του Τµή-
µατος, στο οποίο ανήκει η προκηρυσσόµενη θέση. Αν στο
τριµελές όργανο αξιολόγησης µετέχει ο προϊστάµενος της αρ-
µόδιας για θέµατα προσωπικού Διεύθυνσης λόγω έλλειψης του
προϊσταµένου της αρµόδιας για θέµατα προσωπικού Γενικής Δι-
εύθυνσης και η προς κάλυψη θέση ανήκει στην αρµόδια για θέ-
µατα προσωπικού Διεύθυνση, τότε µετέχει ο αναπληρωτής του
προϊσταµένου της Διεύθυνσης. Στην περίπτωση των Ν.Π.Ι.Δ. το
οικείο διοικητικό συµβούλιο ορίζει τριµελές όργανο αρµόδιο για
την αξιολόγηση των υποψηφίων. Ειδικά για τα Ν.Π.Ι.Δ. των ΟΤΑ
α’ βαθµού, το τριµελές όργανο αποτελείται από τον προϊστάµενο
της αρµόδιας για θέµατα προσωπικού Γενικής Διεύθυνσης και
ελλείψει αυτού, τον προϊστάµενο της αρµόδιας για θέµατα προ-
σωπικού Διεύθυνσης, τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης στην
οποία ανήκει η εκάστοτε προκηρυσσόµενη θέση, και από τον
προϊστάµενο του αρµόδιου τοµέα στον οποίο ανήκει η προκη-
ρυσσόµενη θέση.

2. Στο τριµελές όργανο της παραγράφου 1 παρίσταται µε συµ-
βουλευτικό ρόλο ο προϊστάµενος του Τµήµατος στο οποίο ανή-
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κει η εκάστοτε προκηρυσσόµενη θέση και συµµετέχει ως παρα-
τηρητής εκπρόσωπος του οικείου συλλόγου εργαζοµένων. 

3. Για την αξιολόγηση των υποψηφίων λαµβάνεται υπόψη η συ-
νάφεια των τυπικών και ουσιαστικών προσόντων τους µε την
προκηρυσσόµενη θέση, οι εκθέσεις αξιολόγησης, η εµπειρία
στην άσκηση αντίστοιχων καθηκόντων και κάθε στοιχείο από το
προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου που καταδεικνύει την καταλ-
ληλότητα για τη συγκεκριµένη θέση. Για την πληρέστερη αξιο-
λόγηση των υποψηφίων για τις προκηρυσσόµενες θέσεις
κλάδων/ειδικοτήτων ΠΕ και ΤΕ κατηγοριών διενεργείται συνέν-
τευξη µεταξύ των τριών (3) επικρατέστερων. Συνέντευξη δύναται
να διενεργείται και για θέσεις κλάδων/ειδικοτήτων ΔΕ και ΥΕ κα-
τηγοριών. Το πρακτικό επιλογής είναι ειδικά αιτιολογηµένο, πε-
ριλαµβάνει συγκριτική αξιολόγηση των υποψηφίων και εισήγηση
για τον υποψήφιο που πληροί τα απαιτούµενα τυπικά και ουσια-
στικά προσόντα για την προκηρυσσόµενη θέση, καθώς και κα-
θορισµό τουλάχιστον τριών (3) επιλαχόντων, εφόσον υπάρχουν. 

4. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας αξιολόγησης η υπη-
ρεσία υποδοχής ενηµερώνει εντός τριών (3) ηµερών τον επιλε-
γέντα υπάλληλο, καθώς και την υπηρεσία προέλευσής του. Η
πράξη µετάταξης ή απόσπασης εκδίδεται από το αρµόδιο προς
διορισµό όργανο της υπηρεσίας υποδοχής εντός των οριζόµε-
νων στην παράγραφο 3 του άρθρου 6 προθεσµιών και κοινοποι-
είται αµέσως στην υπηρεσία προέλευσης του υπαλλήλου, καθώς
και στον ίδιο, ο οποίος υποχρεούται να αναλάβει υπηρεσία στη
νέα του θέση το αργότερο εντός ενός (1) µηνός από την ως άνω
κοινοποίηση. Σε περίπτωση απόσπασης ή µετάταξης υπαλλήλου
από ΚΕΠ η προθεσµία ανάληψης υπηρεσίας είναι δύο (2) µήνες
από την κοινοποίηση, διάστηµα εντός του οποίου ο οικείος Δή-
µαρχος µεριµνά για την κάλυψη της κενωθείσας θέσης, προκει-
µένου να µην µειωθεί ο αριθµός των υπηρετούντων υπαλλήλων. 

5. Η πράξη απόσπασης ή µετάταξης υπαλλήλου, για αποδε-
δειγµένα ιδιαίτερα σοβαρούς λόγους υγείας, εκδίδεται από το
αρµόδιο προς διορισµό όργανο της υπηρεσίας υποδοχής, κατό-
πιν γνωµοδότησης της Κεντρικής Επιτροπής Κινητικότητας, η
οποία αποφαίνεται για τα σχετικά αιτήµατα και κατανέµει τους
υπαλλήλους σε θέσεις αντίστοιχες των τυπικών και ουσιαστικών
προσόντων τους, λαµβάνοντας υπόψη τις υπηρεσιακές ανάγκες
των φορέων.

Άρθρο 8
Μετάταξη - απόσπαση σε υπηρεσίες 

αποµακρυσµένων - παραµεθόριων και 
ορεινών - νησιωτικών ΟΤΑ α’ βαθµού

1. Η µετάταξη ή απόσπαση υπαλλήλων σε υπηρεσίες αποµα-
κρυσµένων- παραµεθόριων περιοχών όπως ορίζονται στις εκά-
στοτε ισχύουσες διατάξεις, καθώς και ορεινών και νησιωτικών
ΟΤΑ α’ βαθµού βάσει των διατάξεων των άρθρων 1 παρ. 2, 204
και 209 παρ. 1 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), διενεργείται µέσω του
ΕΣΚ. 

2. Η διάρκεια της απόσπασης ορίζεται έως ένα (1) έτος µε δυ-
νατότητα παράτασης για ένα (1) ακόµη έτος. Οι µετατασσόµενοι
δεσµεύονται να παραµείνουν στην υπηρεσία υποδοχής για δύο
(2) έτη, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περίπτωση β’ παράγρα-
φος 2 του άρθρου 4. 

3. Για τους υπαλλήλους που µετατάσσονται σε υπηρεσίες της
παραγράφου 1 και παραµένουν για τρία (3) τουλάχιστον έτη, ο
απαιτούµενος χρόνος για τη βαθµολογική προαγωγή µειώνεται
κατά δύο (2) έτη. Αντίστοιχα, για τους υπαλλήλους που απο-
σπώνται και παραµένουν για δύο (2) τουλάχιστον έτη συνεχώς,
ο απαιτούµενος χρόνος για τη βαθµολογική προαγωγή τους µει-
ώνεται κατά ένα (1) έτος. Ο µέγιστος χρόνος απόσπασης ή µε-
τάταξης που δύναται να συνυπολογιστεί για τη βαθµολογική
προώθηση του υπαλλήλου στη διάρκεια της συνολικής υπηρε-
σίας του είναι έξι (6) έτη. 

4. Υπάλληλοι που έχουν αποσπαστεί για δύο (2) έτη συνεχώς
σε υπηρεσία της παραγράφου 1 δύναται κατά τη λήξη της από-
σπασης να µεταταγούν κατά προτεραιότητα κατόπιν αίτησής
τους σε κενή θέση κλάδου της ίδιας υπηρεσίας, µετά από γνώµη
του οικείου συλλογικού οργάνου της παραγράφου 1 του άρθρου

7, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις της παραγράφου 4 του
άρθρου 4 για την υπηρεσία προέλευσης. 

Άρθρο 9
Ενδοϋπουργική κινητικότητα 

1. Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων µόνιµων και ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου από µία αρχή σε άλλη που ανήκει στο
ίδιο Υπουργείο ή εποπτεύεται από αυτό, ιδίως από την κεντρική
υπηρεσία σε Γενική ή Ειδική Γραµµατεία και σε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και ιδιωτικού δικαίου, αντιστρόφως και µεταξύ
τους. Η απόσπαση διενεργείται µε απόφαση του οικείου Υπουρ-
γού, κατόπιν ανακοίνωσης-πρόσκλησης που δύναται να απευθύ-
νεται σε έναν ή περισσότερους φορείς, µε ανάλογη εφαρµογή
των διατάξεων του παρόντος Κεφαλαίου για το ΕΣΚ. 

2. Αν δεν υπάρχει εκδήλωση ενδιαφέροντος για την κάλυψη
θέσης ορισµένου κλάδου που προκηρύσσεται βάσει της παρα-
γράφου 1 και συντρέχουν αποδεδειγµένοι λόγοι σοβαρών και
επειγουσών υπηρεσιακών αναγκών, επιτρέπεται η απόσπαση
υπαλλήλου, µετά από σύµφωνη γνώµη του υπηρεσιακού συµ-
βουλίου του φορέα προέλευσης. Η διάρκεια της απόσπασης
είναι µέχρι ένα (1) έτος, εφόσον διενεργείται εντός του ίδιου
νοµού µε την υπηρεσία στην οποία ανήκει η οργανική θέση του
υπαλλήλου, και µέχρι έξι (6) µήνες αν διενεργείται σε άλλο νοµό
από αυτόν της οργανικής θέσης του υπαλλήλου. 

Άρθρο 10
Αµοιβαία µετάταξη

1. Επιτρέπεται, ύστερα από αίτηση, η αµοιβαία µετάταξη υπαλ-
λήλων της παραγράφου 1 του άρθρου 3 µε την προϋπόθεση να
ανήκουν στην ίδια κατηγορία/εκπαιδευτική βαθµίδα και να κατέ-
χουν τα τυπικά προσόντα του κλάδου/ειδικότητας στον οποίο µε-
τατάσσονται. Η ανωτέρω µετάταξη διενεργείται, κατόπιν αίτησης
των ενδιαφεροµένων υπαλλήλων και µετά από γνώµη των συλ-
λογικών οργάνων της παραγράφου 1 του άρθρου 7 των φορέων
προέλευσης και υποδοχής, µε απόφαση των αρµόδιων προς διο-
ρισµό οργάνων των φορέων προέλευσης και υποδοχής, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Ο υπάλληλος που επιθυµεί να µεταταγεί σε άλλη υπηρεσία
µε τη διαδικασία του παρόντος άρθρου, υποβάλλει αίτηση στην
Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας, η οποία δηµοσιοποιεί το αί-
τηµα του υπαλλήλου, µε ανάρτηση στην ηλεκτρονική εφαρµογή
για την κινητικότητα του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης. Οι ενδιαφερόµενοι που πληρούν τις προϋποθέσεις για την
πλήρωση της συγκεκριµένης θέσης υποβάλλουν ηλεκτρονική αί-
τηση προς το φορέα του υπαλλήλου που ζήτησε αρχικά την αµοι-
βαία µετάταξη. 

3. Η διαδικασία γνωστοποίησης των αιτηµάτων αµοιβαίας µε-
τάταξης, τα δικαιολογητικά που πρέπει να συνοδεύουν τις αιτή-
σεις των υπαλλήλων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια που
αφορά στη διαδικασία εφαρµογής του παρόντος άρθρου καθο-
ρίζονται µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης.

4. Ειδικές διατάξεις περί αµοιβαίων µετατάξεων διατηρούνται
σε ισχύ.

Άρθρο 11
Συνυπηρέτηση 

1. Επιτρέπεται, ύστερα από αίτηση, η απόσπαση για συνυπη-
ρέτηση στην περιοχή που υπηρετεί σύζυγος ή συµβιών κατά την
έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 (Α’ 181) δηµόσιος υπάλ-
ληλος δηµόσιας υπηρεσίας, Ν.Π.Δ.Δ., ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού και
Ν.Π.Ι.Δ. ή λειτουργός, κατά προτεραιότητα εκτός νοµού Αττικής.
Οι αιτήσεις υποβάλλονται στην Κεντρική Επιτροπή Κινητικότη-
τας, η οποία γνωµοδοτεί για την κατανοµή των αιτούµενων υπαλ-
λήλων σε θέσεις αντίστοιχες των τυπικών και ουσιαστικών
προσόντων τους, λαµβάνοντας υπόψη τις υπηρεσιακές ανάγκες
των φορέων ανά περιοχή. Οι εν λόγω υπηρεσιακές ανάγκες προ-
κύπτουν από τα αιτήµατα που αποστέλλουν οι φορείς στο πλαί-
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σιο του ΕΣΚ. Η απόσπαση ολοκληρώνεται µε την έκδοση απόφα-
σης των οικείων Υπουργών ή, προκειµένου για απόσπαση µεταξύ
ΟΤΑ, µε την έκδοση απόφασης από τα αρµόδια για το διορισµό
όργανα.

2. Η χρονική διάρκεια της απόσπασης δεν δύναται να υπερ-
βαίνει τα δύο (2) έτη, µετά το πέρας των οποίων απαιτείται η επα-
νεξέταση από την Κεντρική Επιτροπή Κινητικότητας του αιτή-
µατος του υπαλλήλου για εκ νέου απόσπαση έως δύο (2) έτη,
στην ίδια ή σε άλλη υπηρεσία της ίδιας περιοχής, συνεκτιµώντας
τις υπηρεσιακές ανάγκες. 

3. Ειδικές διατάξεις περί συνυπηρέτησης διατηρούνται σε
ισχύ. 

Άρθρο 12
Απόσπαση

Το άρθρο 68 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Δι-
οικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (εφεξής «Υπαλλη-
λικού Κώδικα»), ο οποίος κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3528/2007 (Α’26), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 68
Απόσπαση

1. Η απόσπαση, ήτοι η αποµάκρυνση του υπαλλήλου για ορι-
σµένο χρονικό διάστηµα από την υπηρεσία στην οποία ανήκει η
οργανική θέση που κατέχει και η ανάθεση σε αυτόν καθηκόντων
σε άλλη υπηρεσία, διενεργείται για την κάλυψη επειγουσών υπη-
ρεσιακών αναγκών προσωρινού χαρακτήρα, και αφορά την
άσκηση καθηκόντων κλάδου για τον οποίο ο υπάλληλος διαθέτει
τα απαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα. Ο χρόνος της
απόσπασης λογίζεται για κάθε συνέπεια ως χρόνος πραγµατικής
υπηρεσίας στη θέση την οποία ανήκει οργανικά. 

2. Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων δηµοσίων υπηρεσιών
κάθε µορφής ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου σε υπηρε-
σία άλλου Υπουργείου ή σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
ή σε ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού ή σε Ν.Π.Ι.Δ., σύµφωνα µε τις προβλε-
πόµενες διαδικασίες στο ΕΣΚ.

3. Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλου από µία αρχή σε άλλη
του ίδιου Υπουργείου ή σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου που εποπτεύεται από τον οικείο Υπουργό, αντιστρόφως
και µεταξύ αυτών, σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες
στο πλαίσιο της ενδοϋπουργικής κινητικότητας.

4. Η απόφαση απόσπασης εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών
από την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των σχετικών αιτή-
σεων. 

5. Η διάρκεια των ανωτέρω αποσπάσεων δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το ένα (1) έτος συνολικά. Με πρωτοβουλία της υπηρεσίας
υποδοχής και συναίνεση του υπαλλήλου είναι δυνατή η παρά-
τασή της για τρεις (3) µήνες. Κατ’ εξαίρεση η απόσπαση σε υπη-
ρεσία αποµακρυσµένης -παραµεθόριας περιοχής δύναται να
παραταθεί κατά ένα (1) έτος. 

6. Η απόσπαση παύει αυτοδικαίως, όταν λήξει το χρονικό όριο
της παραγράφου 5. Ο υπάλληλος µε τη λήξη της απόσπασης
επανέρχεται υποχρεωτικά στη θέση του χωρίς άλλη διατύπωση.
Αν εκκρεµεί αίτηµα µετάταξης του αποσπασµένου υπαλλήλου
στον ίδιο φορέα, η απόσπαση παρατείνεται µέχρι τη δηµοσίευση
της πράξης µετάταξης και πάντως όχι πέραν των τριών (3) µηνών
από τη λήξη της απόσπασης.

7. Οι αποδοχές του αποσπασµένου υπαλλήλου καταβάλλονται
από την υπηρεσία υποδοχής.

8. Απαγορεύεται η απόσπαση υπαλλήλου, µε γενικές ή ειδικές
διατάξεις, πριν παρέλθει διετία από το διορισµό του. 

9. Απαγορεύεται η απόσπαση υπαλλήλου που έχει επιλεγεί ως
προϊστάµενος οργανικής µονάδας, εάν προηγουµένως δεν έχει
γίνει δεκτή αίτηση απαλλαγής του από τα εν λόγω καθήκοντα.
Αν ο αποσπασµένος υπάλληλος επιλεγεί ως προϊστάµενος ορ-
γανικής µονάδας, παύει αυτοδικαίως η απόσπαση από την τοπο-
θέτησή του ως προϊσταµένου.

10. Η απόσπαση µπορεί να παύει οποτεδήποτε πριν από τη
λήξη του χρονικού ορίου της παραγράφου 5 για λόγους αναγό-

µενους στην υπηρεσία.
11. Δεν επιτρέπεται απόσπαση υπαλλήλου πριν παρέλθει διε-

τία από τη λήξη της προηγούµενης απόσπασης, µε εξαίρεση την
απόσπαση για συνυπηρέτηση συζύγων και την απόσπαση σε
υπηρεσία αποµακρυσµένης-παραµεθόριας περιοχής. 

12. Διατηρούνται σε ισχύ µόνο οι ειδικές διατάξεις που προ-
βλέπεται ρητά ότι εξαιρούνται από το ΕΣΚ.»

Άρθρο 13
Μετάταξη σε άλλη υπηρεσία

Το άρθρο 71 του Υπαλληλικού Κώδικα αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 71
Μετάταξη σε άλλη υπηρεσία

1. Η µετάταξη σε άλλη δηµόσια υπηρεσία, ήτοι η µετακίνηση
του υπαλλήλου από την υπηρεσία στην οποία ανήκει η οργανική
θέση του σε κενή οργανική θέση άλλης υπηρεσίας, σε κλάδο της
ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, για την οποία έχει τα απαιτούµενα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα, διενεργείται για την κάλυψη πά-
γιων αναγκών σύµφωνα, µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες στο
ΕΣΚ.

2. Ο υπάλληλος µετατάσσεται µε το βαθµό και το µισθολογικό
κλιµάκιο που κατέχει. Σε περίπτωση µετάταξης σε κλάδο ανώτε-
ρης κατηγορίας, ο χρόνος υπηρεσίας που έχει διανυθεί στο
βαθµό µε τον οποίο µετατάσσεται ο υπάλληλος, θεωρείται ότι
έχει διανυθεί στο βαθµό της θέσης στην οποία µετατάσσεται,
εφόσον έχει διανυθεί µε τον τίτλο σπουδών που απαιτείται για
τον κλάδο αυτόν. 

3. Δεν επιτρέπεται η µετάταξη πριν παρέλθει διετία: α) από το
διορισµό, β) από προηγούµενη µετάταξη, µε εξαίρεση την αµοι-
βαία µετάταξη, και τη µετάταξη σε υπηρεσία αποµακρυσµένης-
παραµεθόριας περιοχής. 

4. Υπάλληλος που είχε τον απαιτούµενο για διορισµό σε ανώ-
τερη κατηγορία τίτλο σπουδών κατά το χρόνο υποβολής της αί-
τησης διορισµού του δεν επιτρέπεται να µεταταγεί σε θέση
κλάδου ανώτερης κατηγορίας άλλης υπηρεσίας, πριν από τη
συµπλήρωση οκταετίας από το διορισµό του.

5. Η µετάταξη διενεργείται µε απόφαση του αρµόδιου προς
διορισµό οργάνου της υπηρεσίας υποδοχής, που εκδίδεται εντός
τριών (3) µηνών από την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των
σχετικών αιτήσεων. 

6. Η πράξη µετάταξης δηµοσιεύεται σε περίληψη στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. 

7. Θέσεις για τις οποίες εκδόθηκε προκήρυξη πλήρωσής τους
µε διορισµό δεν καλύπτονται µε µετάταξη.»

Άρθρο 14
Μετάταξη εντός του ίδιου φορέα

Το άρθρο 73 του Υπαλληλικού Κώδικα, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 73
Διαδικασία µετατάξεων εντός του ίδιου φορέα

1. Δεν επιτρέπεται µετάταξη υπαλλήλου πριν παρέλθει διετία
από το διορισµό του.

2. Οι αιτήσεις µετατάξεων των άρθρων 69 και 70 υποβάλλονται
στην αρµόδια υπηρεσία προσωπικού κατά τους µήνες Μάρτιο
και Οκτώβριο κάθε έτους και συνεξετάζονται από το αρµόδιο
συλλογικό όργανο.

3. Οι αιτήσεις µετάταξης εισάγονται στο υπηρεσιακό συµβού-
λιο και εντός δύο (2) µηνών από την καταληκτική ηµεροµηνία
υποβολής τους, διατυπώνεται γνώµη για την αποδοχή ή την
απόρριψή τους, αφού συνεκτιµηθούν τόσο η καταλληλότητα του
υποψηφίου για την άσκηση των καθηκόντων του κλάδου στον
οποίο ζητεί να µεταταγεί, όσο και οι ανάγκες της υπηρεσίας. Σε
περίπτωση υποβολής περισσότερων αιτήσεων για µετάταξη στην
ίδια θέση, το αρµόδιο όργανο λαµβάνει υπόψη την απόδοση των
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υπαλλήλων, το χρόνο συνολικής υπηρεσίας στο βαθµό και τον
κλάδο, καθώς και τα λοιπά στοιχεία του προσωπικού τους µη-
τρώου. 

4. Η µετάταξη διενεργείται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουρ-
γού ή του µονοµελούς οργάνου διοίκησης του Ν.Π.Δ.Δ. και αν
δεν υπάρχει, του Διοικητικού Συµβουλίου αυτού, µετά από γνώµη
του αρµόδιου συλλογικού οργάνου. Προκειµένου για µετάταξη
υπαλλήλων εντός της ίδιας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, αυτή
διενεργείται µε απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης. 

5. Η πράξη µετάταξης δηµοσιεύεται σε περίληψη στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

6. Θέσεις για τις οποίες εκδόθηκε προκήρυξη πλήρωσής τους
µε διορισµό δεν καλύπτονται µε µετάταξη.» 

Άρθρο 15
Κάλυψη δαπάνης µισθοδοσίας υπαλλήλων 

εποπτευόµενων φορέων

1. Κατά τη διάρκεια εκτέλεσης του προϋπολογισµού, τα
Υπουργεία και οι Αποκεντρωµένες Διοικήσεις δύναται να µετα-
φέρουν σε ειδικούς κωδικούς αριθµούς εξόδων του προϋπολο-
γισµού τους, µέρος των πιστώσεών τους που έχουν προβλεφθεί
για πάσης φύσεως µεταβιβάσεις, προκειµένου να καλυφθεί η δα-
πάνη µισθοδοσίας υπαλλήλων των εποπτευόµενων φορέων τους
που αποσπώνται ή µετατάσσονται σε άλλους φορείς. 

2. Η διαδικασία της παραγράφου 1 αφορά αποκλειστικά και
µόνο την κάλυψη της δαπάνης µισθοδοσίας υπαλλήλων που προ-
έρχονται από φορείς εντός Γενικής Κυβέρνησης, η µισθοδοσία
των οποίων δεν βαρύνει άµεσα τον τακτικό προϋπολογισµό, στο
πλαίσιο των ανώτατων ορίων δαπανών που έχουν περιληφθεί στο
εκάστοτε ισχύον Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρα-
τηγικής. Η έννοια της Γενικής Κυβέρνησης οριοθετείται εκάστοτε
από την Ελληνική Στατιστική Αρχή στο Μητρώο Φορέων Γενικής
Κυβέρνησης. Για τις αποσπάσεις ή µετατάξεις αποφοίτων
ΕΣΔΔΑ που υπηρετούν σε φορείς εκτός Γενικής Κυβέρνησης και
εντάσσονται στο ΕΣΚ, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 3 του παρόντος νόµου, εγγράφονται νέες πιστώσεις στον
Κρατικό Προϋπολογισµό για την κάλυψη των δαπανών µισθοδο-
σίας τους.

3. Η παρ. 1 του άρθρου 29 του ν. 4223/2013 (Α’ 287) καταρ-
γείται.

Άρθρο 16
Ψηφιακό Οργανόγραµµα της Δηµόσιας Διοίκησης 

και Τοπικής Αυτοδιοίκησης

1. Δηµιουργείται σε βάση δεδοµένων Οργανόγραµµα της Δη-
µόσιας Διοίκησης και Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στο οποίο αποτυ-
πώνονται η διάρθρωση και η στελέχωση όλων των φορέων του
Δηµοσίου, που αναφέρονται στην παράγραφο 1 του άρθρου 3.
Το Οργανόγραµµα περιλαµβάνει όλες τις οργανικές µονάδες
των ως άνω φορέων, τους υπηρετούντες σε κάθε οργανική µο-
νάδα υπαλλήλους και τα αντίστοιχα περιγράµµατα θέσεων ερ-
γασίας. Κάθε οργανική µονάδα συναρτάται µε την ιεραρχικά
ανώτερή της και κάθε υπάλληλος µε τη µονάδα στην οποία υπη-
ρετεί. 

2. Το Οργανόγραµµα τηρείται σε κεντρικό ιστότοπο και την ευ-
θύνη της διαχείρισης της υπολογιστικής υποδοµής του ψηφια-
κού Οργανογράµµατος έχει το Υπουργείο Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών, ενώ
την ευθύνη της καταχώρισης σε αυτό των στοιχείων του κάθε
φορέα έχουν οι αντίστοιχες Διευθύνσεις Διοικητικού µέσω πιστο-
ποιηµένης πρόσβασης. 

3. Στο Οργανόγραµµα καταχωρίζονται αµελλητί οι αλλαγές
στη δοµή των φορέων και στην κατανοµή των υπηρετούντων
υπαλλήλων.

4. Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
που εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα εφαρµογής του παρόν-
τος άρθρου.

Άρθρο 17
Σύντµηση οκταετίας για τη µετάταξη διοριστέων του ΑΣΕΠ

µετά την 1.1.2009

Για τους περιλαµβανοµένους σε πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ
ή των φορέων του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 που εκδόθηκαν
µετά την 1.1.2009, ανεξαρτήτως τυχόν µεταβολής του φορέα
διορισµού, το χρονικό διάστηµα που µεσολαβεί από τη λήξη της
προθεσµίας των τεσσάρων (4) µηνών που προβλέπεται στο
άρθρο 15 του Υπαλληλικού Κώδικα και στο άρθρο 22 του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων ο οποίος κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3584/2007 (Α’143), έως την
κατάρτιση της υπαλληλικής σχέσης, συνυπολογίζεται στο οριζό-
µενο στην παράγραφο 2 του άρθρου 70 του Υπαλληλικού Κώδικα
και στην παράγραφο 2 του άρθρου 76 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (διάστηµα της οκταετίας).
Τα ως άνω ισχύουν ανάλογα και για τους περιλαµβανοµένους σε
πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ ή των φορέων του άρθρου 14 του
ν. 2190/1994 που εκδόθηκαν µετά την 1.1.2009, σε φορείς για
τους οποίους προβλέπονται αντίστοιχες ρυθµίσεις.

Άρθρο 18
Μεταβατικές διατάξεις

1. Εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου µε-
τατάξεις, για τις οποίες είτε έχει εκδοθεί εγκριτική απόφαση σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4002/2011
(Α’ 180) είτε έχει εκδοθεί ανακοίνωση-πρόσκληση, είτε, προκει-
µένου για θέσεις σε ΟΤΑ, έχει υποβληθεί αίτηση υπαλλήλου
µέχρι έναν (1) µήνα πριν από τη δηµοσίευση του νόµου, δύναται
να ολοκληρωθούν µέχρι τις 30.6.2017, σύµφωνα µε τις ισχύου-
σες, µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, διατάξεις. 

2. Αποσπάσεις εξακολουθούν να διενεργούνται σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις µέχρι τις 15.4.2017, έναρξη εφαρµογής
του ΕΣΚ. Οι κατά τα ανωτέρω διενεργούµενες αποσπάσεις, λή-
γουν αυτοδικαίως ένα (1) έτος µετά την έναρξη εφαρµογής του
ΕΣΚ, στις 15.4.2018. 

3. Τακτικοί υπάλληλοι δηµοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ. και ΟΤΑ
α’ και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ. που ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση,
οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος είναι αποσπα-
σµένοι µε γενικές ή ειδικές διατάξεις, σε άλλες δηµόσιες υπηρε-
σίες, Ν.Π.Δ.Δ. και ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, επιτρέπεται να µε-
ταταγούν µε αίτησή τους στην υπηρεσία που είναι αποσπασµέ-
νοι, µετά από γνώµη του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου εφό-
σον υφίσταται. Η µετάταξη διενεργείται σε κενή θέση κλάδου της
ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, και αν δεν υπάρχει µε µεταφορά
της θέσης που κατέχει ο υπάλληλος, µε την ίδια σχέση εργασίας
και διατήρηση της τυχόν προσωπικής διαφοράς στις αποδοχές.
Η αίτηση υποβάλλεται σε αποκλειστική προθεσµία ενός (1)
µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος και η µετάταξη γί-
νεται µε απόφαση των οικείων Υπουργών, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4002/2011 (Α’ 180). Σε
περίπτωση που η απόσπαση του υπαλλήλου λήγει πριν από τη
δηµοσίευση της πράξης µετάταξης, η απόσπαση παρατείνεται
µέχρι την έκδοση της πράξης µετάταξης και πάντως όχι πέραν
τις 30.6.2017. Όσοι υπάλληλοι δεν υποβάλλουν αίτηση ή δεν επι-
λεγούν προς µετάταξη επιστρέφουν στην υπηρεσία στην οποία
ανήκει η οργανική θέση τους µέχρι τις 15.4.2017, έναρξη εφαρ-
µογής του ΕΣΚ. 

4. Τακτικοί υπάλληλοι δηµοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ. και ΟΤΑ
α’ και β’ βαθµού και Ν.Π.Ι.Δ. που ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση
και αποσπώνται σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ. και ΟΤΑ
α’ και β’ βαθµού, κατόπιν ανακοίνωσης-πρόσκλησης που έχει εκ-
δοθεί πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, δύναται να µε-
ταταχθούν µέχρι τις 30.6.2017 στην υπηρεσία που είναι
αποσπασµένοι, µε αίτηση που υποβάλλουν µέχρι τις 30.4.2017,
µε τη διαδικασία, τους όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται
στην παράγραφο 3. 

Άρθρο 19
Τελικές-καταργούµενες διατάξεις
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1. Κάθε γενική ή ειδική διάταξη για τη διενέργεια απόσπασης
ή µετάταξης που αντίκειται στις διαδικασίες, τους όρους και τις
προϋποθέσεις που θέτει το ΕΣΚ καταργείται, µε την επιφύλαξη
του άρθρου 18, µε εξαίρεση τις εξής ειδικές διατάξεις για τις
αποσπάσεις: 

α) σε πολιτικά γραφεία (π.δ. 63/2005), σε γραφεία αιρετών σε
ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, σε γραφεία βουλευτών, σε κόµµατα, στην
Προεδρία της Δηµοκρατίας, 

β) στη Γενική Γραµµατεία του Πρωθυπουργού, στη Γενική
Γραµµατεία της Κυβέρνησης και στη Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού,

γ) στο γραφείο του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης,
δ) στα Ελεγκτικά σώµατα της Διοίκησης, για θέσεις επιθεωρη-

τών – ελεγκτών, 
ε) σε Ειδικές Υπηρεσίες και Κοινές Γραµµατείες των ΕΠ Ευ-

ρωπαϊκής Εδαφικής Συνεργασίας του ν. 4314/ 2014 (Α’265) και
στη ΜΟΔ Α.Ε., καθώς και σε υπηρεσίες συντονισµού, εφαρµογής
ή διαχείρισης άλλων συγχρηµατοδοτούµενων ενωσιακών και διε-
θνών προγραµµάτων, 

στ) στην Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της
Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατά-
στασης (άρθρο 7 του ν. 3691/2008, Α’ 166),

η) στη Γενική Γραµµατεία για την Καταπολέµηση της Διαφθο-
ράς (άρθρο 9 του ν. 4320/2015,  Α’29),

θ) στην ΕΣΔΔΑ, για όσο χρόνο διαρκεί ο χρόνος φοίτησης των
υπαλλήλων,

ι) στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.), την Ένωση
Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝ.Π.Ε.), την Ελληνική Εταιρεία Τοπικής
Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Ε.Τ.Α.Α) και τις Περιφερειακές
Ενώσεις Δήµων (Π.Ε.Δ.),

ια) στα Περιφερειακά Ταµεία Ανάπτυξης.
Οι αποσπάσεις σε θέσεις που προβλέπονται από τον Κανονι-

σµό της Βουλής των Ελλήνων διενεργούνται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του.

2. Οι διατάξεις του άρθρου 37 του ν. 4314/2014 (Α’65), οι δια-
τάξεις για αποσπάσεις και µετατάξεις του ν. 4375/2016 (Α’ 51),
οι διατάξεις των άρθρων 93 παρ. 7 και 182 παρ. 10 του ν. 3852/
2010 (Α’87), οι διατάξεις για αποσπάσεις και µετατάξεις του ει-
δικού ένστολου προσωπικού δηµοτικής αστυνοµίας, οι ειδικές
διατάξεις περί αποσπάσεων εκπαιδευτικών σε υπηρεσίες του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, οι διατάξεις
του άρθρου 8 παρ. 6 του π.δ. 351/1991 (Α’121), καθώς και οι δια-
τάξεις του άρθρου 7 του  ν. 1069/1980 (Α’ 191) διατηρούνται σε
ισχύ. 

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται
η παρ. 1 του άρθρου 68 του ν. 4002/2011 (Α’180), η παρ. 5 του
άρθρου 35 του ν. 4024/2011 (Α’226), η παρ. 16 του άρθρου ένα-
του του ν. 4057/2012 (Α’54), το άρθρο 6 του ν. 3613/ 2007 (Α’
263), η παρ. 10 του άρθρου 2 του ν. 3051/2002 (Α’ 220), όπως
προστέθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 284 του ν. 3852/2010
(Α’87), τα άρθρα 72, 74 και 75 του Υπαλληλικού Κώδικα,  τα
άρθρα 73, 74, 78, 79, 181, 182, 184 του Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, τα άρθρα 246, 247 του ν.
3852/2010, το άρθρο 58 του ν. 3979/2011 (Α’ 138). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΤΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΔΙΟΡΙΖΟΝΤΑΙ ΣΤΙΣ

ΘΕΣΕΙΣ ΤΩΝ ΑΡΘΡΩΝ 6 ΚΑΙ 8 ΤΟΥ Ν. 4369/2016, ΑΣΥΜΒΙ-
ΒΑΣΤΑ ΚΑΙ ΠΡΟΛΗΨΗ ΤΩΝ ΠΕΡΙΠΤΩΣΕΩΝ ΣΥΓΚΡΟΥΣΗΣ

ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΩΝ

Άρθρο 20
Υποχρεώσεις

1. Τα πρόσωπα που διορίζονται στις θέσεις των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4369/2016 (Α’33) οφείλουν να ασκούν τα καθήκοντά τους µε ακε-
ραιότητα, αντικειµενικότητα, αµεροληψία, διαφάνεια και κοινω-
νική υπευθυνότητα, να ενεργούν αποκλειστικά υπέρ του δηµο-
σίου συµφέροντος και να σέβονται και να τηρούν τους κανόνες

εχεµύθειας και εµπιστευτικότητας για θέµατα, για τα οποία έλα-
βαν γνώση κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. 

2. Προς διασφάλιση των ανωτέρω υποχρεώσεων προβλέπον-
ται ασυµβίβαστα και µέτρα πρόληψης περιπτώσεων σύγκρουσης
συµφερόντων, κατά τα οριζόµενα στα άρθρα 21-23 του παρόν-
τος, συµπληρωµατικώς δε εφαρµόζεται κάθε ειδική διάταξη που
αφορά σε ασυµβίβαστα και περιορισµούς σχετικά µε την κατοχή
των θέσεων αυτών. 

Άρθρο 21
Ασυµβίβαστα άσκησης καθηκόντων 

1. Κατά τη διάρκεια της θητείας των προσώπων που διορίζον-
ται σε θέσεις κατά τα οριζόµενα στις παραγράφους 1 και 2 του
άρθρου 6, στα εδάφια πρώτο και δεύτερο της περίπτωσης α’ και
στα εδάφια πρώτο και δεύτερο της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του
άρθρου 8 του ν. 4369/2016 αναστέλλεται η άσκηση εκ µέρους
τους οποιουδήποτε δηµοσίου λειτουργήµατος, όπως και η
άσκηση καθηκόντων σε οποιαδήποτε θέση στο Δηµόσιο ή σε νο-
µικά πρόσωπα του δηµόσιου τοµέα. Αναστέλλεται επίσης η εκ
µέρους τους άσκηση του δικηγορικού λειτουργήµατος. 

2. Τα πρόσωπα που διορίζονται στις θέσεις των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4369/
2016 απαγορεύεται, κατά τη διάρκεια της θητείας τους, να
ασκούν οποιουδήποτε είδους επαγγελµατική δραστηριότητα
στον ιδιωτικό τοµέα όµοια ή παρεµφερή µε τη δραστηριότητα
του φορέα στον οποίο επιλέγονται ή να συµµετέχουν µε οποιον-
δήποτε τρόπο στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής µε όµοια ή πα-
ρεµφερή δραστηριότητα µε εκείνη του φορέα στον οποίο επιλέ-
γονται. Απαγορεύεται επίσης να κατέχουν παράλληλα άλλες
θέσεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ. 1 του
άρθρου 8 του ν. 4369/2016 ή θέση προϊσταµένου οποιασδήποτε
οργανικής µονάδας στο Δηµόσιο ή σε νοµικά πρόσωπα του δη-
µοσίου τοµέα.

3. Δεν διορίζονται στις θέσεις των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4369/2016 πρό-
σωπα, των οποίων οι σύζυγοι ή οι συµβιούντες κατά την έννοια
του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 (Α’181) ή τα τέκνα αυτών συµµε-
τέχουν µε οποιονδήποτε τρόπο στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση ή
απασχολούνται σε θέση ευθύνης σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής µε όµοια ή πα-
ρεµφερή δραστηριότητα µε εκείνη του φορέα στον οποίο επιλέ-
γονται.

4. Τα ως άνω πρόσωπα δηλώνουν υπευθύνως ήδη µε την υπο-
βολή της υποψηφιότητάς τους ότι:

α) Δεν ασκούν οποιαδήποτε επαγγελµατική δραστηριότητα
στον ιδιωτικό τοµέα, όµοια ή παρεµφερή µε τη δραστηριότητα
του φορέα στον οποίο ανήκει η προκηρυσσόµενη θέση ή, εφό-
σον ασκούν τέτοια επαγγελµατική δραστηριότητα κατά το χρόνο
υποβολής υποψηφιότητας, ότι θα τη διακόψουν, εφόσον επιλε-
γούν για τη θέση αυτή, προσκοµίζοντας τα σχετικά δικαιολογη-
τικά κατά το χρόνο ανάληψης των καθηκόντων τους.

β) Δεν συµµετέχουν οι ίδιοι, οι σύζυγοι ή οι συµβιούντες κατά
την έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 (Α’181) ή τα τέκνα
αυτών µε οποιονδήποτε τρόπο στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής µε όµοια ή παρεµφερή δραστηριότητα µε εκείνη του φορέα
στον οποίο ανήκει η προκηρυσσόµενη θέση ή, εφόσον συµµετέ-
χουν κατά το χρόνο υποβολής υποψηφιότητας, ότι θα παύσουν
να συµµετέχουν, εφόσον επιλεγούν για τη θέση αυτή, προσκο-
µίζοντας τα σχετικά δικαιολογητικά µεταβίβασης, απαλλαγής ή
παραίτησής τους κατά τον χρόνο ανάληψης των καθηκόντων
τους.

γ) Δεν απασχολούνται οι σύζυγοι ή οι συµβιούντες κατά την
έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015 και τα τέκνα αυτών σε
θέση ευθύνης σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, µε όµοια ή παρεµφερή δραστη-
ριότητα µε εκείνη του φορέα στον οποίο ανήκει η προκηρυσσό-
µενη θέση ή, εφόσον απασχολούνται κατά το χρόνο υποβολής
υποψηφιότητας, ότι θα παύσουν να απασχολούνται, εφόσον επι-
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λεγούν για τη θέση αυτή, προσκοµίζοντας τα σχετικά δικαιολο-
γητικά διακοπής ή παραίτησης κατά το χρόνο ανάληψης των κα-
θηκόντων τους. 

δ) Δεν κατέχουν άλλες θέσεις των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4369/2016 ή θέση
προϊσταµένου οποιασδήποτε οργανικής µονάδας στο Δηµόσιο ή
σε νοµικό πρόσωπο του δηµοσίου τοµέα ή, εφόσον κατέχουν
κατά το χρόνο υποβολής υποψηφιότητας, ότι θα παραιτηθούν,
εφόσον επιλεγούν για τις θέσεις της παραγράφου 1 του παρόν-
τος άρθρου, προσκοµίζοντας τα σχετικά δικαιολογητικά παραί-
τησης κατά το χρόνο ανάληψης των καθηκόντων τους.

5. Η διαπίστωση των ασυµβιβάστων των παραγράφων 1 έως 3
οποιαδήποτε στιγµή κατά τη διάρκεια της θητείας των ως άνω
προσώπων, συνεπάγεται την αυτοδίκαιη έκπτωση αυτών από τη
θέση τους µε την έκδοση διαπιστωτικής πράξης του αρµόδιου
Υπουργού ή του Υπουργού που εποπτεύει το φορέα.

Άρθρο 22
Σύγκρουση συµφερόντων κατά την άσκηση 

των καθηκόντων

1. Σύγκρουση συµφερόντων για τα πρόσωπα που διορίζονται
στις θέσεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ.
1 του άρθρου 8 του ν. 4369/2016 συνιστά οποιαδήποτε κατά-
σταση, κατά την οποία υφίσταται ιδιωτικό συµφέρον ικανό να
επηρεάσει την αµερόληπτη και αντικειµενική εκτέλεση των κα-
θηκόντων τους. Ως ιδιωτικό συµφέρον νοείται κάθε πλεονέκτηµα
για τους ίδιους, τους συζύγους ή τους συµβιούντες κατά την έν-
νοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015, τους συγγενείς εξ αίµατος
ή εξ αγχιστείας, κατ’ ευθείαν µεν γραµµή απεριορίστως εκ πλα-
γίου δε έως και τέταρτου βαθµού, καθώς και για πρόσωπα, φυ-
σικά ή νοµικά, στενά συνδεόµενα µε αυτούς. 

2. Κατά την άσκηση των καθηκόντων για τη διαχείριση συγκε-
κριµένων υποθέσεων συντρέχει σύγκρουση συµφερόντων, ιδίως
όταν υπάρχει προηγούµενη σχέση του προσώπου που έχει διο-
ριστεί σε θέση των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 6 και της
παρ. 1 του άρθρου 8 του   ν. 4369/2016 µε φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής που εµ-
πλέκονται ή σχετίζονται µε αρµοδιότητες του φορέα. Προη-
γούµενη σχέση υφίσταται σε κάθε περίπτωση: 

α) Όταν τα πρόσωπα αυτά κατά την τελευταία τριετία πριν από
την έναρξη της θητείας τους είχαν επαγγελµατική δραστηριό-
τητα, η οποία συνίστατο στην παροχή οποιασδήποτε υπηρεσίας,
εργασίας ή έργου, είτε από τα ίδια είτε από νοµικό πρόσωπο,
στου οποίου το κεφάλαιο ή τη διοίκηση αυτά συµµετείχαν, προς
τρίτο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής
ή της αλλοδαπής µε όµοια ή παρεµφερή δραστηριότητα µε
εκείνη του φορέα, σε θέση του οποίου έχουν επιλεγεί, ή προς
τον ίδιο το φορέα ή σε βάρος αυτού.

β) Όταν τα πρόσωπα αυτά συµµετείχαν κατά την τελευταία
τριετία στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση νοµικού προσώπου ιδιωτι-
κού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής µε όµοια ή παρεµ-
φερή δραστηριότητα µε εκείνη του φορέα, σε θέση του οποίου
έχουν επιλεγεί.

γ) Αν την ανωτέρω επαγγελµατική δραστηριότητα ή συµµε-
τοχή στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση των νοµικών προσώπων ιδιω-
τικού δικαίου της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής είχαν ο σύζυγος ή
ο συµβιών µε τα πρόσωπα αυτά κατά την έννοια του άρθρου 1
του ν. 4356/2015 ή τα τέκνα τους κατά την τελευταία τριετία πριν
από το διορισµό στη θέση των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4369/2016. 

3. Τα πρόσωπα που διορίζονται στις θέσεις των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4369/2016 υποχρεούνται να απέχουν από τη διαχείριση συγκε-
κριµένων υποθέσεων δηλώνοντας κώλυµα, εφόσον συντρέχει πε-
ρίπτωση σύγκρουσης συµφερόντων κατά τα οριζόµενα στις
παραγράφους 1 και 2.

4. Αν διαπιστωθεί µε οποιονδήποτε τρόπο παράβαση των υπο-
χρεώσεων του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται οι διατάξεις της
παραγράφου 5 του προηγούµενου άρθρου και οι περιπτώσεις β’
και γ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 23 και εκδίδονται οι σχετι-

κές υπουργικές αποφάσεις. Οι ως άνω υπουργικές αποφάσεις
αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Α.Σ.Ε.Π., πλέον των υποχρεώ-
σεων δηµοσιότητας βάσει των διατάξεων του ν. 3861/2010
(Α’112).

Άρθρο 23
Υποχρεώσεις των προσώπων µετά τη λήξη 

των καθηκόντων τους 

1. Τα πρόσωπα που διορίζονται στις θέσεις των παραγράφων
1 και 2 του άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4369/2016 οφείλουν να απέχουν για δύο (2) έτη µετά τη λήξη της
θητείας τους από κάθε ιδιωτική δραστηριότητα σχετιζόµενη µε
τα καθήκοντα που άσκησαν, εφόσον αυτή µπορεί να δηµιουργή-
σει κατάσταση σύγκρουσης συµφερόντων, κατά την έννοια του
άρθρου 22, ιδίως: α) µέσω της παροχής εκ µέρους τους υπηρε-
σιών - µε έµµισθη εντολή ή µε οποιαδήποτε έννοµη σχέση - σε
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής, οι οποίες σχετίζονται µε ζητήµατα που διαχειρίστη-
καν τα ίδια ή µε αποφάσεις που έχουν ληφθεί κατά τη διάρκεια
της θητείας τους, ή β) µέσω της συµµετοχής τους στο κεφάλαιο
ή στη διοίκηση των ως άνω νοµικών προσώπων, εξαιρουµένων
των περιπτώσεων απόκτησης µετοχών, εταιρικών µεριδίων ή
άλλων δικαιωµάτων µέσω κληρονοµικού δικαιώµατος. Στα πρό-
σωπα αυτά δεν επιτρέπεται για τρία (3) έτη µετά τη λήξη της θη-
τείας τους να αναλαµβάνουν την υπεράσπιση ή µε οποιονδήποτε
άλλο τρόπο την επιµέλεια υποθέσεων του φορέα ή την προ-
σφυγή ενώπιον των δικαστηρίων κατά του φορέα αυτού.

2. Τα πρόσωπα που διορίζονται και οι σύζυγοι ή οι συµβιούντες
µε αυτά κατά την έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015, καθώς
και τα τέκνα τους υποβάλλουν επί τρία (3) έτη από τον χρόνο
λήξης των καθηκόντων τους δήλωση οικονοµικών συµφερόντων
του άρθρου 229 του ν. 4281/2014 (Α’160). Ειδικά όσοι διορίστη-
καν υποβάλλουν επιπλέον ειδική υπεύθυνη δήλωση για αποχή
από την άσκηση των δραστηριοτήτων της προηγούµενης παρα-
γράφου στην αρµόδια Μονάδα Ελέγχου των Δηλώσεων Περιου-
σιακής Κατάστασης της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµι-
µοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της
Χρηµατοδότησης της Τροµοκρατίας και Ελέγχου Δηλώσεων Πε-
ριουσιακής Κατάστασης κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 3 του ν.
3213/2003 (Α’ 309).

3. Αν ύστερα από σχετικό έλεγχο διαπιστωθεί από την ως άνω
αρµόδια Μονάδα Ελέγχου η παράβαση των οριζοµένων στην πα-
ράγραφο 1, αποστέλλεται το σχετικό πόρισµα στον Υπουργό Οι-
κονοµικών µε κοινοποίηση στον Γενικό Επιθεωρητή Δηµόσιας
Διοίκησης, στον Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης και στον
καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό και επιβάλλονται, πέραν των άλλων
προβλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων, τα εξής:

α) πρόστιµο ίσο µε το διπλάσιο των συνολικών αποδοχών και
αποζηµιώσεων που έλαβε το πρόσωπο αυτό κατά τη διάρκεια
της θητείας του, το οποίο επιβάλλεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, βεβαιώνεται δε και εισπράττεται ως δηµόσιο
έσοδο κατά τις διατάξεις του ΚΕΔΕ, 

β) απαγόρευση διορισµού, µε απόφαση του Υπουργού Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, στις θέσεις των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 6 και της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4369/2016 για πε-
ρίοδο δέκα (10) ετών από τη διαπίστωση της παράβασης ή ισο-
βίως, αν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταβληθεί το πρόστιµο που
βεβαιώθηκε σύµφωνα µε την περίπτωση α’,

γ) διαγραφή από το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δη-
µόσιας Διοίκησης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 3 και 5
του ν. 4369/2016.

Οι ως άνω υπουργικές αποφάσεις αναρτώνται στην ιστοσε-
λίδα του Α.Σ.Ε.Π., πλέον των υποχρεώσεων δηµοσιότητας βάσει
των διατάξεων του ν. 3861/2010. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 24
Ηλεκτρονική διαδικασία έκδοσης και διακίνησης 

2212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διοικητικών πράξεων και εγγράφων 
στο δηµόσιο τοµέα

Το άρθρο 12 του ν. 3979/2011 (Α’138) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 12

1. Με την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων όλες οι διαδικασίες για
την έκδοση διοικητικών πράξεων και λοιπών εγγράφων από τους
φορείς του Δηµοσίου, όπως η σύνταξη, η προώθηση για υπο-
γραφή, η θέση υπογραφής, η χρέωση προς ενέργεια εισερχοµέ-
νων εγγράφων, η εσωτερική διακίνηση, καθώς και η αρχειο-
θέτησή τους πραγµατοποιούνται αποκλειστικά µέσω Τεχνολο-
γιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.), µε χρήση εγκεκρι-
µένης ηλεκτρονικής υπογραφής και εγκεκριµένης ηλεκτρονικής
χρονοσφραγίδας.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης και του οικείου Υπουργού δύναται να οριστούν εξαιρέσεις
από την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου. Κάθε φορέας
του δηµόσιου τοµέα µεριµνά για την προσαρµογή των επιχειρη-
σιακών διαδικασιών του προς το σκοπό της βέλτιστης εφαρµο-
γής της ηλεκτρονικής διαχείρισης εγγράφων.

2. Με την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων, η διακίνηση, διαβί-
βαση, κοινοποίηση και ανακοίνωση διοικητικών πράξεων και εγ-
γράφων κάθε είδους µεταξύ φορέων του δηµόσιου τοµέα
πραγµατοποιείται αποκλειστικά µε χρήση Τ.Π.Ε.. 

3. Με την επιφύλαξη ειδικών διατάξεων, η διακίνηση, διαβί-
βαση, κοινοποίηση και ανακοίνωση διοικητικών πράξεων και εγ-
γράφων κάθε είδους µεταξύ φορέων του δηµόσιου τοµέα και
τρίτων, φυσικών και νοµικών προσώπων, επιτρέπεται να πραγµα-
τοποιείται µε χρήση Τ.Π.Ε..

4. Από τις διατάξεις των παραγράφων 2 και 3 εξαιρούνται ως
προς τη διακίνηση, διαβίβαση, κοινοποίηση και ανακοίνωση τα
έγγραφα για τα οποία προβλέπεται από το νόµο απαγόρευση χο-
ρήγησης αντιγράφων. Αν η επιδιωκόµενη από τρίτο, φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο ή απευθυνόµενη σε τρίτο, φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο, πράξη αφορά έγγραφα, τα οποία περιλαµβάνονται
στο προηγούµενο εδάφιο, ο φορέας του δηµόσιου τοµέα υπο-
χρεούται να ενηµερώνει εγκαίρως και µε τον προσφορότερο
κάθε φορά τρόπο τον ενδιαφερόµενο.

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης ορίζονται τα πρότυπα και οι ελάχιστες προδια-
γραφές µορφής και αναγκαίων στοιχείων των ηλεκτρονικών εγ-
γράφων που εκδίδουν οι φορείς του δηµόσιου τοµέα, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

6. α) Το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης και το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µε-
ριµνούν για την ανάπτυξη και λειτουργία κεντρικού ηλεκτρονικού
συστήµατος για την αυτόµατη ηλεκτρονική ανταλλαγή και διακί-
νηση εγγράφων µεταξύ των φορέων του Δηµοσίου, καθώς και
για την ανταλλαγή εγγράφων µε φορείς άλλων χωρών. Το κεν-
τρικό αυτό ηλεκτρονικό σύστηµα, το οποίο παρέχεται ως υπηρε-
σία σε όλους τους φορείς του Δηµοσίου, αξιοποιεί για τη
λειτουργία του το Ψηφιακό Οργανόγραµµα του άρθρου 16 του
παρόντος. Κάθε φορέας µεριµνά για τη διαλειτουργία της υφι-
στάµενης υποδοµής, διαχείρισης εγγράφων ή του Σ.Η.Δ.Ε., που
διαθέτει µε το κεντρικό σύστηµα, καθώς και για την απόκτηση
εγκεκριµένης ψηφιακής υπογραφής από την Αρχή Πιστοποίησης
Ελληνικού Δηµοσίου (Α.Π.Ε.Δ.) ή από άλλο πιστοποιηµένο πά-
ροχο αναγνωρισµένων πιστοιποιητικών.

β) Όσοι φορείς διαθέτουν Σ.Η.Δ.Ε. δύναται να συνεχίσουν την
αυτοτελή λειτουργία του για περιορισµένο χρονικό διάστηµα,
έως ότου ολοκληρώσουν τη διασύνδεσή του µε το κεντρικό σύ-
στηµα της ανωτέρω παραγράφου. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, καθορίζον-
ται τα κοινά πρότυπα διασύνδεσης και διαλειτουργικότητας των
Σ.Η.Δ.Ε., οι διαδικασίες, καθώς και τα σχέδια διαλειτουργίας µε
το κεντρικό σύστηµα.

7. Το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και

Ενηµέρωσης είναι αρµόδιο για τη διατύπωση των σχετικών προ-
τύπων και το συντονισµό της εφαρµογής των διατάξεων του πα-
ρόντος άρθρου. Η Γενική Διεύθυνση Μεταρρυθµιστικής Πολι-
τικής και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης είναι αρµόδια για την υποστήριξη των φο-
ρέων του δηµοσίου τοµέα.

8. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει για το σύνολο των
Υπουργείων από την 1η Ιουλίου 2017. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του καθ’ ύλην αρµό-
διου Υπουργού, η έναρξη ισχύος δύναται να παραταθεί σε εξαι-
ρετικές και ειδικά αιτιολογηµένες περιπτώσεις έως την 1η
Ιανουαρίου 2018. Η ηµεροµηνία έναρξης ισχύος για τους υπό-
λοιπους φορείς του Δηµοσίου, όπως τα Ν.Π.Δ.Δ., τις ανεξάρτη-
τες και ρυθµιστικές αρχές, το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους
και τους ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, καθορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και σε κάθε περίπτωση
όχι αργότερα από τις 31 Δεκεµβρίου 2018.

9. Με την παρέλευση των ανωτέρω ηµεροµηνιών κάθε πράξη
και κάθε απόφαση που εκδίδονται κατά παράβαση των διατά-
ξεων του παρόντος άρθρου δεν εκτελούνται.

10. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης ρυθµίζονται τεχνικά θέµατα και λεπτοµέρειες
για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 25
Ανακατανοµή ποσοστών ειδικών κατηγοριών 
στο σύστηµα προσλήψεων του ν. 2190/1994

1. Η παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6.α) Ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) των προκηρυσσόµενων θέ-
σεων τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ,
ΔΕ και ΥΕ για υπηρεσίες και νοµικά πρόσωπα της παραγράφου
1 του παρόντος άρθρου και της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν.
2527/1997 (Α’ 206) στους Νοµούς των Περιφερειών Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, Δυτικής Μακεδονίας και Κεντρικής Μα-
κεδονίας, πλην του Νοµού Θεσσαλονίκης, καλύπτονται από πα-
λιννοστούντες Ποντίους οµογενείς και από το σύνολο των
οµογενών που αποκτούν την ελληνική ιθαγένεια σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 2790/2000 (Α’24) , εφόσον υπάρχουν και δηλώ-
σουν ότι θα υπηρετήσουν στις περιοχές αυτές τουλάχιστον επί
µια δεκαετία. 

β) Ποσοστό δεκαπέντε τοις εκατό (15%) των προκηρυσσόµε-
νων θέσεων τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου των κατηγοριών
ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ κατά Περιφερειακή Ενότητα, φορέα και κλάδο ή
ειδικότητα καλύπτονται από πολύτεκνους και τέκνα πολυτέκνων
και περαιτέρω ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) από γονείς µε
τρία τέκνα και τέκνα αυτών. Για την περίπτωση αυτή εφαρµόζον-
ται τα οριζόµενα στην παρ. 9 του άρθρου 67 του ν. 4316/2014
(Α’270). 

γ) Ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) των προκηρυσσόµενων θέ-
σεων τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ,
ΔΕ και ΥΕ κατά Περιφερειακή Ενότητα, φορέα και κλάδο ή ειδι-
κότητα καλύπτονται από άτοµα µε αναπηρία, µε ποσοστό ανα-
πηρίας πενήντα τοις εκατό (50%) τουλάχιστον, όπως διαπι-
στώνεται από τις υγειονοµικές επιτροπές του ΚΕΠΑ. 

δ) Ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%) των προκηρυσσόµενων θέ-
σεων τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ,
ΔΕ και ΥΕ κατά Περιφερειακή Ενότητα, φορέα και κλάδο ή ειδι-
κότητα καλύπτονται από όσους έχουν τέκνο, αδελφό ή σύζυγο,
καθώς και από τέκνα ατόµων µε αναπηρία µε ποσοστό αναπη-
ρίας εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, εξαιτίας βαριών ψυ-
χικών και σωµατικών παθήσεων, όπως διαπιστώνεται από τις
υγειονοµικές επιτροπές του ΚΕΠΑ. Κατ’ εξαίρεση όταν τα άτοµα
πάσχουν από νοητική στέρηση ή αυτισµό, για την παροχή της
προστασίας απαιτείται ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον πενήντα
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τοις εκατό (50%). Η άσκηση του δικαιώµατος προστασίας από
ένα δικαιούχο µιας οικογένειας (γονείς, τέκνα, συζύγους, αδελ-
φούς) αποκλείει τους υπόλοιπους. 

Ο υπολογισµός των ανωτέρω ποσοστών για µεν την εφαρµογή
της περίπτωσης α’ γίνεται στο σύνολο των θέσεων που προκη-
ρύσσονται κάθε φορά στο σύνολο των περιοχών που ορίζονται
σε αυτή, για δε την εφαρµογή των λοιπών περιπτώσεων γίνεται
στο σύνολο των θέσεων κάθε προκήρυξης.

Η κατανοµή των θέσεων στους φορείς και για τις πέντε οµά-
δες:

α) πολυτέκνων και τέκνων πολυτέκνων, 
β) γονέων µε τρία τέκνα και τέκνων αυτών,  
γ) παλιννοστούντων Ποντίων οµογενών και οµογενών του ν.

2790/2000, 
δ) ατόµων µε αναπηρία µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον

πενήντα τοις εκατό (50%) και 
ε) ατόµων που έχουν τέκνο, αδελφό ή σύζυγο, καθώς και των

τέκνων ατόµων µε αναπηρία µε ποσοστό αναπηρίας εξήντα επτά
τοις εκατό (67%) και άνω, 

θα γίνει σε πρώτη φάση µε βάση τα ακριβή ποσοστά που αν-
τιστοιχούν στο δεκαπέντε τοις εκατό (15%), δέκα τοις εκατό (
10%), δύο τοις εκατό (2%), δέκα τοις εκατό (10%), πέντε τοις
εκατό (5%) εκφρασµένα σε ακέραιο αριθµό.

Αν δεν καλυφθεί το σύνολο των διατιθέµενων θέσεων µε την
πρώτη κατανοµή, οι υπολειπόµενες θέσεις θα διατεθούν στους
φορείς σε δεύτερη φάση, προτασσόµενων εκείνων των φορέων
στους οποίους η προστιθέµενη θέση δίνει τη µικρότερη αύξηση
στο ποσοστό στο δεκαπέντε τοις εκατό (15%), δέκα τοις εκατό
(10%), δύο τοις εκατό (2%), δέκα τοις εκατό (10%), πέντε τοις
εκατό (5%) σε καθεµία από τις πέντε οµάδες αντίστοιχα.

Αν περισσότεροι φορείς έχουν το ίδιο αυξηµένο ποσοστό,
αλλά οι διαθέσιµες θέσεις είναι λιγότερες από τον αριθµό των
φορέων αυτών, προτάσσονται οι φορείς µε το µικρότερο πληθυ-
σµό της έδρας.»

2. Μετά την παρ. 7 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 (Α’28),
προστίθενται παράγραφοι 8, 9, 10 και 11 ως εξής:

«8. Οι δηµόσιες υπηρεσίες, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου (Ν.Π.Δ.Δ.), οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.)
α’ και β’ βαθµού και οι φορείς του δηµόσιου τοµέα που αναφέ-
ρονται στην παρ. 8 του άρθρου 2 του ν. 2643/1998 (Α’ 220) υπο-
χρεούνται να προσλαµβάνουν:

α) στο ογδόντα τοις (80%) των κενών θέσεων τηλεφωνητών
και υπαλλήλων παροχής πληροφοριών, τυφλούς πτυχιούχους
των σχολών εκπαίδευσης τυφλών τηλεφωνητών που υπάγονται
στην εποπτεία των Υπουργείων Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και κάθε άλλης δηµόσιας αρχής,

β) έναν δικηγόρο µε αναπηρία, µε ποσοστό αναπηρίας πε-
νήντα τοις εκατό (50%) τουλάχιστον, εφόσον απασχολούν περισ-
σότερους από πέντε (5) δικηγόρους. 

Οι θέσεις των περιπτώσεων α’ και β’ προκηρύσσονται από το
Α.Σ.Ε.Π..

Αν δεν καλυφθεί το σύνολο των διατιθεµένων θέσεων τηλεφω-
νητών και υπαλλήλων παροχής πληροφοριών από τους υποψή-
φιους τυφλούς πτυχιούχους των σχολών εκπαίδευσης τυφλών
τηλεφωνητών, προκηρύσσονται εκ νέου οι ανωτέρω θέσεις και,
αν δεν καλυφθούν και µε τη δεύτερη προκήρυξη από τους υπο-
ψήφιους τυφλούς πτυχιούχους των σχολών εκπαίδευσης τυφλών
τηλεφωνητών, καλύπτονται από τα πρόσωπα των περιπτώσεων
γ’ και δ’ της παραγράφου 6 κατά σειρά προτεραιότητας, εφόσον
διαθέτουν πτυχίο πληροφορικής αντίστοιχης βαθµίδας. 

Αν δεν καλυφθεί το σύνολο των διατιθεµένων θέσεων δικηγό-
ρων από τα πρόσωπα της περίπτωσης γ’ καλύπτονται από τα
πρόσωπα της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 6 αντίστοιχα. 

9. Η συνολική βαθµολογία κατά τη συµµετοχή σε διαδικασίες
πρόσληψης προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου βάσει προκηρύξεων σύµφωνα µε τη διαδικα-
σία και τα κριτήρια του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) προ-
σαυξάνεται: 

α) για τα πρόσωπα της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 6 ανά-
λογα µε το ποσοστό αναπηρίας, το οποίο πολλαπλασιάζεται µε

το συντελεστή τρία (3),
β) για τα πρόσωπα της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 6 ανά-

λογα µε το ποσοστό αναπηρίας, το οποίο πολλαπλασιάζεται µε
το συντελεστή δύο (2).

10. Τα απαιτούµενα δικαιολογητικά ορίζονται και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων των παραγράφων
6 ,7 και 8 ρυθµίζεται µε απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης.

11. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει ένα (1) µήνα µετά
τη δηµοσίευση της προβλεπόµενης στην παράγραφο 10 υπουρ-
γικής απόφασης.»

Άρθρο 26
Έλεγχος γνησιότητας δικαιολογητικών

1. Η παρ. 20 του άρθρου 17 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), η οποία
προστέθηκε µε τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν.
4305/2014 (Α’ 237), αντικαθίσταται ως εξής:

«20. Εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών µετά τη δηµοσίευση
της πράξεως διορισµού ή προσλήψεως του προσωπικού που
προσλαµβάνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου διενεργείται υποχρεωτικά αυτεπάγγελτος έλεγχος της γνη-
σιότητας των δικαιολογητικών που έχει υποβάλει ο υποψήφιος
και τα οποία είναι απαραίτητα για την πρόσληψή του ή επηρεά-
ζουν οπωσδήποτε την κατάταξή του κατά τη διαδικασία πρόσλη-
ψης ή τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξή του µετά την
πρόσληψη.»

2. Η παρ. 19 του άρθρου 18 του ν. 2190/1994, η οποία προστέ-
θηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 4305/2014, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«19. Εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών µετά τη δηµοσίευση
της πράξεως διορισµού ή προσλήψεως του προσωπικού που
προσλαµβάνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου διενεργείται υποχρεωτικά αυτεπάγγελτος έλεγχος της γνη-
σιότητας των δικαιολογητικών που έχει υποβάλει ο υποψήφιος
και τα οποία είναι απαραίτητα για την πρόσληψή του ή επηρεά-
ζουν οπωσδήποτε την κατάταξή του κατά τη διαδικασία πρόσλη-
ψης ή τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξή του µετά την
πρόσληψη.»

3. Η παρ. 9 του άρθρου 19 του ν. 2190/1994, η οποία προστέ-
θηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 28 του  ν. 4305/2014, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«9. Εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών µετά τη δηµοσίευση
της πράξεως διορισµού ή προσλήψεως του προσωπικού που
προσλαµβάνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου διενεργείται υποχρεωτικά αυτεπάγγελτος έλεγχος της γνη-
σιότητας των δικαιολογητικών που έχει υποβάλει ο υποψήφιος
και τα οποία είναι απαραίτητα για την πρόσληψή του ή επηρεά-
ζουν οπωσδήποτε την κατάταξή του κατά τη διαδικασία πρόσλη-
ψης ή τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξή του µετά την
πρόσληψη.»

4. Η παρ. 4 του άρθρου 28 του ν. 4305/2014, αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών µετά τη δηµοσίευση της
πράξεως διορισµού ή προσλήψεως µονίµου προσωπικού ή προ-
σωπικού ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου ή προσωπικού µε
θητεία που ανανεώνεται ή µε σχέση έµµισθης εντολής που διο-
ρίζεται ή προσλαµβάνεται µε διαδικασία η οποία προβλέπεται σε
διατάξεις πλην αυτών του ν. 2190/1994 (Α’ 28) διενεργείται υπο-
χρεωτικά αυτεπάγγελτος έλεγχος της γνησιότητας των δικαιο-
λογητικών που έχει υποβάλει ο υποψήφιος και τα οποία είναι
απαραίτητα για την πρόσληψή του ή επηρεάζουν οπωσδήποτε
την κατάταξή του κατά τη διαδικασία πρόσληψης.»

5. Η παρ. 9 του άρθρου 28 του ν. 4305/2014 (Α’ 237) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«9. Ο έλεγχος των δικαιολογητικών των αγροτικών ιατρών, ει-
δικευόµενων ιατρών, εξειδικευόµενων ιατρών, επικουρικών ια-
τρών, των ιατρών κλάδου ΕΣΥ, καθώς και του ιατρικού προ-
σωπικού κλάδου ΠΕ Ιατρών – Οδοντιάτρων που εντάσσεται και
κατατάσσεται στον κλάδο Ιατρών ΕΣΥ, πραγµατοποιείται από τις
υπηρεσίες της οικείας Δ.Υ.Πε. ή του οικείου νοσοκοµείου του
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ΕΣΥ, κατά περίπτωση, εντός τριών (3) µηνών από την έκδοση της
σχετικής πράξης διορισµού, πρόσληψης ή τοποθέτησης ή έντα-
ξης και κατάταξης. Σε περίπτωση παραίτησης ή αυτοδίκαιης
λύσης υπαλληλικής σχέσης ιατρού κλάδου ΕΣΥ και εφόσον δεν
έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος των δικαιολογητικών κατά τα ανω-
τέρω, αυτεπάγγελτος έλεγχος γνησιότητας των δικαιολογητικών
που έχουν ληφθεί υπ’ όψιν για το διορισµό του γίνεται από την
υπηρεσία προέλευσης του αιτούντος, πριν από την αποδοχή της
παραίτησης από τον οικείο Υπουργό. Στις περιπτώσεις κατά τις
οποίες έχει ήδη λυθεί η υπαλληλική σχέση µε την αποδοχή πα-
ραίτησης ή έχει παρέλθει δίµηνο από την υποβολή της αίτησης
παραίτησης, οπότε γίνεται αυτοδικαίως αποδεκτή η παραίτηση,
χωρίς να έχει προηγηθεί ή ολοκληρωθεί ο έλεγχος γνησιότητας
δικαιολογητικών, ο έλεγχος γίνεται από τις υπηρεσίες της οικείας
Δ.Υ.Πε. ή του οικείου νοσοκοµείου, εντός τριών (3) µηνών από
τη δηµοσίευση της σχετικής πράξης. Οι σχετικές βεβαιώσεις αυ-
τεπάγγελτου ελέγχου των ως άνω περιπτώσεων της παρούσας
παραγράφου διαβιβάζονται άµεσα στην αρµόδια υπηρεσία του
Υπουργείου Υγείας.» 

6. Στο άρθρο 28 του ν. 4305/2014 προστίθενται παράγραφοι
10 και 11 ως εξής:

«10. Για τους υπηρετούντες κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος ο έλεγχος γνησιότητας που διενεργείται κατ’ εφαρµογή
των διατάξεων του παρόντος άρθρου ολοκληρώνεται αµελλητί
και σε κάθε περίπτωση εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1)
έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

11. Η δαπάνη που προκαλείται κατά τον έλεγχο γνησιότητας
των δικαιολογητικών επιβαρύνει το φορέα που τον διενεργεί.» 

Άρθρο 27
Διεύθυνση Αρχείων Δηµόσιας Διοίκησης

Στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης συνιστάται Διεύ-
θυνση Αρχείων Δηµόσιας Διοίκησης που υπάγεται στη Γενική Δι-
εύθυνση Μεταρρυθµιστικής Πολιτικής και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης. Η Διεύθυνση Αρχείων Δηµόσιας Διοίκησης σε
συνεργασία µε τα Γενικά Αρχεία του Κράτους σχεδιάζει και δια-
τυπώνει πλαίσιο πολιτικών για την ορθή τήρηση των υπηρεσια-
κών αρχείων της Δηµόσιας Διοίκησης, την παρακολούθηση της
εκτέλεσης των προεδρικών διαταγµάτων περί εκκαθαρίσεων των
δηµοσίων εγγράφων και την απρόσκοπτη κατάθεση των ανενερ-
γών αρχείων των πάσης φύσης δηµοσίων υπηρεσιών στα Γενικά
Αρχεία του Κράτους. Mε το προεδρικό διάταγµα του οργανισµού
του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης θα οριστεί η διάρ-
θρωση της Διεύθυνσης. 

Άρθρο 28
Αναγνώριση χρόνου υπηρεσίας για βαθµολογική 

και µισθολογική εξέλιξη

Με την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4354/2015
(Α’ 176), στους επιλαχόντες του πανελλήνιου γραπτού διαγωνι-
σµού του Α.Σ.Ε.Π. έτους 1995, οι οποίοι διορίστηκαν κατ’ εφαρ-
µογή της παρ. 22 του άρθρου 20 του ν. 2738/1999 (Α’ 180) σε
κενές ή συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις φορέων του άρ-
θρου 14 του ν. 2190/1994, αναγνωρίζεται, για βαθµολογική και
µισθολογική εξέλιξη, το χρονικό διάστηµα από 1.1.1997 ή από
την ηµεροµηνία που διορίστηκε στον ίδιο φορέα επιτυχών του
ίδιου διαγωνισµού, έως την ηµεροµηνία διορισµού τους.

Άρθρο 29
Μη εκπλήρωση στρατιωτικών υποχρεώσεων 

ως κώλυµα διορισµού

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 10 του Υπαλληλικού Κώδικα
και στην παράγραφο 1 του άρθρου 11 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων προστίθεται τρίτο εδάφιο
ως εξής: 

«Η µη εκπλήρωση στρατιωτικών υποχρεώσεων αποτελεί κώ-
λυµα διορισµού, εφόσον αυτές δεν έχουν εκπληρωθεί κατά το
χρόνο διορισµού του υπαλλήλου.»

Άρθρο 30
Προκήρυξη για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων Γενικών

Διευθύνσεων του ν. 4369/2016

Η περίπτωση α’ της παρ. 7 του άρθρου 86 του Υπαλληλικού
Κώδικα όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 29 του ν. 4369/2016
(Α’ 33), αντικαθίσταται ως εξής:

«7. α) Η προκήρυξη για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων
Γενικών Διευθύνσεων διενεργείται µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του οικείου Υπουργού και
προκειµένου για Ν.Π.Δ.Δ. του εποπτεύοντος Υπουργού. Με την
ίδια απόφαση καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµε-
τοχής στη διαδικασία της επιλογής τηρουµένων των όρων των
άρθρων 84 και 85.»

Άρθρο 31
Άδεια ασθένειας τέκνων

1. Μετά την παράγραφο 7 του άρθρου 53 του Υπαλληλικού
Κώδικα προστίθεται παράγραφος 8, ως εξής: 

«8. Υπάλληλοι που έχουν ανήλικα τέκνα δικαιούνται άδεια µε
αποδοχές έως τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερο-
λογιακό έτος σε περίπτωση ασθένειας των τέκνων τους. Για τους
υπαλλήλους που είναι τρίτεκνοι ή πολύτεκνοι, η ως άνω άδεια
ανέρχεται σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό
έτος. Για τους υπαλλήλους που είναι µονογονείς, η ως άνω άδεια
ανέρχεται σε έξι (6) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό
έτος.»

2. Μετά την παράγραφο 7 του άρθρου 60 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων προστίθεται πα-
ράγραφος 8 ως εξής: 

«8. Υπάλληλοι που έχουν ανήλικα τέκνα δικαιούνται άδεια µε
αποδοχές έως τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερο-
λογιακό έτος σε περίπτωση ασθένειας των τέκνων τους. Για τους
υπαλλήλους που είναι µονογονείς η ως άνω άδεια ανέρχεται σε
έξι (6) εργάσιµες ηµέρες για κάθε ηµερολογιακό έτος.»

Άρθρο 32
Προθεσµία τριών µηνών από την έκδοση απόφασης 

κατανοµής για την ολοκλήρωση διορισµού

Στο τέλος της παρ. 21 του άρθρου ένατου του ν. 4057/ 2012
(Α’54) προστίθενται εδάφια, ως εξής:

«Τα αρµόδια για το διορισµό ή πρόσληψη όργανα οφείλουν να
προβούν στη δηµοσίευση των ατοµικών πράξεων διορισµού ή
πρόσληψης εντός τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως της απόφασης κατανοµής. Η µη τή-
ρηση της προθεσµίας του προηγούµενου εδαφίου συνιστά
πειθαρχικό παράπτωµα κατά τα οριζόµενα στην περίπτωση β’
της παραγράφου 1 του άρθρου 107 του Υπαλληλικού Κώδικα.»

Άρθρο 33
Εισαγωγικές εξετάσεις σε σχολές της ΕΛ.ΑΣ. 

Στην παρ. 23 του άρθρου 34 του ν. 4115/2013 (Α’ 24) προστί-
θεται περίπτωση δ’ ως εξής: 

«δ) Οι επιτυχόντες των εξετάσεων εισαγωγής ιδιωτών στη
Σχολή Αστυφυλάκων και στη Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας που πραγµατοποιήθηκαν κατά το σχολικό έτος 2015-
2016, καθώς και οι επιτυχόντες των ως άνω εξετάσεων που θα
πραγµατοποιηθούν κατά το σχολικό έτος 2016 - 2017, θα εγγρα-
φούν στις οικείες σχολές κατά το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018.»

Άρθρο 34
Μετάταξη προστατευόµενων 

από το ν. 2643/1998 υπαλλήλων

Υπάλληλοι κατηγορίας ΔΕ, ειδικότητας εκπαιδευτικών - εµπει-
ροτεχνιτών του Ο.Α.Ε.Δ. που εξαιρέθηκαν από τη διαθεσιµότητα
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 90 του ν. 4172/2013 (Α’
167) και µετατάχθηκαν σε θέσεις κλάδου ΥΕ Βοηθητικού Προ-
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σωπικού, µετατάσσονται µε απόφαση του οικείου οργάνου διοί-
κησης σε συνιστώµενες µε την ως άνω απόφαση θέσεις της κα-
τηγορίας και ειδικότητας που κατείχαν πριν από την έναρξη
ισχύος του ν. 4172/2013.

Άρθρο 35
Έναρξη ισχύος πινάκων προακτέων 

Στο άρθρο 28 του ν. 4369/2016 (Α’ 33) προστίθεται παράγρα-
φος 4 ως εξής:

«4. Κατά την πρώτη εφαρµογή του άρθρου 83 του Υπαλληλι-
κού Κώδικα, όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε την πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 25, η ισχύς των πινάκων προακτέων
αρχίζει την 1η Ιανουαρίου 2016 και σε αυτούς εγγράφονται όσοι
υπάλληλοι συµπληρώνουν τον απαιτούµενο για την προαγωγή
χρόνο υπηρεσίας από 1η Ιανουαρίου 2016 έως την 30ή Απριλίου
του επόµενου έτους. Αν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
έχουν ήδη καταρτιστεί οι πίνακες προακτέων του άρθρου 83 του
Υπαλληλικού Κώδικα, όπως το άρθρο αυτό αντικαθίσταται µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου, καταρτίζονται πίνακες προ-
ακτέων, στους οποίους εγγράφονται οι υπάλληλοι που συµπλη-
ρώνουν τον απαιτούµενο για προαγωγή χρόνο από 1.1.2016 έως
30.4.2016, µε έναρξη ισχύος των πινάκων αυτών την 1.1.2016,
ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία οριστικοποίησής τους, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 90 του ως άνω Κώδικα.»

Άρθρο 36
Ειδικότητα ιχθυολογίας

Η περίπτωση γ’ του άρθρου 7 του π.δ. 50/2001 (Α’ 39) αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«γ. Για την ειδικότητα της Ιχθυολογίας: 
αα) πτυχίο ή δίπλωµα Γεωπονίας, Ιχθυολογίας και Υδάτινου

Περιβάλλοντος ή 
ββ) πτυχίο ή δίπλωµα ΑΕΙ Βιολογίας ή Βιολογικών Εφαρµογών

και Τεχνολογιών ή Γεωπονίας, Ζωικής Παραγωγής και Υδάτινου
Περιβάλλοντος ή Επιστήµης Ζωικής Παραγωγής και Υδατοκαλ-
λιεργειών ή Επιστήµης της Θάλασσας ή Επιστηµών της Θάλασ-
σας της ηµεδαπής ή ισότιµο αντίστοιχης ειδικότητας σχολών της
αλλοδαπής. Για τους τίτλους σπουδών της περίπτωσης ββ’ απαι-
τείται επιπλέον βεβαίωση του αρµόδιου οργάνου ΑΕΙ ότι το πτυ-
χίο ή δίπλωµα καλύπτει µε πλήρη επάρκεια το γνωστικό αντι-
κείµενο του πτυχίου Ιχθυολογίας ή

γγ) πτυχίο ή δίπλωµα των Τµηµάτων ΑΕΙ της περίπτωσης ββ’
και επιπλέον µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών ετήσιας τουλάχι-
στον διάρκειας σε συναφή θέµατα υδροβιολογίας, αλιείας, ιχ-
θυολογίας, υδατοκαλλιεργειών, υδάτινων οικοσυστηµάτων.

Για όσους ήδη υπηρετούν ως ιχθυολόγοι σε θέσεις φορέων
που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, δεν απαι-
τείται η συνδροµή των προϋποθέσεων αα’, ββ’ και γγ’.»

Άρθρο 37
Δικαίωµα υπογραφής «µε εντολή Περιφερειάρχη»

1. Το δικαίωµα υπογραφής «µε εντολή Περιφερειάρχη» της έκ-
δοσης αδειών, που περιλαµβάνονται στο πεδίο εφαρµογής της
Οδηγίας 2006/123/EK του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συµ-
βουλίου, και αφορούν την πρόσβαση σε δραστηριότητες παρο-
χής υπηρεσιών και την άσκησή τους, στο πλαίσιο της εσωτερικής
αγοράς της Ε.Ε., Οδηγίας που ενσωµατώθηκε στο ελληνικό δί-
καιο µε το ν. 3844/2010 (Α’63), µεταβιβάζεται στους προϊσταµέ-
νους των οικείων κατά περίπτωση Γενικών Διευθύνσεων των
Περιφερειών.

2. Με απόφασή του ο Περιφερειάρχης δύναται να εξουσιοδο-
τήσει και όργανο ιεραρχικά υφιστάµενό του προϊσταµένου της
καθ’ ύλην αρµόδιας Γενικής Διεύθυνσης να υπογράφει µε εντολή
του τις πράξεις αδειοδότησης της παραγράφου 1, σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις.

Άρθρο 38
Ειδικό Επιστηµονικό Προσωπικό στην ΚτΠ Α.Ε.

Οι διατάξεις της παρ. 17 του άρθρου 59 του ν. 4314/ 2014 (Α’
265) αριθµούνται ως περίπτωση α’ και στην παράγραφο αυτή
προστίθεται περίπτωση β’ ως εξής: 

«β) Για τη στελέχωση της εταιρείας «Κοινωνία της Πληροφο-
ρίας Α.Ε.» επιτρέπεται η πρόσληψη ειδικού επιστηµονικού προ-
σωπικού µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου τριετούς διάρκειας, οι οποίες µπορεί να ανανεώνονται
µία µόνο φορά.

Για τη σύναψη των ως άνω συµβάσεων εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις του Κανονισµού της εταιρείας που εγκρίθηκε µε την
ΔΙΔΚ/ΚτΠ/οικ.21588/2011 απόφαση του Υφυπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης (Β’ 2541),
όπως τροποποιήθηκε µε την ΔΙΔΚ/οικ.35181/2015 κοινή από-
φαση του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και του Υφυπουργού Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού (Β’ 2532).

Οι ανωτέρω συµβάσεις ορισµένου χρόνου δεν δύναται να µε-
τατραπούν σε συµβάσεις αορίστου χρόνου και σε καµία περί-
πτωση δεν δύναται να θεωρηθούν συµβάσεις εργασίας για
κάλυψη πάγιων και διαρκών αναγκών της εταιρείας «Κοινωνία
της Πληροφορίας Α.Ε.»

Το διοικητικό και λοιπό προσωπικό που προβλέπεται στον οι-
κείο Κανονισµό της εταιρείας προσλαµβάνεται µέσω Α.Σ.Ε.Π.
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/ 1994.»

Άρθρο 39
Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ

Οι αρµοδιότητες της συσταθείσας µε το δεύτερο εδάφιο της
παρ. 8 του άρθρου 18 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) «Επιτελικής
Δοµής ΕΣΠΑ του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης» ασκούνται από τη Διεύθυνση Ορ-
γανωτικών Μεταρρυθµίσεων της Γενικής Διεύθυνσης Μεταρρυθ-
µιστικής Πολιτικής και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Άρθρο 40
Απασχολούµενοι στα «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα

Α.Β.Ε.Ε.», στην «Ηλεκτροµηχανική Κύµης Ε.Π.Ε.», 
στη «Μεταλλουργική Βιοµηχανία Ηπείρου 

Μονοπρόσωπη Α.Ε.» και στην 
«Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων Α.Β.Ε.»

Οι απασχολούµενοι µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου: α) στην εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα Α.Β.Ε.Ε.» (ΕΑΣ), β) στην εταιρεία µε την
επωνυµία «Ηλεκτροµηχανική Κύµης Ε.Π.Ε.», γ) στην εταιρεία µε
την επωνυµία «Μεταλλουργική Βιοµηχανία Ηπείρου Μονοπρό-
σωπη Α.Ε.» και δ) στην εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνική Βιο-
µηχανία Οχηµάτων Α.Β.Ε.» (ΕΛΒΟ), δύνανται να µεταταχθούν σε
υφιστάµενες κενές ή, εάν δεν υπάρχουν, σε συνιστώµενες θέσεις
σε υπηρεσίες, κεντρικές και περιφερειακές, του Δηµοσίου, των
Ανεξάρτητων Αρχών, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού και των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), καθώς και των νοµικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.), εφόσον υπάρχουν υπηρεσιακές ανάγκες
στους φορείς αυτούς, µε αντίστοιχη κατάργηση της οργανικής
τους θέσης. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, τα ως άνω πρόσωπα υποβάλ-
λουν αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέροντος στο Υπουργείο Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης. Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής
Ανασυγκρότησης καθορίζεται η διαδικασία µετάταξης και κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων του παρόν-
τος άρθρου. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών
από την ανακοίνωση των φορέων, σε υπηρεσίες των οποίων µπο-
ρεί να προσληφθούν, τα ως άνω πρόσωπα υποβάλλουν αίτηση
στη Γενική Διεύθυνση Ανθρώπινου Δυναµικού του Υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Η διαδικασία µετάταξης ολοκλη-
ρώνεται µε την έκδοση κοινής απόφασης του Υπουργού Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, του αρµόδιου για τον αντίστοιχο φορέα
Υπουργού και κατά περίπτωση, του Υπουργού Εθνικής Άµυνας,
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που εποπτεύει τα «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα Α.Β.Ε.Ε.», την
«Ηλεκτροµηχανική Κύµης Ε.Π.Ε.» και τη «Μεταλλουργική Βιοµη-
χανία Ηπείρου Μονοπρόσωπη Α.Ε.» ή του Υπουργού Οικονοµι-
κών, που εποπτεύει την «Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων Α.Β.Ε.».
Ο αριθµός των, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο, µετατασσόµενων
απασχολούµενων της «Μεταλλουργική Βιοµηχανία Ηπείρου Μο-
νοπρόσωπη Α.Ε.», της «Ηλεκτροµηχανική Κύµης Ε.Π.Ε.» και της
«Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων Α.Β.Ε.» (ΕΛΒΟ), συνυπολογίζε-
ται στον αριθµό των νέων προσλήψεων του έτους 2017, όπως
ορίζεται στη διάταξη της παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 3833/2010,
όπως τροποποιήθηκε µε τη διάταξη του άρθρου 64 παρ. 1 εδά-
φιο α’ του ν. 4389/2016.

Άρθρο 41
Τροποποίηση του άρθρου 19 του ν. 4109/2013

Η παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 4109/2013 (Α’16) αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Οι προϊστάµενοι των λοιπών οργανικών µονάδων της Γενι-
κής Γραµµατείας Συντονισµού επιλέγονται µεταξύ των υπαλλή-
λων της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού, περιλαµβανοµένων
και όσων υπηρετούν µε απόσπαση, οι οποίοι έχουν βαθµό Α’ και
είναι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης του
Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης ή διαθέτουν διδακτορικό
δίπλωµα ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών ετήσιας τουλάχιστον
διάρκειας.»

Άρθρο 42

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 20 του
ν. 4109/2013 (Α’16) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Στην περίπτωση που κατέχει τη θέση υπάλληλος αποσπασµέ-
νος από φορέα της Γενικής Κυβέρνησης, από τον οποίο δεν είναι
εφικτή η µεταφορά πιστώσεων, ο υπάλληλος λαµβάνει από το
φορέα προέλευσής του τις πάσης φύσεως αποδοχές και επιδό-
µατα της οργανικής του θέσης, πλην εκείνων που συνδέονται µε
την άσκηση των καθηκόντων του στο χώρο και τη θέση που δι-
καιολογεί την καταβολή τους, οπότε καταβάλλονται από τη Γε-
νική Γραµµατεία Συντονισµού. Σε περίπτωση που οι καταβαλ-
λόµενες, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, αποδοχές υπο-
λείπονται των οριζοµένων στο πρώτο εδάφιο της παρούσας πα-
ραγράφου, η διαφορά καταβάλλεται από τη Γενική Γραµµατεία
Συντονισµού.»

Άρθρο 43

1. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 5Β του    π.δ.
32/2004, η οποία κωδικοποιήθηκε µε την περίπτωση ζ’ της παρ.
2 του άρθρου 76Β του Κώδικα Νοµοθεσίας για την Κυβέρνηση
και τα Κυβερνητικά όργανα (π.δ. 63/2005), αντικαθίσταται ως
εξής:

«ζ) παρακολουθεί το νοµοπαρασκευαστικό έργο και τις απο-
φάσεις των θεσµικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
άλλων διεθνών οργανισµών και υποστηρίζει τα αρµόδια, κάθε
φορά, Υπουργεία, εφόσον αυτά του το ζητήσουν, σε θέµατα της
αρµοδιότητάς του».

2. Μετά την περίπτωση ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 5Β του π.δ.
32/2004, η οποία κωδικοποιήθηκε µε την περίπτωση ζ’ της παρ.
2 του άρθρου 76Β του Κώδικα Νοµοθεσίας για την Κυβέρνηση
και τα Κυβερνητικά όργανα (π.δ. 63/2005), προστίθεται περί-
πτωση η’ ως εξής:

«η) είναι αρµόδιο για το συντονισµό και την παρακολούθηση
της πορείας υλοποίησης των Στόχων Βιώσιµης Ανάπτυξης του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών σε εθνικό επίπεδο».

3. Οι περιπτώσεις η’ και θ’ της παρ. 2 του άρθρου 5Β του π.δ.
32/2004, οι οποίες κωδικοποιήθηκαν µε τις περιπτώσεις η’ και θ’
της παρ. 2 του άρθρου 76Β του Κώδικα Νοµοθεσίας για την Κυ-
βέρνηση και τα Κυβερνητικά όργανα (π.δ. 63/2005), αναριθµούν-
ται σε περιπτώσεις θ’ και ι’ αντιστοίχως.

Άρθρο 44

Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, οι κατατα-
γέντες στους πίνακες διοριστέων Α.Σ.Ε.Π. της 1ΕΓ/2016 προκή-
ρυξης (ΦΕΚ Τεύχος Προκηρύξεων Α.Σ.Ε.Π. 3), οι οποίοι
δηµοσιεύτηκαν στα ΦΕΚ 650/ Γ/11.7.2016 και 683/ Γ/18.7.2016
και διορθώθηκαν µε το ΦΕΚ τεύχος Προκηρύξεων Α.Σ.Ε.Π. 4, και
η κατανοµή των οποίων έγινε µε την υπ’ αριθµ. ΔΙΠΑΑΔ/
Φ.Κ./73/οικ.20325/27.7.2016 (Β’ 2357) απόφαση του Αναπληρωτή
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, όπως
αυτή τροποποιήθηκε µε την υπ’ αριθµ. ΔΙΠΑΑΔ/Φ.Κ./104/
οικ.28352/3.11.2016 (Β’ 3586) όµοια, εάν στο φορέα διορισµού
τους δεν υφίστανται οι αντίστοιχες του κλάδου ή της ειδικότητάς
τους οργανικές θέσεις, διορίζονται σε προσωποπαγείς θέσεις
που συνιστώνται µε την απόφαση διορισµού τους και µε παράλ-
ληλη δέσµευση κενής οργανικής θέσης της ίδιας κατηγορίας για
όσο χρόνο υφίσταται η προσωποπαγής θέση. Οι παραπάνω προ-
σωποπαγείς θέσεις καταργούνται αυτοδίκαια µε την µε οποιοδή-
ποτε τρόπο αποχώρηση από την υπηρεσία των υπαλλήλων που
τις κατέχουν.

Άρθρο 45

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 21 του άρθρου ένατου του ν.
4057/2012 (Α’54), όπως προστέθηκε µε το άρθρο τρίτο του ν.
4420/2016 (Α’175), αντικαθίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού
Α.Σ.Ε.Π. έτους 1998, που διενεργήθηκε σύµφωνα µε την υπ’
αριθµ. 8/1997 προκήρυξη (ΦΕΚ Τεύχος Προκηρύξεων Α.Σ.Ε.Π.
45), οι οποίοι περιλαµβάνονται σε πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ
κατ’ εφαρµογήν των διατάξεων του άρθρου 38 του ν. 4369/2016,
είναι δυνατόν να ανακατανεµηθούν σε άλλη υπηρεσία ή επο-
πτευόµενο φορέα του ίδιου Υπουργείου µε απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Ανασυγκρότησης κατόπιν αιτήµατος του οικείου
Υπουργείου.»

Άρθρο 46

Οι ισχύουσες ατοµικές συµβάσεις που έχουν συναφθεί µεταξύ
φυσικών προσώπων και της εταιρείας µε την επωνυµία «ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ ΥΔΡΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕ-
ΣΙΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», οι οποίες λήγουν στις 31.12.2016,
παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι και τις 30.6.2017, κατά παρέκ-
κλιση κάθε άλλης διάταξης.

Από την αυτοδίκαιη παράταση του ανωτέρω εδαφίου εξαι-
ρούνται τα φυσικά πρόσωπα που έχουν θεµελιώσει, έως και την
έναρξη ισχύος του παρόντος, το δικαίωµά τους για συνταξιοδό-
τηση.

Άρθρο 47

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, και
ύστερα από γνώµη της Επιτροπής της παρ. 1 περίπτωση β’ του
άρθρου 6 του ν. 3086/2002 (Α’324), το Ελληνικό Δηµόσιο δύναται
να παραιτηθεί από την άσκηση ενδίκων µέσων ή από ήδη ασκη-
θέντα ένδικα µέσα, κατά δικαστικών αποφάσεων µε τις οποίες
διατάσσεται η παραµονή ή η επάνοδος εργαζοµένων σε υπηρε-
σίες του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού ή σε φορείς
εποπτευόµενους από αυτό, εφόσον οι εργαζόµενοι παραιτηθούν
εγγράφως από οποιαδήποτε οικονοµική αξίωσή τους, που απορ-
ρέει από τις σχετικές αποφάσεις, κατά του Ελληνικού Δηµοσίου
ή εποπτευοµένων από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού
νοµικών προσώπων. Η απόφαση του παρόντος άρθρου πρέπει
να είναι ειδικά αιτιολογηµένη ως προς την αναγκαιότητα, για την
εύρυθµη λειτουργία και ασφάλεια, στελέχωσης αρχαιολογικών
χώρων και µουσείων και να αναφέρεται ειδικώς στην ύπαρξη πι-
στώσεων στον προϋπολογισµό του Υπουργείου.

Άρθρο 48
Συνυπηρέτηση υπαλλήλων στην αλλοδαπή

Επιτρέπεται, ύστερα από αίτηση, η απόσπαση υπαλλήλου δη-
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µοσίων υπηρεσιών, Ν.Π.Δ.Δ, Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού για συνυπη-
ρέτηση µε υπάλληλο, σύζυγο ή συµβιούντα, κατά την έννοια του
άρθρου 1 του ν. 4356/2015, που υπηρετεί σε Υπηρεσία ή Αρχή
Εξωτερικού. Η απόσπαση διενεργείται στην υπηρεσία που είναι
τοποθετηµένος ο/η σύζυγος ή ο συµβιών ή σε άλλη υπηρεσία
της ίδιας πόλης ή περιοχής, για όσο διάστηµα εξυπηρετείται η
ανάγκη της συνυπηρέτησης, µε κοινή απόφαση των οικείων
Υπουργών, µετά από γνώµη του προϊστάµενου της οικείας δι-
πλωµατικής ή προξενικής αρχής, στην περίπτωση που η από-
σπαση γίνεται σε αυτήν. Οι αποσπώµενοι, κατά τις διατάξεις του
παρόντος, υπάλληλοι, λαµβάνουν αποκλειστικά τις αποδοχές
εσωτερικού από το φορέα προέλευσης και δεν δικαιούνται επι-
δόµατος υπηρεσίας αλλοδαπής.

Άρθρο 49
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                  2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, ΑΜΥΝΑΣ

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

9. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 10. ΥΓΕΙΑΣ

11. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 14. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»
ΑΜΥΝΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδ-
ρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς
την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο Βαρθολοµιού Ηλείας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.51’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
28 Νοεµβρίου 2016 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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